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ZİRAAT BANK AZERBAYCAN ASC GENEL MÜDÜRÜ AVNİ DEMİRCİ:
“2021 yılında 10, 2023 yılında ise 15 şubeye ulaşarak Azerbaycan’da etkin bir banka olma hedefimiz 

var. Karabağ’ın kalkınması için üzerimize düşeni yapacağız.”
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ÜÇ ÖNEMLİ KADINDAN 
ÜÇ ÖNEMLİ MAKALE

Bilal KOÇAK
bilalkocak@ekovitrin.com

Her yıl 8 Mart tarihi bütün dünyada  “Kadınlar Günü” 
olarak kutlanıyor. Ekovitrin olarak, biz de bu vesileyle 
Mart sayımızda girişimci kadınlarımıza ve onların faa-
liyetlerine yer verdik. Üç önemli kadın Ekovitrin için üç 
önemli makale kaleme aldı. Bu makalelerden birini Ti-
caret Bakan Yardımcısı Gonca Yılmaz Batur yazdı. Di-
ğer makale Opet Yönetim Kurulu Kurucu Üyesi ve TOBB 
Kadın Girişimciler Kurulu Başkanı Nurten Öztürk’e ait. 
Üçüncü makaleyi kaleme alan isim ise NielsenIQ APA-
C-EEMEA Türkiye Analitik Danışmanlık Kıdemli Başkan 
Yardımcısı Didem Şekerel Erdoğan.

Gonca Yılmaz Batur
Ticaret Bakan Yardımcısı Gonca Yılmaz Batur, “Türk 

Girişimci Kadınları” başlıklı makalesinde, ülkemizde ka-
dın girişimcilerin sayılarının artırılması yönünde yü-
rüttükleri faaliyetleri anlatıyor. Bu yıl hayata geçirilme-
si planlanan “Ulusal Kadın İhracatçı Network Platformu 
Projesi” bu faaliyetlerin başında geliyor. Projeyle kadın 
girişimcilerin ihracata yönelmelerine, kolay ve güve-
nilir bir çevrede iş yapmalarına ve ihtiyaç duydukları 
network ağını oluşturmalarına katkı sağlanacak. Tica-
ret Bakan Yardımcısı Gonca Yılmaz Batur, makalesinde 
44 ilde hayata geçirdikleri “Fiziki Kadın Network Proje-
si” . “Export Akademi Projesi” gibi bir çok projeden ve he-
deflerden de söz ediyor. 

Nurten Öztürk
Türkiye’deki Türk kadın girişimcilerin öncülerinden 

olan Nurten Öztürk, Opet Yönetim Kurulu Kurucu Üyesi 
ve aynı zamanda TOBB Kadın Girişimciler Kurulu Baş-
kanlığı görevini yürütüyor. Nurten Öztürk, “İşimiz Te-
miz Projesi” başlıklı makalesinde mikro işletmeler için 
hijyen farkındalığı sağlayacak olan ‘İşimiz Temiz” Pro-
jesi’nden söz ediyor. TOBB Kadın Girişimciler Kurulu li-
derliğinde, Milli Eğitim Bakanlığı Hayat Boyu Öğrenme 
Genel Müdürlüğü ve OPET işbirliğiyle yürüyecek olan 
proje ile hizmet sektöründeki mikro işletmeler için hij-
yen odaklı eğitim programları oluşturularak tüm Tür-
kiye’de temiz, hijyenik, sağlıklı hizmet sunan işletmelere 
sahip olmak amaçlanıyor.

Didem Şekerel Erdoğan
NielsenIQ APAC-EEMEA Türkiye Analitik Danışman-

lık Kıdemli Başkan Yardımcısı Didem Şeker Erdoğan, 
Ekovitrin Mart sayısında makale kaleme alan bir başka 
önemli isim. Erdoğan, “Kadınların tek isteği fırsat eşitliği” 
başlıklı makalesinde; “Kadınların eğitim, çalışma haya-
tı ve karar alma mercilerine eşit katılımını sağladığımız 
ölçüde ülkemizin de kalkınacağına inanıyorum” diyor.

HOLLANDA’DA BAŞARIYI YAKALAYAN 
TÜRK KADIN GİRİŞİMCİ
İşçi bir ailenin çocuğu olarak Hollanda’ya giden Kay-

serili Hatice Bayar, Arnhem şehrinde yaşlılara yönelik 
bakım evi kurarak iş dünyasına adım atan başarılı bir 
girişimci. İlginç bir öyküsü de var. 14 yaşında  gittiği Hol-
landa’da evine yakın bir huzurevinde, günde iki saat ça-
lışmaya başlamış. “Evde oturarak değil, ihtiyacı olan bi-
rilerine yardım etmenin mutluluğunu yaşamak istiyor-
dum” diyerek 7 yılda 3 diploma birden alıp, kendi işini 
kurmaya karar vermiş. Hollanda’da yakaladığı başarı-
nın ardından Ankara’da Yeni Mimoza Huzurevi ve Yaşlı 
Bakım Merkezi’ni açarak Türkiye’de de hizmet vermeye 

başlayan Hatice Bayar’ın sahibi olduğu Mimoza Huzu-
revi ve Yaşlı Bakım Merkezlerinde yaşlılara yönelik fizik 
tedavi, yatağa bağımlı yaşlı bakımı ve alzheimer bakım 
hizmetleri veriliyor. Yaşlı insanlara duyduğu merha-
met, Hatice Bayar’ın iş hayatındaki felsefesinin temeli-
ni oluşturuyor.

OPET’TEN ÖRNEK GİRİŞİM
Opet, Türkiye’de kadın istihdamının artırılmasına 

katkıda bulunma hedefiyle 2018 yılında başlattığı “Kadın 
Gücü” Projesi ile köklü bir değişime imza attı. “Mesleğin 
cinsiyeti yoktur” anlayışı ile erkeklere özgü meslek ola-
rak algılanan akaryakıt satış yetkilisi, istasyon yönetici-
si, vardiya amiri gibi pozisyonlarda kadınlara iş imkanı 
sunan Opet’te projenin başladığı günden bugüne istas-
yonlardaki kadın çalışan sayısı 3 bine yaklaştı. Bu proje-
sinin başında ise Nurten Öztürk’ün kızı Filiz Öztürk yer 
alıyor. Filiz hanım da annesi gibi başarılı bir girişimci. Fi-
liz Öztürk, “Kadın Gücü Projesi ile kadın istihdamına kat-
kıda bulunurken, Türkiye ekonomisine de katkıda bulu-
nuyoruz” diyor.

ZİRAAT BANK AZERBAYCAN ASC 
   Dost ve kardeş Azerbaycan, Karabağ’da Ermenis-

tan’ın haksız, hukuksuz işgaline ve zulmüne son vere-
rek “askeri bir zafer” kazandı. Ermeni çetelerinin ka-
çarken yakıp yıktığı Karabağ’ı yeniden imar edebilmesi 
için Azerbaycan Devleti şimdi “ekonomi alanında da bir 
zafer” kazanmak durumunda.  Karabağ’ın, Ermeni iş-
galinden kurtulması konusunda Türkiye’nin, Azerbay-
can’a sağladığı destekleri, bölgenin ekonomik kalkınma 
sürecinde de devam ettirmesi büyük önem taşıyor.  Zi-
raat Bankası bu konuda bir adım attı. Bankanın, Azer-
baycan’da 5 yıldan bu yana faaliyet sürdüren kurulu-
şu Ziraat Bank Azerbaycan ASC, ilk etapta Şuşa şehrin-
de bir şube açacak. Ziraat Bank Azerbaycan ASC Genel 
Müdürü Avni Demirci ile özel bir röportaj gerçekleştir-
dik. Mart sayımızın kapak konusu yaptığımız röportajda 
Genel Müdür Avni Demirci, Dağlık Karabağ’da özellikle 
üretim ve istihdam artırıcı yatırımları desteklemek üze-
re uygun şartlarda finansman imkanları üzerinde ça-
lıştıklarını belirtiyor.  Şu anda Azerbaycan’da 5 şubeyle 
hizmet veren banka, 2021 yılında 10, 2023 yılında da 15 
şubeye ulaşmayı hedefliyor.

DOĞU TÜRKİSTAN’DA “ÇİN ZULMÜ”
Dağlık Karabağ, 30 yıl süren Ermenistan işgalinden 

kurtarıldı ancak, Türk dünyasının kanayan bir baş-
ka yarası var. Bu yaranın adı; Doğu Türkistan ve Uygur 
Türkleri… Çin, Doğu Türkistan’da Uygur Türkleri’ne kar-
şı sistematik şekilde asimilasyon ve zulüm uyguluyor. 
Çin’in bu asimilasyon politikası, tüm dünyanın gözle-
ri önünde gerçekleşiyor.  Çin’in,  Uygur Türklerine kar-
şı uyguladığı soykırım birkaç ülkenin parlamentosu ta-
rafından kabul edildi. Fakat ne acıdır ki; TBMM’de böy-
le bir konu gündeme getirilmedi bile… Doğu Türkistan 
Türk’ün ata yurdu. Doğu Türkistan’da Uygur Türkleri-
ne karşı sürdürülen soykırım politikası Mart sayımızda  
özel bir dosya ile ayrıntılı bir şekilde yer alıyor.  Zulüm 
altındaki mazlum soydaşlarımıza Türkiye olarak sahip 
çıkmalıyız ve onların özgürlüğü için mücadele etmeliyiz.
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İÇİNDEKİLER

TÜRK 
GİRİŞİMCİ
KADINLARI
Günümüz Türkiye’sinde 
Anadolu Kadınları, 
girişimcilik ve savaşçı 
ruhunu birçok alanda 
korumaktadır. Özellikle, 
kadın kooperatifleri 
Bacıyan-ı Rum Teşkilatı’nın 
devamı niteliğindedir. 
Kadınlarımızın tarihimizde 
oynadığı rol bugünümüz 
için bizlere ışık tutmakta, 
girişimci kadınlarımızın 
ülke ekonomisindeki haklı 
yerlerini alabilmeleri için 
yaptığımız çalışmalarda 
yol göstermektedir.

Ziraat Bank Azerbaycan 
ASC Genel Müdürü Avni 
Demirci, “Azerbaycan ile 
Türkiye arasında ticari 
köprü görevi görerek, iki 
ülke arasındaki ticaretin 
aracılığı, finansmanı 
ve geliştirilmesi birinci 
önceliğimiz. Azerbaycan’a 
gelen Türk girişimciler 
ve yatırımcılara alışkın 
oldukları Ziraat Bankası 
kalitesinde hizmet verme-
yi hedefliyoruz” dedi. Ticaret Bakanlığı’nın zin-

cir marketlere getirmeyi 
planladığı sigara satış 
yasağını değerlendiren 
Türkiye Sigarayla Savaş 
Derneği (TSSD) Genel 
Başkanı Doç. Dr. Mustafa 
Aydın, bu olumlu kararın 
kaçak ve merdiven altı 
satışları artırabileceği 
uyarısında bulunarak, “De-
netimler sıkılaştırılmalı” 
mesajını verdi.

Çin, Doğu Türkistan’da 
Uygur Türkleri’ne 
karşı sistematik bir 
şekilde asimilasyon ve 
baskı politikası uygu-
layarak, insan hakla-
rını ihlal ediyor. Uygur 
Türkleri’ne yapılan 
zulüm, tüm dünyada 
tepkiyle karşılanıyor.
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HABER  | HALKBANK

HALKBANK’IN AKTİF BÜYÜKLÜĞÜ 
680 MİLYAR TL’YE ULAŞTI

Halkbank’ın 2020’de aktif büyüklüğü, 2019’a göre yüzde 48,8 artışla 680 milyar 
TL oldu. Nakdi krediler ise yüzde 45,5’lik yükselişle 449,7 milyar TL’ye ulaştı. 

Halkbank, bu süreçte 2,5 milyon yeni müşteri kazandı. 

K üresel salgının damgasını vurdu-
ğu, ekonomik aktivitelerin dönü-
şüm geçirdiği hareketli bir yılda 
Halkbank, sorumlu bankacılık ör-

neği ortaya koydu. Pandeminin ekonomik 
etkilerini aşabilmeleri için; küçük işletme-
lere, şirketlere ve bireysel müşterilerine fi-
nansman erişiminde önemli açılımlar sağ-
layan Halkbank, nakdi ve gayri nakdi olmak 
üzere toplam kredi hacmini yüzde 41,4’lük 
artışla 564,3 milyar TL seviyesine çıkarttı.    

Müşterilerini Türk Lirası ürünlere odak-
lanmaya teşvik eden banka, bu süreçte top-
lam mevduatını yüzde 53,6 artırarak 297,7 
milyar TL’den 457,3 milyar TL’ye taşıdı. Aktif 
büyüklüğünü de yüzde 48,8 artışla 680 mil-
yar TL’ye yükselten Halkbank, aktif büyük-
lükte Türkiye’nin en büyük 3’üncü bankası, 
krediler ve mevduat büyüklüğünde ise Tür-
kiye’nin en büyük 2’nci bankası olarak ye-
rini aldı. Bankanın net dönem karı, 2,6 mil-
yar TL düzeyinde gerçekleşti.

 
TİCARİ KARTTA BÜYÜK ATILIM

Halkbank 2020 yılında 2,5 milyon yeni müş-
teri kazandı. Ticari kart alanında yaptığı bü-
yük atılımla 1 milyonun üzerinde ticari kart 
müşterisine ulaşarak, ticari kart sayısında 
sektörün 2. bankası konumuna yükseldi.

 
“ÖNCE HALK SONRA BANKAYIZ”

Finansal verileri değerlendiren Halkbank 
Genel Müdürü Osman Arslan şunları söyle-
di: “Pandeminin etkisiyle biçimlenen 2020’de 
Türkiye ekonomisinin gücünü koruyabilme-
sinde Halkbank olarak önemli sorumluluk-
lar üstlendik. Sorumlu bankacılık anlayışı-
mızla; daha fazla üretim, istihdam ve ihra-
cat için, her zaman reel sektörün yanında 
yer aldık. Reel sektörün finansmana erişim-
de dijitalleşen yeteneklerimizi geliştirdik ve 
gücümüzü de kullanarak yeni imkanlar sağ-
ladık. Büyüme stratejimizin merkezine eko-
nomi yönetimimizin makroekonomik istik-
rar programını koyarak; ülkemizin ekono-
mik büyümesine güçlü ivme katan karar ve 
adımların sahadaki etkin uygulayıcısı olduk. 

23 bin 500 kişiye ulaşan personel sayımız-
la pandemi döneminde ‘Önce Halk Sonra 
Banka’ olduk ve olmaya da devam edeceğiz.”

 
KOBİ’LER, ESNAF VE 
SANATKARLAR İÇİN İHTİYACA 
UYGUN YENİ ÜRÜNLER 

Pandemi ve normalleşme döneminde ban-
kacılık sektörünün üstündeki sorumlulu-
ğun arttığına dikkat çeken Osman Arslan, 
Halkbank olarak bu süreçte KOBİ’lere, es-
naf ve sanatkarlara önemli destekler sun-
maya odaklandıklarını ifade etti. “Bankamı-
zın ticari kredileri içindeki KOBİ kredilerinin 
payını yüzde 52,7 gibi çok yüksek bir sevi-
yeye taşıdık. 2021 hedefimiz bu oranı yüz-
de 60 seviyelerine çıkarmak” diyen Arslan, 
“2020 yılında 322 Milyar TL’nin üzerinde na-
kit kredi kullandırımıyla halkımızın yanın-
da olduk.  Ayrıca, toplam 850 bin işletme ve 

bireysel müşterimizin, 40,1 milyar TL’lik kre-
disini erteledik. Hazine ve Maliye Bakanlığı 
faiz destekli esnaf kredilerinde, 2020 yılın-
daki 2 ertelemeye ek olarak, Ocak ayından 
itibaren 6 ay erteleme gerçekleştirerek es-
nafımızı rahatlattık” diye konuştu.

Halkbank Genel Müdürü Osman Arslan, “Pandeminin etkisiyle biçimlenen 2020’de Türkiye ekonomisinin 
gücünü koruyabilmesinde banka olarak önemli sorumluluklar üstlendik. Reel sektörün finansmana erişiminde 
dijitalleşen yeteneklerimizi geliştirdik ve gücümüzü de kullanarak yeni imkanlar sağladık. Güçlü büyüme ve 
müşteri genişlemesiyle etkileyici bir yılı geride bıraktık” dedi. 
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VAKIF KATILIM 5. YILINI KUTLUYOR
Katılım finans sektörüne yeni 
bir soluk getirmek amacıyla 
2016 yılında faaliyetlerine 

başlayan Vakıf Katılım, 
sektördeki 5. yılını kutluyor. 

Şu anda katılım finans 
sektörünün en güçlü ödenmiş 
sermayeli kuruluşu olan Vakıf 

Katılım, yıl sonuna kadar 
yaklaşık yüzde 50 büyümeyi 

hedefleri arasına koydu.

HABER | VAKIF KATILIM

V akıfların paylaşım kültürünü ka-
munun gücüyle birleştirerek ka-
tılım finans dünyasına yeni bir 
soluk getiren Vakıf Katılım, sek-

tördeki 5. yılı dolayısıyla bir basın toplantı-
sı düzenledi. Vakıf Katılım Yönetim Kurulu 
Başkanı Öztürk Oran ve Vakıf Katılım Ge-
nel Müdürü İkram Göktaş’ın ev sahipliğinde 
online olarak gerçekleşen toplantıda, Vakıf 
Katılım’ın kuruluşundan bu yana sektörün 
gelişimi ve ülke ekonomisi için oluşturduğu 
değer ve gelecek hedefleri paylaşıldı.

Yalnızca Müslüman toplumlara değil tüm 
insanlığa hitap eden katılım finans modeli-
nin küresel ekonomik krizlerin önüne ge-
çecek tek sistem olduğunu dile getiren Va-
kıf Katılım Yönetim Kurulu Başkanı Öztürk 
Oran, “Daha dengeli bir ekonomik yapıda, 
daha adil bir gelir dağılımı sağlamaya yö-
nelik faaliyetlerle ülke ekonomisine destek 
olan sektörümüzün, savunduğu ve sahip ol-
duğu değerlerin ne kadar önemli olduğunun 
pandemi döneminde bir kez daha anlaşıl-
dığını düşünüyorum. Katılım finans modeli 
hem riski hem de rızkı paylaşır. Sadece bi-
reysel değil, toplumsal büyümenin ve geliş-
menin gerekli olduğunu da savunur” dedi.

ICD raporuna göre, Türkiye’deki katılım 

finans sektörünün 63 milyar dolarlık var-
lıklarıyla dünyada 9. sırada bulunduğunu 
belirten Oran, “Katılım finans sektörünün 
merkezi olma yönünde ciddi atılımları bu-
lunan Türkiye, bu konuda önemli avantajla-
ra sahip. Ülkemizin; bulunduğu coğrafyanın 
yeni dünyanın merkezinde yer alması, Do-
ğu’da üretilen enerjinin Batı’ya aktarımın-
da ana transfer güzergâhında bulunuyor 
olması ve katılım finans sistemine yönelik 
attığı önemli adımlarla rol model olması, İs-
lami Finans’ın merkezi olmamız açısından 
bizi ön plana çıkarıyor. Bu noktada belirt-
mem gerekir ki siyasi otorite, ülkemizde ka-
tılım finans sisteminin büyümesi için pek çok 
adım attı. Kamunun katılım finans sektörü-
ne aktif oyuncu olarak girmesi de bu yakla-
şımın en önemli göstergelerinden bir tane-
si. 2020 sonu itibarıyla 2019 yıl sonuna göre 
kullandırılan fonlarda yüzde 60.7’lik büyüme 
gösteren ve piyasalara 240 bin 133 milyar 
TL destek veren sektörümüz, aktif büyük-
lükte de aynı dönemde yüzde 53.7 yükseliş 
sergileyerek 437 bin 92 milyar TL’ye ulaştı. 
Bu da bankacılık sektöründen alınan payı 
yüzde 7.2 seviyelerine taşıdı. Şu an sektö-
rümüz yaklaşık 17 bin kişiye istihdam sağ-
lıyor” şeklinde konuştu.

Vakıf Katılım Yönetim Kurulu Başkanı 
Öztürk Oran ve Vakıf Katılım Genel 
Müdürü İkram Göktaş’ın ev sahipliğinde 
online olarak gerçekleştirilen 
toplantıda, Vakıf Katılım’ın 
kuruluşundan bu yana sektörün gelişimi 
ve ülke ekonomisi için oluşturduğu 
değer ve gelecek hedefleri paylaşıldı.
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MITSUBISHI ELECTRIC | HABER

TEKNOLOJİ DEVİ
MITSUBISHI ELECTRIC 100 YAŞINDA

Dünya genelinde evden uzaya kadar birçok farklı faaliyet alanında öncü 
teknolojiler geliştiren teknoloji devi Mitsubishi Electric, 100. yaşını kutluyor. Tüm 
dünyada olduğu gibi Türkiye’de toplumun yaşam kalitesini artırmak hedefiyle 

çalışan Mitsubishi Electric, faaliyetlerine hız kesmeden devam ediyor. 

F abrika otomasyonu sistemlerinden 
endüstriyel ve kolaboratif ileri ro-
bot teknolojilerine, CNC mekatronik 
sistemlerden asansör ve yürüyen 

merdivenlere, klimadan taze hava cihazları-
na, veri merkezi soğutma sistemlerinden iz-
leme ve yönetim sistemlerine kadar pek çok 
alanda öncü teknolojiler geliştiren Mitsubis-
hi Electric, 2021 yılında bir asırdır faaliyetle-
rini sürdürmenin gurunu yaşıyor. 

Dünya genelinde olduğu gibi Türkiye’de de 
enerji verimli, çevreci, yenilikçi ürünleri ve ile-
ri teknoloji çözümleriyle evden uzaya kadar 
çok sayıda sektörde öncü teknolojiler geliştir-
diklerini söyleyen Mitsubishi Electric Türkiye 
Başkanı Şevket Saraçoğlu, şu açıklamalarda 
bulundu: “1921 yılında Japonya’da ticari faali-
yetlerine başlayan şirketimizin kuruluşunun 

100. yıl dönümünü kutlamanın mutluluğu ve 
gururunu yaşıyoruz. Şirketimiz, 100 sene bo-
yunca tarihe tanıklık etti. Son olarak, geçen 
sene tüm dünyayı etkisi altına alan zorlu ve 
öngörülemeyen pandemi döneminde de fa-
aliyetlerimize hız kesmeden devam ettik. Bu 
yeni normal dönemde; çalışanlarımız, iş or-
taklarımız ve toplum sağlığına öncelik verdik 
ve şirketimizde tüm önlemleri alarak faali-
yetlerimizi sürdürdük. Tüm zorluklara rağ-
men dünya çapında olduğu gibi Türkiye’deki 
iş ortaklarımıza ve tüketicilerimize de inova-
tif ürün ve çözümlerimizle en iyisini sunmak 
üzere çalıştık.”

100. YILA ÖZEL LOGO 
Kuruluşundan bugüne kadar geçen 100 yıl 

boyunca toplumun sürekli değişen sorunlarına 

bütüncül çözümler sunmak adına iç ve dış 
paydaşlarını bir araya getirmek için çalıştık-
larını söyleyen Saraçoğlu, “Mitsubishi Elect-
ric Group, 100. yıldönümüne özel olarak bir 
logo çalışması hazırladı. İlk bakışta kırmızı ve 
beyaz çizgilerden oluşan bir desen olarak gö-
rülen logodan daha dikkatli bakıldığında ‘100’ 
sayısı doğuyor. Logo tersine çevrildiğinde de 
100 sayısı okunuyor. Üzerinde çok çalışılan 
100. yıldönümü logomuz, Mitsubishi Electric 
Group’un olaylara farklı bakış açılarından yeni 
değerler üretme yaklaşımını güçlü bir şekil-
de temsil ediyor. Her hareketimizi güçlendi-
ren ‘Changes for the Better’ ilkemiz, Türkçe 
ifadeyle ‘Daha İyisi İçin Değişim’ hedefimiz-
le önümüzdeki 100 yıl boyunca da sürekli ve 
hız kesmeden kararlılıkla daha iyi bir gele-
cek için çalışacağız” dedi.

Pandeminin etkisiyle 
birçok alanda değişimin 

hızlandığını söyleyen 
Mitsubishi Electric 

Türkiye Başkanı Şevket 
Saraçoğlu, şirketin 

kuruluşunun 100. yıl 
dönümüne özel olarak 

tasarlanan logonun 
Mitsubishi Electric 

Group’un olaylara 
farklı bakış açısıyla 

yeni değerler üretme 
yaklaşımını güçlü bir 
şekilde temsil ettiğini 

belirtti. 

Bahar Dental Genel Müdürü Aret Susam, “Bahar Dental olarak diş hekimlerimize diş protez 
konusunda her türlü hizmeti veriyoruz. Sektörde yıllar içerisinde birçok konuda öncülük 
yapmış olup, birçok yeniliği sektöre kazandırdık. Geniş makine parkuru ve de eğitimli 

kadromuz ile diş hekimliği ile ilgili her konuda çözüm üretebiliyoruz” dedi.

SÖYLEŞİ | ARET SUSAM

T ürkiye’de ve dünyanın birçok fark-
lı bölgesinde diş hekimlerine ‘diş 
protez’ hizmeti veren Bahar Den-
tal, sektöre birçok yeniliği kazan-

dıran ‘öncü’ konumuyla faaliyetlerine devam 
ediyor. Bahar Dental Genel Müdürü Aret Su-
sam, diş protez konusunda verdikleri hiz-
metleri ve hedeflerini Ekovitrin’e anlattı.

Bahar Dental’in kuruluş öyküsünü ve gü-
nümüze kadar kaydettiği aşamaları ana 
hatlarıyla anlatır mısınız?

Bahar Dental Diş Laboratuvarı, 2003 yı-
lının Ocak ayında iki ortak olarak hizmete 
başladı. Fakat 4 ay gibi kısa bir sürede, or-
tağımın ayrılmasıyla yoluma tek başıma de-
vam etmek zorunda kaldım. Bu süreçte bazı 
ortaklık denemelerim olsa da, bugün yolu-
ma tek başıma devam ediyorum.

“DİŞ PROTEZ KONUSUNDA HER 
TÜRLÜ HİZMETİ VERİYORUZ”

Bahar Dental olarak verdiğiniz hizmet-
lerden ve sunduğunuz çözümlerden bah-
seder misiniz?

Bahar Dental olarak, değerli diş hekimleri-
mize diş protez konusunda her türlü hizmeti 
veriyoruz. Sektörde yıllar içerisinde birçok 
konuda öncülük yapmış olup, birçok yeniliği 
sektöre kazandırdık. Geniş makine parku-
ru ve de eğitimli kadromuz ile diş hekimliği 
ile ilgili her konu da çözüm üretebiliyoruz.

Bahar Dental’i sektördeki diğer firmalar-
dan farklı kılan özellikler nelerdir?

Bahar Dental’i diğerlerinden farklı kılan 
öncellikle mesleğe olan bakış açısı ve de 
saygısı. Önce işinizi severek yapacaksınız 
ki sonrasında başarı gelebilsin. Ben ilk gün-
den beri aynı heyecan ile mesleğime önem 
veriyor ve bu doğrultuda kendimi daha faz-
la geliştirmek için çalışıyorum. 

Hizmet ve yönetim anlamında hangi stra-
tejileri uyguluyorsunuz? 

Hizmet ve yönetim anlamında birinci ön-
celliğimiz yenilikçi olmamız. Her zaman tek-
nolojiyi yakından takip eden bir işletme ola-
rak, çalışanlarımızın da kendilerini gelişti-
rebilmesi için her türlü imkanı sunuyoruz. 
Bunun en güzel örneği de yurtiçinde ve yurt-
dışında katılmış olduğumuz eğitimler. 

Hangi ülkelere ihracat gerçekleştiri-
yorsunuz?

Türkiye’deki diş hekimlerine olduğu gibi 
dünyanın birçok farklı bölgesindeki diş he-
kimlerine de hizmet veriyoruz. Almanya’da 
bulunan şubemiz vasıtasıyla, Avrupa’nın bir-
çok ülkesiyle çalışabilmemiz çok daha ko-
lay oluyor. 

Pandemi gerek sektörünüzü gerekse fir-
manızı nasıl etkiledi? Bahar Dental olarak 
pandemide hangi tedbirleri aldınız?

Pandeminin dünyada ilk Çin’de görüldü-
ğü dönemde, yurtdışından çok yoğun bir şe-
kilde iş talebi oluştu. Çünkü birçok sektörde 
olduğu gibi dişçilikte de ucuz işçilikten do-
layı çok fazla iş Çin’e gidiyor. Fakat pande-
miden dolayı Çin’in kapıları kapandığı için o 
dönem tüm dünyadan bizlere çok fazla talep 
oluştu. Tabi ki daha sonra virüs tüm dün-
yaya yayılınca bu süreç çok uzun sürmedi.

Pandemi sonrasında nasıl bir strateji 
uygulamayı amaçlıyorsunuz?

Pandemi, sağlık sektörü olduğumuzdan 
dolayı birçok sektöre nazaran, bizleri olum-
suz yönde çok az etkiledi. Ne kadar da tüm 
önlemleri sonuna kadar almış olsak da, bizi 
de en çok zorlayan nokta çalışanlarımız da 
bu hastalıktan etkilenebiliyor ve bu yüzden 
de dönem dönem üretimde sorunlar yaşa-
yabiliyor olmamız.

Bahar Dental olarak kısa ve uzun vade-
deki hedefleriniz nelerdir?

Bahar Dental olarak kısa vadedeki he-
defimiz var olan müşteri portföyümüzü bu 
süreçten çok etkilenmeden devam ettire-
bilmek. Uzun vadeli hedefimiz ise, daha da 
büyüyebilmek adına yeni personeller yetiş-
tirmek ve de adımızı tüm dünyaya duyur-
mak. Çünkü ülke olarak bizleri en çok zorla-
yan nokta kalifiye insan gücümüzün yeterli 
düzeyde olmaması. Yeni nesil daha bilinçli 
ve eğitimli olarak bu açığımızı umarım ka-
patabilecek.

“SEKTÖRE BİRÇOK YENİLİK KAZANDIRDIK”
BAHAR DENTAL GENEL MÜDÜRÜ ARET SUSAM:

ARET SUSAM: “Hizmet ve yönetim anlamında 
birinci önceliğimiz yenilikçi olmamız. Her zaman 
teknolojiyi yakından takip eden bir işletme olarak, 
çalışanlarımızın da kendilerini geliştirebilmesi için 
her türlü imkanı sunuyoruz. Bunun en güzel örneği 
de yurtiçinde ve yurtdışında katılmış olduğumuz 
eğitimler.” 



GİRİSİMCİTÜRK

TİCARET BAKAN YARDIMCISI
GONCA YILMAZ BATUR’UN KALEMİNDEN
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Günümüz Türkiye’sinde Anadolu Kadınları, girişimcilik ve 
savaşçı ruhunu birçok alanda korumaktadır. Özellikle, 
kadın kooperatifleri Bacıyan-ı Rum Teşkilatı’nın devamı 

niteliğindedir. Kadınlarımızın tarihimizde oynadığı 
rol bugünümüz için bizlere ışık tutmakta, girişimci 
kadınlarımızın ülke ekonomisindeki haklı yerlerini 

alabilmeleri için yaptığımız çalışmalarda yol göstermektedir. 

kadınları
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GONCA YILMAZ BATUR

Ticaret Bakan Yardımcısı

GONCA YILMAZ BATUR’UN KALEMİNDEN

giderilmesi gereken bir sorun olarak 
görülmektedir. Bu noktada, Bakanlık 
olarak, kadın girişimciliğinin destek-
lenmesi konusunda çalışmalarımızı 
yoğunlaştırmış durumdayız.

Hayata geçirdiğimiz Online/Fiziki 
Kadın Girişimci Network Projemiz ile 
iller bazında tüm kadın girişimcileri-
mize ulaşmak için çalışıyoruz. Bu pro-
jemiz çerçevesinde bu yıl Ocak sonu 
itibariyle 44 ilimizde kadın girişimci-
lerimizin kolay ve güvenilir bir çevre-
de iş yapabilmek için ihtiyaç duydukla-
rı networkleri oluşturduk, bin 300’ün 
üzerinde kadın girişimciyi bu ağlarda 
bir araya getirdik. Bunun yanında, 2019 
yılı sonunda Bakanlığımız ve UPS fir-
ması işbirliğinde hayata geçirdiğimiz 
Export Akademi Projemizle ülkemiz-
de ihracat yapmaya istekli, potansiye-
li olan kadın ve genç girişimcilerimizi 
bir araya getirip, onlara ihtiyaç duy-
dukları alanlarda eğitimler ve mentor-
luk desteği vermekteyiz. Bu kapsamda, 

dersler olabileceğine inanıyoruz. 
Türkiye tarihinin temellerinde bu-

lunan en önemli sosyal zümrelerden 
olan Anadolu Kadınları Teşkilatı; nam-ı 
diğer Bacıyan-ı Rum bunun bir örne-
ğidir. Osmanlı tarihlerinden Aşık Pa-
şazade’nin Tevarih-i Al-i Osman’ında 
ve anonim Osmanlı Tevarih-i Al-i Os-
manlarda adı geçen zümreler arasın-
da bulunan Anadolu Bacıları Teşkilatı 
adıyla da anabileceğimiz zümre, Ana-
dolu’nun fethi yıllarında ortaya çıkmış 
manen ve madden zirveye ulaşmış “alp 
ve müteşebbis” kadın yapısını ortaya 
koymaktadır. 

Bu kadın girişimci yapılanması Selçuk-
lu Devleti’nin kuruluşunda ve Moğollar 
ile verilen mücadelede askeri, ekono-
mik ve siyasi alanlarda toplumda büyük 
rol oynamıştır. Selçuklu medeniyetinin 

G irişimcilik; ekonomide den-
geli büyümenin sağlanma-
sı, istihdam yaratılması, ge-
lir eşitliğinin sağlanması gibi 

ekonomik ve sosyal birçok alanda kri-
tik öneme sahiptir. Aynı zamanda, di-
namik ve üreten bir ekonominin itici 
gücüdür. Ülkemizde girişimcilik kültü-
rünün daha da geliştirilmesi ve özel-
likle kadın girişimcilerimizin sayısının 
artırılması Bakanlığımızın da üzerin-
de yoğun çaba harcadığı çok önemli 
bir husustur. 

Uluslararası Çalışma Örgütü ve-
rilerine göre küresel düzeyde bakıl-
dığında kadınların işgücüne katılım 
oranı yüzde 49 seviyesindedir, bu ra-
kam erkeklerde yüzde 75 olup, arada 
26 puanlık fark bulunmaktadır. İşgü-
cüne katılımda olduğu gibi, dünyada 
girişimci nüfusu içinde de kadınların 
yeterince temsil edilmediği bilinmek-
tedir. OECD verilerine göre 2019 yılın-
da Türkiye’de kendi adına çalışanlar-
da kadınların oranı yüzde 1,5 iken er-
keklerde bu oran yüzde 5,8’dir, 2017’de 
bu oranların yüzde 1,3 ve yüzde 6 ol-
duğu göz önüne alındığında ilerleme 
kaydetmiş olduğumuz görülse de tam 
eşitlik halen sağlanmış değildir. 

Genellikle, kadınların kurduğu gi-
rişimlerin erkeklerinkinden daha kü-
çük ve sermaye yoğun olmayan sektör-
lerde faaliyet gösterdikleri bilinmek-
tedir. Kadın girişimciler, girişimcilikte 
erkeklerden farklı motivasyonlara ve 
niyetlere sahip olma eğiliminde olabil-
mektedir. Bazı kadınlar iş-yaşam den-
gelerini daha iyi yönetmek için bazı-
ları ise istihdamdaki “cam tavan” dan 
kaçınmak için kendi işlerini kurma-
ya yönelebilmektedir. İşgücü piyasa-
sında kadınların yeteri kadar temsil 
edilmemesi ve kadınların girişimcilik 
potansiyellerinin tam olarak gerçek-
leştirilememesi ülkemizde ve dünyada 

gelişmelere paralel olarak bir artış 
söz konusudur. ETBİS verilerine göre 
2020’nin ilk 6 ayında Türkiye’de e-ti-
caret hacmi, bir önceki yılın ilk 6 ayı-
na göre yüzde 64 artışla 91,7 milyar TL 
olarak gerçekleşmiştir. Bu hacim içe-
risinde, 83,3 milyar TL yurtiçi harca-
malar olup, Türkiye’nin diğer ülkeler-
den alımları 4,5 milyar TL, diğer ülkele-
rin Türkiye’den alımları ise 3,7 milyar 
TL seviyesindedir. 2019 yılında ülke-
mizdeki e-ticaret hacminin sektörlere 
göre dağılımına bakıldığında; giyim ve 
ayakkabı sektörü (13,8 milyar TL), be-
yaz eşya ve küçük ev aletleri (13,3 mil-
yar TL), elektronik (8,5 milyar TL) gibi 
alanlar öne çıkmaktadır. 2019-2020 ilk 
altı ayları itibarıyla yapılan karşılaştır-
mada da e-ticarette en çok artış yaşa-
nan kategoriler; yüzde 95 ile ev-bah-
çe ürünleri (1,1 – 2,1 milyar TL), yüzde 
90 ile beyaz eşya (5,9 - 11,3 milyar TL), 
yüzde 58 ile elektronik (3,7 – 5,9 mil-
yar TL) ve yüzde 45 ile giyim (5,1 – 7,4 
milyar TL) olmuştur. 

E-TİCARET GİDEREK DAHA 
FAZLE BENİMSENİYOR

Görüldüğü üzere e-ticaret ülkemizde 
ve dünyada gitgide daha fazla benim-
senmekte olup, özellikle küçük işlet-
meler ve mikro girişimler için önem-
li bir pazara giriş aracı haline gelmiş-
tir. Bu kapsamda, dijital iş modelleri ve 
e-ticaret kadın girişimciliği açısından 
fırsatlar barındırmaktadır. Sınır-ötesi 
e-ticaretin ihracat boyutu olarak ta-
nımlanabilecek e-ihracat, özellikle kü-
çük ölçekli firmaların uluslararası pa-
zarlara kolay, hızlı ve düşük maliyetli 
erişimi açısından fırsatlar sunan bir 
iş modeli olarak ön plana çıkmaktadır. 
İlerleyen dönemde Türkiye’de birçok 
kadın girişimcinin e-ticareti ve e-ihra-
catı bir araç olarak kullanarak ken-
di işlerini kurabilecekleri, yurtdışına 
açılabilecekleri veya var olan işlerini 
e-ticaret ile büyütebilecekleri değer-
lendirilmektedir.

Dengeli ekonomik büyümenin ve sos-
yal kalkınmanın yolunun kadın erkek 
eşitliğinin sağlanmasından, kadınla-
rın ekonomiye ve işgücüne katılımı-
nın arttırılmasından, girişimci ekosis-
teminin geliştirilmesinden ve kadın gi-
rişimciliğinin gelişmesine uygun ortam 
sağlanmasından geçtiği ortadadır. Bu 
noktada, Türkiye’den dünya çapında 
başarılara imza atacak birçok kadın 
girişimci çıkacağına inanıyor, Bakan-
lık olarak kadın girişimcilerimizin des-
teklenmesine yönelik çalışmalarımıza 
büyük bir hızla devam ediyoruz.

Bakanlık olarak kadın girişimciliğine 
yönelik çalışmalarımızı yürütürken ta-
rihimizden de çıkarabileceğimiz önemli 

Export Akademi Programı bünye-
sinde şimdiye kadar gerçekleştir-
diğimiz 15 eğitime 4 binin üzerinde 
girişimci katılmıştır. 

Bu iki Proje Birleşmiş Milletler ve 
Dünya Ticaret Örgütü tarafından oluş-
turulan Uluslararası Ticaret Merke-
zi’nin (ITC) SheTrades Outlook plat-
formu tarafından iyi uygulama ör-
nekleri arasına alınarak “mükemmel” 
olarak nitelendirilmiştir. Bu projele-
rin uluslararası camiada beğeniyle 
karşılanmasındaki önemli unsurlar-
dan biri; ülkemizdeki kadın girişim-
cileri tek çatı altında birleştirip onla-
rı ihracat süreçlerine entegre ede-
rek ekonomik olarak güçlenmelerini 
sağlamasıdır. Öte yandan, Bakanlığı-
mızın ticarette dijital dönüşüm ça-
lışmaları kapsamında, hazırlıkları 
sürdürülen “Ulusal Kadın İhracat-
çı Network Platformu Projesi” ara-
cılığıyla kadın girişimcilerin ihraca-
ta yönelmelerine, kolay ve güvenilir 
bir çevrede iş yapmalarına ve ihti-
yaç duydukları network ağını oluş-
turmalarına katkı sağlamak ama-
cıyla geliştirilen Ulusal Kadın İhra-
catçı Network Platformu’nun 2021 
yılında hayata geçirilmesi planlan-
maktadır. 

DİJİTAL İŞ MODELLERİ 
YÜKSELİŞTE

Son yıllarda, internet kullanımın-
daki artış ve pandemi ile hızlanan di-
jitalleşme süreci ile birlikte, dijital iş 
modelleri yükselişe geçmiştir. 2019 
yılında, küresel perakende e-ticaret 
satışları 3,53 trilyon dolar iken, bu 
rakamın 2020’de 4,20 trilyon dolar 
olduğu tahmin edilmekte, 2023 yı-
lında ise 6,54 trilyon dolara çıkma-
sı 15 iken, 2022’de bu rakamın yüz-
de 22’ye çıkması öngörülmektedir. 

E-ticarette ülkemizde de dünyadaki 

yıkılışı Osmanlı Devleti’nin kuruluş 
aşamasında da ciddi rol oynayan 
Anadolu Bacıları ticarette ve siya-
sette her daim var olmuştur.

Osman Gazi’nin annesi Halime 
Hatun Bacıyan-ı Rum Teşkilatı’nın 
önde gelen isimlerindendir. Kaynakla-
rı incelediğimizde; Fatih Sultan Meh-
met Han’ın Gülbahar Hatun ile evli-
lik aşamasında kız isteme merasi-
minin Bacıyan-ı Rum ritüeline göre 
yapıldığı görülmektedir. Bu belgele-
rin ışığında Selçuklu ve Osmanlı’da 
Anadolu Bacıları çok güçlü sosyal 
zümrelerdir.

Milli Mücadele döneminde temel-
leri Sivas’ta atılan “Anadolu Kadınla-
rı Müdafaa-i Vatan Cemiyeti”, Bacı-
yan-ı Rum Teşkilatı’nın devamı nite-
liğindedir. Kurtuluş Savaşı yıllarında 

ULUSAL KADIN İHRACATÇI NETWORK PLATFORMU: Bakanlığımızın 
ticarette dijital dönüşüm çalışmaları kapsamında, hazırlıkları sürdürülen 
“Ulusal Kadın İhracatçı Network Platformu Projesi” aracılığıyla kadın 
girişimcilerin ihracata yönelmelerine, kolay ve güvenilir bir çevrede 
iş yapmalarına ve ihtiyaç duydukları network ağını oluşturmalarına 
katkı sağlamak amacıyla geliştirilen Ulusal Kadın İhracatçı Network 
Platformu’nun 2021 yılında hayata geçirilmesi planlanmaktadır. 

44 İLDE KADIN GİRİŞİMCİLERİMİZ İÇİN NETWORK 
OUŞTURDUK: Hayata geçirdiğimiz Online/Fiziki Kadın 
Girişimci Network Projemiz ile iller bazında tüm kadın 
girişimcilerimize ulaşmak için çalışıyoruz. Bu projemiz 
çerçevesinde bu yıl Ocak sonu itibariyle 44 ilimizde 
kadın girişimcilerimizin kolay ve güvenilir bir çevrede iş 
yapabilmek için ihtiyaç duydukları networkleri oluşturduk.

ULUSLARARASI KURULUŞ-
LARDAN ÖVGÜ: Bu iki Proje 
Birleşmiş Milletler ve Dün-
ya Ticaret Örgütü tarafın-
dan oluşturulan Uluslarara-
sı Ticaret Merkezi’nin (ITC) 
SheTrades Outlook platfor-
mu tarafından iyi uygula-
ma örnekleri arasına alı-
narak “mükemmel” olarak 
nitelendirilmiştir. Bu proje-
lerin uluslararası camiada 
beğeniyle karşılanmasında-
ki önemli unsurlardan biri; 
ülkemizdeki kadın girişim-
cileri tek çatı altında birleş-
tirip onları ihracat süreçle-
rine entegre ederek ekono-
mik olarak güçlenmelerini 
sağlamasıdır.



www.ekovitrin.com   •   Mart 202118 Mart 2021   •   www.ekovitrin.com 19

kurulmaya başlanmış olup, mevcut du-
rumda Bakanlığımız faaliyet alanında 
530 kadın kooperatifi bulunmaktadır. 

Bakanlık olarak çalışmalarımızdan 
biri de kadınlarımızın kooperatifleşme-
lerini teşvik etmektir. Öncelikle, gelen 
talepler doğrultusunda kadınlara yö-
nelik eğitim, bilgilendirme faaliyetleri 
düzenlenmekte ve faydalı olabilecek 
programlara katılım sağlanmaktadır. 

Ayrıca, Kooperatifçilik Tanıtım ve Ge-
liştirme Projesi kapsamında, toplam 12 
il ziyareti yapılmış, bu illerde kadınla-
ra yönelik olarak toplantı, söyleşi gibi 
etkinlikler düzenlenmiştir.

Öte yandan, kadınların kooperatif-
leşmeye yönelik çabalarını destekle-
mek amacıyla ortaklarının çoğunluğu 
kadınlardan oluşan ve kadın emeği-
ni değerlendirme amacı güden koo-
peratiflere Kooperatiflerin Destek-
lenmesi programı (KOOP-DES) ile fi-
nansman desteği sağlanmaktadır. 

Anadolu Bacıları, tarihi misyonundan 
geri durmayarak ticarette ve savaşta 
Millet için gereken mücadeleyi vermiştir.

Günümüz Türkiye’sinde Anadolu Ka-
dınları, girişimcilik ve savaşçı ruhunu 
birçok alanda korumaktadır. Özellik-
le, kadın kooperatifleri Bacıyan-ı Rum 
Teşkilatı’nın devamı niteliğindedir.

Kadınlarımızın tarihimizde oynadı-
ğı rol bugünümüz için bizlere ışık tut-
makta, girişimci kadınlarımızın ülke 
ekonomisindeki haklı yerlerini alabil-
meleri için yaptığımız çalışmalarda yol 
göstermektedir. 

Ülkemizde kadın kooperatifleri, dep-
remden sonra ilk olarak Düzce, Koca-
eli illerinde 2000’li yılların başında dü-
zenli gelire sahip olmayan kadınların 
işgücünün ekonomiye kazandırılması 
ve kadınların sosyal ve kültürel faali-
yetlerinin geliştirilmesi amacıyla, ka-
dın girişimcilerin talepleri doğrultu-
sunda tabandan gelen bir hareketle 

Kadın kooperatiflerinin üretim ve 
istihdama katkısı olacak projeleri-
ne yüzde 75 oranında, 150 bin TL’ye 
kadar hibe desteği verilmektedir. 

Ek olarak, 2020 yılında KOOP-DES 
ile 41 ilimizden 139 kooperatifin 149 
projesini destekleme kararı alınmış 
olup, kadın kooperatiflerine verilen 
hibe desteği bu yıl da devam edecek 
ve kadın kooperatiflerimiz başvuru-
larını  bakanlığımızın il ticaret mü-
dürlüklerine yapabilecektir.

Kadınlarımız girişimci yönlerini daha 
fazla ortaya koyarak sadece ekono-
mik kalkınmaya destek vermekle kal-
mayacak, aynı zamanda, inovasyona 
yeni bakış açıları ve fikirler getirerek, 
dijital çağda her an yakınlaşan dün-
yada ülkemizin yerinin sağlamlaştı-
rılmasında çok önemli roller üstlene-
bileceklerdir. Bakanlığımız da kadın 
girişimcilerimize yönelik desteklerini 
yaygınlaştırma çabasını sürdürecektir.

EXPORT AKADEMİ 
PROJESİ HAYATA 
GEÇİRİLDİ: 
Bakanlığımız ve UPS 
firması işbirliğinde 
hayata geçirdiğimiz 
Export Akademi 
Projemizle ülkemizde 
ihracat yapmaya istekli, 
potansiyeli olan kadın 
ve genç girişimcilerimizi 
bir araya getirip, 
onlara ihtiyaç 
duydukları alanlarda 
eğitimler ve mentorluk 
desteği vermekteyiz. 
Bu kapsamda, 
Export Akademi 
Programı bünyesinde 
şimdiye kadar 
gerçekleştirdiğimiz 15 
eğitime 4 binin üzerinde 
girişimci katılmıştır.

UZMAN GÖZÜYLE

K adın olmak, yaşamın içinde 
devamlı ekstra mücadele et-
meyi gerektiriyor. İş hayatı 
da bunun bir yansıması du-

rumunda. Sesini duyurmak, fikirleri-
ni kabul ettirmek, terfi almak, yönetim 
kadrolarında yer almak, kadın için hep 
fazladan mücadele etmeyi gerektiri-
yor. İş yerinde bu mücadeleyi verir-
ken; zaten sadece onun görevi olduğu 
varsayılan çocuk bakımı ve ev yöne-
timi de kadının iş hayatındaki yerini 
korumasını ve geliştirmesini zorlaş-
tıran etmenler. Tüm bunlara kadının 
toplumsal kültürümüzdeki yerini de 
ekleyince kadınların karşı karşıya ol-
dukları güçlükler daha net anlaşılıyor. 
Ancak bu durumun giderek değiştiği-
ni gözlemlemek de mutluluk verici. Bu 
anlamda, NielsenIQ gibi kadın istihda-
mına büyük önem veren bir şirkette 
çalışmaktan gurur duyuyorum. Niel-
senIQ’da erkek çalışan oranı yüzde 56, 
kadın çalışan oranı ise yüzde 44. Saha 
kadrolarımızın çoğunluğu fiziksel ko-
şullar nedeniyle erkeklerden oluştu-
ğu için bu kadroyu ayrı tutarsak oran 
yüzde 60 kadın, yüzde 40 erkek olarak 
değişiyor. Bu durum, yönetim kadrola-
rımıza da yansıyor. NielsenIQ’da kadın-
ların yönetimdeki oranı, yüzde 60 ile 
Türkiye ve dünya ortalamasının çok 
üzerinde ve bu gerçekten çok önem-
li. Kadınların bu kadar yüksek oranla 
yönetimde yer almalarında İK uygu-
lamalarımızın ve Women In NielsenIQ 
(WIN) Çalışan Kaynak Grubu’muzun da 
büyük katkıları bulunuyor. Ayrıca ka-
dın çalışanlarımızın iş yaşamlarını ko-
laylaştıracak birçok farklı çözümü de 
hayata geçirdik.

NielsenIQ’da hayata geçirdiğimiz 
“ebeveynlik paketi” ile sadece anne-
lere değil, babalara da odaklanarak 
bu yükümlülüğün sadece anneler-
de olmaması gerektiğini vurguluyo-
ruz. Bu paket kapsamında, bebeği/
çocuğu olan anne ve babalara ya da 
anne/baba adayı konumundaki çalı-
şanlara çok özel ayrıcalıklar tanıyoruz. 

liderlerin desteklenmesi, sayılarının 
artırılması ve gelişimlerine katkıda 
bulunmak amacıyla kurulan LEAD 
Network’ün hem Avrupa genelinde 
hem de Türkiye şubesinin kurum-
sal üyesi olan NielsenIQ, WIN ekibi 
ile birlikte bu alanda ortak çalışma-
lar yürütüyor.

NielsenIQ’da, 8 Mart Dünya Ka-
dınlar Günü kapsamında da çeşitli 
etkinlikler gerçekleştiriyoruz. Geç-
tiğimiz yıllarda “Be Bold for Change”, 
“Each For Equal” temalı etkinlikler-
de; sayılarla dünyada, Türkiye’de ve 
NielsenIQ’da çalışan kadın raporu-
nu hazırlayan WIN ekibi, WIN Avru-
pa Mentorluk Programı’nın lansma-
nını gerçekleştirerek, mentorluk ve 
menteelik eğitimi verdi. Ayrıca “Niel-
senIQ Cares Türkiye” ekibi ile birlik-
te kadına yönelik şiddet ile ilgili grup 
çalışması gerçekleştirdi. Pandemi sü-
recinin özellikle çalışan ebeveynler 
üzerinde yarattığı yükün az da olsa 
hafifletilebilmesi için kurulan “Pa-
rents Network” düzenli aralıklarla 
toplanarak, ebeveynlerin birbirleri-
ne moral destek sağlamalarını ve bu 
toplantılara davet edilen uzmanların 
paylaşımlarından faydalanmalarını 
amaçlıyor.

Kadın istihdamı ve liderliğini artır-
mak için çalışan kurumsal liderlerin, 
fikir ve deneyim paylaşıp düzenli ola-
rak bir araya gelmelerini amaçlayan 
Kadın Liderlik Platformu’na katılan 
NielsenIQ, bu konuda da aktif çalış-
malar yürütüyor.

Fırsat eşitliği sağlandıkça, kadınla-
rın tıpkı NielsenIQ’da olduğu gibi sos-
yal ve ekonomik hayatın her alanında 
birçok başarılar elde ettiklerini görü-
yoruz. Dolayısıyla kadınların eğitim, 
çalışma hayatı ve karar alma mer-
cilerine eşit katılımını sağladığımız 
ölçüde ülkemizin de kalkınacağına 
inanıyorum. Kadına dair tüm sorun-
ların aşıldığı bir Türkiye ve dünya di-
leğiyle tüm kadınların 8 Mart Dünya 
Emekçi Kadınlar Günü’nü kutluyorum.

Bunların arasında hamile çalışanla-
ra özel park yeri sağlanması, hamile 
çalışanlarımızın evden çalışmak is-
tedikleri günlerde laptop taşıma zor-
luğu yaşamaması için hamilelikleri 
süresince evde sabit kalacak ikinci 
bir bilgisayar verilmesi, ofiste “Mom 
Rocks” isimli, sadece emziren anne-
lerin kullanımı için ayrılmış, hijyenik 
bir oda düzenlenmesi ve süt izninin 
2 hafta daha uzatılması, babalık izni-
nin yasal zorunluluğun 2 katına çıka-
rılması gibi uygulamalarımız da var. 
Aynı şekilde esnek çalışma yeri ve 
saati uygulaması da hem anneler 
hem de babalar tarafından çocuk-
ları ile ilgili doktor, okul, özel gün vb. 
durumlarda kullanılabilir hale geti-
rilmiş durumda. 

Avrupa’da perakende ve tüketici 
malları sektörlerindeki çalışan kadın 

Fırsat eşitliği sağlandıkça, kadınların tıpkı NielsenIQ’da 
olduğu gibi sosyal ve ekonomik hayatın her alanında birçok 
başarılar elde ettiklerini görüyoruz. Dolayısıyla kadınların 
eğitim, çalışma hayatı ve karar alma mercilerine eşit katılımını 
sağladığımız ölçüde ülkemizin de kalkınacağına inanıyorum.

DİDEM ŞEKEREL ERDOĞAN

NielsenIQ APAC-EEMEA Türkiye 
Analitik Danışmanlık Kıdemli 

Başkan Yardımcısı

KADINLARIN TEK İSTEĞİ FIRSAT EŞİTLİĞİ

ANALİZ | GONCA YILMAZ BATUR
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sorunların yanı sıra onların karşılaşmadı-
ğı pek çok sorunla da mücadele etmek zo-
runda kalıyor. Sorunların kültürel, ekono-
mik ve sosyal temelleri var.

Kamunun destekleyici politikaları haya-
ta geçirmesi, kararlı teşvik ve destek prog-
ramları uygulaması çok önemli. Girişimci 
kadınlar için kaynağa erişim ve ucuz kay-
nak sağlanması, vergi avantajları, istihdam 
ve yatırım teşvikleri gerekiyor. Bu yöndeki 
politikalar daha ileri düzeye taşınmalı, işlet-
melerin tahvil ihracı, halka arz gibi finans-
man olanaklarına başvurmaları kolaylaştı-
rılmalı. Özel sektörde de toplumsal cinsiyet 
eşitliği kültürünün yaygınlaştırılması büyük 
önem taşıyor. Ayrıca, özel sektörün ve ka-
dın sorunlarında uzmanlaşmış STK’ların iş 
birliği yapmaları ve güçlerini birleştirmele-
ri de bu alanda ilerleme kaydetmemize yar-
dımcı olacak. 

Türkiye Kadın Girişimciler Derneği (KAGİ-
DER), kadın girişimci sayısını artırmak için 
faaliyetler yürütüyor. Özellikle ticarette, tek-
nolojide, tarımda ve toplumsal hayatta ka-
dının varlığını, temsilini destekleyecek ça-
lışmalara ağırlık veriyoruz. Kadın girişimci-
lerin mevcut salgın krizini yönetmeleri için 
gerekli mentorluk desteğini veriyor, dene-
yimlerimizi paylaşıp birbirimizden öğrenebi-
leceğimiz dijital platformlar oluşturuyoruz. 
Kamu ihalelerinde kadınlardan daha fazla 
alım yapılmasını, genç kadınların iş haya-
tına hazırlanmasını, kadınların teknolojiyi 
daha fazla kullanmalarını, ticaret ve ihra-
cat bağlantılarını ve networklerini geliştir-
meyi, pazara erişimlerini kolaylaştırmayı, 
tarım sektöründeki üretimlerini destekle-
meyi ve şirketlerde fırsat eşitliği sağlamayı 
amaçlayan çok sayıda projemiz var. Ayrıca 
kamu ile temaslarımızda kadın girişimcile-
rin sesi olmaya, kadın istihdamı için atıla-
bilecek adımları çoğaltmaya gayret göste-
riyor ve bunun için çalışıyoruz.

“KADINLARI DESTEKLEYEN 
BİR KÜLTÜRÜ YEŞERTMEK 
GEREKİYOR”

Kadın girişimcilerin iş dünyasında en 
fazla karşılaştıkları sorunlar neler?

Toplumsal cinsiyet eşitliğini destekleyen 
bir kültür olmaması, tam tersine mevcut kül-
türün ayrımcı ön yargılara sahip olması, ev 
ve çocuk bakım işlerinin kadının görevi ka-
bul edilmesi kadınlar için çok ciddi bir engel 
oluşturuyor. Bu kültürle her düzeyde mü-
cadele edilmesi gerekiyor.

Araştırma kuruluşu İpsos’un desteğiy-
le hazırladığımız Türkiye Kadın Girişim-
cilik Endeksi bu konuda önemli sonuçlar 

ortaya koydu. Kadın girişimcilerin işlerini 
zorlaştıran faktörlerin başında finansa eri-
şim, bilgi ve mentorluk eksikliği, rol model 
eksikliği, iş dünyasında cinsiyet eşitliğinin 
özümsenmiş olmaması gibi konular geliyor. 

Kadının girişimci olarak ya da bir işe gi-
rerek ekonomik ve sosyal açıdan güçlen-
mesinin önündeki önemli bir diğer engel ise 
sosyal ve kültürel ön yargılar olarak karşı-
mıza çıkıyor. Yani, toplumda erkeği hayatın 
merkezine koyan ve kadının asıl sorumlu-
luğunu çocuk ve yaşlı bakımı gibi gören de-
ğerler ve kültür...

Dolayısıyla hem sosyal yaşamda hem de 
iş dünyasında toplumsal cinsiyet ayrımına 
dayanan kültürü yok etmek, bunun yerine 
kadınlara erkeklerle eşit kariyer ve gelişim 
fırsatları sunan, onları destekleyen bir kül-
türü yeşertmek gerekiyor. Bunu da somut 
politika ve uygulamalarla beslemek ve ge-
liştirmek önem kazanıyor.

“KADINLARIN ZORLUKLARIYLA 
BEN DE KARŞILAŞTIM”

İş dünyasında bir kadın girişimci ola-
rak hangi stratejileri uygulayarak başarıyı 
yakaladınız? Başarınızın sırları nelerdir?

Kadınların profesyonel yaşamlarında kar-
şılaştıkları zorluklarla ben de karşılaştım 
ve bunları aşmak için mücadele ettim. Öğ-
rendiklerim ve deneyimlediklerim, benim 
liderlik ve çalışma anlayışımı zamanla ol-
gunlaştırdı, derinleştirdi. Zorluklar karşı-
sında yılmamak ve moralimi bozmamak için 
elimden geleni yaptım. Bunları kendimi daha 
fazla geliştirmek için fırsat olarak gördüm. 

Attığım her adımda bilgi ve deneyimimi 
ekip ve çalışma arkadaşlarımla paylaştım. 
Önemli bir diğer kriter de var olmak iste-
diğiniz alana yıllarınızı verip, yoğunlaşarak 
mücadele ettiğiniz alana hâkim olmanız, bil-
gi sahibi olmanız, söyleyeceğiniz güçlü cüm-
lelerinizi yıllar içinde oluşturmanız. 

“KADIN GİRİŞİMCİLİĞİNİ ARTIRMAK İÇİN 
4T STRATEJİSİ YÜRÜTÜYORUZ”

KAGİDER BAŞKANI EMİNE ERDEM:

Türkiye Kadın Girişimciler Derneği (KAGİDER) Başkanı Emine Erdem, “KAGİDER olarak 
kadın girişimciliğini yaygınlaştırmak ve kadını güçlendirmek için 4 temel konuya odaklı 

olarak bir strateji yürütüyoruz. Biz bu stratejimizi 4T diye adlandırıyoruz: Teknoloji, toplumsal 
ağların güçlendirilmesi, ticaret ve tarım” dedi.

SÖYLEŞİ  | EMİNE ERDEM

K adınların erkekler kadar girişim-
cilik potansiyeline sahip olduğu 
Türkiye’de maalesef bu potansiyel 
ekonomiye yansımıyor. Kadın gi-

rişimcilik oranının yüzde 13 düzeyinde sey-
rettiği Türkiye’de mevcut yetersizlik sade-
ce girişimcilikte değil, kadın istihdamında 
da kendini gösteriyor. Türkiye Kadın Giri-
şimciler Derneği (KAGİDER) Başkanı Emine 
Erdem, Türkiye’de kadın girişimcilerin ko-
numunu ve KAGİDER olarak yaptıkları ça-
lışmaları Ekovitrin’e anlattı.

Türkiye’de iş dünyasında kadın girişim-
cilerin durumuna baktığımızda karşımıza 
nasıl bir tablo çıkıyor? Kadın girişimcile-
rin sayısı yeterli mi?

Bu alanda Türkiye’nin iyi yolda ilerle-
mekle beraber, hak ettiği noktada olmadı-
ğını da söyleyebiliriz. Ülkemizde kadınlar da 
erkekler kadar girişimcilik potansiyeline sa-
hip. Yapılan araştırmalar erkeklerin yüzde 
45’inin, kadınların ise yüzde 40’ının girişim-
ciliğe olumlu baktığını gösteriyor ancak ka-
dınlardaki bu potansiyel hayata yansımıyor. 
Türkiye’de kadın girişimcilik oranı yüzde 13 
düzeyinde bulunuyor. Bu bakımdan, kadın 
girişimcilerin durumunun arzu ettiğimiz, ül-
kemizin sürdürülebilir kalkınması için ihti-
yaç duyduğumuz seviyede olmadığını söyle-
yebiliriz. Ama bu sadece girişimcilikte değil, 
kadın istihdamında da aynı. Kadınların eko-
nomiye katılımları yetersiz düzeyde. Ülke-
miz, nüfusunun yarısını oluşturan nitelikli 
insan kaynağı potansiyelini kullanamıyor.

“KADIN GİRİŞİMCİLERİN SESİ 
OLMAYA ÇALIŞIYORUZ”

Kadın girişimcilerin sayısını artırmak 
için sizce neler yapılmalı?

Kadın girişimciliğinin desteklenmesi ve 
yaygınlaştırılmasının çok boyutlu bir konu 
olduğunu unutmamalıyız. Kadın girişim-
ciler, erkek girişimcilerin karşılaştıkları 

EMİNE ERDEM: “Türkiye’de kadın girişimcilik oranı yüzde 13 düzeyinde. 
Bu bakımdan, kadın girişimcilerin durumunun arzu ettiğimiz, ülkemizin 
sürdürülebilir kalkınması için ihtiyaç duyduğumuz seviyede olmadığını 

söyleyebiliriz. Ama bu sadece girişimcilikte değil, kadın istihdamında 
da aynı. Kadınların ekonomiye katılımları yetersiz düzeyde.” 

“Kadın girişimciliğinin desteklenmesi ve yaygınlaştırılmasının 
çok boyutlu bir konu olduğunu unutmamalıyız. Kadın 

girişimciler, erkek girişimcilerin karşılaştıkları sorunların yanı 
sıra onların karşılaşmadığı pek çok sorunla da mücadele 
etmek zorunda kalıyor. Sorunların kültürel, ekonomik ve 

sosyal temelleri var.”
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“GENÇ GİRİŞİMCİLER ÖNCELİKLE 
ÇOK ÇALIŞMALI”

Başarılı bir kadın girişimci olarak genç 
girişimcilere önerileriniz var mı?

Genç girişimcilere, öncelikle çok çalışmak, 
yılmadan çalışmak ve her sorunu bir fırsat 
olarak görüp soğukkanlılığını koruyarak çö-
züm getirici olmaları ve bilgilenmelerini tav-
siye ediyorum. Eğer doğru bir iş planı olduğu-
na inanıyorlarsa cesaretle girişimciliğe baş-
layabilirler. Bu süreçte KAGİDER’in sunduğu 
çeşitli olanaklardan da yararlanabilirler. KA-
GİDER Pusula ve Düş Ortağım portallarının, 
çevrimiçine taşıdığımız ‘İşimi Kuruyorum’ eği-
timlerinin girişimci olmak isteyen kadınlara 
çok yararlı olacağını düşünüyorum. Ayrıca 
İş Dünyasında Kadın İletişim Ağı projesi kap-
samında oluşturduğumuz www.ticaretinka-
dinlari.com sitemiz network oluşturmak açı-
sından çok önemli katkılar sağlayacak. Kısa 
süre önce Türkiye’de bir ilke imza attık ve Ti-
caretinkadınlari.com portalının mobil uygu-
lamasını da hizmete sunduk.

AB Ortaklıklar ve Ağlar Hibe Programı’nın 
desteğiyle hayata geçirilen ve demokratik ka-
tılım yoluyla sivil toplumun gelişmesini hedef-
leyen ‘İş Dünyasında Kadın İletişim Ağı’ proje-
si kapsamında hazırlanan bu uygulama, Tür-
kiye genelindeki kadın girişimci dernekleri ve 
Türkiye’de faaliyet gösteren kadın girişimcile-
ri tek platformda buluşturuyor. Hedefimiz bu 
mobil uygulama ile kadın girişimcilerin ürün 
ve hizmetlerinin ulaşılır olması ve kadınların 
işlerini büyütmelerini sağlamak. Kadın giri-
şimciler bu uygulama sayesinde hem işleri-
ni hem de pazarlarını geliştirebilecekler. Uy-
gulama faydalı bilgiler, kadın girişimciler için 
destekler, etkinlikler, rol model hikayeleri ve 
kamu ihalelerinin linkleri ile aslında kadın gi-
rişimcilerin tüm bilgiye tek noktadan erişme-
sini sağlayacak. Şehir, sektör, ürün veya fir-
ma bazlı arama yapılarak kadın girişimcile-
rin ürün ve hizmetlerine hızlıca ulaşılabilecek. 

“4T STRATEJİSİ YÜRÜTÜYORUZ”
KAGİDER olarak kadın girişimcilere yö-

nelik çalışmalarınızdan ve etkinlikleriniz-
den bahseder misiniz? 

KAGİDER kadın girişimciliğini yaygınlaştır-
mak ve kadını güçlendirmek için 4 temel ko-
nuya odaklı olarak bir strateji yürütüyor. Biz 
bu stratejimizi 4T diye adlandırıyoruz. Tür-
kiye’de kadının güçlenmesi ve kadın girişim-
ciliğinin daha fazla yaygınlaşması açısından 
4 kritik ve temel konu var. Teknoloji kadın-
lara işlerini geliştirmeleri, koşul ve fırsatları 
eşitlemeleri açısından çok önemli olanaklar 
sağlıyor. Kadınların teknolojiye daha fazla ilgi 
duyması ve daha fazla kadın girişimcinin bu 

olanaklardan yararlanması lazım. İkinci kri-
tik konu kadın girişimcilerin toplumsal ağla-
rını, dayanışmalarını genişletmek. Üçüncü-
sü ticaret işletmelerin büyümesini sağlayan 
unsurdur. Bu kapsamda kadın girişimcilerin 
daha fazla ticaret yapabilmeleri, daha fazla 
pazara erişebilmeleri desteklenmeli. Dördün-
cüsü, tarım ülkemizin çok stratejik, ancak ih-
mal edilmiş bir sektörü ve bu sektörde bugün 
252 bin kadın kendi hesabına çalışmakta ve 
2 bin kadın işveren bulunmakta. Tarım sek-
töründe kadınların özel bir gelişme potansi-
yeli bulunuyor. Tarımda kadın girişimcilerin 
desteklenmesi hem kadının güçlenmesi hem 
de bu sektörün gelişmesi açısından güçlü bir 
sinerji yaratacak. 

Peki bu 4 ana eksende neler yapıyoruz?
TEKNOLOJİ 
n Kadınların STEM konularına ilgi duy-

maları için çalışıyoruz. Bu kapsamda Tech 
Talks gerçekleştiriliyor.

n Teknolojinin kadın liderleri adlı prog-
ramla bu alanda başarılı olan kadınları ödül-
lendiriyor, genelde kadınlara ilham verecek 
başarı öykülerini duyuruyor ve rol model-
ler çıkartıyoruz.

TOPLUMSAL AĞLARIN GÜÇLENDİRİL-
MESİ 

n Koordinatörlüğünü yaptığımız, KAİS-
DER ve BUİKAD paydaşlığında Avrupa Bir-
liği ve Türkiye Cumhuriyeti tarafından fi-
nanse edilen İş Dünyasında Kadın İletişim 
Ağı (Women Business Network W-BUN) pro-
jesini yürütüyoruz.

n Proje katılımcı sivil toplum kuruluşları-
nın ve kadınların hizmet ve danışmanlık al-
malarını, Ortaklıklar ve Ağlar Hibe Progra-
mı’nın küresel hedefine katkıda bulunma-
yı, politika ve karar alma süreçlerine daha 
aktif, demokratik katılım yoluyla sivil toplu-
mun gelişimini hedefliyor.

n Bu projenin hayata geçirilmesinde ilk 
adım olarak www.ticaretinkadinlari.com adlı, 
teknik altyapısı güçlü, kapasitesi yüksek, iş-
levsel bir platform kurduk. Sektör bazlı ara-
ma yapabildiğiniz bu platformda her sektör-
den kadın girişimci bir tuş uzaklıkta. 

n Anadolu’daki kadın girişimci networkü-
nü genişletmek amacıyla düzenlediğimiz is-
tişare toplantılarımızı salgın döneminde de 
il il sürdürmeye devam ediyoruz. Hatta isti-
şareleri online olarak düzenlemek bir ara-
ya gelmeyi daha da kolaylaştırdı diyebilirim.

TİCARET
n Özel sektörde daha fazla kadın tedarik-

çiden alım yapılması için çaba gösteriyoruz.
n Kamu ihalelerinde daha fazla kadından 

alım yapılması için Kadından Almalı Memle-
ket Kazanmalı kampanyasını sürdürüyoruz. 

n Ticaretin Kadınları portalını kurduk.
n FCEM Uluslararası Girişimci Kadınlar 

Dünya Kongresi ve Akdeniz Kadın Girişim-
ciler Forumu’nun iki ayrı kongresini Tür-
kiye’de gerçekleştireceğiz.

n Denizcilik ve lojistik alanlarında Avru-
pa’nın lider firması, Danimarka kökenli DF-
DS’nin Türkiye’de faaliyet gösteren şirketi 
DFDS Akdeniz İş Birimi ile “Kadın için Taşı-
yoruz” adlı projeye imza attık. Bu proje ile ka-
dın ihracatçılara ciddi destekler sunacağız. 

n UPS ve Kadın Emeğini Değerlendirme 
Vakfı (KEDV) ile daha fazla kadının ihracat 
yapmasını sağlama amacıyla yürüttüğümüz 
“Kadın İhracatçı Programı” kapsamında on-
line buluşmalara devam ediyoruz. 

TARIM
n Tarımda Kadın Girişimci Geliştirme ve 

Hızlandırma Programı”nı gerçekleştirerek, 
tarım sektöründeki girişimleri en az bir, en 
çok üç yıldır süren 75 kadın girişimci için 
bir eğitim kampı düzenledik.

Dernek olarak hedeflerinizi öğrenebi-
lir miyiz?

Türkiye Kadın Girişimciler Derneği (KA-
GİDER), kurulduğundan bu yana Türkiye’de 
kadın girişimciliğini yaygınlaştırmak ve ka-
dını her alanda güçlendirmek için çalışıyor. 
Kadın girişimcisi sayısını artırmayı, ekono-
mide, sosyal hayatta ve siyasette kadını güç-
lendirmeyi hedefliyoruz. 

“Türkiye Kadın Girişimciler 
Derneği (KAGİDER), kadın 

girişimci sayısını artırmak için 
faaliyetler yürütüyor. Özellikle 
ticarette, teknolojide, tarımda 
ve toplumsal hayatta kadının 

varlığını, temsilini destekleyecek 
çalışmalara ağırlık veriyoruz.”

SÖYLEŞİ  | EMİNE ERDEM

Son 10 hatta 15 yılın trendi haline ge-
len ortak paylaşımlı ofisler/Co-working 
spaces, başta kulağa pandeminin or-
tasında hoş gelmese de bir çok soru-
nun çaresi olma yolunda ilerliyor. Bil-
meyenler için bu ofis modeli kullanıcı-
ya esneklik sağlıyor. Burada anahtar 
kelime ‘esneklik’. Ne zaman, nerede, 
ne kadar süre ofis ihtiyacınız var ise 
o kadar. Hem de detayları düşünmeni-
ze gerek kalmadan. Siz sadece kaç ki-
şiye, nerede ofis ihtiyacınız olduğuna 
karar verin. Onun dışında dert etme-
niz gereken başka bir sorun yok. Ai-
dat, elektrik, ofis mobilyası, sekreter-
ya, güvenlik hizmeti hepsi kira bede-
line dahil. Hatta yeni bir girişim iseniz 
şirket kurulumunda biz T-Work olarak 
size tam destek veriyoruz.

Günümüz ekonomisinin ne zaman iyi-
ye gideceği veya toparlayacağı herkesin 

Y eni Normal’in ne demek ol-
duğu hakkında herkesin az 
çok bir fikri var, ancak kimse 
tam olarak ne yapması ge-

rektiğini ve neyin ‘yeni normal’ sayı-
lacağını bilmiyor. Geçtiğimiz aylarda 
tanık olduğumuz bir gerçek var ki o 
da çalışan kesimin merkez ofise git-
meden onlara verilen sorumlulukla-
rı yerine getirebildiği. Buna örnek ola-
rak dünyanın en büyük firmalarından 
Facebook ve Spotify, yurtiçinde de sa-
yısız bankanın genel merkezi ve Ye-
meksepeti.

Maslow’un ihtiyaç hiyerarşisine göre 
düşünürsek temel ihtiyaçlar; fiziksel 
ihtiyaçlar, güvenlik ihtiyacı, aidiyet ve 
sevgi ihtiyacı, saygı ihtiyacı ve kendini 
geliştirme olmak üzere beş basamak-
tan oluşmaktadır. Bir ihtiyaç gerçekleş-
meden diğeri gerçekleşemez. Fiziksel 
ihtiyaçlarımız yemek, su, nefes, barın-
ma gibi hayatımızı sürdürmemiz için 
gereken en temel ihtiyaçlardır. Bun-
ların tümüne sahip isek güvende his-
setme ihtiyacı doğar. Salgın öncesi ki-
şiye göre değişen ihtiyaçlarımız, son 
bir senede hepimizi güvende hisset-
me ihtiyacında buluşturdu. Artık dışa-
rı çıkarken tedirginiz hatta başkaları 
ile aynı evi paylaşırken bile. Maskesiz 
sokağa adım atmıyor, sık sık ellerimi-
zi yıkıyor, gereğinden fazla dezenfek-
tan kullanıyoruz. Endişelerimiz ne za-
man azalırsa o zaman aidiyet ve sevgi 
ihtiyacımız artıyor ve sosyalleşmeye 
başlıyoruz. Maalesef bu dürtümüz gü-
venlik tam olarak sağlanana dek ted-
bir alarak ve korunarak belirli sınır-
lar içerisinde karşılanabilir.

Pandeminin ilk ayları evden çalış-
mak, hatta yattığımız yerden altımızda 
pijamamız ile Zoom üzerinden konfe-
rans yapmak hepimizin hayatını kolay-
laştırdı. Ancak bu eve kapanma, ka-
rantina hali düşündüğümüzden fazla 
sürdü ve insanlar sosyalleşmeye, yüz 
yüze görüşmeye özlem duymaya baş-
ladı. Kaldı ki herkesin evinde çalışma 
masası, kendine ait özel alanı yok. Ki-
mimiz kalabalık, çocuklu bir aile ile da-
iremizi paylaşıyor ve kucağımızda di-
züstü bilgisayarlarımız ile görevlerimi-
zi tamamlamaya çalışıyoruz.

aklında bir soru işareti o zaman ne-
den 5 bin-10 bin m2’lik alanlarda yük-
sek kira bedellerine ve uzun dönem 
kira kontratlarına bağlı kalalım? Bel-
li ki işler 200-300 kişiyi aynı çatı al-
tında tutmadan da ilerliyor. Koca bir 
şirketin her biriminin ofiste olması-
na ihtiyaç olmadığı kanısına vardık. 
Muhasebe, finans, pazarlama hatta 
satış departmanı olsun hepsi tercih 
ettiği yerden işini tamamlayabilmeli 
ama tek seçenek evden çalışma ol-
mamalı. Gerek sosyalleşmek olsun 
gerek iş arkadaşlarınız ile beraber 
çalışma ihtiyacı olsun. Evinize yakın 
bir lokasyonda temiz, güvenilir, dü-
zenli olarak dezenfekte edilen, sosyal 
mesafe kurallarına uyulduğu, 7/24 
internet erişiminin bedava olduğu,  
Co-working modeli sanal, hazır ve 
paylaşımlı ofis ve toplantı odası gibi 
farklı modeller sunuyor. Akıllarda 
bir takım soru işaretleri olsa da bu 
modelin revaçta olduğu ortada. Fa-
kat salgını göz önünde bulundura-
rak, marka kurucuları olarak mak-
simum kapasiteye ulaşma isteğimizi 
uzun bir süre daha arka plana at-
malıyız. Ortak alanları minimuma in-
dirmeli hazır yani özel ofislere daha 
çok yer vermeliyiz. Önemli olan ofis 
ihtiyaç sahiplerinin kendilerini gü-
vende hissetmesi. Biz T-work ola-
rak DAP Vadisi’nde bin 650 m2 ofis 
alanı ile yüzde 50 kapasitede 26 ha-
zır ofis, 4 toplantı odası, 1 call center 
ve 1 seminer odası hizmeti sunuyo-
ruz. Tedbiri elden bırakmamak adı-
na haftada iki defa tüm alanları de-
zenfekte ettiriyor, girişlerde düzen-
li olarak ateş ve HES kodu kontrölü 
yapıyoruz. 20 metre uzağımızdaki 
metro istasyonu ve kapalı, açık oto-
park alanımız ile sizlere düşündü-
ğünüzden de yakınız. 

YENİ NORMAL’DE
NEDEN‘CO-WORKING’?

Son 10 hatta 15 yılın trendi haline gelen ortak paylaşımlı 
ofisler/Co-working spaces, başta kulağa pandeminin ortasında 
hoş gelmese de bir çok sorunun çaresi olma yolunda ilerliyor.

ELİF SARIBAY

T-WORK OFFICE
Yönetim Kurulu Üyesi

CO-WORKING | ANALİZ
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T ürkiye Odalar ve Borsalar 
Birliği (TOBB) Kadın Giri-
şimciler Kurulu tarafından 
mikro işletmelerin hijyen 

kapasitelerini artırarak işlerinin sür-
dürülebilirliği için fırsat eşitliği ya-
ratma hedefiyle hayata geçirilen 
“İşimiz Temiz Projesi”, Türkiye’nin 
turizm açısından en hareketli ille-
rinden İzmir, Muğla ve Antalya’da-
ki pilot çalışmalar ile başlıyor. TOBB 
Kadın Girişimciler Kurulu liderliğin-
de, Milli Eğitim Bakanlığı Hayat Boyu 
Öğrenme Genel Müdürlüğü ve 21 yıl-
dır yürüttüğü Temiz Tuvalet Kam-
panyası ile bu alanda önemli bir de-
neyime sahip olan OPET işbirliğiyle 
yürüyecek olan “İşimiz Temiz” Pro-
jesi ile hizmet sektöründeki mikro 
işletmeler için hijyen odaklı eğitim 
programları oluşturarak tüm Tür-
kiye’de temiz, hijyenik, sağlıklı hiz-
met sunan işletmelere sahip olmak 
amaçlanıyor. “İşimiz Temiz Projesi” 
ile mikro işletme olarak adlandırı-
lan; yıllık çalışan istihdamı 10 kişi-
den az olan, yıllık net satış hasılatı 
veya mali bilançosundan herhangi 
biri ise 3 milyon TL’yi aşmayan işlet-
melerin hijyen kapasitelerini artır-
mak ve işlerinden duydukları mem-
nuniyetle birlikte gelirlerinin yük-
selmesi hedefleniyor. 

FARK YARATACAK EĞİTİM 
PROGRAMI

Mikro işletmelerin fark yaratması 
ve normlar dahilinde çalışması için 
geliştirilecek olan projede Milli Eği-
tim Bakanlığı Hayat Boyu Öğrenme 

yılının Haziran ayı sonuna kadar de-
vam edecek. Pilot illerdeki çalışma-
ların ardından Türkiye geneline de 
yaygınlaştırılacak olan projede, Te-
miz Tuvalet Kampanyası ile 21 yılda 
10 milyonu aşkın kişiye ulaşarak hij-
yen bilincinin oluşması için önem-
li adımlar atan OPET’in bu konuda-
ki deneyimlerinden faydalanılacak.

MİKRO İŞLETMELERİN 
KAPASİTELERİNİ VE 
GELİRLERİNİ YÜKSELTMEYİ 
HEDEFLİYORUZ

Toplum sağlığını korumak ve ge-
liştirmek, yaşam kalitesini yükselt-
mek, temizlik ve hijyen konusunda 
yeterli eğitim almış sağlıklı nesiller 
yetiştirmek konusunda, başta kamu 
kurum ve kuruluşları olmak üzere 
her bir birey ve şirketin temel gö-
rev ve sorumluluğa sahip. OPET ola-
rak paydaş katılımı esasıyla “yaşa-
yan”, toplumsal sorunlara çözüm 
arayan, uzun vadeli projeler üreti-
yor ve birçok projeye de tam destek 
veriyoruz. Temiz ve sağlıklı bir top-
lum yaratmak amacıyla 2000 yılın-
dan bu yana sürdürdüğümüz “Te-
miz Tuvalet Kampanyası” ile bugüne 
dek 10 milyonu aşkın kişiye hijyen 
ve temizlik eğitimleri verdik. Pan-
demiyle geçirdiğimiz bu zor günler, 
mekan-insan ilişkisinin bulaşta ne 
kadar önemli olduğunu ve hijyenin 
her ortam için ne kadar gerekli ol-
duğunu bir kez daha ortaya koydu. 
Hijyen; güvenli temizlik yaratılmış, 
sağlıklı ortamdır ve büyük-küçük 
tüm toplu yaşam alanlarında işye-
ri ve çalışanı güvenliği açısından ilk 
öncelikli konu olmalıdır. İşimiz Te-
miz Projesi’nde de proje ortakları-
mızla birlikte hizmet sektörüne yö-
nelik hijyen eğitimleri düzenleyerek 
mikro işletmelerin temiz, hijyenik ve 
sağlıklı hizmet sunmalarını amaçlı-
yoruz. Türkiye genelinde ulusal bir 
dönüşüm ilan etmek amacındayız. 
Ülkemizin, insanımızın ve turizmi-
mizin en önemli değerlerinden biri 

Genel Müdürlüğü iş birliğinde, özel 
olarak yapılandırılmış hijyen odak-
lı eğitim programları oluşturulacak. 
Bu eğitim programları, pilot illerdeki 
Halk Eğitimi Merkezi eğitmenleri ta-
rafından Hayat Boyu Öğrenme Genel 
Müdürlüğü Uzaktan Eğitim Platfor-
mu kanalıyla mikro işletmelerle bu-
luşturulacak. Turizm potansiyelinin 

olan misafirperverliğimizi hijyenik 
kurallarla daha güvenli hale getir-
mek istiyoruz. Toplumda farkındalık 
yaratarak, bu zorlu dönemde mikro 
işletmelerin kapasitelerini artırmayı, 
gelirlerini yükseltmeyi hedefliyoruz. 

ÜÇ İLDE TOPLAM 31 BİN 
İŞLETMEYE HİJYEN EĞİTİMİ 
VERİLECEK 

Proje kapsamında İzmir’de yeme-iç-
me sektöründen 6 bin, konaklama 
sektöründen 6 bin ve ulaşım sektö-
ründen 6 bin olmak üzere toplam 
18 bin, Antalya’da yeme-içme sek-
töründen 3 bin, konaklama sektö-
ründen 3 bin ve ulaşım sektöründen 
3 bin olmak üzere toplam 9 bin ve 
Muğla’da ise yeme-İçme sektörün-
den bin 500, konaklama sektörün-
den bin 500 ve ulaşım sektöründen 
bin 500 olmak üzere toplam 4 bin 
500 mikro işletmeye ve toplamda 
ise 31 bin 500 mikro işletmeye top-
lum sağlığı açısından hayati önem 

yüksek olduğu İzmir, Antalya ve Muğ-
la’da pilot olarak başlatılan proje-
de toplumda farkındalık oluşturarak 
hizmet sektörüne dahil olan; yeme- 
içme, konaklama ve ulaşım alanında 
faaliyet gösteren mikro işletmelerin 
öne çıkmalarına destek verilecek. 
Üç ilde toplam 31 bin 500 işletmeye 
ulaşmanın hedeflendiği proje, 2022 

taşıyan hijyenik koşulların oluşturul-
ması ve işletilmesi amacıyla hijyen 
eğitimleri düzenlenecek. Üç farklı 
alan için online çalıştayların düzen-
leneceği proje ile uygulamaların ön-
cesi ve sonrasında gerçekleştirilen 
araştırmalarla hedef kitlenin bilgi, 
tutum ve değişiklikleri raporlanacak. 
Eğitimlerini tamamlayan kişiler ‘Hij-
yen Eğitim Sertifikası’nı almaya hak 
kazanırken işletmesi de “İşimiz Te-
miz Hijyen Eğitimi” belgesini alarak 
işletmesinin görünen uygun yerinde 
sergileyebilecek. Ayrıca proje süre-
cinde yarattığı etkinin ölçümlenme-
si amaçlı sosyal etki araştırması da 
yapılacak. Proje kapsamında geliş-
tirilecek 3 farklı sektöre özel hijyen 
eğitimleri ve diğer proje uygulama-
ları pilot iller olan İzmir, Antalya ve 
Muğla’da yürütülecek olup; geliştiri-
len online eğitim içerikleri sayesinde 
eğitimlerin, MEB online eğitim plat-
formları yoluyla tüm Türkiye’ye yay-
gınlaştırılması hedefleniyor. 

Mikro İşletmeler için hijyen farkındalığı sağlayacak 

İŞİMİZ TEMİZ PROJESİ
TOBB Kadın Girişimciler Kurulu liderliğinde, Milli Eğitim 
Bakanlığı Hayat Boyu Öğrenme Genel Müdürlüğü ve OPET 
işbirliğiyle yürüyecek olan “İşimiz Temiz” Projesi ile hizmet 
sektöründeki mikro işletmeler için hijyen odaklı eğitim 
programları oluşturarak, tüm Türkiye’de temiz, hijyenik, 
sağlıklı hizmet sunan işletmelere sahip olmak amaçlanıyor.

NURTEN ÖZTÜRK

TOBB KADIN GİRİŞİMCİLER KURULU BAŞKANI
OPET YÖNETİM KURULU KURUCU ÜYESİ

NURTEN ÖZTÜRK’ÜN KALEMİNDEN

İşimiz Temiz Projesi, online basın toplantısı ile kamuoyuna duyuruldu.



OPET, Türkiye’de kadın istihdamının artırılmasına katkıda bulunma hedefiyle 2018’de başlattığı Kadın Gücü 
Projesi ile köklü bir değişime imza attı. “Mesleğin cinsiyeti yoktur” anlayışı ile erkeklere özgü meslek olarak 
algılanan akaryakıt satış yetkilisi, istasyon yöneticisi, vardiya amiri gibi pozisyonlarda kadınlara iş olanağı 

sunan OPET’te projenin başladığı günden bugüne istasyonlardaki kadın çalışan sayısı 3 bine yaklaştı. 

T ürkiye’de kadın istihdamının ar-
tırılmasına katkıda bulunma he-
defiyle, akaryakıt sektöründe ka-
dınlara daha fazla çalışma alanı 

açan örnek bir projeye imza atan OPET, Ka-
dın Gücü Projesi’yle sektöründe de köklü bir 
değişime öncülük etti. Kadınların çalışma 
hayatının her alanında başarıyla var olabi-
leceğinin gösterilmesi ve bu konuda farkın-
dalık yaratılması fikrinden doğan OPET Ka-
dın Gücü Projesi, OPET’in 2000 yılından bu 
yana hayata geçirdiği tüm projeleri gibi alt 
yapısı doğru bir şekilde hazırlanarak hayata 
geçen ve ezber bozan bir proje oldu. Enerji 
ve Tabii Kaynaklar Bakanlığı, Aile, Çalışma 
ve Sosyal Hizmetler Bakanlığı, Enerji Piyasa-
sı Düzenleme Kurulu ve İŞKUR’un desteğiy-
le yürütülen “Kadın Gücü Projesi”yle bugün 
itibariyle gelinen noktada, OPET istasyonla-
rındaki kadın çalışan sayısı 3 bine yaklaş-
tı. Projenin ilk günlerinde OPET istasyonla-
rında yaklaşık 1541 kadın istihdam edilirken 
yaklaşık 2,5 yıl gibi bir sürede kadın çalışan 
oranında ciddi bir artış kaydeden OPET, Tür-

İSTASYONLARINDA 
‘KADIN GÜCÜ’ 

DEĞİŞİMİ 

OPET

ADVERTORIAL

RAKAMLARLA OPET
KADIN GÜCÜ PROJESİ

kiye’nin 73 ilinde Kadın Gücü Projesi kap-
samında istihdam sağlıyor.

Kadın Gücü Projesi’nde yakın vadede Tür-
kiye genelindeki bin 700’ü aşkın OPET istas-
yonunda çalışan kadın sayısını artırmak ve 
her OPET istasyonunda en az iki kadın ol-
ması hedefleniyor. OPET akaryakıt istas-
yonlarında bugüne kadar ‘erkek işi’ 
olarak görülen akaryakıt, market 
satış yetkilisi, istasyon yöneti-
cisi gibi pozisyonlarda kadın-
ların başarıyla çalışmasının 
yanı sıra kadın çalışanla-
rın çoğalmasıyla birlikte 
verimliliğin ve hizmet ka-
litesinin daha da arttığı-
nın altı çiziliyor. Proje kap-
samında işe alım süreçle-
ri ise İŞKUR İş ve Meslek 
Danışmanları, özel istihdam 
bürosu GI Grup, OPET bölge ve 
saha ekipleri ve OPET bayilerinin 
işbirliği ile yürütülüyor. Bu işbirlikle-
rinden alınan güçle istihdam edilen kadın 
sayısı her geçen gün artış gösteriyor. Bu-
gün OPET’te ‘Kadın Güçleri’; bakış açıları, 
güler yüzleri ve disiplinli yaklaşımlarıyla iş-
lerini severek yapıyor, sahipleniyor ve fark 
yaratıyorlar. 

KOŞULLAR NE OLURSA OLSUN 
KADINLAR İÇİN İSTİHDAM 
YARATMAYA DEVAM 

OPET Yönetim Kurulu Üyesi Filiz Öztürk, 
projenin geldiği son noktayı özetledi: “Kadın 
güçlü olursa toplumun güçlü olacağına, ka-
dınların hayatın her alanında aktif olmala-
rı durumunda ülkemizin kalkınmasının çok 
daha hızlı olacağına inanıyoruz. 2018 yılında 
Aile, Çalışma ve Sosyal Hizmetler Bakanlığı 
ile Enerji ve Tabii Kaynaklar Bakanlığı işbir-
liğinde başlattığımız OPET Kadın Gücü Pro-
jesi ile Türkiye’de bin 700’ü aşkın akaryakıt 
istasyonumuzda mesleki cinsiyeti ortadan 
kaldırarak kadın çalışan sayısının artırılma-
sını hedefledik. Proje kapsamında akarya-
kıt istasyonlarındaki insan kaynakları sü-
reçlerini gözden geçirerek her istasyonda 
en az iki kadın çalışan olmasını amaçladık. 
Pompa başında görev yapan akaryakıt satış 
yetkilisi, market satış yetkilisi, istasyon yö-
neticisi, vardiya amiri, muhasebe elemanı 
gibi farklı pozisyonlarda kadınlara çalışma 
olanağı sunuyoruz. Ayrıca işe alım süreç-
lerinde OPET bayilerinin İŞKUR istihdam 
teşviklerinden faydalanmasını sağlayarak 
özel eğitim ve mesleki gelişim programları 
oluşturuyoruz. Erkeklerin alanı olarak gö-
rülen akaryakıt sektöründe kadınların daha 
çok yer almalarına olanak sağlıyoruz.” Bu 

proje ile aynı zaman-
da toplumda kalıp-

laşmış bazı önyargı-
ları da kırmayı hedefle-

diklerini belirten Öztürk 
şöyle devam etti: “Proje ile 

2.5 yıl gibi kısa bir sürede, er-
kek egemen bir alanda kadınlara fırsat 

verildiğinde, başarıya ulaştıklarını göstere-
rek önemli bir farkındalık yarattık. İçinde 
bulunduğumuz pandemi sürecine rağmen 
bayilerimizin, saha ve proje ekibimizin ve 
tüm OPETliler’in azimli çalışmaları ile Ka-
dın Gücü Projesi’nin ilk gününden bugüne 
kadın çalışan sayısında yüzde 69’luk bir 
artış sağlandı ve projemiz kapsamında is-
tasyonlarımıza yeni Kadın Güçleri eklen-
di. Aynı bakış açısıyla hedefimize doğru yo-
lumuza devam edeceğiz. Biz OPET olarak, 
Kadın Gücü Projesi ile sektörde köklü bir 
değişime daha öncülük ediyoruz. Koşullar 
ne olursa olsun istihdam yaratmaya, özel-
likle daha fazla kadına iş imkanı sunmaya 
devam edeceğiz.”

KADIN GÜCÜ PROJESİ, 2,5 YILDA 
14 ÖDÜLE LAYIK GÖRÜLDÜ 

Kadın Gücü, henüz 3 yılı bile doldurma-
masına rağmen çeşitli platformlar tarafın-
dan toplam 14  ödüle layık görüldü. 2019 yı-
lında Koç Topluluğu En Başarılı Koç’lular 
Yarışması’nda Çevreye ve Topluma Değer 
Katanlar Kategorisi’nde 2.lik, Türkiye Oto-
motiv Bakım Dernekleri Federasyonu (TOB-
FED) tarafından ise kadın istihdamına sağ-
lanılan katkı nedeniyle özel ödüle layık gö-
rüldü. Sürdürülebilir Kalkınma Amaçlarına 
Değer Katan Şirket Ödülleri’nde Sürdürüle-
bilir Kalkınma Amaçları’nda  Amaç - 5:  Top-
lumsal Cinsiyet Eşitliği’ ilkesine göre Başarı 
(Platin) Ödülü’ne layık görülürken, 3. Ener-
ji ve Doğal Kaynaklar Zirvesi’nde Enerjimiz 
Geleceğimiz çatısı altında Kurumsal Sosyal 
Sorumluluk Ödülü’nü aldı. Yine geçtiğimiz 

yıl Enerji Gazetecileri Derneği tarafından da 
onur belgesine layık görüldü. Proje, 2020 yı-
lında da Sürdülebilirlik Akademisi’nin dü-
zenlediği Sürdürülebilir Kalkınma Amaçları-
na Değer Katan Şirket Ödülleri’nde ‘Kadının 
Güçlendirilmesi-Kurum Faaliyeti’ kategori-
sinde Kadın Gücü’ndeki rol model yaklaşı-
mıyla ödüle layık görüldü.

FİLİZ ÖZTÜRK
OPET Yönetim Kurulu Üyesi 

“Projemiz ile kadın istihdamını 
artırırken, Türkiye ekonomisine de 

katkıda bulunuyoruz. Sadece OPET’te 
değil toplumumuzda da önemli bir 

değişim yaratmayı amaçlayarak 
yola çıktık. Hedefimize doğru emin 

adımlarla ilerliyoruz.”

w OPET istasyonlardaki kadın çalışan sayısı 3 
bine yaklaştı. 
w Proje genelinde istasyonlardaki kadın 
çalışan sayısında başlangıçtan bugüne yüzde 
69 oranında artış kaydedildi.
w Türkiye’nin 73 ilinde OPET istasyonlarında 
Kadın Gücü Projesi aktif olarak uygulanıyor.
w Pompa başında görev yapan Akaryakıt 
Satış Yetkilisi sayısı proje başlangıcında 27 
iken 731’e yükseldi. 
w Kadın Market Satış Yetkilisi ise 576’dan 
945’e ulaştı.
w OPET’te Kadın Gücü istihdamı sağlayan 
bayi sayısında yüzde 224 artış gerçekleşti.   
w Kadın Gücü Projesi kapsamında çalışan 
kadınlar yüzde 61 oranında lise, lisans ve 
yüksek lisans mezunu.
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YAŞLILARA YARDIM ELİNİ UZATTI
HOLLANDA’DA BAŞARIYI YAKALADI

İşçi bir ailenin çocuğu olarak Hollanda’ya giden Hatice Bayar, Arnhem şehrinde yaşlılara 
yönelik bakım evi kurarak iş dünyasına adım attı. Bayar, bu sektörde kısa sürede önemli 
başarı elde etti. Hollanda’da yakaladığı başarının ardından Ankara’da Yeni Mimoza 

Huzurevi ve Yaşlı Bakım Merkezi’ni açarak Türkiye’de de hizmet vermeye başladı. 

BİR BAŞARI ÖYKÜSÜ

H ollanda’ya 14 yaşındayken ai-
lesiyle birlikte gelen Hatice Ba-
yar, yaşlıların bakımı konusun-
da sektörde bir eksiklik göre-

rek bu alanda hizmet vermek için kolları 
sıvadı. Yeni Mimoza Huzurevi ve Yaşlı Ba-
kım Merkezi’nin ilk şubesini Hollanda’nın 
Arnhem şehrinde açan Hatice Bayar, yaş-
lılara bakım hizmeti vermeye başladı. Sek-
törde başarılı olunca, 2019’da Ankara’nın 
Çankaya ilçesinde Yeni Mimoza Huzurevi 
ve Yaşlı Bakım Merkezi’nin şubesini açarak 
Türkiye’deki yaşlılara şifa dağıtmaya baş-
ladı. Hatice Bayar’ın sahibi olduğu Mimoza 
Huzurevi ve Yaşlı Bakım Merkezleri, sağlık 

ve bakım sektöründe toplam 100 yatak ka-
pasitesiyle faaliyet sürdürüyor. Merkezler-
de yaşlılara yönelik hemşire, doktor, fizik te-
davi, yatağa bağımlı yaşlı bakımı ve alzhei-
mer bakım hizmetleri veriliyor. Firma ayrıca 
yaşlılara evde bakım hizmetleri de sunuyor. 
Sadece Ankara değil, Türkiye sınırları için-
de yurtdışından gelenlere de geçici sürede 
bakım hizmetleri veriliyor. Gelin, başarılı ka-
dın girişimci Hatice Bayar’ın hayat öyküsü-
nü kendi ağzından dinleyelim:   

“1969 Kayseri doğumluyum ve şu anda Ar-
nheim şehrinde ikamet ediyorum. Babam Ali 
Bayar, 1970’li yıllarda Hollanda’ya ilk gelen 
misafir işçilerden. Hollanda’ya geldiğimde 

burada ancak birkaç ay durduk, daha sonra 
annemin isteği ile Türkiye’ye geri döndük. 
Dolayısıyla ilkokulu Kayseri’de bitirdim ve 
bundan sonra dikiş nakış diploması aldım. 
14 yaşındayken ailecek Hollanda’ya geri gel-
dik. Rahmetli babam, çok iyi bir ticaret ada-
mıydı. Buradaki Türklerin o dönemde bü-
yük eksikliğini ticaret anlayışıyla giderme-
ye çalıştı ve bir manav dükkanı açtı. Birçok 
kişinin hem takdirini hem duasını hem de 
ihtiyaçlarını karşılamaya çalışan ve sevilip 
sayılan bir işadamıydı. Eğer bugün başarı-
lı bir iş hayatım varsa bunu babama borç-
luyum. Babamın ismiyle kısa da olsa ma-
nav dükkânında kasiyer olarak çalıştığım 

zamanda tanındım. Babamın doğruluğu, dü-
rüstlüğü ve yardım severliği ile iz bırakan 
bir isim olmasından dolay şimdiki mesleği-
me artıyla başladım. 

“7 YILDA 3 DİPLOMA ALDIM”
Hatice Bayar, sözlerine şöyle devam edi-

yor: “Ben 16 yaşında evlenip, Kayseri’de eşi-
min ailesi ile beraber yaşamaya başladım. 
Gezmeye geldiğimiz Hollanda’da kalmaya ka-
rar verdik eşimle. Yıl 1992 olduğunda tama-
men Arnhem şehrine yerleşmiştik. Ben ev 
hanımı ve iki çocuk annesi olmuştum. Eşim 
kendi işyerinde çalışıyor, ben ise ev işleri ve 
çocuklarla ilgileniyordum. Burada çok uzun 
kalmamış olmama rağmen dil biliyordum 
ve ilk işim burada ehliyet almak oldu. Sonra 
ihtiyacı olan büyüklerimize tercümanlık ya-
pıp onlara yardımcı olmaya başladım. Kısa 
bir zaman sonra gönüllü olarak evime çok 
yakın bir huzur evinde, günde iki saat ça-
lışmaya başladım. Evde oturarak değil, ihti-
yacı olan birilerine yardım etmenin mutlu-
luğunu yaşamak istiyordum. Buna rağmen 
ters giden bir şeyler vardı, ben gönüllü çalı-
şan diğer hemşire ya da bakıcı olan şahıs-
ların yaptığı aynı işi yapmaya başlamıştım. 
Bir gün sordum: ‘Aramızdaki fark ne diye?’ 
ve aldığım cevap ‘diploma’ oldu. Çocukları-
mın küçük olmasına rağmen, okula gittik-
leri saatte okula gitmeye karar verdim. Zor 
da olsa başardım ve okula başladım. Ben ilk 
diplomamı bugün hemşire olan büyük kı-
zımla aynı okula giderek aldım. Tabi yetin-
medim ve ardı ardına 7 yılda üç diploma al-
dım. Okul süresinde staj yaptığım huzur ev-
leri olmuştu, aranan bir hemşire ve eleman 
olmuştum. Bazı eksiklikler gördüm, özellik-
le bizim büyüklerimizin dil bilmedikleri için 
yaşadıkları sorunlardı bunlar.” 

“İLKLERE İMZA ATMAYI 
SEVİYORUM”

Örf, adet ve dil sorunu olmadan ve doğ-
ru hizmet vermek amacıyla kendi işyeri-
ni Thuiszorg Mimoza adı altında, Arnhem 
şehrinde açan Hatice Bayar, “İki elemanla 
beraber, 2009 yılında doğru, kaliteli hizmet-
ten ödün vermeden merhametimizle çalış-
maktı hedefimiz. Çok şükür bugün rahatlık-
la başardık diyebiliyorum. Bunlar tabi ekip 
işiydi, yaptığımız rizikolu ve geriye dönüşü 
olmayan bir iş. Diplomalı tecrübeli eleman-
larla kaliteden ödün vermeden, her geçen 
gün büyüdük. Seneler sonra tecrübelendik, 
stajyer yetiştirdik, iş imkanı sunduk ve okula 
gitmek isteyen bayanlarımıza olanak yarat-
tık. Kendi çektiğim zorlukları tecrübe edin-
diğim için, birçok bayanın diploma almasına 
yardımcı olmanın verdiği haz anlatılamaz. 

Evde yaşlı bakım hizmeti veren birçok ku-
rum vardı artık ama ilklere imza atmayı se-
viyorum. Sağlık sorunu olan büyüklerimizin 
anavatanlarına hasret kalmaya başladık-
larını gördüm. Kronik hastalar içinde Tür-
kiye’ye hizmet alamadıkları için gitmeyen-
ler var. Bu eksikliği 2019’da Ankara, Çan-
kaya’da Yeni Mimoza Huzur Evi’ni hizmete 
açarak, kapatmayı hedefledik. Hem kendi 
ülkeme yatırım hem yurtdışındaki vatan-
daşlarımıza hizmet sunuyoruz. Büyükleri-
mizin rahat edeceği ve en küçük ayrıntı-
sına kadar düşünülmüş bir kurum olduk. 
Mutluyum, huzurluyum ve hedeflerim bit-
medi. İki torunum, üç çocuğum var, sağlık 
sektöründe yeni plan ve projelerimiz devam 
ediyor” diyor. 

Hollanda’da ‘Thuiszorg Mimoza’ adıyla yaşlılara bakım hizmeti sunarak başarıyı yakalayan Hatice Bayar, 
edindiği tecrübeyi Türkiye’ye aktardı. Ankara’da Yeni Mimoza Huzurevi ve Yaşlı Bakım Merkezi’ni kuran Hatice 
Bayar, “Hedefimiz, doğru ve kaliteli hizmetten ödün vermeden merhametimizle çalışmaktı. Çok şükür bugün 

rahatlıkla başardık diyebiliyorum. Bunlar tabi ekip işi, yaptığımız rizikolu ve geriye dönüşü olmayan bir iş. İlk-
lere imza atmayı seviyorum” diye konuşuyor.

HEMŞİRE HİZMETLERİ
n İlaç uygulamaları
n Enjeksiyon
n Serum takma/çıkarma
n Sonda ve katater uygulamaları
n Kan alma
n Pansuman ve yara bakımı
n Infüzyon uygulamaları
n Ostonomi bakımı
n Yaşlı ve yaşlı yakını eğitimi ve danışmanlık
n Hayati bulgu takibi, nabız/tansiyon/solu-
num/ateş ölçümü

DOKTOR HİZMETLERİ
n Konsültasyon
n Gerekli tedavi ve ilaç uygulamaları
n Yaşlının düzenli kontrolü ve düzeni
n Akut ve kronik hastalıkların takibi ve bakımı
n Tıbbi danışmanlık ve koordinasyon; sağlıkla 
ilgili her türlü bilgilendirme ve yönlendirme

FİZİK TEDAVİ HİZMETLERİ
n Postür ve kas dengesizliğini düzeltme
n Hareket kabiliyetini artırma
n Dayanlıklılığı artırma
n Eklemleri hareketlendirerek kuvvetlendirme
n Egzersiz desteği

YATAĞA BAĞIMLI YAŞLI BAKIMI HİZMETLERİ
n Deri bütünlüğünün sağlanması
n Oluşmuş yatak yaralarının bakımı
n Yatak içi aktif, pasif hareketler ile kas iskelet 
sistemi olumsuz etkilerinin giderilmesi
n Kardiak ve solunum problemlerinin oluşması-
nın engellenmesi
n Yatak yaralarının önlenmesi
n Vücut hijyeninin korunması
n Günlük yaşam aktivitelerinin desteklenmesi
n Kişisel temizlik yardımı
n Tuvalet/banyo desteği
n Giyinme/soyunma desteği
n Beslenme desteği
n Arkadaşlık, sohbet ve vakit değerlendirme

ALZHEİMER BAKIMI
n Alzheimer en sık görülen bunama nedeni. 
İlerlemesi 5-15 yıl süren hastalık 3 farklı evrede 
kendisi gösterir. Mimoza Bakım Merkezi, perso-
nel eğitimi ve hizmet koordinasyon süreçlerini 
alzheimer konusunda eksiksiz hizmet verecek şe-
kilde düzenledi.
n Mimoza Bakım Merkezlerinde deneyimli per-
sonele ek olarak, alzheimer hastalarının yaşam-
larını kolaylaştıracak yaşam ortamı değerlendir-
me ve düzenleme (ışıklandırma, işaretleme, eti-
ketleme) hizmeti de veriliyor.

Hatice Bayar’ın Hollanda Arnhem 
ve Ankara’da sahibi olduğu Mimoza 
Huzurevi ve Yaşlı Bakım Merkezleri, 
sağlık ve bakım sektöründe toplam 
100 yatak kapasitesiyle faaliyet 
sürdürüyor. Merkezlerde yaşlılara 
yönelik hemşire, doktor, fizik 
tedavi, yatağa bağımlı yaşlı bakımı 
ve alzheimer bakım hizmetleri 
veriliyor.

Hatice Bayar, sektörde elde ettiği başarı-
larla pek çok ödülün de sahibi oldu.

Hatice Bayar, sanatçı Ediz Hun ile birlikte.
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AVNİ DEMİRCİ: “30 yıldır 
kanayan bir yara olan 

Dağlık Karabağ sorunu 
çözüldü. Artık savaş bitti 

ve o bölgenin Azerbaycan 
sosyal ve ekonomik hayatına 

geri kazandırılması ve 
entegre edilmesi gerekiyor. 

Karabağ’ın ekonomik 
kalkınması, Azerbaycan için 

en az bölgenin işgalden 
kurtarılması kadar önemli 

bir konu. Bu hepimizin 
borcu. Finansal açıdan 

üzerimize düşeni yapmak 
için çalışmalara başladık. lk 

etapta Şuşa şehrinde bir şube 
açmak üzere çalışmalarımızı 

yürütüyoruz ve kısa sürede 
sonuçlandıracağız.” “TÜRKİYE İLE AZERBAYCAN

ARASINDA TİCARİ KÖPRÜ
GÖREVİ GÖRÜYORUZ” 

ZİRAAT BANK AZERBAYCAN ASC 
GENEL MÜDÜRÜ AVNİ DEMİRCİ:

Ziraat Bank Azerbaycan ASC Genel Müdürü Avni Demirci, 
“Azerbaycan ile Türkiye arasında ticari köprü görevi görerek, 
iki ülke arasındaki ticaretin aracılığı, finansmanı ve geliştirilmesi 

birinci önceliğimiz. Azerbaycan’a gelen Türk girişimciler ve 
yatırımcılara alışkın oldukları Ziraat Bankası kalitesinde hizmet 

vermeyi hedefliyoruz” dedi.

SÖYLEŞİ  | AVNİ DEMİRCİ
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Z iraat Finans Grubu’nun iştiraki ola-
rak Azerbaycan’da 5 yıldır faaliyet 
gösteren Ziraat Bank Azerbaycan 
ASC, Türkiye ile Azerbaycan ara-

sında ticari bir köprü görevi görüyor. Azer-
baycan’ın 30 yıldır kanayan yarası olan Ka-
rabağ ve çevresinin Azerbaycan’ın destansı 
zaferiyle son bulmasının ardından bölgede-
ki etkinliğini artıran Ziraat Bank ASC, şube-
leşme atağına geçti. Şu anda Azerbaycan’da 
5 şubeyle hizmet veren banka, 2021 yılında 
10, 2023 yılında da 15 şubeye ulaşmayı he-
defliyor. Ziraat Bank Azerbaycan ASC, ilk 
etapta Şuşa şehrinde şube açmak için ça-
lışmalar yürütüyor. Ziraat 
Bank Azerbaycan ASC Ge-
nel Müdürü Avni Demirci, 
Azerbaycan’da sundukları 
bankacılık hizmetleri, Tür-
kiye ile Azerbaycan arasın-
daki ekonomik ilişkiler ve 
yatırım hedefleri hakkında 
Ekovitrin’in sorularını ce-
vaplandırdı. 

Ziraat Bank Azerbaycan 
ASC’nin kuruluşundan gü-
nümüze bankacılık çalış-
malarında kaydettiği aşa-
maları ana hatlarıyla an-
latır mısınız? 

Ziraat Bank Azerbaycan, 
Ziraat Finans Grubu’nun bir 
iştiraki olarak Azerbaycan’da 
5 yıldır faaliyet gösteriyor. 
Ziraat Bank Azerbaycan’ın 
kurulduğu günden itibaren 
esas hedeflerinden biri Azer-
baycan ekonomisine katkı 
sağlamak, Türkiye ile Azer-
baycan arasındaki ticare-
te aracılık etmek ve müş-
terilerine sunduğu ürün ve 
hizmetler ile sektörde en iyi 
uygulamalara imza atan bir 
banka olmak. Bu hedeflere 
ulaşmak amacıyla şubeleş-
menin yanında ürün ve hiz-
met standartlarımızı daha 
da yükseltme yönünde adımlar atıyoruz. 

“2021’İ 10 ŞUBEYLE 
TAMAMLAMAYI PLANLIYORUZ”

Ziraat Finans Grubu’nun iştirak banka-
sı olarak Azerbaycan’da faaliyet gösteri-
yorsunuz. Azerbaycan’da kaç şubeye sa-
hipsiniz? Şubeleşme konusunda hedefle-
riniz nelerdir?

Bankamız ağırlıklı olarak kurumsal bankacılık 

yapmakta olup, buna ilişkin her türlü ban-
kacılık ürününe sahip. Diğer taraftan, her 
ne kadar bireysel segment önceliğimiz ol-
masa da, kurumsal müşterilerimizin çalı-
şanları başta olmak üzere özel bankacılık 
olarak niteleyebileceğimiz bireysel banka-
cılık ürünlerimizi de faaliyetimize dahil et-
meyi planlıyoruz.  

Bankamız Bakü’de 3 adet, Sumgayıt ve Gen-
ce şehirlerinde de birer adet olmak üzere 
halen toplam 5 şubeli bir banka olarak faa-
liyetine devam ediyor. Tadilatı tamamlanan 
ve lisans beklenen Azadlık şubemizin yanın-
da tadilatına yeni başlanan Atatürk Bulva-

rı ve Samed Vurgun şube-
lerimiz ile yine bu yıl açma 
kararı aldığımız Nahçıvan 
ve Şuşa Şubelerimiz de dik-
kate alındığında, 2021 yılını 
10 şubeli bir banka olarak 
tamamlamayı planlıyoruz. 
2023 sonunda ise 15 şube-
ye ulaşma hedefimiz bulu-
nuyor. Ayrıca 2020 yılında 
başlayan ve bu yıl da de-
vam edecek olan büyüme 
ve dijitalleşme alanındaki 
yatırımlarımız da hızla ta-
mamlanıyor.

“KARABAĞ’IN 
KALKINMASI İÇİN 
ÜZERİMİZE DÜŞENİ 
YAPACAĞIZ”

Azerbaycan’ın 30 yıl-
dır kanayan yarası Kara-
bağ ve çevresi Ermeni iş-
galinden kurtarıldı. Zira-
at Bank Azerbaycan ASC 
olarak Karabağ’ın ekono-
mik kalkınmasına yönelik 
neler yapmayı planlıyorsu-
nuz? Karabağ’da şube aç-
mayı hedefliyor musunuz?

Evet, 30 yıldır kanayan 
bir yara olan Dağlık Kara-
bağ sorunu çözüldü. Ar-
tık savaş bitti ve o bölge-
nin Azerbaycan sosyal ve 

ekonomik hayatına geri kazandırılması ve 
entegre edilmesi gerekiyor. Karabağ’ın eko-
nomik kalkınması, Azerbaycan için en az böl-
genin işgalden kurtarılması kadar önemli 
bir konu. Savaş döneminde tüm Azerbay-
can halkı nasıl tek yumruk gibi birleştiyse, 
işgalden kurtarılan bölgelerin kalkınması 
için yapılacak olan kalkınma programları-
na iş dünyası da aktif olarak iştirak ede-
cek ve bu bölgeninin kalkınmasına destek 

HEDEFİMİZ 
AZERBAYCAN’DA 
ETKİN BİR BANKA 

OLMAK: “Bir 
Azerbaycan 

bankası olarak 
öncelikli hedefimiz 
Azerbaycan’da 
etkin bir banka 

olmak. Sürdürülebilir 
büyüme ve karlılık 
ana hedeflerimiz 

arasında yer 
alıyor. 2023 yılının 

sonuna kadar 
Azerbaycan’da 15 

şubeli bir banka 
olma hedefimize 

uygun olarak 
tüm gücümüzle 

çalışmaya devam 
ediyoruz.” “Türkiye ile Azerbaycan 

arasındaki ticarete aracılık 
etmek ve müşterilerine 
sunduğu ürün ve 
hizmetler ile sektörde en 
iyi uygulamalara imza 
atan bir banka olmak. Bu 
hedeflere ulaşmak amacıyla 
şubeleşmenin yanında ürün 
ve hizmet standartlarımızı 
daha da yükseltme yönünde 
adımlar atıyoruz.”

TİCARET HACMİ 4 MİLYAR DOLARI AŞTI: “Türkiye 
ile Azerbaycan arasında ticaret hacmi 4 milyar doları 
aşmış durumda. Ziraat Bank Azerbaycan olarak biz 

de bu ticaret hacminin hakettiği daha yüksek seviyelere 
ulaşması için elimizden gelen tüm desteği gösteriyoruz.”
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sağlayacak. Bu hepimizin borcu. Diğer taraf-
tan, Ziraat Bank Azerbaycan olarak biz de 
finansal açıdan üzerimize düşeni yapmak 
için çalışmalara başlamış bulunuyoruz. İlk 
etapta Şuşa şehrinde bir şube açmak üze-
re çalışmalarımızı yürütüyoruz ve kısa sü-
rede sonuçlandıracağız.

Ayrıca o bölgede özellikle üretim ve istih-
dam artırıcı yatırımları desteklemek üzere 
uygun şartlarda finansman imkanları üze-
rinde çalışmalarımız devam ediyor. 

“ÜRETİM VE İSTİHDAM SAĞLAYICI 
YATIRIMLARIN FİNANSMANINA 
AĞIRLIK VERİYORUZ”

Ziraat Bank Azerbaycan ASC olarak Azer-
baycan ekonomisinin kalkınmasına ne gibi 
katkılar sağlıyorsunuz?

Bankamız, ülke ekonomisinin gelişimi ve 
kalkınması için öncelikle üretim ve istihdam 
sağlayıcı yatırımların finansmanına ağırlık 
veriyor. Petrol dışı sektörlerden özellikle ta-
rım alanındaki yatırımlar ile katma değer 
yaratan ve üretime dönük her türlü yatı-
rım Bankamızın ilgilendiği alanlar. Banka-
ların asli faaliyeti olan kaynakların doğru 
alanlara yönlendirilmesi işlevini bir Azer-
baycan bankası olarak layıkıyla yerine ge-
tirmeyi planlıyoruz. Kredilerin finansmanını 
kendi kaynaklarımızdan yapmakla birlikte 
farklı kaynaklar da kullanıyoruz.

Bu kapsamda, Girişimciliği Geliştirme Fonu 
(SIF), İpotek ve Kredi Garanti Fonu (İKZF), Ta-
rım Bakanlığı’na bağlı Tarım Kredi ve Kalkın-
ma Ajansı (AKİA) gibi kurumlarla işbirliği ya-
parak girişimcilerin uygun şartlarda krediye 
ulaşmasını sağlıyoruz. Ayrıca Bankamızca 

Türkiye’den ithalat yapan firmalara yönelik 
Türk Eximbank kredileri sunuluyor. 

Tüm bunlara ek olarak Küçük ve Orta Öl-
çekli İşletmeleri Geliştirme Ajansı (KOBİA) ile 
Ziraat Bank Azerbaycan arasında imzalanan 
momeranduma göre, Bankamız ile KOBİA 

arasında yakın iş ilişkileri kuruldu ve buna 
güzel bir örnek olarak Bakü Expo Center’de 
düzenlenen tarım fuarında ortak bir stand 
ile girişimcileri desteklemek üzere ortak bir 
proje düzenlendi.

“TÜRKİYE İLE AZERBAYCAN 
TİCARET HACMİ 4 MİLYAR 
DOLARI AŞTI”

Türkiye ile Azerbaycan arasında tica-
ret hacmi ne düzeyde? Banka olarak iki 
ülke arasındaki ticaret hacminin artırıl-
masına yönelik çalışmalarınız hakkında 
bilgi verir misiniz?

Faaliyet gösterdiğimiz ülkelerde Ziraat Fi-
nans Grubu bankalarının birinci önceliği o 
ülke ile Türkiye arasındaki ticaretin finas-
manı ve bankacılık işlemlerine aracılık.  Aynı 
misyonu Azerbaycan’da da sürdürüyoruz. 
İki ülke arasındaki ticaretin artırılması ve 
yerel para ile ticaret uygulamalarının geliş-
tirilmesi konularında Ziraat Bank Azerbay-
can olarak üzerimize düşen herşeyi yapma-
ya gayret ediyoruz. Türkiye ile Azerbaycan 
arasında ticaret hacmi 4 milyar doları aşmış 
durumda. Ziraat Bank Azerbaycan olarak 
biz de bu ticaret hacminin hakettiği daha 
yüksek seviyelere ulaşması için elimizden 
gelen tüm desteği gösteriyoruz. Özellikle iki 

ülke arasında ticaret yapan müşteriler için 
destek paketleri ile Türkiye’den ithalat ya-
pan müşteriler için Türk Exim Bank kay-
naklı ithalatçı kredileri ve işlem kolaylıkla-
rını sayabiliriz.

Biliyorsunuz iki ülke arasındaki ticaretin 
hem artırılması hem de yerel paralar ile ya-
pılması Cumhurbaşkanlarımız seviyesinde 
defalarca dile getirildi ve her iki ülke kuru-
luşlarının önüne hedef olarak konuldu. Ban-
kamız kurulduğu günden bu yana yerel pa-
ralarla ticareti destekledi, buna aracılık etti 
ve iki ülke arasındaki ticaretin yabancı pa-
ralardan arındırılması konusunda üzerine 
düşen katkıyı verdi.

“KURUMSAL BANKACILIK 
AĞIRLIKLI ÇALIŞIYORUZ”

Ziraat Bank Azerbaycan ASC olarak sun-
duğunuz ürün, hizmet ve çözümler hakkın-
da bilgiler alabilir miyiz? Azerbaycan’daki 
hizmetleriniz, Türkiye’deki ana bankanız 
Ziraat Bankası’nın hizmetleriyle aynı pa-
ralellikte mi seyrediyor?

Daha önce de belirttiğim üzere Bankamız-
da ağırlıklı olarak kurumsal bankacılık ürün-
leri yer almakla birlikte bireysel bankacılık 
ürünleri de bulunuyor. Ürünlerimiz arasın-
da standart kredi ürünleri, Eximbank itha-
latçı kredisi, Leasing, DBS (Doğrudan Borç-
landırma Sistemi), vadeli ve vadesiz mev-
duat ürünleri, kartlı sistemler (Debit/Maaş 
kartları, kredi kartları), FGTS (Finans Gru-
bu Transfer Sistemi), Evin Ziraatten (Tür-
kiye’de ev satın almak isteyen Azerbaycan 
vatandaşlarına Azerbaycan’da Manat cin-
si verilen konut kredisi), internet ve mobil 
bankacılık gibi ürünleri sayabiliriz.  

Ziraat Finans Grubu bünyesinde faaliyet 
gösteren tüm ortaklıklarımızın Ziraat Finans 
Grubu standartlarına uyumunun artırılma-
sı yönünde stratejik hedef belirlendi. Ürün 
ve hizmet çeşitliliğimiz ile hizmet kalitemiz 
ana Bankamız ile uyumlu. Bu durumu şube 
konseptlerimiz, internet sitemiz ile internet 
ve mobil bankacılık uygulamalarımızda da 
görmek mümkün. 

Kısaca özetlemek gerekirse, ürün ve hiz-
metlerimizde yenilikçi çözümler ile müşte-
rilerimize özel hizmetler sunuyoruz. Piyasa-
nın gerektirdiği çözümleri de dikkate alarak 
müşterilerimizin isteklerini hizmet kalite-
mizden ödün vermeden gerçekleştiriyoruz. 

“AMACIMIZ İKİ ÜLKE 
ARASINDAKİ EKONOMİK 
İLİŞKİLERİ GELİŞTİRMEK”

Azerbaycan’da yatırım yapmak isteyen 
Türk girişimcilere yönelik ne gibi hizmet 

ve kampanyalarınız mevcut?
Azerbaycan’da yatırım yapmak isteyen 

Türk girişimcilere her zaman ‘bir banka-
dan daha fazlası’ olarak  sadece bankacı-
lık işlemleri için değil her türlü konuda bir 
danışman gibi de hizmet veriliyor. Amacı-
mız iki ülke arasında olan ekonomik ilişki-
lerin daha da gelişmesi ve her iki ülkenin 
bu gelişimden fayda sağlaması. 

Azerbaycan’a yatırım yapacak Türk giri-
şimcilerinin öncelikle yatırım yapacakları 
sahaya ve işe yönelik en uygun koşullar-
da finansmana ulaşmalarına aracılık edi-
liyor. Ayrıca Bankamızın da üyesi olduğu Zi-
raat Finans Grubu’na ait FGTS (Finans Gru-
bu Transfer Sistemi) ile iki ülke arasında 
para transferlerini daha hızlı ve daha dü-
şük maliyetle gerçekleştirebiliyoruz. Müş-
terilerimize sunduğumuz Türkiye’de ana 
bankamızda bulunan hesaplarından onli-
ne para çekme hizmetimiz de Bankamızın 
sunduğu ayrıcalıklı bir hizmet. 

“AZERBAYCAN’DA EN BÜYÜK 
BANKA OLMAK DEĞİL, ETKİN 
BANKA OLMA İDDİASINDAYIZ”

Ziraat Bank Azerbaycan ASC’yi diğer 
bankalardan farklı kılan ayrıcalıklı özel-
likler nelerdir?

Kurulduğumuz günden bugüne Ziraat Fi-
nans Grubu tecrubesi ile Azerbaycan ban-
kacılık sektöründe adından söz ettiren et-
kin bir banka olma hedefindeyiz. 157 yıllık 
bankacılık tecrübemiz ile global ağda Ziraat 
Finans Grubu’nun bir üyesi olarak dünya-
nın 18 ülkesine erişim kolaylığımız, gelişen 
teknolojiye hızlı ayak uydurmamız, müşte-
rilerin ihtiyaçlarına sundugumuz esnek çö-
zümler  ve hizmet kalitemizden ödün ver-
mememiz bizi ayrıcalıklı kılan başlıca ozel-
liklerimiz arasinda sayılabilir.

Biz Azerbaycan’da en büyük banka ol-
mak değil, etkin banka olma iddiasındayız. 
Kurulduğumuz günden bu yana geçen kısa 

BİR BANKADAN DAHA FAZLASI: “Azerbaycan’da yatırım 
yapmak isteyen Türk girişimcilere her zaman ‘bir bankadan 

daha fazlası’ olarak  sadece bankacılık işlemleri için 
değil her türlü konuda bir danışman gibi hizmet veriliyor. 

Amacımız iki ülke arasında olan ekonomik ilişkilerin daha da 
gelişmesi ve her iki ülkenin bu gelişimden fayda sağlaması.”
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sürede sektörde artan etkinliğimiz dikka-
te alındığında, gururla bunu başardığımızı 
görüyorum. Sürdürülebilir büyüme ve kar-
lılık ana hedeflerimiz arasında.  

“KISA SÜREDE TEKNOLOJİK 
ALTYAPIMIZI GÜÇLENDİRDİK”

Teknoloji ve dijitalleşme çalışmalarınız-
dan bahseder misiniz? Müşterilerinize ne 
gibi teknolojik imkanlar sağlıyorsunuz?

Yeni kurulmuş bir banka olmamıza rağ-
men kısa sürede teknolojik altyapımızı güç-
lendirerek tüm hizmetlerimizin dijital kanal-
lar üzerinden de yapılabilmesi yönünde ça-
lışmalarımızın büyük bir kısmını tamamladık 
ve gelişen teknolojileri kullanmaya da devam 
edeceğiz. Bu gelişmeler ışığında, dijital alanda 
2020 yılı 2. çeyreğinde mevcut internet say-
famızı daha zengin içerikli bir ara yüz ile ge-
liştirdik. 3. çeyrekte internet bankacılığımızı 
daha hızlı ve rahat bir kullanım sunan, daha 
zengin içerikli bir ara yüz ile değiştirdik ve 
bu günlerde de son teknolojiye uygun mobil 
bankacılığımız da hizmete girmiş bulunuyor.

“SOSYAL SORUMLULUK 
PROJELERİNE ÖNEM VERİYORUZ”

Sosyal sorumluluk projeleriniz hakkın-
da bilgi verir misiniz? Daha çok hangi pro-
jelerde yer alıyorsunuz?

Ziraat Bankası’nın Azerbaycan’da da ‘bir 
bankadan daha fazlası’ olduğunu göstermek 
için birçok sosyal projede yerimizi alıyoruz. 
Sosyal sorumluluk projeleri, banka olarak 
önem verdiğimiz bir alan. Geçtiğimiz yıllarda 
önemli projelerden biri olan işgalden kurta-
rılan Çocuk Mercanlı Köyü’nün yeniden ya-
pılandırılması projesi bankamızın da katkı-
larıyla başarıyla tamamlandı ve köy halkı-
nın üretime katılması sağlandı. Aynı şekilde 
Azerbaycan Devleti’ne ait bir sosyal proje 
olan Serbest Meslek Erbaplarının Destek-
lenmesi Projesi ile maddi imkânları yeterli 
olmayan serbest meslek sahiplerinin iş kur-
maları için gerekli ekipmanların alınmasın-
da aktif olarak katılım sağlayarak birçok ki-
şinin serbest meslek alanlarında iş kurma-
sında da aktif rol almış bulunuyoruz. 

Pandemi döneminde Coronavirüsle 

Mücadele Destek Fonu’na ve savaş döne-
minde de Silahlı Kuvvetler Destek Fonu’na 
maddi yardımlarda bulunduk. Ayrıca yine 
savaş döneminde cepheye gıda yardımı ve 
cephedeki doktorlar için tıbbi malzeme yar-
dımı gibi birçok alanda sosyal yardımlarımı-
zı sürdürdük. Bundan sonra da Ziraat Bank 
Azerbaycan olarak savaş sonrası bölgenin 
kalkınmasında üzerimize düşeni yapmaya 
devam edeceğiz.

“PANDEMİDE ETKİN BİR 
ROL OYNADIK”

Tüm dünyayı etkisi altına alan Yeni Tip 
Koronavirüs (COVID-19) salgını gerek banka-
cılık sektörünü gerekse Ziraat Bank Azer-
baycan ASC’yi nasıl etkiledi? Pandemi süre-
cinde Ziraat Bank Azerbaycan ASC olarak 
hangi tedbirleri aldınız? Pandemi sonra-
sında finans ve bankacılık sektörünü na-
sıl bir dönem bekliyor?

Salgının getirdiği ekonomik durgunluk tüm 
dünyada olduğu gibi Azerbaycan’da da his-
sedildi. Bu süreçte Ziraat Bank Azerbaycan 

PANDEMİDE ETKİN ROL 
OYNADIK: “Salgının 

getirdiği ekonomik durgunluk 
tüm dünyada olduğu 

gibi Azerbaycan’da da 
hissedildi. Bu süreçte Ziraat 
Bank Azerbaycan olarak 
müşterilerimizin yanında 

olduk. Özellikle pandemiden 
etkilenen sektörlerin kredi 

yapılandırmalarını ilk yapan 
bankayız. Pandemiden 

etkilenen sektörlerin 
desteklenmesi için devletin 

açıkladığı kredi destek 
programlarında biz de 
yerimizi aldık ve hızlı 

kredi ve karar süreçlerimiz 
sayesinde de etkin bir rol 

oynadık.” 

olarak müşterilerimizin yanında olduk. Özel-
likle pandemiden etkilenen sektörlerin kredi 
yapılandırmalarını ilk yapan bankayız. Pan-
demiden etkilenen sektörlerin desteklenme-
si için devletin açıkladığı kredi destek prog-
ramlarında biz de yerimizi aldık ve hızlı kre-
di ve karar süreçlerimiz sayesinde de etkin 
bir rol oynadık. Diğer taraftan, pandeminin 
ekonomi üzerindeki olumsuz etkisi sektör 
ile birlikte Bankamız büyüme ve kar hedef-
lerini etkilemekle birlikte, biz Banka olarak, 
pandemi sonrası döneme hazır olabilmek 
için bu dönemi şubeleşme ve süreç optimi-
zasyonu ile geçiriyoruz. Ayrıca teknoloji ya-
tırımlarımız ile dijital alandaki ürün ve hiz-
metlerimizi daha da artırarak pandemide 
aktif olarak kullanılmaya başlanan dijital 
kanallarımızın pandemi sonrası da kulla-
nılmaya hazır hale getiriyoruz. 

Ayrıca pandemi sürecinde müşteri ve perso-
nelimizin virüsten korunmasına yönelik fiziki  
her türlü önlem alındı ve etkin olarak kullanıldı. 
Böyle bir dönemde çalışanlarımızın ve müşte-
rilerimizin güvenliği her koşulda önceliğimiz. 

Ziraat Bank Azerbaycan ASC olarak kısa 
ve uzun vadedeki hedefleriniz nelerdir?

Azerbaycan ile Türkiye arasında ticari köp-
rü görevi görerek, iki ülke arasındaki ticare-
tin aracılığı, finansmanı ve geliştirilmesi birin-
ci önceliğimiz. Yapılabildiği ölçüde yerel para 
ile ticaret konusunu gündemimize alacağız. 
Diğer taraftan Azerbaycan’a gelen Türk giri-
şimciler ve yatırımcılara alışkın oldukları Zi-
raat Bankası kalitesinde hizmet vermeyi he-
defliyoruz. Bunun için de gereken yatırımları 
yaparak kısa zamanda dijital bankacılıkta at-
tığımıız hızlı adımların da katkısıyla ürün ve 
hizmetlerimizi geliştirmeye devam edeceğiz. 

Herşeyden önce bir Azerbaycan banka-
sı olarak öncelikli hedefimiz Azerbaycan’da 
etkin bir banka olmak. Sürdürülebilir büyü-
me ve karlılık ana hedeflerimiz arasında yer 
alıyor. 2023 yılının sonuna kadar Azerbay-
can’da 15 şubeli bir banka olma hedefimi-
ze uygun olarak tüm gücümüzle çalışmaya 
devam ettiğimizi söyleyebilirim. 

Yeni şubelerimiz arasında Karabağ’da Şuşa 
subesi ile Nahçıvan şubesini sayabilirim. Artan 
şube ağımızla ülkede yaygınlığımızı artırarak 
ve daha fazla finansal derinleşme sağlayarak 
Türkiye ve Azerbaycan ekonomik ilişkilerinin 
daha da güçlenmesine ve Azerbaycan eko-
nomisine katkı sağlamaya devam edeceğiz. 

“AZERBAYCAN’I TÜRKİYE’YE 
VE DÜNYAYA BAĞLIYORUZ”

Özellikle vurgulamak istediğiniz mesa-
jınız var mı? 

Ziraat Bankası, Türkiye’nin en önemli ve kıy-
metli aktiflerinden birisi. Ziraat Finans Gru-
bu’nun önemli bir üyesi olarak bunun far-
kındalığı ve bilinciyle Azerbaycan’da hizmet 
veriyoruz. 18 ülkedeki hizmet ağımız sayesin-
de Azerbaycan’ı Türkiye’ye ve dünyaya bağlı-
yoruz. Türk yatırımcılar Azerbaycan’a ihra-
cat yapmanın ötesine geçerek bu ülkeyi Orta 
Asya pazarına ve Kafkaslara giriş kapısı ka-
bul ederek burayı üretim ve dağıtım üssü ola-
rak görmeliler. Bu ükeler arasındaki gümrük 
istisnaları sayesinde Azerbaycan’da üretilen 
bir malın eski sovyet ülkelerine gümrüksüz 
olarak sokulabilmesi ciddi fiyat avantajları 

doğuruyor. Türkiye’nin know-how’ı ile  Azer-
baycan sermayesinin bir araya gelerek üçün-
cü ülkelerde birlikte ve ortak hareket etmesi 
her iki ülkenin de dış pazarlara kolayca eriş-
mesinin yolunu açacak. 

Dost ve kardeş ülke Azerbaycan’ın işgal 
altındaki topraklarını geri kazanmakta gös-
terdiği askeri başarıyı ekonomik cephede de 
gösterececeğine inanıyoruz. İşgalden kur-
tarılan bölgede beklemeden şube açma ka-
rarı aldık ve kısa sürede sonuçlandıracağız. 
Azerbaycan’daki varlığımızı da  ülkelemiz 
arasındaki bu dayanışmaya yakışır şekil-
de artıracağız.

SÖYLEŞİ  | AVNİ DEMİRCİ
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KARAYOLU 
TAŞIMACILIĞI

Lojistiğin daha güvenli, hızlı ve ekonomik bir biçimde yapılmasını 
sağlayan karayolu taşımacılığı, en çok tercih edilen taşımacılık türüdür. 

Küçük yüklerde havayolu, daha büyük yüklerde ise denizyolu ve 
demiryolu taşımacılığı ile rekabet halinde olan karayolu taşımacılığı, 

önemli avantajlar sağlıyor. Oldukça esnek olan karayolu taşımacılığında 
yükleme ve boşaltma işlemleri kolaylıkla yapılabiliyor, kapıdan kapıya 
hizmet verilebiliyor. Türkiye’de yük taşımacılığının yüzde 90’a yakın 

bölümü karayolu ağırlıklı olarak gerçekleşiyor. Karayolu taşımacılığında 
uzmanların analizlerine ve firmalarla yapılan röportajlara yer verdik.

HAZIRLAYAN: HARUN REŞİT TIĞLI
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B iyoloji kitapları canlıların en 
önemli özelliklerinden biri-
nin de tüketimleri olduğu-
nu yazmaktadır. Her canlı 

büyür, büyüme enerji gerektiren bir 
olaydır. Enerji ise mevcut kaynakla-
rın tüketilmesi sayesinde gerçekle-
şir. İnsanoğlu bu tüketimin denge-
li, sürekli ve çeşitli olması için üre-
tim yapmaktadır. Üretim ve tüketim 
farklı yerlerde yapılması nedeniyle 
bir yer değişikliğine, yani hammad-
de veya ürünlerin taşınmasına ihti-
yaç göstermektedir. Bu sayede taşı-
ma dünyamızın vazgeçilmez işlemi 
haline gelmektedir. 

Çağımızda amaç sadece taşımak 
değildir. Doğru zamanda, doğru malı, 
doğru yerden alıp, doğru koşullarla, 
doğru adetlerle, doğru yere, doğru 
fiyatlarla taşımak önem kazanmış-
tır. Burada belirtilen doğruların hep-
si kontrol edilebilir, önceden tedbir 
alınabilen faktörlerdir. İyi bir kontrol 
bizi 7 doğrudan 6’sını kontrol edebi-
lecek hale getirmektedir. Kontrol edi-
lemeyen tek şey fiyatlardır. Bu ne-
denle doğru fiyat aslında maliyetin 
en düşük olduğu fiyat olarak ele alın-
maktadır. Belli bir iş kalitesini sağla-
yarak yapılacak işleri en düşük mali-
yetle gerçekleştirmek iş başarısıdır.  

Genellikle nakliye sektöründe öl-
çeklerin küçük ve sektörün çok sa-
yıda oyuncusunun bulunması nede-
niyle öldüresiye bir rekabet yaşan-
maktadır. Nakliye şirketleri veya araç 
sahipleri iş alabilmek amacıyla ma-
liyetlerini en geriye çekecek şekilde 
çalışmak zorunda kalmaktadırlar. Ve-
recekleri hizmetin kalitesini düşür-
mekte hatta kanun dışı uygulamala-
ra yönelmektedirler. 

Bu iş için uygulanan sistemlerin ba-
şında düşük kaliteli, ucuz yağ katkılı 
mazot kullanarak mazot giderlerinin 
düşürülmesi gelmektedir. Bu uygula-
ma araçların yakıt sistemlerine te-
lafi edemeyecekleri büyük hasarlar 

vermektedirler, Zamanında bakım 
yapmayarak, yağ ve filtre değiştir-
meyerek araç ekonomik ömürleri-
ni kısaltmaktadırlar. 

İkinci sistem taşıma haddinden 
daha fazla yük almaktır. Bu sayede 
bir noktada normalden fazla malı ta-
şıyarak diğer arkadaşlarının iş yap-
malarına engel olup, boş oturmala-
rına neden olmaktadırlar. Bu da ile-
ride kendilerinin boş oturmalarına 
yol açmaktadır. Araçların aşırı yük-
leme ile ekonomik ömrünün azalma-
sı, yolların bozulması, araç kullanımı-
nın tehlikeli hale gelmesi gibi bilinen 
nedenleri saymıyorum. Kara taşıma 
kontrol noktaları tonaj kontrolü de 
yapsalar kontrolsüz yollarda aşırı 
yüklemeler engellenememektedir.

Çalışma saatlerini uzatarak sürücü 
masrafını düşürmek de bir yöntem-
dir. Bu yolla az maaşla çok yol yapı-
lırken şoför maliyetleri azaltılmaya 
çalışılmakta ancak yorgun sürücü-
lerin neden oldukları iş kazalarına 
engel olunamamaktadır. Takometre 
uygulamaları ile araç sürüş süreleri 
kontrol edilmekte ise de bu kontrolün 
de dışına çıkış yolları bulunmaktadır.

Araçlar iki şekilde boşta beklemek-
tedir. Üzerinde yük ile fabrika veya 
depo kapılarında boşaltılmak için veya 
yüksüz olarak bir iş aradıkları yük 
bekleme zamanı içinde. Her iki du-
rumda da mazot harcamadığı, yedek 
parça, lastik giderleri olmadığı için 
bekleme sıfır maliyetli bile görünse; 
aracın kullanım değeri yani amor-
tismanı, sigortası, şoför ücreti gider 
olarak işlemeye devam edecektir. Bu 
zamanların kar üretici hale gelmesi 
hem işletici hem milli ekonomi açı-
sında son derece önemlidir. Birkaç 
basit işlemle bu anlamsız giderlerin 
ortadan kaldırılması, lojistik giderle-
rin indirilmesi, nihai ürün maliyetle-
rinin azaltılarak ihracat avantajları 
yaratılması sözkonusu olabilecektir. 

Yapılacak işlerden birincisi ölçek 
büyüklüğünün artırılmasıdır. Daha 
fazla aracın birlik, şirket, koopera-
tif gibi örgütler altında ortak yöneti-
midir. Bu sayede iş kapasitesi ile yük 
kapasitesi genişleyecek ve uygun çö-
zümler bulunması sağlanacaktır. Yük 
bulma sistemlerinin komputerize ol-
ması, önceden bilgisinin temin edil-
mesi, programlı çalışma, araçlarda 
birden fazla sürücü ve römork kul-
lanımı da bu maliyet avantajının ya-
ratılmasına olanak sağlayacaktır. 

Lojistik kuruluşlarının yani 3PL ku-
ruluşların ana görevleri, maliyetlerin 
optimizasyonlarla indirilmesi, böylece 
üretici kuruluşlara stratejik avantaj 
sağlamaktır. Devamında amaç hiz-
met verme yönünde de kaliteyi azalt-
madan verimliliği artırmak olmalıdır. 
Bu da işbirlikleri ile, iletişimle, sistem 
içinde kontrolle ve bilimsel çalışmay-
la sağlanabilir. Bunun sağlanması ile 
ekonomimizin düzlüğe çıkma süre-
ci hızlanacak, dış rekabetle savaşır 
hale gelinecek, büyüyen ölçekler yeni 
araç satın almalarla değil verim ar-
tışıyla karşılanacak ve başarılı çalış-
malara imza atılacaktır. 

Hepimize kolay gelmesini diliyorum.

KARA TAŞIMASINDA VERİMLİ ÇALIŞMA
Genellikle nakliye sektöründe ölçeklerin küçük ve sektörün çok sayıda 
oyuncusunun bulunması nedeniyle öldüresiye bir rekabet yaşanıyor. 
Nakliye şirketleri veya araç sahipleri iş alabilmek amacıyla 
maliyetlerini en geriye çekecek şekilde çalışmak zorunda kalıyorlar.

ATİLLA YILDIZTEKİN

Tedarik Zinciri ve
Lojistik Yönetim Danışmanı

LOJİSTİK | ANALİZ
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Birleşik Krallık için ise yaklaşık yüzde 
32’ye yükseldi.

Koronavirüs salgınının ekonomik 
olumsuzluklarını azaltmak için ticare-
ti kolaylaştırmanın önemli bir zorunlu-
luk olduğu tüm dünyada kabul edilmek-
tedir.  İçinde bulunduğumuz bu süreçte 
dünyanın önde gelen kurum ve kuru-
luşlarının gündemlerine aldıkları tica-
reti kolaylaştırma konusunda ülkemiz-
de ticari faaliyetlerin kolaylaştırılması, 
bu amaca hizmet eden kurumlara des-
tek verilmesi, bu yönde bir farkındalık 
oluşturulması geniş kapsamlı bir yakla-
şım ile mümkün olabilecektir.  

Bu çerçevede ülkemizde de T.C. Ti-
caret Bakanlığı himayesinde Ticaretin 
Kolaylaştırılması Koordinasyon Komi-
tesi 2017 yılında kurulmuştur. UTİKAD 
olarak komitenin kurulduğu günden 

2020 yılına damgasını vuran koro-
navirüs pandemisinin olumsuz etki-
lerinin hissedildiği sektörlerin başın-
da küresel lojistik sektörü gelmektedir. 
Çin’deki üretim faaliyetlerinin durdu-
rulması ve yavaşlatılması Çin odaklı kü-
resel arz-talep dengesi üzerinde daha 
önce benzeri görülmemiş bir baskı ya-
rattı. Hammadde tedariki konusunda 
dünya ekonomilerinin daha önce nis-
peten sorunsuz işleyen küresel tedarik 
zinciri sayesinde ithal girdi ihtiyaçla-
rı ile hedef pazarlarının talepleri öngö-
rülebilir ve planlanabilir iken, korona-
virüs pandemisinin getirmiş olduğu 
belirsizlik tedarik zincirinin üreticiler, 
dağıtıcılar, alıcılar, lojistik hizmet sağ-
layıcılar, depocular vb. gibi unsurlarını 
geciken sevkiyatlar, artış gösteren lojis-
tik maliyetler ve finansal mutabakatlar-
daki gecikmeler sebebiyle öngörülme-
si ve planlanması zor bir süreç ile karşı 
karşıya bıraktı.

Koronavirüs pandemisine yönelik 
alınan karantina ve sokağa çıkma ya-
sakları gibi önlemler ile birlikte virüsten 
korunma amacıyla kalabalık ve kapalı 
alanlardan kaçınan tüketiciler, pande-
mi öncesi alışveriş merkezleri, market-
ler ve perakende mağazalarına fiziki 
olarak giderek karşıladıkları ihtiyaçla-
rını e-ticaret altyapısı kullanarak gider-
meyi tercih ettiler.

E-TİCARET PAYI 
YÜKSELİŞE GEÇTİ

OECD verileri, Birleşik Krallık ve 
ABD’de perakende satışlarda e-ticaret 
payının özellikle koronavirüs pande-
misinin etkilerinin küreselleştiği 2020 
yılı başında yükselişe geçtiğini göster-
mektedir. 2019 yılının son çeyreğin-
de perakende satış içerisinde e-tica-
retin payı ABD için yaklaşık yüzde 12, 
Birleşik Krallık için ise yaklaşık yüz-
de 21 iken 2020 yılının ikinci çeyreğin-
de bu oran ABD için yaklaşık yüzde 16, 

bu yana aktif rol üstleniyor, ticare-
tin uluslararası standartlarda yapıl-
ması için ülkemizin ve sektörlerin 
yararına atılması gereken kolaylaş-
tırıcı adımlara yönelik önerilerimi-
zi sunmaya devam ediyoruz. Pande-
miyle birlikte hem ülke ekonomilerini 
koruyacak hem de ticaret ve lojistik 
akışları kolaylaştıracak bu çalışma-
ların pandeminin olumsuz etkilerini 
hafifletmede büyük rol oynayacağı 
düşüncesindeyiz. 

Bu konuyla ilgili olarak 2019 yı-
lında UTİKAD E-Ticaret Odak Gru-
bu’nun çalışmaları neticesinde ha-
zırlanan ‘Türkiye’de E-Ticaret ve 
E-İhracat Gelişim Potansiyeli ve Lo-
jistik Süreçler Raporu’nu kamuoyu 
ile paylaşmıştık. UTİKAD internet si-
tesi üzerinden dijital olarak yayınla-
nan rapor; özellikle KOBİ’lerin e-ti-
caret ve e-ihracata girişinin kolay-
laştırılması ve e-ihracatın önündeki 
engellerin aşılmasına yönelik çözüm 
önerileri oluşturmayı hedefliyordu. 
Bugün geldiğimiz noktada ise; pande-
mi sonrası gelişen dinamikler nede-
niyle UTİKAD E-Ticaret Odak Grubu 
tarafından güncellenme çalışmala-
rının sürdüğünden bahsetmek gere-
kiyor. Aynı zamanda UTİKAD olarak 
TOBB’un e-ticaret meclisinde e-tica-
ret lojistiği faaliyetleri yürüten üyele-
rini temsilen görev almakta ve çalış-
malarımızı sürdürmekteyiz.

Son olarak; Türkiye’nin konumu-
nun stratejik öneminin ve küresel 
bir hub olabilmesi için yapılması ge-
rekenlerin altını çizmeye devam ede-
ceğimizi belirtmek isterim. Sektörü-
müzün hızla dijitalleşmesi, ticaretin 
kolaylaştırılması ve tabii ki gümrük-
lerimizde küresel entegrasyonun ta-
mamlanması için fikirlerimizi ve pro-
jelerimizi kamuya iletmeyi sürdüre-
ceğiz.

LOJİSTİKTE DİJİTALLEŞME VE E-TİCARET 
Koronavirüs pandemisine yönelik alınan karantina ve sokağa çıkma 
yasakları gibi önlemler ile birlikte virüsten korunma amacıyla kalabalık ve 
kapalı alanlardan kaçınan tüketiciler, pandemi öncesi alışveriş merkezleri, 
marketler ve perakende mağazalarına fiziki olarak giderek karşıladıkları 
ihtiyaçlarını e-ticaret altyapısı kullanarak gidermeyi tercih ettiler.

EMRE ELDENER 

UTİKAD 
Yönetim Kurulu Başkanı

LOJİSTİK | ANALİZ
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E-TİCARETTE LOJİSTİĞİN ÖNEMİ 

E-ticarette lojistik sürecin maliyetleri de artıyor. Bu 
sebeple, lojistik sürecinde hem depo ve çalışan personel 
maliyetlerini hem de tedarikçilerle olan anlaşmaları ve 
bunların maliyetlerini kontrol altında tutmak önemli.

GÜLŞEN YEŞİLDAĞ

Lojistik Danışmanı

LOJİSTİK | ANALİZ

E -ticaret, 1995 yılından sonra 
internet kullanımının art-
masıyla ortaya çıkan, tica-
retin elektronik ortamda 

yapılması kavramıdır. Ürün ve hiz-
metlerin üretim, tanıtım, satış, sigor-
ta, dağıtım ve ödeme işlemlerinin bil-
gisayar ağları üzerinden yapılması-
dır. E-ticaret, ticari işlemlerden biri 
veya tamamının elektronik ortam-
da gerçekleştirilmesidir.

Global ölçekte sürekli büyüyen 
bir pazar olan E-ticaret, lojistik yö-
netimi, ürünlerin taşınması, envan-
terlerinin tutulması, stok durumu-
nun kontrol edilmesi, depolanması 
ve bu süreçlerin takip edilmesi, pa-
ketlenme sürecinin izlenmesi, depo 
ve ürün takip maliyetlerinin kontrol 
edilmesi ve ürünlerin müşterilere 
ulaştırılması gibi bazı ana madde-
lerden oluşur. 

E-ticarette lojistik sürecin maliyet-
leri de artmaktadır. Bu sebeple, lojis-
tik sürecinde hem depo maliyetlerini 
hem çalışan personel maliyetlerini 
hem de tedarikçilerle olan anlaşma-
ları ve bunların maliyetlerini kontrol 
altında tutmak önemlidir. Bu sebeple 
de kendi depolarını kurmak yerine 
firmalar kimi zaman tedarikçilerin 
depolarından yararlanarak, ürünle-
rini doğrudan bu firmalar üzerinden 
müşterileriyle buluşturabiliyorlar. Bu 

nedenle de çok satan ürün gamla-
rında, firmalar kendi stoklarını tu-
tarak hem kontrolü sağlıyor hem 
de daha hızlı gönderilerle müşte-
ri memnuniyetini artıracak çalış-
malar yapabiliyor. E-ticaret lojisti-
ğinde ürün yönetiminin doğru ya-
pılmaması ve ürünün tedarikinden, 
müşteriye ulaşana kadarki sürecin 

iyi yönetilmemesi uzun vadede e-ti-
caret firmalarına zarar verecektir.

E-ticarette ürün sayısının ve ka-
tegorilerinin artması da doğal ola-
rak stok takibini ve teslimatı zor-
laştırmaktadır. Bu nedenle de oto-
masyon yazılımlarını kullanmak ve 
depo yönetiminde raf düzenlerini iyi 
bir şekilde hazırlamak önemli bir rol 
oynamaktadır. Otomasyon yazılım-
ları e-ticaret sitesi üzerinde görü-
len ürün stok sayılarıyla, depoda bu-
lunan ürünler arasında bir koordi-
nasyon sağlar ve ürün takiplerinin 
daha kolay bir şekilde yapılmasını 
sağlamaktadır. 

E-ticaret olmazsa olmaz olarak 
nitelendirdiğimiz, hepimizin haya-
tına bir şekilde giren kritik bir faa-
liyet alanı olmuştur. E-ticaretin öne-
mi son zamanlarda tüm dünyanın 
maruz kaldığı COVID-19 salgını dö-
neminde daha net bir şekilde orta-
ya çıkmıştır. Bu önem rakamlara da 
yansıyarak düşüncemizi netleştir-
miştir. Türkiye’nin e-ticaret hacmi-
nin 2020 yılın ilk 6 ayında geçen yılın 
aynı dönemi ile karşılaştırıldığında 
yüzde 64 artmıştır. 

Tüm dünyanın zorluklarla müca-
dele ettiği dönemde, yeni normalleş-
me sürecinde e-ticaret tamamen ha-
yatımızın vazgeçilmezi olmuştur ve 
artarak devam edecektir.
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BELKIS ÖNEL

İstanbul Esenyurt 
Üniversitesi Dış Ticaret 

Programı Öğretim Görevlisi

K arayolu taşımacılığı, yükle-
rin bir noktadan başka bir 
noktaya güvenli, ekonomik 
ve hızlı bir şekilde hareketi-

ni mümkün kılan bir ulaşım türüdür. 
Özellikle kısa mesafeli taşımalar söz-
konusu olduğunda karayolu lojistiği, 
diğer taşımacılık türlerine göre daha 
ekonomik olmaktadır. Bu nedenle lo-
jistik sektöründe sıklıkla tercih edi-
len bir taşıma modelidir. Ancak zorlu 
rekabet şartları ve petrol fiyatlarının 
artmasından kaynaklanan maliyetler 
sektörde bazı zorlukları da beraberin-
de getirmektedir. Bu zorluklara karşı-
lık karayolu taşımacılığı diğer taşıma-
cılık türlerine oranla daha esnek bir 
yapıya sahip olması, yükleme ve bo-
şaltma işlemlerinin daha kolay ger-
çekleşmesi, diğer taşıma türlerine ta-
mamlayıcı olarak destek vermesi gibi 
birçok avantaja sahiptir.

Karayolu taşıma sistemleri; ulaştır-
ma politikaları, teknoloji, bilgi ve ileti-
şim, lojistik ve hizmet uygulamaların-
dan meydana gelmektedir. Bu sistemler 
ekonomik ve sosyal faktörler, müşte-
riler ve yasal çevre ile etkileşim halin-
dedir.  Karayolu taşımacılık sektörün-
de güzergahlar, terminaller, sınırlar, 
gümrükler, geçiş noktaları ve araçlar 
etkin rol oynamaktadır. Bu bağlamda 
kara yolu taşıma sistemleri öncelikli 
olarak ekonomi, teknoloji ve iletişim 
gibi dış faktörlerden önemli derece-
de etkilenmektedir.

Karayolu taşımacılığının ülkemiz-
deki gelişimine baktığımızda 1950’li 
yıllarda ulaştırma politikalarına bağ-
lı olarak önem kazandığı ve destek-
lendiğini görüyoruz. Günümüzde ise 
karayolu taşımacılığı yüzde 90 gibi bir 
oranla toplam taşımacılık içinde önem-
li bir paya sahiptir. Ülkemizin coğrafi 

yapı yönünden sahip olduğu özellik-
ler, batı ve doğu arasında bir köprü 
görevi görmesi, transit taşımacılıkta 
elverişli olması karayolu taşımacılığı 
sektörünün daima ön plana çıkma-
sını sağlamıştır. Karayolu taşıma-
cılığı ülkemizde olduğu gibi bir çok 
ülkede de taşımacılık modları ara-
sında en büyük paya sahip taşıma-
cılık türüdür. Tercih edilmesindeki 
en büyük etken ise başlangıç nok-
tasından bitiş noktasına aktarma-
sız ve hızlı taşıma gerçekleştirme 
olanağına sahip olmasıdır. 

Bu taşımacılık modelini yük ve 

yolcu taşımacılığı olmak üzere iki 
kategoride sınıflandırabiliriz. Karayo-
lu yük taşımacılığı, taşımacı ile gön-
derici arasında yapılan sözleşmeye 
istinaden, yükün belirli bir ücret kar-
şılığında bir noktadan diğer nokta-
ya taşınması olarak tanımlanabilir. 
Uluslararası karayolu yük taşımacı-
lığı ile diğer taşıma şekillerini karşı-
laştırdığımızda karayolu taşımacı-
lığının bazı üstün yönleri olduğunu 
görüyoruz. Örneğin kapıdan kapıya 
terimi ile yükün aktarmasız taşın-
ması ve eşyaların sadece yükleme 
ve boşaltma yerlerinde elleçlenme-
sine imkan sağlamaktadır. Bunun-
la beraber eşyalarda oluşabilecek 
hasar seviyesini en aza indirmek-
tedir. Taşıma kapasitesi açısından 
ise deniz ve demir yolu araçlarına 
göre daha küçük kapasiteli olması 
daha esnek hareket etmesini sağ-
lamaktadır. Karayolu yük taşımacı-
lığı demir, deniz ve hava yolu taşı-
macılık türlerine göre daha az yatı-
rım maliyeti gerektirmekle birlikte 
daha düzenli daha sık sefer yapma 
imkanı sağlamaktadır. Karayolu yol-
cu taşımacılığı ise yük taşımacılığın-
da olduğu gibi, daha az yatırım ma-
liyeti, güzergahın belirlenmesindeki 
esneklik gibi nedenlerle öne çıkan 
bir taşımacılık türüdür. 

Lojistik firmalar açısından kara-
yolu taşımacılık sektörünü ele aldı-
ğımızda, özellikle iyi müşteri ilişkileri 
ve taşıma organizasyonu açısından 
etkin olarak rol aldıklarını söyleye-
biliriz. Müşterileri ile birebir bağlantı 
kuran lojistik firmaları, müşterileri 
için en ideal çözüm yolu yaratabi-
lir. Taşıma organizasyonunu gerçek-
leştirirken yüksek kalitede taşıma 
hizmeti sunmayı amaçlamaktadır.

KARAYOLU, LOJİSTİKTE EN 
BÜYÜK PAYA SAHİP 

Karayolu taşımacılığı ülkemizde olduğu gibi birçok ülkede taşımacılık 
modları arasında en büyük paya sahip taşımacılık türü. Tercih 
edilmesindeki en büyük etken, başlangıç noktasından bitiş noktasına 
aktarmasız ve hızlı taşıma gerçekleştirme olanağına sahip olması. 
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“DENİZ KARGO TAŞIMACILIĞINDA 
ATILIM YAPIYORUZ”

Yeniay Lojistik AŞ Yönetim Kurulu Üyesi Nermin Önder, “Hava taşımacılığında 
ilk 10 acente içinde yer alıyoruz, gemi taşıma talepleri ile atılıma geçtik. Deniz 

kargo taşımacılığı alanındaki talepleri değerlendirip ekibimizi bu anlamda 
genişlettik. Bu planlama ile yüzde 25 oranında büyümeyi amaçlıyoruz’’ dedi.

YENİAY LOJİSTİK AŞ YÖNETİM KURULU ÜYESİ NERMİN ÖNDER:

Y eniay Lojistik AŞ Yönetim Kurulu 
Üyesi Nermin Önder, IATA acente-
si olarak uluslararası hava taşı-
macılığı hizmeti verdiklerini söyle-

di. Denizyolu kargo taşımacılığı alanında da 
hızlı adımlarla yol aldıklarını belirten Ner-
min Önder, “Bunun yanında proje TIR ta-
şımacılık hizmeti veren firmamız son ola-
rak elektronik ticaret  gümrük beyanname-
si (ETGB) yetki belgesi alarak hava ve kara 
hızlı kargo taşımacılık hizmetlerini de sun-
maya başladı” dedi. 

Pandeminin lojistik sektörüne etkilerini 
değerlendiren Nermin Önder, “Özellikle yurt-
dışında bir partneriniz ya da acenteniz var-
sa pandemi sürecinde işlerinizin artmasına 
ciddi katkı sağladı. Müşterilerin taleplerini 
iyi anlayıp, çözümler bularak, dönüş yapan-
lar kazandı, elbette ki sorunlar her daim var. 
Uçak seferlerinin çoğu iptal oldu, anlık ip-
taller dahi olabildi bu süreçte. Bütün bunla-
rı müşteriye olumlu duruma getirerek yan-
sıtanlar bu süreçte kazandı. Yeniay Lojistik 
olarak pandemi sürecinde müşterilerimizin 
beklenti ve talepleri doğrultusunda hizmet-
lerimizi geliştirdik. Tecrübe ve bilgi birikimi 
olan ekibimizle olumsuz koşulları, kazançlı 
hale çevirmeyi başarabildik” diye konuştu. 

Sivil havacılık sektörünün 2020 yılında 
yüzde 28 oranında daraldığını kaydeden Ner-
min Önder, “Yeniay Lojistik olarak hava taşı-
ma potansiyelimiz geçen yıllara oranla aynı 
seviyede kaldı. Pandemi döneminde özellikle 

hava ve deniz taşımacılığı çok fazla ön plana 
çıktı. Bu bağlamda deniz kargo iş hacmin-
de artışlar oldu. Yeniay Lojistik olarak deniz 
kargo taşımacılığı alanında atağa geçtik ve 
kadromuzu genişlettik. Ana işimiz hava ta-
şımacılığı, Türkiye’de gerçekleşen hava taşı-
ma potansiyelinde ciddi paya sahibiz. Ama-
cımız bunu daha da yukarıya çekebilmek. 
Deniz kargo taşıma taleplerinin artması bu 
yönde bizi hızlandırdı, 2021 yılında ciddi bü-
yüme bekliyoruz” şeklinde konuştu.

Uluslararası karayolu taşımacılığı hizmet-
lerinin proje olarak gerçekleştirdikleri bir 
alan olduğunu belirten Nermin Önder, “Ge-
len her türlü projeyi yurtiçi ve yurtdışı kara 
taşıması olarak gerçekleştirebiliyoruz. Bu 
alanda gelen iş talepleri doğrultusunda iler-
leyeceğiz. Buna ek olarak 2020 yılında elekt-
ronik ticaret gümrük beyannamesi (ETGB) 
belgesi aldık. Bu hizmetimizi hızlandırma-
yı planlıyoruz” dedi.

Nermin Önder, hedefleri ve yatırım planları 
hakkında da şunları söyledi: “Hava taşımacılı-
ğında yurtdışı acentelerimiz ile iş birliktelikle-
rini artırmayı hedefliyoruz. Özellikle belirtmek 
isterim ki, sadece yurtiçi kendi öz müşterile-
rimizle belli büyüme gerçekleştiren bir firma-
yız. Yurtdışından gelen acente ve partner tek-
liflerini hızla değerlendireceğiz. Deniz kargo 
taşımacılığı alanındaki talepleri değerlendirip 
ekibimizi bu anlamda genişlettik, bu alanda-
ki adımlarımızı hızlandıracağız. Bu planlama 
ile yüzde 25 oranında büyümeyi amaçlıyoruz.”

NERMİN ÖNDER: “Gelen her türlü projeyi yurtiçi ve 
yurtdışı kara taşıması olarak gerçekleştirebiliyoruz. 
Bu alanda gelen iş talepleri doğrultusunda 
ilerleyeceğiz. Buna ek olarak 2020 yılında 
elektronik ticaret gümrük beyannamesi (ETGB) 
belgesi aldık. Bu hizmetimizi hızlandırmayı 
planlıyoruz.”

“GEÇMİŞTEN GELECEĞE UTİKAD EKİBİNDE OLMAKTAN ÇOK MUTLUYUM”
‘Geçmişten Geleceğe UTİKAD’ ekibiyle ilgili konuşan Nermin Önder, “Bu ekibe dahil olmaktan ve bu ekipteki çok değerli meslektaşlarımı tanımaktan dolayı gerçekten 

çok mutluyum. Sektörde yapılacaklar konusunda her biri çok istekli. Her toplantıda hedeflerimize bir yenisini ekliyoruz. Çünkü her birimiz bu konuya odaklandık. Bunu 
çok takdir ediyorum. Ekiptekiler, her bir kararı oylayıp, şahane bir demokrasi ile kararlar çıkarıyoruz. Üyelerimiz, ‘Geçmişten Geleceğe UTİKAD’ ekibi ile tek ses olacak. 

Eğitim konusundaki hedeflerimizi, gelişen dünyaya lojistiğin uyumu (drone ile yük taşımacılık mevzuat ve yetki belgeleri) ve üyelerimize daha fazla dokunabilmeyi 
önemsiyorum” dedi.
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LOJİSTİK  | SGS TRANSİTNET

S GS TransitNet Genel Müdürü Mine 
Kaya, 19 ayrı ülkede kendi temina-
tını kullanan ve alanında bu şekilde 
kapsamlı hizmet sunan ilk ve tek 

kuruluş olduklarını söyledi. SGS TransitNet 
olarak, ulusal ve uluslararası tüm taşıma-
lar için teminat verdiklerini belirten Mine 
Kaya, “AB ve Türkiye transit rejimlerinde T1/
T2 ve TR beyanlarınızı, TIR ön bildirim be-
yanlarınızı ve ENS beyanlarınızı sunmanızı 
sağlayan güvenli, çok lisanlı ve web taban-
lı bir uygulama. Şu anda 500’den fazla fir-
ma bizim müşterimiz, sistemimizi kullanı-
yor ve 19 ülkede bizzat SGS TransitNet ola-
rak kendi teminatlarımızla varız. Bu sayede 
müşterilerimiz hem daha hızlı taşıma ger-
çekleştiriyorlar hem de maliyetlerde ciddi 
avantajlar elde ediyorlar” dedi.

“PROFESYONEL BİR 
EKİBE SAHİBİZ”

Gerek operasyonel ve pazarlama faaliyet-
leri gerekse oluşturulan beyanların takibi için 
ayrı ayrı hizmet veren profesyonel bir ekibe 
sahip olduklarını ifade eden Mine Kaya, “SGS 
TransitNet olarak, hem yurt içinde hem de 
yurt dışındaki ofislerde personellerimizle sü-
rekliliği sağlama çabasındayız. Belirli bir tec-
rübeye sahip ekip, hizmet kalitesini artıran 
en önemli etkenlerden biridir. Bu sayede sis-
temimizi kullanan taşımacı firmalar bilgili ve 
tecrübeli bir ekibin desteğini daima yanların-
da hissediyor ve bunun güveni ile taşımalarını 

gerçekleştiriyorlar. Hizmet kalitemizde dik-
kat etmiş olduğumuz unsurlardan bir diğeri 
ise, kolay ulaşılabilirlik. Bunun yanı sıra sis-
teme kabul için taşımacıdan banka teminat 
mektubu, senet gibi maliyet oluşturacak bel-
gelerin istenmemesiyle ve taşınan ürünün 
vergilerinin tamamıyla teminat altına alın-
ması sayesinde gümrüğe ilave teminat ve-
rilmesi veya gümrük eskortu/kolcu gibi yan 
hizmetlerden kurtulma imkanları sağlama-
sı ile sunmuş olduğumuz mali faydalarla da 
fark yaratıyoruz. Ayrıca taşımacı firmalara 
yurt dışında spedisyona ihtiyaç duymadan 
doğrudan kendi ofislerinden beyan sunma 
imkanı da sağlıyoruz. SGS TransitNet’in ku-
rumsal kimliği için en uygun kavramlar ise 
hız, ulaşılabilirlik, izlenilebilirlik, tasarruf, ko-
laylık ve güven” diye konuştu. 

“CİDDİ TASARRUFLAR 
ELDE EDİLİYOR”

Lojistik sektöründe dijital dönüşümün en 
güzel örneğinin eski konvansiyonel kağıt sis-
temlerinden elektronik beyannamelere ge-
çiş olduğuna dikkat çeken Mine Kaya, “Ulus-
lararası taşımaların büyük bir bölümü kağıt 
belgelerle yapılırken günümüzde artık eski 
belgeler yerini elektronik transit beyanna-
melere bırakmış bulunuyor. Bu sayede taşı-
macılarımız kağıt belgelerin temini, yeterli 
miktarda stoklarda tutulmasının ve işlemler 
bittikten sonra kağıt ortamda geri gönderil-
mesi gibi bürokratik süreçlerle uğraşmaktan 

kurtulmuş durumda. Dijitalleşmenin getir-
diği tasarruf ve operasyonel kolaylıklardan 
büyük ölçüde yararlanır hale gelindi. Bugün 
artık tüm veriler elektronik ortamda pay-
laşılıyor ve beyannameler yine elektronik 
ortamda hazırlanıyor. Hem zamandan hem 
de kağıt maliyetinden ciddi tasarruflar elde 
ediliyor” şeklinde konuştu.  

“HEDEFLERİMİZE ÇOK YAKIN 
BİR ŞEKİLDE İLERLİYORUZ”

Mine Kaya, kısa ve uzun vadedeki hedef-
lerini ise şöyle özetledi: “2020 yılı olağan dışı 
durumların yaşandığı bir sene olmasına 

rağmen belirlenen hedeflere çok yakın bir 
şekilde ilerliyoruz. Pandemi sonrası 2021 yı-
lında yine sektör ile birlikte yükseliş yaşa-
yacağımızı düşünüyoruz. Ayrıca, yine sek-
törümüze katma değer yaratacak projeleri-
miz üzerinde çalışmalarımızı sürdürüyoruz. 
2021 yılında bunları da devreye alacağız.” 

Mine Kaya, “Ağustos ayı ortasından bu 
yana Schengen ve bazı diğer ülkelerde sü-
rücülerimiz için vize hizmeti vermeye baş-
ladık. Ayrıca TransitNet arayüzü üzerinde 
bazı çalışmalar yapıyoruz. Böylece firma-
lar gerekli dokümanları sisteme yükleye-
rek bize ulaştırabilecekler” dedi. 

“SÜRÜCÜLERİMİZ 
İÇİN VİZE HİZMETİ 

VERMEYE BAŞLADIK”
SGS TransitNet Genel Müdürü Mine Kaya, “Ağustos ayı 
ortasından bu yana Schengen ve bazı diğer ülkelerde 

sürücülerimiz için vize hizmeti vermeye başladık. Ayrıca 
TransitNet arayüzü üzerinde bazı çalışmalar yapıyoruz. 
Böylece firmalar gerekli dokümanları sisteme yükleyerek 

bize ulaştırabilecekler” dedi.

SGS TRANSİTNET GENEL MÜDÜRÜ MİNE KAYA:

MİNE KAYA: “SGS TransitNet’in 
kurumsal kimliği için en 
uygun kavramlar hız, 
ulaşılabilirlik, izlenilebilirlik, 
tasarruf, kolaylık ve güven.”
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LOJİSTİK | GALATA TAŞIMACILIK

G alata Taşımacılık Yönetim Kuru-
lu Başkan Yardımcısı ve CEO’su 
Vittorio Zagaia, Galata Taşımacı-
lık olarak karayolu, havayolu, de-

nizyolu, intermodal taşımacılık ve ulusal ta-
rafta lojistik ve dağıtım hizmetlerini 5 şube 
ve 200’ün üzerinde profesyonel bir kadroy-
la yıllık 100 binin üzerinde yük kapasitesi ile 
müşterilerine ulaştırdıklarını söyledi. 

Pandemi sürecinde lojistik sektörünün her 
şartta sürdürülebilirliği ve hayatımızdaki ye-
rinin ne derece önemli olduğunun sınavını 
verdiğini belirten Vittorio Zagaia, “Bir kaç sene 
önce başlattığımız teknolojik dönüşüm ve di-
jitalleşme, pandemi dönemini sürdürülebi-
lir bir şekilde yönetebilmiş olmamızda kilit 
bir rol oynadı. Çünkü biz ofislerimizi Mart 
2020 itibariyle evden çalışma modeline ge-
çirdik ve bu çalışma sistemini halen devam 
ettiriyoruz” dedi.

“17 ÜLKEDE HİZMET VERİYORUZ”
Galata Taşımacılık’ın sektörün karayolu ile 

düzenli ve haftalık olarak hem ithalat hem de 
ihracatta en fazla ülkeye hizmet veren şirketi 
olduğunu kaydeden Vittorio Zagaia, “Pande-
mi döneminde eklediğimiz Çekya ile şu anda 
düzenli olarak hizmet verdiğimiz ülke sayısı 
17. Afrika kıtasında Fas ve Tunus, Avrupa’da 
ise Italya, Almanya, Isviçre, Ispanya, Portekiz, 

Fransa, İngiltere, Danimarka, Hollanda, Bel-
çika, Litvanya, Estonya, Latvia, Romanya ve 
Çekya” şeklinde konuştu.

Vittorio Zagaia, Galata Taşımacılık’ın he-
deflerini ise şöyle özetledi: “Büyüme strate-
jilerimizin başında Türkiye’deki ofis sayımızı 
artırmak ve kapsama alanımızı genişletmek 
var. Diğer bir ağırlık verdiğimiz bölümümüz 
de ulusal lojistik. Uluslararası kara, hava, de-
niz ve internodal taşımacılıkta geldiğimiz se-
viyeyi ulusal lojistik tarafında da yakalamak 
istiyoruz. 2020 yılında tüm bu yatırımların 
sürdürülebilir bir şekilde operasyonlarımı-
za dahil olması sürecini yönettik. Bu sene iti-
bariyle ilk 3 ayı gözlemledikten sonra tüm bu 
yatırımların sağlıklı bir şekilde işlemesinin 
yanısıra, birkaç sene önce Tunus’ta yaptığı-
mız ilk yatırımla Afrika açılımımızı da devam 
ettirme niyetindeyiz.”

“DİJİTALLEŞME İLE PANDEMİ DÖNEMİNİ 
SÜRDÜRÜLEBİLİR YÖNETTİK”

GALATA TAŞIMACILIK YÖNETİM KURULU BAŞKAN 
YARDIMCISI VE CEO’SU VITTORIO ZAGAIA:

Galata Taşımacılık Yönetim Kurulu Başkan Yardımcısı ve CEO’su Vittorio Zagaia, “Bir kaç 
sene önce başlattığımız teknolojik dönüşüm ve dijitalleşme, pandemi dönemini sürdürülebilir 

bir şekilde yönetebilmiş olmamızda kilit bir rol oynadı” dedi.

VITTORIO ZAGAIA: “Büyüme stratejilerimizin 
başında Türkiye’deki ofis sayımızı artırmak ve 
kapsama alanımızı genişletmek var. Diğer bir ağırlık 
verdiğimiz bölümümüz de ulusal lojistik.”

“HEDEFİMİZ LOJİSTİK SEKTÖRÜNÜN SESİNİN DAHA GÜR ÇIKMASI”
Geçmişten Geleceğe UTİKAD ekibinin, yıllarını bu sektöre vermiş kıymetli iş insanlarından oluşan bir grup olduğunu ifade eden Vittorio Zagaia, “Hepimiz uzun yıllardır 
UTİKAD üyesiyiz ve kimimiz geçmiş dönemde yönetimde yer aldı, bir çoğumuz da çalışma gruplarında. Galata Taşımacılık olarak 1998 yılından bu yana sektörümüzün 

çatı derneği olan UTİKAD’ın üyesiyiz ve üst düzey şirket yöneticilerimiz çok uzun yıllardır hemen hemen her çalışma gruplarında yer alıyorlar. Hedefimiz ülkemizin 
gelişmesinde belki de en kilit rolü oynayan sektörümüzün her açıdan daha da kuvvetlenmesi, her bir üyesinin temsil edilmekten ve üye olmaktan gurur duyduğu 
bir UTİKAD ile sektörümüzün sesinin daha gür çıkması. Sektörümüzün ülke ekonomisine yarattığı katma değerin stratejik bir konumlandırmayla öne çıkması ve 

desteklenmesini sağlamak istiyoruz. Çok hedefimiz var ve UTİKAD tarihinde bir ilki yaparak hepsini daha yola çıkarken oluşturduğumuz web sitemiz ve sosyal medya 
platformlarında şeffaf bir şekilde aylar önce tüm UTİKAD üyelerinin ulaşabileceği şekilde paylaştık ve hatta çalışmalarımıza başladık” dedi.

*Bu içerik 2021 Lima Lojistik mottosundan ilham alınarak oluşturulmuştur.

rakamlarını açıkladı. İhracat, ağustosta 

büyük kısmı da buradan kaynaklandı. 

da buradan kaynaklandı. İthalat, altın 

karşılama oranı da yüzde 82.9’a çıktı. 

kağıt-orman, hububat ve meyvesebze 

salgının damga vurduğu 

daha kanıtlayan Türk hazır 

de salgınla mücadele eden 

tam bu süreçte artan maske 

karşılayarak hem salgınla 
mücadeleye katkı sunmak 

karşıladık. Sektörün erken 
davranmasına rağmen 

başlandığını aktaran Gültepe, 
“Eğer daha hızlı hareket 

salgınının uluslararası alanda yaratmış 



www.ekovitrin.com   •   Mart 202154

LOJİSTİK  | LİMA LOJİSTİK

L ima Lojistik’in 2013 yılında 4 ortak 
tarafından Bursa’da kurulduğunu 
belirten Lima Lojistik Kurucu Or-
tağı Cenker Ural, geçen yıl açılı-

şını gerçekleştirdikleri İtalya Milano ofis-
leriyle Türkiye’nin hizmet ihracatına kat-
kı sağladıklarını söyledi. Lima markasıyla 
yüzde 100 yerli sermayeli firma olarak lo-
jistik sektöründeki faaliyetlerine devam et-
tiklerini kaydeden Cenker Ural, “Küresel fir-
ma olma yolunda emin adımlarla ilerliyoruz. 
İtalya’daki ofisimizle ülkemize döviz kazan-
dırıyoruz. Otomotiv sektörüne yönelik kat-
ma değerli yeni servislerimizle İtalya-Tür-
kiye ve Türkiye-Avrupa hava kargo trafiği-
ni yeni tip koronavirüs (Covid-19) salgınının 
olumsuz etkilerine rağmen çift yönlü olarak 
hızlandırıyoruz” diye konuştu.

Havayolu alanında başta otomotiv sek-
törü olmak üzere tekstil, yaş meyve sebze 
ve medikal sektörlerindeki önemli kuruluş-
larla yaptıkları anlaşmaların büyümeleri-
ne katkı sağladığını söyleyen Cenker Ural, 
“Türkiye’de adından söz ettiren büyük ku-
ruluşlarla yüksek hacimli kontratlar imza-
ladık. Dünyanın neresinde üretilirse üretil-
sin tüm otomotiv yedek parçaları, kumaşlar, 
gıda ürünleri, medikal malzemeler ve her 
sektörün ihtiyaç duyabileceği üretim mal-
zemeleri 24 saatten daha kısa bir sürede 

müşterilerimize ithalat ve ihracat servis-
lerimizle ulaşıyor” dedi.

“OTOMOTİV VE MEDİKAL ÜRÜN 
LOJİSTİĞİNDE İDDİALIYIZ”

Covid-19 salgınının sivil havacılık sektö-
rüne etkilerini değerlendiren Cenker Ural, 
“Türk havacılık sektörü, pandemiden en faz-
la etkilenen sektörlerden birisi oldu. Salgın 
nedeniyle tüm dış hat yolcu uçuşları uzun 
süre iptal oldu ve hava kargo taşımacılığın-
da kullanılan uçakların optimizasyonların-
da sıkıntılar yaşandı. Uçakların büyük bölü-
mü Türkiye’nin muhtelif havalimanlarında 
park haline çekildi ve her zaman hareketli 
olan havalimanlarında alışık olmadığımız 
görüntüler ortaya çıktı” şeklinde konuştu. 

Havayolu, denizyolu, karayolu, fuar lojistiği, 
proje taşımaları ve uluslararası hızlı kurye ta-
şımacılığı alanlarında hizmet verdiklerini be-
lirten Cenker Ural, bu yıl e-ticaret lojistiğinde 
iddialı bir konuma gelerek KOBİ’lere destek 
olmayı hedeflediklerini ifade etti. Cenker Ural, 
2021’de hizmetleri arasına e-ticaret lojistiği-
ni eklemeyi planladıklarını sözlerine ekledi.

“İTALYA OFİSİMİZLE TÜRKİYE’NİN HİZMET 
İHRACATINA KATKI SAĞLIYORUZ”

Lima Lojistik Kurucu Ortağı Cenker Ural, 2020 yılında İtalya’nın 
Milano kentinde ofis yatırımı yaptıklarını söyleyerek, bu yatırımla 

Türkiye’nin hizmet ihracatına katkı sağladıklarını ifade etti.

Sektörde araç ve depolama tesisi yatırımı yapmadan 
sadece insana ve projeye yatırım yaptıklarını 
söyleyen Cenker Ural, Bursa merkezli olarak 
çıktıkları yolda 8 yıl gibi kısa bir zaman içerisinde 
İstanbul, İzmir, Eskişehir, Balıkesir ve Denizli’de 
ofisler açtıklarını dile getirdi. 

LİMA LOJİSTİK KURUCU ORTAĞI CENKER URAL:

UTİKAD ÇATISI ALTINDA ‘GEÇMİŞTEN GELECEĞE, BİRLİKTE EL ELE’
Türk lojistik ve taşımacılık sektörünün çatı kuruluşu UTİKAD’ın yönetimine aday olduklarını belirten Cenker Ural, UTİKAD tarihinde ilk defa mevcut yönetim kadrosunda 

yer almayan bir ekiple hedeflerini gerçekleştirmek ve başarılı olmak üzere yola çıktıklarını söyledi. “Bugüne kadar yapılanların değerini biliyoruz. Geçmişte UTİKAD 
için görev yapan her bir kişiye gönülden teşekkür ediyor ve ‘Geçmişten Geleceğe, Birlikte El Ele’ yaklaşımıyla derneğimizi daha yükseklere çıkarmayı hedefliyoruz. 

UTİKAD’ın genç üyeleriyle tecrübeli üyelerinin bir araya gelmesini sağlayacak ortamların yaratılması önceliğimizdir” diyen Ural, üyeleriyle daha fazla iletişimde olan 
bir UTİKAD yönetimi oluşturmanın ana hedefleri olduğunu ifade etti. UTİKAD’ın halen sadece 17 ilde üyesi bulunduğuna dikkat çeken Ural, “Samsun, Trabzon, Kars 
ve benzeri liman ve demiryolu illerimizde üyemiz olmadığı görülüyor. Başta bu 3 ilimiz olmak üzere derneğimizde temsil edilen il sayısını artırmayı hedefliyoruz. 
Ülke genelinde bugün İzmir ve Mersin’de toplam 2 adet olan temsilcilik sayımızı, Kocaeli, Ankara, Bursa’yı ekleyerek 5’e çıkarmayı planlıyoruz. Temsilcilerimizin 

bölgesindeki üyelerle sürekli iletişimde olmasını, problemleri tespit ederek çözüme ulaştırmalarını amaçlıyoruz” diye konuştu.



www.ekovitrin.com   •   Mart 202156

LOJİSTİK | SARP INTERMODAL

S arp Intermodal CEO’su Onur Ta-
lay, denizyolu (Ro-Ro), demiryolu 
ve karayolunu birbirine entegre 
ederek intermodal taşımacılık hiz-

meti verdiklerini belirtti. 45’lik konteyner, 
Swap Body, Isotank, askılı konteyner, ten-
teli ve askılı dorsenin en çok kullandıkla-
rı ekipmanlar arasında yer aldığını söyle-
yen Onur Talay, “Her yük çeşidine uygun 
ekipmanımız bulunuyor. Ekipman havuzu-
muzun genişliği, her sektörden müşterile-
rimize daha ulaşılabilir ve yönetilebilir bir 
lojistik operasyon süreci sunuyor. Tamamı 
özmal olan ekipman ve araçlarımız sayesin-
de, operasyonun başlangıç aşamasından bi-
tişine dek kesintisiz ve kontrol edilebilir bir 
hizmet sunabiliyoruz” dedi. 

Farklı yüklere uygun ekipmanları saye-
sinde birçok sektöre hizmet verebildikle-
rine değinen Onur Talay, “Ağırlıklı olarak 
kimya&petrokimya, gıda, tekstil, FMCG ve 
otomotiv sektörlerine yönelik taşımalar ya-
pıyoruz. Geniş ekipman seçeneklerimiz, öz-
mal araçlarımız, karayolu taşımalarını ken-
di araçlarımızla yapıyor olmamız, yurtdışı 
iş ortaklarımız, müşteri odaklılığımız, tek-
nolojik altyapımız gücümüzü ortaya çıka-
rırken, aynı zamanda bizi ayrıcalıklı kılıyor. 
Hizmetlerimizin odağında ihracat ve ithalat 
yapan tüm şirketlere ekonomik, sürdürebi-
lir ve çevreci bir taşıma modeli sunmak var. 
Bunu, gerçekleştirdiğimiz yatırımlar, taşıma-
lar ve gelecek planlamalarımızla yüksek ka-
litede sürdürmeye devam ediyoruz. Her yıl 

düzenli büyüme kaydediyoruz” diye konuştu.
Avrupa içi pazarda her geçen gün etkin-

liklerini artırdıklarına dikkat çeken Onur Ta-
lay, “2014 yılında İtalya’da Sarp Intermodal 
SRL adıyla hizmet vermeye başladık. Ardın-
dan 2018 yılında Bulgaristan’da Sarp Inter-
modal Bulgaria, 2019 yılında da Almanya’da 
Sarp Intermodal GmbH şirketlerimizle faa-
liyet göstermeye başlamıştık. Bu şirketler 

sayesinde Avrupa’nın önemli intermodal ta-
şımacılık şirketlerinden biri haline geldik. 
Türkiye içindeki büyümemizi Avrupa’da da 
yakalamak için çalışıyoruz. 2021 yılında Av-
rupa dışı pazarlarda da yatırımlar planlıyo-
ruz” şeklinde konuştu.

“YATIRIMLARIMIZA 
DEVAM EDECEĞİZ”

Onur Talay, sözlerine şöyle devam etti: 
“Sarp Intermodal olarak pandemi dönemin-
de de operasyonlarımız, kesintisiz şekilde 
devam etti. Müşterilerimize sunduğumuz 
transit süreler içerisinde teslimatlarımızı 
aksatmadan gerçekleştirdik. Taşımalarımız 
bir önceki yıla göre yüzde 25 arttı. Yeni çeki-
ci ve ekipman yatırımları yaptık. 2021 yılın-
da da yatırımlarımızı sürdüreceğiz. Ekono-
mik ve sektörel gelişmeleri yakından izleye-
rek ithalat ve ihracatçılarımıza intermodal 
taşımacılığın avantajlarını sunmaya devam 
edeceğiz.”

“TÜRKİYE’DE INTERMODAL 
TAŞIMACILIKTA AKLA GELEN İLK ŞİRKETİZ”

SARP INTERMODAL CEO’SU ONUR TALAY:

Sarp Intermodal CEO’su Onur Talay, “Kurulduğumuz günden bu yana artan 
iş hacmimiz ve gerçekleştirdiğimiz büyüme odaklı yatırımlarla günümüzde, 
Türkiye’de intermodal taşımacılık denildiğinde akla gelen ilk şirketiz” dedi. 

ONUR TALAY: “2021 yılında yatırımlarımızı 
sürdüreceğiz. Ekonomik ve sektörel gelişmeleri 
yakından izleyerek ithalat ve ihracatçılarımıza 
intermodal taşımacılığın avantajlarını sunmaya 
devam edeceğiz.”

“UTİKAD İÇİN YENİ BİR DÖNEM BAŞLAYACAK”
Geçmişten Geleceğe UTİKAD ekibi olarak, UTİKAD’ın 38. Seçimli Olağan Genel Kurulu’nda yönetime aday olduklarını söyleyen Onur Talay, “Mart ayında 

gerçekleştirilmesi planlanan Genel Kurul sonrasında sektörümüz için koyduğumuz hedeflerimizi bir an önce hayata geçirmek ve UTİKAD’ı daha ileriye taşımak istiyoruz. 
Bu kapsamda UTİKAD üyeleri ile pandemi koşullarına uygun olarak düzenli şekilde bir araya geliyoruz. Sorunlarını, sektöre dair beklentilerini dinleyerek hedeflerimizi 

anlatıyoruz. Geçmişten Geleceğe UTİKAD ekibi olarak eğitimden sektörel düzenlemelere, uluslararası temsiliyetten lojistik maliyetlerin düşürülmesine ve kadın iş 
gücünün artırılmasına kadar birçok konuda hedeflerimizi açıkladık. Ekibimiz için oldukça aktif ve verimli geçen bu süre sonucunda inanıyoruz ki, mart ayı ile birlikte 

UTİKAD için yeni bir dönem başlayacak” dedi.

DRIVE THE NEW WAY

DAHA FAZLA KONFOR, HER ZAMANKİNDEN DAHA FAZLA TEKNOLOJİ.
IVECO S-WAY İLE KİMSE SİZİ DURDURAMAZ
Yolda vereceğiniz bir çay, yemek molası, ya da dinlenme molası dışında kimse sizi durduramaz. Şimdiye 
kadarki en konforlu, en teknolojik kamyon olan IVECO S-WAY’i gururla sunuyoruz, o sizi her görevde 
en iyi şekilde destekleyecek olan seyahat arkadaşınız.
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SÖYLEŞİ | BARIŞ KAYA

T üm dünyayı etkisi altına alan Yeni 
Tip Koronavirüs (COVID-19) salgı-
nında tüketicilerin e-ticarete yö-
nelmesi kargo sektörünü hare-

ketlendirdi. Pandemide 2020’yi e-ticarette-
ki büyümenin de etkisiyle yüzde 60’a yakın 
bir büyüme ile kapatan MNG Kargo, 2021’in 
ilk çeyreğinde bin girişimci kurye sayısına 
ulaşmayı hedefliyor. MNG Kargo Ticari Fa-
aliyetlerden Sorumlu İcra Kurulu Üyesi Ba-
rış Kaya, pandemi sürecinde uyguladıkları 
stratejiler ve yatırım hedefleri konusunda 
Ekovitrin’in sorularını cevaplandırdı.

MNG Kargo olarak geride bıraktığımız 
2020 yılını nasıl geçirdiniz? 

2020 yılını pandemi sürecinde e-ticaret-
teki büyümenin de etkisiyle yüzde 60’a ya-
kın bir büyüme ile kapattık. 2021 yılı için de 
yüzde 40’lık bir büyüme ile 60 milyon TL’lik 
bir yatırım planımız var. MNG Kargo olarak, 
KOBİ’lerin yanında yer almayı öncelikli so-
rumluluğumuz olarak kabul ediyoruz. Bu 
anlamda hayata geçirdiğimiz projelerden 
biri de KOBİ Vitamin Destek Paketi oldu. Yeni 
hayata geçirdiğimiz bu uygulama ile akar-
yakıttan telekomünikasyona, bankacılıktan 
sigortaya pek çok alanda firmanın yer aldı-
ğı projemizle KOBİ’lere, maliyet kalemlerin-
de tasarruf imkanı sağlamayı hedefliyoruz. 
MNG Kargo müşterisi olan bütün KOBİ’ler 
www.kobivitamin.net üzerinden katılım for-
munu doldurarak başvuru yapıyor ve ihti-
yacı doğrultusunda seçtiği firmaların sun-
duğu avantajlı fiyat ve tekliflerden yarar-
lanabiliyor.

Girişimci kurye modelimizi iki yıl önce 
hayata geçirdik ve bu dönemde de hız ka-
zandırdık. Kendi aracı ya da kiralık aracıyla 

dağıttığı kargo başına kazanç elde etmek 
isteyen herkese, MNG Kargo güvencesi al-
tında kendi işinin sahibi olma fırsatını su-
nuyoruz. Hafta sonları da dahil daha esnek 
çalışma saatlerine sahip olan girişimci kur-
ye sayımızı son dönemde yüzde 50’ye yakın 
oranda artırdık. Bünyemize kattığımız giri-
şimci kuryelerimizle etkin ve kaliteli bir hiz-
met sunarken tüm Türkiye’de istihdama da 
katkı sağlıyoruz. 

“HEDEFİMİZ BİN GİRİŞİMCİ 
KURYE SAYISINA ULAŞMAK”

2021 yılına yönelik hedefleriniz ve yeni 
yatırım planlarınız nelerdir?

Şu an 700’ün üzerinde girişimci kuryemiz 
bulunuyor, hedefimiz 2021’in ilk çeyreğinde 
bin girişimci kurye sayısına ulaşmak. Bölge-
sel küçük aktarma merkezleri gibi konum-
landırdığımız mini hublara önemli oranda 
yatırım yapıyoruz. Bu modelde kargolar va-
rış aktarma merkezinden şubeye değil mini 
huba gidiyor, burada dağıtım bölgelerine ayrı-
lıp araçlara yükleniyor. Ortalama 15-25 araç 
kapasitesine sahip Mini Hublar’da dağıtım-
lar girişimci kuryeler tarafından yapılıyor.  
Bu yıl yaklaşık 20 mini hub açılışı yaptık, he-
defimiz 2021’in ilk çeyreğinde toplamda 45 
mini hub sayısına ulaşmak.

2020 yıl sonunda Gebze ve Trakya’da bi-
rer yeni aktarma merkezi kurduk, mevcut 
aktarma merkezlerimizi daha büyük metre-
kareli alanlara taşıdık, yeni ayrıştırma sis-
temleri kurduk. Günlük kapasitemizi artır-
ma hedefimiz doğrultusunda başlattığımız 
aktarma merkezi ve teknolojik altyapı yatı-
rımlarımıza hız kesmeden devam edeceğiz. 
Yeni şube ve mini hub açılışları ile girişim-
ci kurye sayımızı da artırmayı hedefliyoruz. 

Öte yandan müşteri memnuniyetini artırıcı 
yeni projeler ve teslimat modelleri üzerin-
de çalışmalarımızı sürdüreceğiz.  

Pandemi sürecinde tüketicilerin e-ticarete 
yönelmeleri iş hacminizi ne kadar artırdı?  

Özellikle tüketicilerin e-ticarete yönelme-
si bizim de işlem hacimlerimize artış ola-
rak yansıdı. Taşıdığımız tüm kargoların içe-
risinde e-ticaret gönderilerinin payı yüzde 
50’nin üzerinde, yakın vadede e-ticaretim 
büyümesine paralel bu rakamların daha da 
artacağını öngörüyoruz. Biz de e-ticaret fir-
malarının en önemli çözüm ortaklarından 
biri olarak müşteri memnuniyeti sağlamak 
adına hizmetlerimizi çeşitlendiriyor, tekno-
loji kullanımımızla fark yaratacak projeler 
üretmeye devam ediyoruz. Kargo kabul sü-
reçleri, sorter sistemleri, last mile teslimat 
araçları, PUDO (PickUp DropOff) diye adlan-
dırdığımız müşterinin kargolarını kendile-
rinin gelip teslim aldığı, iadesini de yapabil-
diği noktaların hayata geçirilmesine yöne-
lik IT yatırımları ve iş modelleri üzerinden 
çalışmalarımızı sürdürüyoruz. 

“GÜÇLÜ BİR TEKNOLOJİ 
YATIRIMIMIZ VAR”

MNG Kargo’nun teknoloji alanında ger-
çekleştirdiği yatırımlardan söz eder misi-
niz? Bu yatırımlar işlerinize ve hizmetle-
rinize nasıl yansıyor?

Müşterilerimizin dijital ihtiyaçları tekno-
loji yatırımlarımızı şekillendiriyor. Her ne 
kadar insan emeği yoğun bir sektör olsak 
da arka planda güçlü bir teknoloji yatırımı-
mız var. Türkiye kargo sektöründe ilk Tek-
nolojik Aktarma Merkezleri ve Ar-Ge Mer-
kezi’ni kuran firmayız. Yaklaşık 70 kişiden 
oluşan Ar-Ge Merkezimizde hizmet çeşit-
liliği ve hizmet kalitesini artırmaya yönelik 
operasyon teknolojileri ve yazılım teknoloji-
leri alanında çalışmalar gerçekleştiriyoruz.

Özellikle last-mile olarak adlandırdığımız 
kargonun şubeden müşteriye teslim edilme-
si sürecinde dijital ihtiyaçlar belirleyici oluyor. 
Last-mile sürecinin müşteri açısından şeffaf, 
zamanında ve eksiksiz gerçekleştirilmesi için 
online kanallar olarak adlandırdığımız web si-
tesi, mobil uygulamalar ve online şube uygula-
malarına yatırım yapıyoruz. Bu uygulamalarda 
yaptığımız inovasyonlar operasyon iş model-
lerimizde ve uygulamalarımızda da ciddi yeni-
likler yapmamıza neden oluyor. Yeni teslimat 
modellerini destekleyen ve operasyonumuzu 
mükemmelleştirmeyi hedefleyen dijital çözüm-
ler geliştiriyoruz. Süreçlerin tamamiyle dijital-
leşmesi verimizin de çeşitlenmesine ve inanıl-
maz ölçüde büyümesine sebep oluyor. Veri yö-
netimi ve tüketiminde de hem çalışanlarımızın 

hem de müşterilerimizin ihtiyaçlarını karşıla-
yan yönetim panelleri, self servis veriye ula-
şım, verinin iş süreçlerimize servislerle enteg-
rasyonu ve süreçlerin otomasyonu yönünde 
projeler gerçekleştiriyoruz.  

Yeni projelerimizde araçlarımızın ve 

kuryelerimizin takibi ve performanslarının 
ölçümlenmesi operasyon açısından kritik 
bir önem taşıyor. Geliştirdiğimiz mobil uy-
gulamalarımızla araçlarımız ve kuryeleri-
mizin takibini yaparken bu bilgileri müşte-
rilerimizle de paylaşacağız.

“PANDEMİDE YÜZDE 60’A YAKIN 
ORANDA BÜYÜDÜK”

MNG Kargo Ticari Faaliyetlerden Sorumlu İcra Kurulu Üyesi Barış Kaya, 
“2020 yılını pandemi sürecinde e-ticaretteki büyümenin de etkisiyle yüzde 

60’a yakın bir büyüme ile kapattık. 2021 yılı için de yüzde 40’lık bir 
büyüme ile 60 milyon TL’lik bir yatırım planımız var” dedi.

MNG KARGO TİCARİ FAALİYETLERDEN SORUMLU 
İCRA KURULU ÜYESİ BARIŞ KAYA:

Barış Kaya
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LOJİSTİK  | DİNÇER LOJİSTİK

K üresel pandemi ile birlikte tüke-
ticilerin satın alma tercihleri de-
ğişerek hızlı teslimat, 7/24 satın 
alma olanağı, kapıya teslim, te-

massız ödeme ve miktar olarak düşük ancak 
frekans olarak yüksek satın alma avantajla-
rı e-ticaret sektörünü geliştirdi. E-ticarette 
kendini gösteren büyümeye paralel olarak, 
lojistik sektöründe faaliyet gösteren firma-
ların dijital iş modellerine entegrasyonu da 
hızlanmış oldu. 

Ar-Ge Merkezi altyapısı ve yenilikçi ba-
kış açısı ile sektörde adını sıkça bahsetti-
ren Dinçer Lojistik, bu dönemde teknolo-
ji alanındaki yatırımlarını artırdı ve müş-
terilerine değer yaratıcı ve hızlı çözümler 
sunarak proaktif adımlarla satın alma, de-
polama, müşteri hizmetleri gibi geleneksel 
lojistik süreçlerini internet teknolojilerine 
entegre etti. 5.0 teknolojilerinin konuşuldu-
ğu günümüzde geleceği şimdiden yaratmak 
için bilgi teknolojilerini merkeze almanın her 
sektör için kaçınılmaz olduğunu dile geti-
ren Dinçer Lojistik Yönetim Kurulu Başkanı 
Mustafa Dinçer, “E-lojistik sahasında doğru 
stratejiler kurmak yerel ve küresel sahada 
elimizi güçlendiriyor. Robotik depolama, IoT 
ve diğer teknolojik yatırımlarımız kesintisiz 
devam ederken sektöre yön verme misyo-
numuzu da koruyoruz” dedi.  

 
E-TİCARETTE BÜYÜME 
LOJİSTİK SEKTÖRÜNE 
DOĞRUDAN YANSIYOR

E-ticaretin genel ticaret içindeki hacmi, 
2019’da 105,9 milyar TL’de 8,5 milyar TL, 
2020’de ise 104,1 milyar TL’de 18,7 milyar 
TL olarak ölçümlendi. 2019’un ilk 6 ayında 
bu oran yüzde 8,4 iken, 2020’nin ilk ayında 
yüzde 14,2’lik bir pay oluştu. Oluşan büyüme 
rakamlarının e-ticaret ile direkt bağlantı ha-
lindeki lojistik sektöründe de yansımaları gö-
rülürken Dinçer Lojistik, otomasyona daya-
nan gelişmiş sorter sistemi, filosunun geniş-
liği, efektif rota ve yük planlama altyapısının 

yanı sıra siparişlerin dijital olarak takibini 
sağlayan yazılım olanaklarını da derinleş-
tirdi. İleri teknolojik altyapısı sayesinde on-
line alışveriş hizmetleri sunan iş birlikçi fir-
malarla entegrasyon avantajını da kullanan 
şirket, rekabet sahasında güç yaratan para-
metreleri son derece iyi analiz ederek sek-
törün nabzını sektör adına tuttu. 

 
E-LOJİSTİK EKOSİSTEMİNİ 
GELECEKTE NESNELERİN 
İNTERNETİ YÖNETECEK

E-lojistik ekosistemini dün, bugün ve yarı-
nın koşulları üzerinden değerlendiren Mus-
tafa Dinçer, “Pandemi dönemi kriz anlarına 
hazırlıklı olma, inovasyon becerisi, alternatif 
hizmet alanları geliştirebilme gibi konular-
da hepimizi sınamış oldu. Önümüzdeki sü-
reçte de yeniçağın gerekliliklerine adapte 
olan firmaların ayakta kaldıklarını görece-
ğiz. Bu noktada çeviklik, teknolojiyi kullanma 

becerisi, teknolojik altyapının gelişmiş olma-
sı ve alanında yetkin çalışanlara sahip ol-
mak her şirket için son derece önemli ola-
cak” açıklamasında bulundu. 

Mustafa Dinçer, lojistik sektörünün özellik-
le e-ticaretle birlikte değişen ihtiyaçlara çok 
hızlı bir şekilde yanıt vermesi gerektiğinin al-
tını çizerek, “Teknoloji perspektifinden baktı-
ğımızda, bazı konuların sektörümüz için öne 
çıktığını görüyoruz. Örneğin IoT (nesnelerin 
interneti), her sektörde tedarikçi ve üretici/
satıcı arasındaki etkileşimi arttırarak, akıllı 
ve etkili bir ekosistem oluşturmanın en gün-
cel yolu. Geleceği bu teknolojiler yönetecek 
ve ani talep artışları, sosyal medya analizle-
ri ile çerez politikaları sayesinde saptana-
rak üretim planları otomatik olarak kişiden 
bağımsız yazılımlar üzerinden sağlanabile-
cek. Müşteri taleplerine ek olarak, firmanın 
hammadde ihtiyaçları da değişen talebe uy-
gun olarak yönetilebilecek” şeklinde konuştu.

DİNÇER LOJİSTİK, PANDEMİDE 
TEKNOLOJİ YATIRIMLARINI ARTIRDI

Ar-Ge merkezi altyapısı ve yenilikçi bakış açısı ile sektörde adını sıkça bahsettiren Dinçer 
Lojistik, pandemi döneminde teknoloji alanındaki yatırımlarını artırdı. Müşterilerine değer 
yaratıcı ve hızlı çözümler sunan Dinçer Lojistik, proaktif adımlarla satın alma, depolama, 
müşteri hizmetleri gibi geleneksel lojistik süreçlerini internet teknolojilerine entegre etti.

SİBER YAZILIM | LOJİSTİK

“LOJİSTİĞİN GELECEĞİ MOBİL 
UYGULAMALARDA”

Lojistik sektörüne özel yazılımlar geliştiren Siber Yazılım CEO’su Kenan Çelik, lojistiğin de 
lojistik yazılımlarının da geleceğinin mobil uygulamalardan geçtiğini belirtti.

KENAN ÇELİK: “Lojistik sektöründe yenilikçilik ve sürdürülebilirlik 
ancak yazılım ve mobil uygulamalarla mümkün olacak.”

SİBER YAZILIM CEO’SU KENAN ÇELİK:

P andemi sürecinde hayatın her ala-
nında etkisini artıran dijitalleşme, 
lojistik sektöründe de yoğunluğunu 
artırırken, geliştirilen mobil uygu-

lamalar sayesinde kıtaları aşan devasa lo-
jistik süreçlerini çok daha hızlı ve kolay ta-
mamlama olanağı veriyor. Lojistik sektörüne 
özel yazılımlar geliştiren Siber Yazılım CEO’su 
Kenan Çelik, tüm lojistik süreçlerini uzaktan 
takip etmeyi mümkün kılan mobil uygulama-
ların, operasyonel işlemlerin hızını artırmak 
için de tercih edildiğini belirtti.

“LOJİSTİĞİ TEK EKRANDA VE HER 
YERDE YÖNETMEK MÜMKÜN” 

Lojistiğin de lojistik yazılımlarının da gele-
ceğinin mobil uygulamalardan geçtiğini an-
latan Kenan Çelik, ‘Potansiyelinizi Doğru Yö-
netin’ mottosuyla hareket ettiklerini söyledi. 
Kenan Çelik, “Araçların yakıtı, sürücüsü, gidi-
len mesafeler, araçların takibi, yapılan mas-
raflar, gümrük işlemleri, faturalandırmalar 
gibi işlemleri ayrı ayrı programlar üzerin-
den takip etmek hem zaman hem de nakit 
kaybı. Biz gerçekleştirdiğimiz entegrasyon-
lar ile işlemleri tek bir ekrandan yönetme ve 
kontrol etme imkanı verirken, mobil uygula-
malarımız sayesinde bunu her yerden yap-
ma imkanı yaratıyoruz. Böylece potansiye-
lin doğru yönetilebilmesini sağlıyoruz” diye 
konuştu. Çelik, lojistik yazılımlarını kullan-
mayan firmaların önümüzdeki süreçte bü-
yük ölçüde eleneceğini dile getirerek, “Lojis-
tik sektöründe yenilikçilik ve sürdürülebi-
lirlik ancak yazılım ve mobil uygulamalarla 
mümkün olacak” dedi.

Siber Yazılım’ın mobil uygulamasının sağla-
dığı kolaylıklara da değinen Çelik, mobil uygu-
lamalar sayesinde yurtiçi taşıma organizas-
yonlarından uluslararası lojistik süreçlere, 
depo ve antrepo aşamalarından muhasebe, 
finans ve banka işlemlerine kadar lojistiğin 
bütün süreçlerin tek ekrandan çok daha hız-
lı yönetildiğini sözlerine ekledi.
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Gıda lojistiğine sağladığı avantaj ve 
yenilikleri ile ilklerin markası olan 
OKT Trailer ihracat yaptığı birçok 
ülkenin farklı yol standartlarına ve 

coğrafi koşullarına özel olarak ürettiği süt 
tankerinde sektörünün öncüsü olmaya de-
vam ederken, yenilikçi düşüncenin ve ino-
vasyonun peşinden giderek Avrupa stan-
dartlarının en üst noktası olan parlak iç-dış 
yüzeyi, fazla yük taşıma kapasitesi ve kulla-
nım kolaylıkları sağladığı 2. nesil süt tankeri-
ni Türkiye’de lider seviyeye konumlandırdı. 

“SEKTÖRÜN GELİŞİMİNE KATKI 
SAĞLAMAKTAN MUTLULUK 
DUYUYORUZ”

Türkiye’ye bir ilki daha kazandırmanın 
haklı gururunu yaşadıklarını söyleyen OKT 
Trailer Satış ve Pazarlama Müdürü Murat 
Bakırcı, “Müşterilerimizi yeni ürünler ile ta-
nıştırarak, dünya standartlarında üretim 

kalitesi ile ülkemizi sektör bazında başa-
rı ile temsil etmek için Ar-Ge çalışmaları-
na ağırlık veriyoruz. 2015 yılından buyana 
ürettiğimiz yeni nesil süt tankerinde taşı-
ma kalitesini arttırmak için yapılan çalış-
malar kapsamında sadece dış yüzey değil 
tank iç yüzeyinde de aynı kalite performan-
sı ile tam koruma sağlıyoruz. Böylece işlet-
melerin daha sağlıklı süt taşımasına imkân 
sağlıyoruz. 2. nesil süt tankeri ile OKT, sü-
tün kalitesini korumaya yönelik özel ve ısı 
yalıtım malzemesi ve fazla bölme sayısı kul-
lanılmasına rağmen daha çok süt taşıma 
imkanını sunarak güvenli hafiflikten ödün 
vermeden bu konudaki tecrübesini Avru-
pa standartlarına konumlandırdı. Türki-
ye’deki yeni girişimlere ufuk açarak üre-
ticilerin öngörülerinin geliştirilmesine ve-
sile olan OKT Trailer 2. nesil süt tankeri ile 
bu konuda da ülkemizdeki üreticilerin ka-
lite standartlarını yükseltmelerine yönelik 

çıtayı bir üst seviyeye taşıdı. Bugün 63 yıl-
dır Türkiye’de sunduğu hizmetleri ile süt ve 
süt ürünleri sektörünün öncüleri arasında 
yer alan Önallar Gıda’ya süt lojistiğinde kul-
lanmaları için teslimatını gerçekleştirdiği-
miz 2 adet süt tankerlerimiz ile halk sağlı-
ğının korumasına ve ürünleri ile damak lez-
zeti sunmalarına vesile olmaktan mutluluk 
duyuyoruz” diye konuştu.

Önallar Gıda Yönetim Kurulu Başkanı Ali 
Önal ise şöyle konuştu: “Süreç yönetimimi-
zin her aşamasında alanında uzman kadro-
muz ve teknolojik imkanlarımızla ülkemizin 
güvenine layık, sofralarına ayrıcalıklı lezzet 
katacak ürünler üretmeye çalışıyoruz. Bu 
ürünlerin üretimin her aşamasında perfor-
mansımızı en üst seviyeye taşımamız ge-
rektiği bilinci ile OKT Trailer süt tankerinin 
sağlıkla taşıdığı sütleri işlemeye ve böylece 
Türkiye’nin dört bir tarafına sağlıklı ve gü-
venilir ürünler sunmaya devam edeceğiz.” 

OKT TRAILER 2. NESİL SÜT TANKERİNDE 
TESLİMATLARA DEVAM EDİYOR

2015 yılından bu yana ürettiği yeni nesil süt tankeri ile yatırımcılarına kazanç sağlayan OKT 
Trailer, Ar-Ge çalışmaları kapsamında tankların sadece dış yüzeylerini değil iç yüzeylerini de 
parlak hale getirerek sütün kalitesini alışılagelmiş çizginin dışında zirveye taşıdığı 2. nesil süt 

tankerinde yurtiçi ve yurtdışı teslimatlarına devam ediyor.

OKT Trailer’da yapılan teslimat töreni Önallar 
Gıda Yönetim Kurulu Başkanı Ali Önal, OKT Trailer 
Genel Müdürü Hakan Maraş ve Yurt İçi Satış 
Pazarlama Müdürü Murat Bakırcı‘nın katılımı ile 
sosyal mesafe kuralları dahilinde gerçekleştirildi. 

ULAK YAZILIM | LOJİSTİK

G eçtiğimiz yılın mart ayında Tür-
kiye gündemine giren pandemi-
nin ekonomi üzerindeki etkisi 
devam ediyor. Gerek küresel ge-

rekse ülke düzeyinde ortaya çıkan büyük 
gelir kayıpları istihdamı aynı oranda etki-
ledi, buna bağlı olarak da işsizlik önemli öl-
çüde arttı. Ancak pandemi bazı sektörlerin 
önemini de aynı oranda artırdı; bunlardan 
biri de lojistik sektörü oldu.  Lojistik konu-
sunda yazılım geliştiren ve yazılımını kul-
lanan işletmelere kurye kaynağı sağlayan 
ULAK Yazılım Teknoloji AŞ Kurucusu Sabri 
Sami Toker, pandemiyle kurye taşımacılığı-
nın ön plana çıktığını söyleyerek bu dönem-
de kuryeye olan talebin yüzde 300 arttığı-
nı belirtti. Toker, ULAK App’in pandemi ön-
cesinde 40 kurye ile hizmet verdiklerini ve 
bugün 400’den fazla kurye ile pazarda yer 
aldıklarını kaydetti. 2020 yılında 1 milyon 
200 bin taşıma gerçekleştirdiklerini, gün-
lük ise 9 bin adet ürün taşındıklarını söyle-
yen Toker, sırasıyla en çok market,  yemek, 

eczane ve kozmetik ürünleri taşıdıklarını ifa-
de etti. İstihdam verilerinin pandeminin ilk 
dönemine göre iyimser seyrettiğini belirten 

Toker, en çok istihdam artışının yaşandığı 
sektörlerden birinin de kurye taşımacılığı 
olduğunu söyledi. Kargo, e-ticaret, restoran 
ve market teslimatlarının pandeminin 1. dal-
gasında yaklaşık olarak 6 kat, 2. dalgasında 
ise 14 kat arttığını belirten Toker, bu artışın 
istihdamda pozitif yansıdığını belirtti. Gün-
deme bakıldığı zaman kurye tercihinin hız-
la devam edeceğini öngördüklerini açıkla-
yan Toker, sözlerini şöyle sürdürdü: “ULAK 
App olarak bugün için yaklaşık 400’den faz-
la kurye ile 32 ilde, 6 farklı sektördeki 116 
firmaya eş zamanlı hizmet sağlıyoruz. Kur-
ye sayımız pandemi öncesinde 40’tı. Pande-
minin getirdiği sosyal mesafe kuralları ge-
reğince insanlar ister istemez bu sektöre 
yöneldi. Evlerinden çıkmak istemeyen in-
sanlar, kurye ya da kargo ile tüm ihtiyaç-
larının istedikleri lokasyonlara gelmesini 
sağladı ve bu ihtiyaç sayesinde de kuryeye 
olan talep pandemi döneminde yüzde 300 
arttı. Önümüzdeki günlerde daha da arta-
cağını öngörüyoruz.”

“PANDEMİ DÖNEMİNDE KURYEYE OLAN 
TALEP YÜZDE 300 ARTTI”

Pandemi döneminde kuryeye olan talebin yüzde 300 arttığını söyleyen Ulak Yazılım Teknoloji 
AŞ Kurucusu Sabri Sami Toker, pandemi öncesinde 40 kurye ile hizmet verdiklerini ve bugün 

400’den fazla kurye ile pazarda yer aldıklarını söyledi. 

SABRİ SAMİ TOKER: “ULAK App olarak bugün 
için yaklaşık 400’den fazla kurye ile 32 ilde, 6 
farklı sektördeki 116 firmaya eş zamanlı hizmet 
sağlıyoruz. Kurye sayımız pandemi öncesinde 
40’tı. Pandeminin getirdiği sosyal mesafe kuralları 
gereğince insanlar ister istemez bu sektöre yöneldi.”
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T ürkiye’deki faaliyetlerine 1967 yılın-
da başlayan Mercedes-Benz Türk, 
2020 yılını kamyon ürün grubunda 
bir kez daha başarılarla tamam-

ladı. Aksaray Kamyon Fabrikası’nda 285 bi-
ninci kamyonunu geçtiğimiz yıl ekim ayında 
banttan indiren Mercedes-Benz Türk, Türki-
ye’de ürettiği kamyonların ihracatından elde 
ettiği gelir ile ülke ekonomisine katkısını ara-
lıksız sürdürdü. 

“KAMYON SATIŞLARIMIZI 
ARTIRARAK LİDERLİĞİMİZİ 
DEVAM ETTİRDİK”

Mercedes-Benz Türk Kamyon Pazarlama 
ve Satış Direktörü Alper Kurt, “Mart ayında 
etkilerini hissetmeye başladığımız pandemi 
sebebiyle farklı koşullarda tamamladığımız 
2020 yılında, Türkiye iç pazarında kamyon 
satışlarımızı 2019 yılına göre yüzde 141 art-
tırarak 6 bin 932 adede ulaştık ve bir kez 
daha Türkiye kamyon pazarının lideri olduk. 
Türkiye’deki her 10 kamyondan 6’sını üre-
ten Mercedes-Benz Türk Aksaray Kamyon 

Fabrikamız; üretimiyle, istihdamıyla, Ar-Ge 
faaliyetleri ve ihracatı ile Türkiye’nin ekono-
mik ve sosyal kalkınmasına önemli katkılar 
sağlamayı sürdürdü. Şirketimiz, 2020 yılın-
da Türkiye’den ihraç edilen her 10 kamyon-
dan 8’inin üretimine de imza attı. Pandemi 
döneminde müşterilerimize kesintisiz hiz-
met sağlamak amacıyla satış sonrası servis 
ağımız 7 gün 24 saat hizmet verdi. Bütün bu 
başarılara ulaşmamızda her koşulda başa-
rılı ve özverili çalışmalarını sürdüren ekibi-
mizin katkısı büyük” dedi.

Alper Kurt, “Kamu bankalarından yerli üre-
tim araçlara özel kredi desteğinin etkisiyle 
hareketlenen kamyon pazarında, ithal araç-
larımız için de sağladığımız kredi destekleriy-
le müşterilerimizin beklentilerini karşıladık. 
Aralık 2019’da ‘Hepsi bir. O benzersiz’ sloga-
nıyla Türkiye lansmanını gerçekleştirdiğimiz 
yeni Actros, kısa sürede pazarın odak noktası 
oldu. Yıl boyunca kamyon teslimatlarımızı ara-
lıksız sürdürdük. Eylül ayında Hüner Grup’a 
300 adetlik kamyon teslimatı gerçekleştire-
rek 2020’nin en büyük kamyon teslimatına 

imza attık. Hem özel hem de kamu alanında 
gerçekleştirdiğimiz kamyon teslimatları so-
nucunda, gelenekselleşen kamyon pazarı li-
derliğimizi 2020’de de devam ettirdik. 2021 
yılında tüm modellerimizde yenilikler suna-
rak, müşterilerimizin beklentilerini en kap-
samlı şekilde karşılayarak, bu yıl da liderli-
ği hedefliyoruz” şeklinde konuştu. 

Mercedes-Benz Türk Aksaray Kamyon Fab-
rikası’nda üretilen Yeni Actros, Şubat 2020 iti-
barıyla Türkiye pazarında satışa sunulmaya 
başlandı. Yeni Actros çekici ailesi; yakıt eko-
nomisi, teknoloji, güvenlik ve konfor odaklı ya-
pılan standart donanım değişiklikleri ile pa-
zarda ön plana çıkmayı sürdürüyor. Yapılan 
değişiklikler sonucu araçların motor güçleri 
ve performansları artırılırken; sahip oldukla-
rı MirrorCam ve Öngörülü Sürüş Sistemi gibi 
donanımları, Economy/Power sürüş progra-
mı ve optimize edilmiş arka aks tahvil oran-
ları ile yakıt ekonomisi sağlanıyor. Aktif Fren 
Asistanı 5, LED Gündüz Sürüş Farı ve Elekt-
ronik Park Freni tüm Yeni Actros çekici ai-
lesinde standart olarak sunuluyor.

MERCEDES-BENZ TÜRK, KAMYONDA 
PAZAR LİDERLİĞİNİ SÜRDÜRDÜ

Türkiye’deki faaliyetlerinde 53 yılı geride bırakan Mercedes-Benz Türk, Türkiye’de ürettiği 
kamyonların ihracatından elde ettiği gelir ile ülke ekonomisine katkısını aralıksız devam 

ettirirken, kamyon ürün grubunda, 2020 yılında da pazar liderliğini sürdürdü.

Aksaray Kamyon 
Fabrikası’nda üretilen, 
Şubat 2020’de satışa 
sunulan yeni Actros, 
yüzde 6.3 yakıt 
ekonomisi sağlayan 
MirrorCam ve Öngörülü 
Sürüş Sistemi gibi ileri 
teknolojik özellikleriyle 
kısa zamanda yeni 
siparişlerin alınmasını 
sağladı. 

TROUW NUTRITION | HABER

TROUW NUTRITION TÜRKİYE 
DİJİTALLEŞME YATIRIMLARINI ARTIRIYOR

Dünya çapında hayvan besleme ve akuakültür balık yemleri konusunda 
lider olan Nutreco’ya bağlı Trouw Nutrition Türkiye, 2021 yılında dijital 

çözümler ve mobil teknoloji alanında yüzde 100’e varan büyüme 
sağlayarak inovatif çalışmalarla paydaşlarını desteklemeyi hedefliyor. 

D ünya genelinde 80 ülkede hay-
van besleme ve balık yemi alanın-
da faaliyette bulunan ve 10 bin-
den fazla kişiye istihdam sağla-

yan 100 yıllık global sektör devi Nutreco’ya 
bağlı Trouw Nutrition Türkiye, yem katkı sek-
töründe geniş ürün gamı ve dijital çözüm-
leriyle sürdürülebilir hayvancılığa destek 
oluyor. Ankara’da bulunan genel merkezi, 
Zonguldak’taki üretim tesisi ve İzmir’deki 
Antrepo-Lojistik Merkezi ile faaliyetlerini 
gerçekleştiren şirket; ruminant, kanatlı ve 
balık sektörleri için vitamin ve mineral pre-
miksleri, toksin bağlayıcılar, maya, organik 
asit karışımları gibi özel ürünler üretiyor. 
Beslenme optimizasyonuna katkıda bulu-
nan NutriOpt sistemi ile ham madde ve yem 
analiz hizmetleri de sunan Trouw Nutriti-
on Türkiye, hayvancılık sektörünün gelişi-
mi ve sürdürülebilir büyümesi için çalışıyor. 

 
BUZAĞI MAMALARI VE DİJİTAL 
TEKNOLOJİLERDE SEKTÖR LİDERİ 

2020 yılında pandemi nedeniyle birçok 
sektörde olduğu gibi hayvancılık sektörün-
de de talep daralması yaşandığını ve diji-
tal hizmetlerin önem kazandığını belirten 
Trouw Nutrition Türkiye Genel Müdürü Öğüt 
Köse, zorluklara rağmen yılı buzağı mama-
ları ürün kategorisinde ve dijital teknolo-
jilerde sektör lideri olarak kapattıklarını 
açıkladı. Köse, sözlerine şöyle devam etti: 
“Pandemide özellikle Horeca kanallarının 
kısıtlamalardan en çok etkilenen sektörler-
den biri olması bizim temasta olduğumuz 
sektörlere de olumsuz yansıdı. Bu noktada 
pandemi bizler için üreticilere maliyetlerini 
azaltmalarına yönelik servislerimizin öne-
mini daha güçlü vurgulamamız gereken bir 
dönem oldu. Trouw Nutrition olarak, dijital 
servis altyapımızın çok güçlü olması, Hollan-
da’daki genel merkezimiz ve dünyanın fark-
lı kıtalarındaki Ar-Ge merkezlerimiz, ayrıca  

Masterlab’ın gücünü arkamıza almamız bizi 
bu dönemde öne çıkaran en önemli unsur-
lardan biri oldu. Önümüzdeki dönemde diji-
talleşme yatırımlarımızı daha da artırarak 
e-ticaret veya webshop uygulamalarımızı da 
hayata geçirmeyi planlıyoruz.” 

Trouw Nutrition Türkiye olarak, 2021 yılında 
güçlü tedarik ağı ile hayvan sağlığı ve refahı, 
iklim değişikliği ve döngüsellik, sürdürülebi-
lirlik ve sektörel sosyal sorumluluk alanların-
da çalışmalarını sürdürerek sektöre yüksek 
katma değer sağlamaya devam edeceklerini 
belirten Öğüt Köse, şu açıklamalarda bulun-
du: “Bu yıl dijital çözümler ve mobil teknoloji 
alanında yatırımlarımızı artırarak bu alanda 
yüzde 100’e varan büyüme hedefliyoruz. Yem 
katkı sektöründe sürdürülebilir tedarik anla-
yışımız, her segmente hitap eden güçlü marka 

ve ürünlerimiz, yetkin satış organizasyonu-
muz ve üreticiyi destekleyen fiyat politikamız-
la bir adım öne çıkıyoruz. Sektörün teknolo-
ji lideri olarak uzun yıllar süren Ar-Ge çalış-
malarımız neticesinde dijital platformumuz 
NutriOpt’u hayata geçirdik. Finansal ve hay-
vansal üretim hedeflerine ulaşılmasını des-
tekleyen; gerçek zamanlı analiz, modelleme, 
hesaplama ve teknik desteği içeren modüler 
hassas besleme sistemimiz NutriOpt ile hay-
vanların güvenilir gıdalarla beslenip sağlıklı 
bir şekilde gelişebilmelerine öncülük ediyo-
ruz. Yeni mobil ve masaüstü uygulamalarımız 
olan NIR, NOA ve Mycomaster ile kapsamlı 
hammadde ve yem analizleri ve raporlama-
ları gerçekleştiriyoruz. Bu noktada kalibras-
yonlarımızın kalitesi, tutarlılığı ve güncelleme-
leri ile sektörümüzde farklılaşıyoruz.” 

ÖĞÜT KÖSE: “Trouw Nutrition olarak, 
dijital servis altyapımızın çok güçlü 
olması, Hollanda’daki genel merkezimiz 
ve dünyanın farklı kıtalarındaki Ar-Ge 
merkezlerimiz ve  Masterlab’ın gücünü 
arkamıza almamız bizi bu dönemde öne 
çıkaran en önemli unsurlardan oldu.”
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“KAÇAK VE MERDİVEN ALTI 
SATIŞLARI ARTIRABİLİR”

Ticaret Bakanlığı’nın zincir marketlere getirmeyi planladığı sigara satış yasağını 
değerlendiren Türkiye Sigarayla Savaş Derneği (TSSD) Genel Başkanı Doç. Dr. 
Mustafa Aydın, bu olumlu kararın kaçak ve merdiven altı satışları artırabileceği 

uyarısında bulunarak, “Denetimler sıkılaştırılmalı” mesajını verdi.

T icaret Bakanlığı yeni bir düzenle-
me yapmaya hazırlanıyor. Buna 
göre elektronik ticaret yoluyla ya-
pılan satışlar ve satış alanı bin 500 

metrekareden büyük zincir mağazaların sa-
tışları hariç olmak üzere, gıda perakende 
sektöründe faaliyet gösteren zincir mağa-
zalarda tütün mamulü, mobilya, cep telefo-
nu, elektronik eşya ve beyaz eşya satışı ya-
pılamayacak.

Sözkonusu düzenlemeyi değerlendiren 
Türkiye Sigarayla Savaş Derneği (TSSD) Ge-
nel Başkanı Doç. Dr. Mustafa Aydın, dernek 
olarak gelişmeyle ilgili ‘temkinli bir iyimser-
lik’ yaklaşımı içinde olduklarını belirtti. Ka-
rarın son derece yerinde olduğuna dikkat 
çeken Doç. Dr. Aydın, “Tütün ve tütün ma-
mullerinin satışında getirilebilecek sınırlan-
dırmalar bizim her zaman için destekledi-
ğimiz uygulamalar. Bu nedenle başta Cum-
hurbaşkanımız Sayın Recep Tayyip Erdoğan 
ve Ticaret Bakanımız Sayın Ruhsar Pekcan 
olmak üzere emeği geçen herkese şükran-
larımızı sunuyoruz. Ancak bu uygulama, ka-
çak ve merdiven altı satışları artıracak. Bu 
nedenle denetimler sıklaştırılmalı ve ağır 
yaptırımlar gelmeli” uyarılarında bulundu.

“Son yıllarda Türkiye Sigarayla Savaş 
Derneği olarak kaçak tütün ve sigara sa-
tışına yönelik çok sayıda şikayet alıyoruz” 
diyen Doç. Dr. Aydın, “Özellikle gençler ara-
sında yaygın kullanıma sahip olan açık tü-
tün ve bandrolsüz sigara kullanımı ileride 
telafisi olmayan kötü sonuçlara yol açaca-
ğı şüphe götürmez. Çünkü sağlık açısından 
yasal tütün de kaçak tütün de sağlığa son 
derece zararlı ve öldürücü. Terörün baş-
lıca finansman kaynaklarından birinin de 
kaçak tütün olduğunu unutmamak lazım. 
Deyim yerindeyse her bir kaçak sigara, as-
kerimize sıkılan bir kurşun anlamına geli-
yor” diye konuştu.

DOÇ. DR. MUSTAFA AYDIN: “Özellikle gençler arasında yaygın kullanıma sahip olan açık tütün ve 
bandrolsüz sigara kullanımının ileride telafisi olmayan kötü sonuçlara yol açacağı şüphe götürmez. 
Çünkü sağlık açısından yasal tütün de kaçak tütün de sağlığa son derece zararlı ve öldürücü.”

DOÇ. DR. MUSTAFA AYDIN’DAN ‘MARKET’ UYARISI:

SOSYAL MEDYA, KADIN-ERKEK 
İLİŞKİLERİNİ DEĞİŞTİRDİ 

Hızla çoğalan sosyal medya platformlarının kadın erkek ilişkilerini nasıl etkilediği 
gündeme gelirken, Dr. Öğr. Üyesi Hakan İşözen, “Sosyal medya platformları 

sayesinde, tanışma, tanıma ve sanal ortamdan fiziksel ortama geçiş ve kopuş da 
aynı oranda hızlı gerçekleşir oldu” diye konuştu.

İstanbul Aydın Üniversitesi (İAÜ) Fen-E-
debiyat Fakültesi Dekan Yardımcısı Dr. 
Öğr. Üyesi Hakan İşözen, sosyal med-
ya ve kadın erkek ilişkileriyle ilgili gö-

rüşlerde bulundu. Dr. İşözen, “Kadın erkek 
ilişkilerinin yoğunlukla yaşandığı gelenek-
sel ortak alanlar, internetin 90’lı yıllarda or-
taya çıkmasıyla değişmeye başladı. Yeni or-
tak alan, geleneksel ortak alanların yerini 
aldıkça buna uygun olarak yeni değerler ve 
yeni ilişki formları da ortaya çıktı. Yeni bir 
dil, yeni bir kültür, yeni bir kavrayış ile ge-
leneksel mahremiyet olgusu da köklü deği-
şikliğe uğradı. Artık çok değerli hale gelen 
kavram ‘bireysel tecrübe’ oldu. Bu tecrü-
be isteği tam da psikanalistlerin dediği tür-
de güdüsel arzuların hedefine çok hızlı ula-
şıp tatmin edilmesini sağladı” diye konuştu. 

Sosyal medya sebebiyle ilişkilerde süreçle-
rin çok hızlı yaşandığını belirten Dr. Öğr. Üye-
si Hakan İşözen, “Sosyal medya platformları 
sayesinde, tanışma, tanıma ve sanal ortam-
dan fiziksel ortama geçiş ve kopuş da aynı 
oranda hızlı gerçekleşir oldu. Bu hız, özellik-
le geleneksel kadın erkek ilişkileri açısından 

yepyeni ve daha önce emsali olmadığı için 
de yaşanırken öğrenilen bir olguya dönüş-
tü. Yetişkinler açısından ifade edebileceği-
miz bu durum, farklı yaş gruplarında, özel-
likle kız çocuklarının büyükler tarafından 
istismarı, akran zorbalıkları türünden bir-
çok da önlenemez sorun alanı yarattı. Ro-
mantik ilişkilerin yetişkinler tarafından bu 
seyri, bazı durumlarda geleneksel ilişkileri 
beslerken, bazı durumlarda bu ilişki biçim-
lerini de tehdit ediyor. Bazı kuramcılar sa-
nal ortamda ortaya çıkan ilişkileri bir öz-
gürleşme olanağı olarak görürken, bazı ku-
ramcılar da bunun yeni ve daha karmaşık 
türde bağlanma ve özgürlük kaybı olarak 
yorumluyorlar” dedi.

Dr. Öğr. Üyesi Hakan İşözen, “Sosyal med-
ya ve buna uygun olarak gelişen yeni sos-
yalleşme örnekleri, geleneksel sosyalleşme 
örneklerinden yapı olarak farklı olduğu gibi, 
çeşitlilik açısından da büyük bir dönüşüm ve 
sıçrama yarattı. Fiziksel coğrafya ve temasla 
sınırlı olmayan sosyal medya ilişkileri, global 
ilişkilerin çok hızlı kurulup geliştirilmesini 
de sağladı. Bu çeşitlilik insanlar arasındaki 

ilişkinin derinleşememesinin de nedenle-
rinden diye düşünülebilir. Geleceğini sınır-
lı sayıda insan ile devam ettirmek zorunda 
olmadığını ve sanal ilişkilerden güç aldığını 
düşünen insanların çok hızlı kararlar alıp 
yaşam formlarını değiştirmeleri mümkün 
hale geldi. Sosyal ilişkiler eşitler arasında, 
simetrik bir şekilde gelişiyorsa bu ilişkinin 
tarafları için mutlak olumluluk ya da olum-
suzluktan söz etmek kolay olmaz. Gelenek-
sel ortamlarda yaşanan bu kural, sanal or-
tamlarda da sürdürülebiliyorsa çeşitliliğin 
olumsuzluk üreteceğini iddia etmek aceleci 
olabilir. Ancak ilişkiler eşitsiz, asimetrik vb. 
kuruluyorsa, bu durum sosyal ortamda da 
insanların eşitsizliğin hangi tarafında kal-
dıklarına göre olumsuzlukla sonuçlanabi-
lir. Özellikle farklı demografik özellikler, yaş 
grupları bu tür olumsuzlukların da zemini 
olarak kabul edilebilir. Bir ilişkiye yatırım, 
içtenlik, karşılıklılık, kendini adama, sada-
kat gibi kriterler hem çeşitlilik hem de kar-
şındakini hissedememe engellerinden dola-
yı sağlıklı ilişkinin kurulmasında engel ola-
cak” ifadelerini kullandı.
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AVRASYA YÜKSEKÖĞRETİM ZİRVESİ
BU YIL SANAL ORTAMDA

“PANDEMİYLE BİRLİKTE DİŞLERDE KANAL 
TEDAVİSİ GEREKSİNİMİ BÜYÜK ARTIŞ GÖSTERDİ”

Dünyanın en büyük üçüncü eğitim zirvesi olan ve bu yıl 6’ncısı düzenlenen Avrasya 
Uluslararası Yükseköğretim Zirvesi (Eurasian Higher Education Summit-EURIE), 
3-5 Mart tarihleri arasında sanal ortamda gerçekleşiyor. EURIE 2021, bu yıl 

‘Mesafeleri Kaldırıyoruz’ sloganı eşliğinde düzenleniyor. 

COVID-19 pandemisi nedeniyle, hastaların ağız ve diş sağlığı tedavilerine zaman 
ayırmalarının sekteye uğradığını ifade eden Endodonti Uzmanı Dr. Öğr. Üyesi 
Ece Çalışkan, son günlerde özellikle kanal tedavisi gereksiniminde büyük artış 

gözlemlediklerini söyledi.

E URAS tarafından bu yıl 6’ıncısı dü-
zenlenecek olan ve dünyanın en 
büyük üçüncü eğitim zirvesi olma 
özelliğine sahip Avrasya Yükseköğ-

retim Zirvesi’ne geçtiğimiz yıl 60 ülkeden, 
200 üniversite ile 2 bin 500’ün üzerinde rek-
tör, rektör yardımcısı, akademisyen ve ulus-
lararası eğitim sektöründen uzman katıldı. 
Zirve bu yıl, COVID-19 küresel salgını nede-
niyle sanal ortama taşınıyor. 3-5 Mart 2021 
tarihleri arasında yapılacak olan ‘EURIE-On-
line Summit 2021’, yerli yazılımcılar tarafın-
dan üretilen yüzde 100 yerli sanal platform 
üzerinden gerçekleştirilecek. Zirve kapsa-
mında yapılacak online oturumlar ise Zoom 
üzerinden takip edilecek. 

40’IN ÜZERİNDE 
WEBINAR DÜZENLENECEK

‘EURIE-2021’ online eğitim zirvesi boyunca 
Webinar uygulaması ile dünyanın her yerin-
den katılımcılar erişim ve zaman kısıtlaması 
olmadan bir araya gelecek. ‘EURIE-2021’de 
Webinar üzerinden onlarca seminer, kon-
ferans, toplantı ve söyleşide, yükseköğre-
timde uluslararasılaşma ve dijital dönüşüm, 
dünyada uluslararası öğrenci hareketlili-
ği, yurtdışı eğitim programları, Erasmus+, 
uluslararası araştırma ve projeler, yükse-
köğretimde sürdürülebilirlik ve erişim gibi 

birçok önemli konu 120’den fazla uzman ko-
nuşmacı tarafından ele alınacak.

“DÜNYADA EĞİTİM ÇOK FARKLI 
BİR YÖNE EVRİLİYOR”

Konuyla ilgili açıklamalarda bulunan Av-
rasya Üniversiteler Birliği (EURAS) ve EURIE 
Genel Başkanı Doç. Dr. Mustafa Aydın, “Av-
rasya Yükseköğretim Zirvesi- EURIE, dünya-
nın en seçkin üniversitelerinin, akademis-
yen ve yükseköğretim sektörünün önde ge-
len temsilcilerinin bir araya geldiği bir zirve. 
2016 yılında ilk defa düzenlediğimiz EURIE 
Zirvesi ile beklentilerimizin çok ötesinde 
bir başarıya ulaştık. Bu yıl 6’ıncısını ne ya-
zık ki pandemi nedeni ile ülkemizde düzen-
leyemiyor olmanın derin üzüntüsü içinde-
yiz. COVID-19 salgını nedeniyle uluslarara-
sı eğitim çok zorlu bir süreçten geçiyor ve 
dünyada eğitim çok farklı bir yöne evriliyor. 
Bu değişime ayak uydurmak ve geleceğin 
eğitim modellerini yeniden şekillendirme-
ye biran önce başlamamız gerekiyor. Biz-
ler, ‘EURIE 2021’de salgının olumsuz etki-
lerini azaltmak ve geleceğin eğitim model-
lerini masaya yatırıyor olacağız. Dünyanın 
dört bir yanından prestijli üniversitelerin 
temsilcilerini sanal ortamda bir araya ge-
tirip, ‘EURIE-2021’de sanal eğitim zirvemiz 
vesilesiyle, dünyadaki prestijli üniversiteleri 

Türk üniversitelerinin temsilcileriyle çev-
rimiçi olarak görüştürecek ve inovatif giri-
şimleri dünyadaki yatırımcılarla buluştura-
cağız” ifadelerini kullandı.

“MESAFELERİ KALDIRIYORUZ”
Doç. Dr. Mustafa Aydın, sözlerine şöyle de-

vam etti: “Ziyaretçilerimiz, yerli yazılımcıla-
rımız tarafından üretilmiş yüzde 100 yerli 
sanal platformumuz üzerinde, bir taraftan, 
birbirinden değerli uluslararası konuşma-
cıların canlı yayın kalitesindeki sunumları-
nı ve oturumları takip ederken, diğer taraf-
tan platform üzerinde bulunan ve 80 sanal 
stanttan oluşan sanal fuar alanında tüm ka-
tılımcı kurum stantlarını ziyaret ederek, ku-
rum yetkilileriyle online görüntülü görüş-
me ve bilgi edinme fırsatı yakalayacaklar. 
Ayrıca tüm ziyaretçiler, platform üzerinde 
yine sanal olarak oluşturulan Networking 
alanımızda, diğer tüm katılımcılar ile karşı-
lıklı fikir alışverişinde bulunarak yeni işbir-
liği fırsatlarını değerlendirecekler. Binlerce 
ziyaretçiyi aynı anda ağırlama alt yapısına 
sahip olan ‘İnovatif Sanal Eğitim Zirvemiz-
de’, oturumlar sırasında gerçekleştirilecek 
canlı oylamalar ve tüm zirve boyunca de-
vam edecek olan anketler vasıtasıyla da, zi-
yaretçi memnuniyeti ve deneyimi en üst se-
viyeye çıkartılacak.”

C OVID-19 salgını sırasında rutin diş 
bakımı hizmetlerinin bir dönem 
sadece acil düzeyde verilmesi, ta-
kiben tedbirlerle yeni normal dü-

zende hasta alınmaya başlanmasına rağmen;  
diş çürükleri, dişeti hastalıkları ve tüm dün-
yada görülme sıklığı en fazla olan enfeksi-
yon hastalıkları büyük artış gösterdi. Özel-
likle, pandemi döneminde değişen beslenme 
rutini ile birlikte stres faktörünün artma-
sı, ağız diş tedavileri için diş hekimine git-
me oranın düşmesiyle, çürük dişlerinin ve 
çürüklerin ihmali ile de kanal tedavilerinin 
artışına neden oldu.

“PANDEMİ DENGEMİZİ BOZDU”
İstanbul Aydın Üniversitesi Diş Hekimliği 

Fakültesi Dentaydın Diş Hastanesi Endodonti 
Bölümü Dr. Öğr. Üyesi Ece Çalışkan, salgın-
la birlikte diş sağlığımıza dair pek çok şeyin 
değiştiğini belirterek şunları söyledi: “Pan-
demi döneminde değişen beslenme rutini, 
stres faktörünün artması ve ağız diş teda-
vileri için diş hekimine gitme oranının düş-
mesiyle birlikte çürük dişler, çürüklerin doğ-
ru zamanda tedavi edilmeyerek ihmali ile 
kanal tedavisine gereksinimi olan dişlerin 
sayısı, doğru yapılmayan diş bakımı ile diş 
eti hastalıkları, stres nedeniyle diş sıkma-
ya bağlı oluşan eklem ve kas ağrıları ve be-
raberinde oluşan kırık diş sayısı maalesef 
artmış durumda.”

“DEĞİŞEN ALIŞKANLIKLAR 
ÇÜRÜKLERİ HIZLANDIRDI”

Dr. Ece Çalışkan, “Pandemi sürecinde daha 
sık yemek yememiz ile birlikte aşırı kilo aldık. 
Virüsten korunmak adına vitamin takviyesi 
olması niyetiyle eskiye nazaran daha fazla 
meyve tüketir olduk. Bir de bunlara evden 
çalışma düzeninde bulunan kişilerin bilgi-
sayar karşısında daha fazla vakit geçirerek 
daha fazla abur cubur tüketmesi ile televiz-
yon ve tablet karşısında daha fazla zaman 
geçirme de eklenince dişlerimizi fırçalamayı 

unuttuk. Ya da fırçalasak da rutin temizlik 
için olan diş hekimi ziyaretlerimizi aksattık. 
TV karşısında, daha fazla çay ve kahve tü-
ketince de bu durum, genel sağlığımıza olan 
etkilerinin yanında ağız ve diş sağlığımıza 
da bir takım olumsuz tesirlerde bulundu. 
Dişlerimizde çürük oluşumu hızlandı” dedi.

“KAYIP DİŞ ORANLARI ARTTI”
İnsanların, pandemi sürecinde toplum 

olarak korunma amacıyla evden çıkmadı-
ğı ve kısıtlamaların olduğu günlerde, acil 
müdahaleler haricinde diş hekimlerine de 
gitmekte çekinceli davrandığını hatırlatan 
Dr. Ece Çalışkan, “Rutin kontrol, tedavi ta-
kip gerektiren diş tedavileri ötelendi veya 
ihmal edildi. Bu durum da vatandaşların 
ağız sağlığında mevcut sorunların artma-
sına neden oldu. Pandemide aşılama çalış-
malarının başlaması ve yeni normal düzende 

maske- mesafe-hijyen kuralına adapte ola-
rak, günlük hayatımıza yavaş yavaş dönme-
ye başladığımızda diş hekimleri olarak üzü-
lerek gördük ki; çok sağlıklı ağızlara sahip 
hastalarımızda bile eskiye nazaran bir ta-
kım ağız ve diş sağlığı sorunları baş göster-
miş, çürük ve kayıp diş oranları artmış du-
rumda. Bu tedavi süreçlerinin başında da 
kanal tedavisi geliyor maalesef. Maalesef 
diyorum, çünkü kanal tedavisi, dişin çekil-
mesi öncesi, dişi kurtarmak için yapılabi-
lecek son müdahaledir , çekime alternatif 
tek tedavidir. Nitekim her çürük vakasına 
kanal tedavisi uygulanmaz. Bir dişe kanal 
tedavisi uygulanması gerekiyorsa o dişte 
sinirlere ilerlemiş, zamanında tedavi edil-
memiş bir çürük söz konusudur demektir, 
üstelik tedavi öncesi hekime gelene kadar, 
hastalarımıza ağrılı ve sancılı bir süreç de 
yaşatır” ifadelerini kullandı.

DR. ECE ÇALIŞKAN: 
“Pandemi sürecinde 
rutin kontrol, tedavi 
takip gerektiren diş 

tedavileri ötelendi veya 
ihmal edildi. Bu durum 

da vatandaşların ağız 
sağlığında mevcut 

sorunların artmasına 
neden oldu.”
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“SU DİYETİ ÖLÜME KADAR 
GÖTÜREBİLİR”

Son zamanlarda yaygınlaşan su diyetini değerlendiren Dr. Öğr. Üyesi Ayla Ünver 
Alçay, bu tip diyetlerin geçmiş yıllarda ölüm vakalarına yol açtığını hatırlatarak, “Bu 
tip diyetlerle kısa sürede önemli miktarda kilo kaybetmek mümkün olsa da, özellikle 

kan şekerinin ölümcül düzeylere düşmesi mümkün. Ayrıca bırakıldığında verilen 
kilolar hızla geri alınır, çünkü kaybedilen su ve kas kütlesi” dedi.

S on dönemlerde popülerliği giderek 
yükselen, özellikle de ünlü oyuncu 
Rıza Kocaoğlu’nun uygulamasıyla 
tekrar gündeme gelen ‘su diyeti’nin 

sağlıklı olup olmadığı tartışma konusu oldu. 
Sözkonusu diyeti değerlendiren İstanbul Ay-
dın Üniversitesi Anadolu BİL Meslek Yükse-
kokulu Gıda İşleme Bölüm Başkanı Dr. Öğr. 
Üyesi Ayla Ünver Alçay, ‘su orucu diyeti’ ola-
rak da adlandırılan su diyetinin son dere-
ce tehlikeli sonuçlar doğurabileceğine dik-
kat çekerek, “Sadece suyla yapılan uzun sü-
reli terapötik diyet araştırmaları, yöntemin 
obezite tedavisi olarak kullanıldığı 1960’lar-
da ve 1970’lerin başlarından sonra,  ölüm 
de dahil olmak üzere ciddi komplikasyon-
ların bildirilmesi ile azaldı. Özellikle diyabet 
hastaları için su diyeti çok tehlikeli olabilir, 
çünkü kan şekerini güvenli olmayan, hatta 
ölümcül bir seviyeye düşürebilir. Eğer her-
hangi bir hastalığınız varsa kesinlikle su di-
yeti ve diğer şok diyetlerden uzak durma-
lısınız. Ayrıca bu tip diyetlerde kısa vadede 
verilen kiloların büyük çoğunluğunu su ve 
kas kütlesi oluşturur. Kişi, eski yeme alış-
kanlıklarına döndüğünde de bu verdiği ki-
loları aynı hızla alır, hatta eski kilosunun 
dahi üstüne çıkabilir” dedi.

Sağlıklı yetişkin bir bireyin günlük yak-
laşık ideal su tüketiminin, erkeklerde 3 lit-
re (yaklaşık 13 bardak) kadınlarda ise 2 lit-
re (yaklaşık 9 bardak) olduğuna dikkat çe-
ken Dr. Öğr. Üyesi Alçay, “Diyette su içmek 
uzmanlar tarafından sıklıkla öneriliyor. An-
cak sadece su ile yapılan diyet bunun çok 
ötesinde bir uygulama. Su orucu diyeti, su 
dışında hiçbir şey tüketilmeyen bir tür uy-
gulama. Şifa orucu, açlık orucu, sağlık oru-
cu gibi çeşitli isimlerle de adlandırılır. Çoğu 
su orucu diyeti genelde 24 ila 72 saat ara-
sında sürer. Ancak son yıllarda 7 günlük, 10 
günlük 21 günlük su orucu diyetleri de, po-
pülerlik kazanmaya başladı. Tıbbi gözetim 

olmadan su orucu diyetinin 72 saatten (3 gün) 
daha uzun süre uygulanmasından kesinlik-
le kaçınılmalı. Sağlıklı bir beslenme prog-
ramı ve günlük yeterli sıvı tüketimiyle ya-
pılan diyetler vücudumuz için daha uygun” 
diye konuştu. 

“ÇOK TEHLİKELİ OLABİLİR”
Su diyetinin birçok varyasyonu olduğu-

na dikkat çeken Dr. Öğr. Üyesi Alçay, “Tama-
men hiçbir şey yemeden sadece su içerek 
oruç tutmaktan, günlük içtiğiniz suyunuzun 
soğuk olmasını sağlamaya kadar değişen 
birçok varyasyonu var. Örneğin bir versi-
yonunda, düşük kalorili bir diyet uygular-
ken her yemekten önce iki bardak su tü-
ketmenizi önerir. Diğer bir su önerilen su 
diyetinde, suyla birlikte örneğin bir meyve 
yemenize izin verilir. Bazı su diyetleri size 
birkaç gün su içmenizi söyler, ancak kilo 
vermeye başladığınızda meyve ve sebzele-
ri eklemenize izin verir. Bir başka versiyo-
nunda su, çay ve kahve gibi içeceklerin dı-
şında sadece çorba içme durumu sözko-
nusu. Çok farklı uygulamaları olan bu diyet 
trendlerinin tek ortak noktası bunların her 
durumda sağlığı zorlayabilecek kadar aşırı 
olması. Uzun süre, hiçbir şey yemeden sa-
dece su içmek şeklinde uygulandığı versiyo-
nu tehlikeli olabilir. Su diyetine dair bilimsel 
bir kılavuz yok. Ancak, kilo vermenin hızlı 
bir yolu olarak son yıllarda oldukça popü-
ler hale geldi” dedi. 

DR. ÖĞR. ÜYESİ AYLA ÜNVER ALÇAY: “Su 
diyetinin tamamen hiçbir şey yemeden 
sadece su içerek oruç tutmaktan, 
günlük içtiğiniz suyunuzun soğuk 
olmasını sağlamaya kadar değişen 
birçok varyasyonu var. Uzun süre, hiçbir 
şey yemeden sadece su içmek şeklinde 
uygulandığı versiyonu tehlikeli olabilir.” 

UZMANGÖZÜYLE

2020 Mart döneminde Türkiye’de ilk 
vaka görülmüş ve bizde de yeni bir dönem 
başlamıştı. Bir sene oldu ve hala pande-
mi bitmiş değil. Tabi geçen yıla göre in-
sanlar daha bilinçli, aşılama başladı ve 
ekonominin toparlanması için çalışma-
lar sürüyor. Dünya açısından zor bir yı-
lın ardından aslında yavaş yavaş yaralar 
sarılıyor. Dışarıya baktığımda, Fed, ECB 
hala risklere vurgu yaparken, aşılama-
nın etkisinin ekonominin üzerinde kısa 
vadede hissedilmesinin güç olduğunu ve 
destekleyici politikalara devam edecek-
lerinin sinyalini veriyorlar. İçeride TCMB 
Başkanı Naci Ağbal, piyasaya verdiği şa-
hin mesajları ve net söylemleriyle, Türk 
Varlıklarında başlayan değerlenmeye rağ-
men bir süre daha faiz indiriminin ko-
nuşulmasının erken olduğunu belirtti. 
Enflasyonla mücadeleye devam diyen 
Başkan Ağbal, yüzde 5’lik hedef görüle-
ne kadar sıkı duruşu koruyacaklarının 
da altını çizmiş oldu. 

Merkez Bankaları salgın nedeniyle ül-
kelerinin ekonomilerini en az hasarla to-
parlayabilmeleri için ellerindeki tüm araç-
ları kullanmaya devam ediyorlar. Türkiye 
için konuşacak olursam, son dönemde 
atılan adımların etkisi yerli ve yabancı 
yatırımcının güvenini kazanma adına 
oldukça önemliydi. Yurtiçi piyasalarda 
bu etkinin yansımalarını hissedebiliyo-
ruz. Kasım ayından bu yana atılan adım-
ların etkisi Borsanın 1582 puana doğru 
rekor seviyelere ulaşmasını destekledi. 
Ocak ayında görülen bu zirvenin ardın-
dan endekste momentum kaybı başladı, 
satışlar derinleşti ve 1430 puana doğru 
gevşediğini gördük. O esnada piyasada 
oluşan panik havası, yatırımcıların his-
selerinden kurtulma çabası, bu satışları 
tetikledi. Ancak son haftalarda, 1430 pu-
andan aldığı destekle yeniden 1500 se-
viyesinin üzerinde seyreden bir endeks 
izliyorum. Endekste güçlü alımlar gele-
mediği gibi belli dirençlerden dönüşler 
görülüyor. Özellikle, ben endeksin yeniden 
zirve seviyesine ve bu seviyenin üzeri-
ne yükselmesi için 1555 puanın üzerinde 

günlük kapanışlar yapmasını beklerim. 
Bunu başarması durumunda endeksin 
yolculuğu yine yükselen trendini koru-
ması yönünde. 

Tabi bu süreçte, teknik anlamda yorul-
maların yerini kar satışları alabilir. Bunu 
bir panikle karşılamak yerine yatırımcı-
ların bu dönemde sakin kalıp, aracı ku-
rumlardan destek alarak, bu düşüşleri 
değerlendirmesini öneririm. Yatırımcı-
ların şirket seçerken dikkat etmesi gere-
ken hususlar; nakit durumu, borcunun 
az olması, döviz yükümlülüğü, yatırım-
ları ve geleceğe dair beklentileri olarak 
sıralanabilir. Bunları göz önünde bulun-
durarak seçimlerinizi daha sağlıklı yap-
manız mümkün olabilir. 2021, 2020 yılı 
gibi halka arzların olacağı bir yıl olacak. 
Halka arzların etkisi oldukça önemli ve 
bunu son açıklanan istatistiklerde, yerli 

yatırımcının katılımıyla görmüş olduk. 
Dolayısıyla, bu yıl da borsada aktif ol-
manızı ve satışlarda kaçmamanızı öne-
riyorum. 

ALTINDA TOPARLANMA 
SİNYALLERİ

Ons altın yatırımcısının, teknikte 1800$ 
altına gevşeyen altının 1760$ desteği-
ne kadar düşüşünü devam ettirdiğini 
izlediniz. Teknik olarak, altında topar-
lanma sinyalleri gelmeye başladı. An-
cak, benim izlediğim ve alçalan tren-
dinin geçtiği 1830$ seviyesi önemli bir 
direnç olarak takip edilmeli. Ons altın 
bu direnci aşamadığı sürece yükseli-
şinde zorlanabilir ve yeniden 1800$ al-
tına doğru bir eğim oluşturabilir diye 
düşünüyorum. Ama bu teknik bir yo-
rum. İşin temel hikayesi daha ağır ba-
sıyor, biliyorsunuz son dönemde altın-
da ciddi bir oynaklık oluştu ve piyasa-
daki riskler altının seyrini belirlemeye 
başladı. ABD’de teşvik paketi, salgının 
seyri, aşılama, hisse senetlerindeki gö-
rünüm, Fed ve ABD’de enflasyon kar-
maşası, altında da hareketlenmeye ne-
den oldu. Son günlerdeki düşüş, ABD’de 
kısa vadede enflasyonun yükseleceğine 
dair söylemler ve Fed’in bu doğrultuda 
politikasını değiştirme ihtimalleri, ABD 
hazine tahvilleri ve dolardaki güçlen-
me neden oldu. Ancak piyasa yine er-
kenden beklentileri satın aldığı için ben 
bu durumun altın için yeni bir dönem 
başlatacağını düşünmüyorum. Altın için 
Biden hükümeti, ekonomik veriler ve 
salgın biraz daha ön planda. Özellikle, 
ABD Hazine Bakanı Yellen, gelecek dö-
nemlerde yeni paketlerin olabileceğinin 
sinyalini vermeye başlamışken, bunlar 
altın açısından pozitif değerlenecek ge-
lişmeler. Teknik olarak söylediklerimin 
yanına asıl temel hikayeyi göz önünde 
bulundurmanız durumunda, ons altın 
için orta/uzun vadede yükselme potan-
siyelinin olduğu görülüyor. 

Hepinize sağlıklı ve mutlu bir Mart 
ayı diliyorum.

BORSA VE ALTIN 
YATIRIMCISININ DİKKATİNE

2021, 2020 yılı gibi halka arzların yaşanacağı bir yıl olacak. Halka 
arzların etkisi oldukça önemli ve bunu son açıklanan istatistiklerde, 
yerli yatırımcının katılımıyla görmüş olduk. Dolayısıyla, bu yıl da 
borsada aktif olmanızı ve satışlardan kaçmamanızı öneriyorum. 

EDA KARADAĞ

GEDİK YATIRIM
Yatırım Danışmanı



UYGUR TÜRKLERİ
ASİMİLE EDİLİYOR

DOĞU TÜRKİSTAN’DA 

ÇİN ZULMÜNE 
     KİM DUR DİYECEK?
Çin, Doğu Türkistan’da Uygur Türkleri’ne karşı sistematik bir şekilde 
asimilasyon ve baskı politikası uygulayarak, insan haklarını ihlal ediyor. 
Uygur Türkleri’ne yapılan zulüm, tüm dünyada tepkiyle karşılanıyor.

ÖZEL DOSYA | DOĞU TÜRKİSTAN
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Uygur Akademisi Başkanı Prof. Dr. Alimcan İnayet, “Asimilasyon, Çin politiğinin 
geleneksel yöntemlerinden birisi. Çin sınırları içerisinde ya da Çin’e komşu 

bölgelerde yaşayan her etnik grup ya da farklı toplum Çin için potansiyel tehlike 
ya da güvenlik sorunu olarak algılandığı için bertaraf edilmesi, dönüştürülmesi, 

en iyisi yok edilmesi gereken bir unsur” şeklinde konuştu. 

SÖYLEŞİ | PROF. DR. ALİMCAN İNAYET

U ygur Akademisi Başkanı Prof. 
Dr. Alimcan İnayet, Doğu Tür-
kistan’da Çin’in Uygur Türkle-
ri ile ilgili stratejilerini ve Uy-

gur Akademisi olarak yaptıkları çalışma-
ları Ekovitrin’e anlattı.

Doğu Türkistan meselesini ve yaşanan 
olayları tarihsel perspektifle değerlendir-
diğimizde karşımıza nasıl bir tablo çıkı-
yor? Meselenin iç yüzünü ana hatlarıyla 
anlatır mısınız? 

Öncelikle şunu belirtmek istiyorum, Doğu 
Türkistan Türk toprakları, Türk’ün ata yur-
du. Kaşgar, Hoten, Turfan Türk’ün milli ha-
fıza mekanları. Dolayısıyla Türk milli şuuru 
ve kimliğinin beslendiği topraklar. Türklük 
ve Türk medeniyeti açısından kutsal sayı-
lan bu topraklar bugün Çin’in işgali altında. 
Çinliler Doğu Türkistan’ı 1884 yılında işgal 
ettikten sonra adını “Xinjiang/Şinciang” (Yeni 
Hudut) olarak değiştirdiler. Çin hakimiyeti 
işgalle yetinmedi, bu topraklarda yaşayan 
Müslüman Türkleri asimilasyonla yok et-
menin projesini, tasarımını yaptı, ta o dö-
nemlerden itibaren Doğu Türkistan’a Çinli 
göçmen yerleştirmeye başladı. Mançu-Çin 
yönetimi asimilasyonu Doğu Türkistan’ı kont-
rol altında tutmanın, işgal ettiği toprakla-
rı meşrulaştırmanın, Çin’e batıdan gelecek 
tehlikeleri bertaraf etmenin yegane çaresi 
olarak gördü. Doğu Türkistan Türklüğünü 
imha merkezli bu devlet projesi 1911-1949 
yılları arasında Milliyetçi Çin iktidarı dö-
neminde de devam etti, 1949 yılından son-
raki Çin komünist iktidarı döneminde ise 
güncellenerek uygulamaya konuldu. Asimi-
lasyonun yöntemi Doğu Türkistan’a yoğun 
Çinli göçmen yerleştirmek, alfabeyi değiş-
tirmek, dini ibadeti yasaklamak, bunun ye-
rine ateizmi teşvik etmek, tarihi çarpıtmak, 

milli kültürü tedricen ortadan kaldırıp ye-
rine Çin kültürünü ikame etmek, Çince eği-
timle yeni kuşağı dönüştürmek oldu. 1949 
yılında Uygur Türklerinin Türklerin Doğu 
Türkistan’ın genel nüfusundaki oranı yüz-
de 80, Çinlilerin yüzde 5 iken, 2000’li yıllara 

gelince, bölgedeki Uygur Türklerinin nüfusu 
45’e düştü, Çinli nüfusu ise yüzde 45’e ulaş-
tı. Ayrıca, Çin komünist yönetiminin Türkle-
re yönelik tüm politik, ekonomik, eğitim ve 
kültürel politikaları asimilasyon merkezli 
olarak tasarlandı. Başlangıçta “etniklerin 

birlikteliği” gibi söylemlerle örtük bir şekil-
de uygulanan asimilasyon politikası 1990’lı 
yıllardan itibaren açık bir şekilde dillendi-
rilmeye, günümüzde ise soykırıma dönüş-
meye başladı. 

“TÜRKLERİN NÜFUS ARTIŞI 
ENGELLENİYOR”

Doğu Türkistan’da Uygur Türkleri’ne 
yönelik politikaları değerlendirir misiniz?

Doğu Türkistan Çin anayasasına göre Özerk 
Bölge statüsünde olmasına rağmen, pratik-
te uygulamaya konulmadı. Türklerin politik 
hayatta etkili pozisyona gelmeleri ve karar 
mekanizmasında yer almaları çeşitli mani-
pülasyonlarla engellendi. Doğu Türkistan’ın 
yer altı ve yerüstü Türklerinin zenginlikleri 
sömürüldü, Türkler ekonomik açıdan muh-
taç ve Çinlilere bağımlı hâle getirildi. Doğu 
Türkistan Türklerinin dil ve eğitim hakları 
kısıtlandı, 2000’li yıllarda “çift dilli eğitim” adı 
altında tüm okullarda Çince eğitim uygulan-
dı, Uygur Türkçesi eğitim sisteminin dışına 
itildi. Uygur Türkçesinin devlet dairelerin-
de kullanılması resmen yasaklandı. İnanç 
özgürlükleri sınırlandı, camiler, din adam-
ları, din eğitimi verenler, dinî yayınlar, dinî 
dernekler, dinî faaliyetler Çin yönetiminin 
hedefi hâline geldi. Bütün bunlarla birlik-
te son yıllarda Müslüman Türk kızları Çinli 
erkeklerle evlenmeye zorlanıyor. Bir taraf-
tan her yıl milyonlarca göçmen Çinli Doğu 
Türkistan’a yerleştirilirken, Müslüman Türk 
kadınları sistematik bir şekilde kısırlaştırı-
lıp Türklerin nüfus artışı engelleniyor. Doğu 

Türkistan’da kurdukları sözde “Mesleki Eği-
tim Merkezleri”nde milyonlarca Müslüman 
Türk zorla alıkonuldu, beyin yıkamaya tabi 
tutuldu. Bu merkezlerde zorla tutulan kişiler 

arasında yüzlerce akademisyen, şair, yazar, 
sanatçı, eğitimci ve yayıncı bulunmaktadır 
ki, bunların hangi mesleği öğrenmeye ihti-
yacı olduğu açıklanamıyor. 

“DOĞU TÜRKİSTANLILAR İLE 
SINIRLI KALMAYACAK”

Çin, Uygur Türklerine uyguladığı asimi-
lasyon ile gerçekte neyi hedefliyor? 

Asimilasyon, Çin politiğinin geleneksel 
yöntemlerinden birisi. Çin sınırları içeri-
sinde ya da Çin’e komşu bölgelerde yaşa-
yan her etnik grup ya da farklı toplum Çin 
için potansiyel tehlike ya da güvenlik soru-
nu olarak algılandığı için bertaraf edilmesi, 
dönüştürülmesi, en iyisi yok edilmesi gere-
ken bir unsur. Dönüştürmenin, yok etmenin 
yöntemi hedef toplumu Çin nüfusuyla ku-
şatarak Çin kültürü potasında eritmek ve 
asimile etmek. Çin bunu tarih boyunca bu 
yöntemi çeşitli etnik gruplara uyguladı ve 
nüfusunu kar topu gibi büyüttü. 

Çin Doğu Türkistan Türklüğüne uygu-
ladığı asimilasyon politikasının son yıllar-
da ivme kazanmış olması, hatta soykırıma 
dönüşmesinin altında yatan sebeplerin bi-
risi Kuşak Yol Projesi. Bilindiği gibi, Xi Jin-
ping 2013 yılında “Bir kuşak bir yol” projesi-
ni dünyaya ilan etti, bu proje için trilyonlar-
ca dolar yatırım yapmaya başladı. Projenin 
düğüm noktasını Doğu Türkistan teşkil et-
tiği için, bu topraklarda yaşan Müslüman 
Türkler projenin güvenliği için tehdit ola-
rak algılandı ve bir an önce bertaraf edil-
mesi düşünüldü. Doğu Türkistan Türkleri 

“ASİMİLASYON, ÇİN’İN GELENEKSEL 
YÖNTEMLERİNDEN BİRİSİ”

UYGUR AKADEMİSİ BAŞKANI PROF. DR. ALİMCAN İNAYET:

“Doğu Türkistan Türklerinin dil ve eğitim hakları kısıtlandı, 
2000’li yıllarda ‘çift dilli eğitim’ adı altında tüm okullarda 
Çince eğitim uygulandı, Uygur Türkçesi eğitim sisteminin 

dışına itildi. Uygur Türkçesinin devlet dairelerinde kullanılması 
resmen yasaklandı.” 
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üzerindeki baskının bu projesinden sonra 
artmış olması bunu gösteriyor. Burada şu-
nun da bilinmesinde yarar vardır ki, Orta 
Asya ve Ortadoğu enerji kaynakları Çin için 
yaşamsal önem arz ediyor. Çünkü Çin eko-
nomik gelişiminin sürdürülebilir olması, Çin 
komünist Partisi iktidarının devamı bu ener-
ji kaynaklarına, dolayısıyla bu projeye bağ-
lı. Diğer taraftan, yeni İpek Yolu Projesi sa-
dece ekonomik boyutu değil, aynı zamanda 
stratejik boyutu olan büyük bir proje. Çin bu 
projeyle Mackinder’in “kalpgah” diye tanım-
ladığı Avrasya’ya ulaşmayı, ekonomik, tek-
nolojik, askeri, politik ve kültürel bakımdan 
bölgeye ve dünyaya hükmetmeyi hedefliyor. 
Çin böylesine hayati önemde olan projenin 
gerçekleştirilmesinde engel olan her türlü 
risk faktörünü bertaraf etmekten çekinme-
yecek gibi gözüküyor. Doğu Türkistanlılar 
bu projenin ilk kurbanları sayılır. Ama bu 
Doğu Türkistanlılar ile sınırlı kalmayacak.  

“UYGUR AKADEMİSİ’NİN 70 
KADAR ÜYESİ VAR”

Uygur Akademisi’ni kısaca tanıtır mısınız? 
Uygur Akademisi Doğu Türkistan’dan Tür-

kiye’ye tahsil için gelen öğrenciler tarafın-
dan 2009 yılında İstanbul’da kurulmuş bir 
dernek. Türkiye Cumhuriyeti’nin ilgili yasa-
ları çerçevesinde kurulan bu dernek 10 yıl-
dır faaliyetlerini sürdürüyor. Bu derneğin 
amacı a)Türkiye başta olmak üzere dünya-
nın çeşitli bölge ve ülkelerinde yetişmiş Uy-
gur asıllı akademisyenleri koordine etmek, 
onları bir araya getirerek tanışmalarını, kar-
şılıklı fikir alışverişinde bulunmalarını sağ-
lamak,  b) Doğu Türkistan’da tahrip edilme-
ye çalışılan Uygur milli eğitimin korunması 
ve gelişmesi için katkıda bulunmak, c) Uy-
gur toplumunun ihtiyaç duyduğu alanlar-
da ihtisaslı kişilerin yetiştirilmesi için öğ-
renci okutmak ve öğrencileri desteklemek, 
d) Uygur kültürü üzerine bilimsel çalışma-
lar yapmak ve Uygur kültürünü Türkiye’de 

tanıtmak. Bugün Uygur Akademisi’nin yur-
tiçi ve dışında olmak üzere 70 kadar üye-
si bulunuyor.

Uygur Akademisi olarak Doğu Türkis-
tan konusuyla ilgili yaptığınız çalışmala-
rı anlatır mısınız? 

Uygur Akademisi her yıl uluslar arası ni-
telikli sempozyum ya da çalıştay düzenliyor, 
öğrencilere burs imkanları sağlıyor, kurs, 
seminer ve konferans düzenleyerek öğren-
cilerin ufkunu açmaya, onları milli mefku-
re ile yetişmelerini sağlamaya çalışıyor. Her 
yıl nevruz, ana dili bayramı ve doppa/şap-
ka bayramı ile ilgili etkinlikler düzenleyerek 
milli kültürü korumaya çalışıyor. Akademi 
web sayfasında toplumu aydınlatıcı telif ve 
çeviri makaleler yayımlıyor, Doğu Türkis-
tan sorunu ve Çin ile ilgili raporlar hazır-
lıyor. Pandemi sürecinde çevrimiçi olarak 
her hafta çeşitli kültürel ve bilimsel konu-
larda sohbet programı yapıyor.

“İnanç özgürlükleri 
sınırlandı, camiler, din 
adamları, din eğitimi 

verenler, dinî yayınlar, dinî 
dernekler, dinî faaliyetler 

Çin yönetiminin hedefi hâline 
geldi. Bütün bunlarla birlikte 

son yıllarda Müslüman 
Türk kızları Çinli erkeklerle 

evlenmeye zorlanıyor.”

“Uygur Akademisi Doğu Türkistan’dan Türkiye’ye 
tahsil için gelen öğrenciler tarafından 2009 yılında 

İstanbul’da kurulmuş bir dernek. Türkiye Cumhuriyeti’nin 
ilgili yasaları çerçevesinde kurulan bu dernek 10 yıldır 

faaliyetlerini sürdürüyor.”

halkına refahı yaygınlaştıramamış, 
Doğu Türkistan’da zulmeden, gerçek 
demokrasiye geçememiş bir devlettir. 
Birkaç yüz milyon zengin Çinli hariç 
tutulursa aslında Çin’de bir milyarın 
üstünde fakir insan mevcuttur. Onla-
ra da şefkatle yaklaşmalıyız.

Çin Devleti’ne karşı bütün dünya 
üzerine düşen görevi yerine getirir-
ken Doğu Türkistan Türkleri ile Çin 
halkı asla karşı karşıya gelmemeli ve 
çatışmamalıdır. İnsanlar birbirlerini 
daima sevmelidir. Türk Devleti de Çin 

Çin Devleti’nin Doğu Türkistan’da 
uyguladığı zulüm ve insan hakkı ih-
lalleri tüm dünyanın gündemindedir. 
Bu zulme mutlaka dur denmeli. Bir Ha-
dis-i Şerif’te şöyle buyuruluyor: ”Kim 
bir kötülük görürse, onu eliyle düzelt-
sin. Şayet buna gücü yetmezse, diliy-
le düzeltsin. Buna da gücü yetmezse, 
kalp ile düzeltme cihetine gitsin ki, bu 
imanın en zayıf derecesidir.” Öyleyse 
Doğu Türkistan konusunda tüm in-
sanlığı önemli görevler beklemektedir.

Çin, komşusu olan ülkelerin çoğu 
ile kavgalı bir devlettir. Hatta Güney 
Yarımküre’de yer alan Avustralya’yı 
bile tehdit etmektedir. Gelecekte Rusya 
için dahi en büyük tehlike yine Çin’dir. 
Çin Devleti öylesine büyük bir tehdit-
tir ki, bu yanlış politikalarını değiştir-
mez ve barışçı yola dönmezse; NATO 
ile Rusya ileride Çin’e karşı güçlerini 
birleştirmek zorunda kalacaklardır.

“Bir Kuşak Bir Yol Projesi” Çin için ha-
yati öneme sahiptir. Bu, Çin’in en has-
sas noktasıdır. Türk Dünyası ile Rusya 
izin vermezse o proje gerçekleşemez. 
Çin Devleti’ne karşı politikalar gelişti-
rilirken bu gerçekler göz önüne alınır-
sa, Doğu Türkistan problemi daha ko-
lay çözülecektir.

Çin halkı ve Çin devleti farklı şeyler-
dir. Çin halkı içinden Konfüçyüs gibi 
barışçı, sevecen, yüce bir bilgeyi çı-
kartmış değerli topluluktur. Çin Dev-
leti ise komşularıyla kavgalı, kendi 

halkı ile iyi geçinmelidir. Ancak dev-
letin üst kademe yöneticileri ile si-
yasi parti liderleri “kalp ile düzelt-
me” makamında değildir. Daha faz-
lasını yapmaları gerekir.

En iyisi kavga ve gürültüyü bir ke-
nara bırakıp barış yolunda yürümek-
tir. Homo Sapiens artık aklını başına 
almalı ve “100 Evrensel Değer” içe-
risinde “Dördüncü Evrensel Değer” 
olan “barış”ı tüm evrene yaymalıdır.

Eğer dünya ülkeleri silahlanma-
ya yatırdıkları parayı insanlık yo-
lunda harcasalardı, bugün yeryü-
zünde aç-susuz, çıplak, cahil insan 
kalmazdı. Tüm insanlar refah için-
de yaşardı. Herkes doğduğu toprak-
larda mutlu olunca kitlesel göçler 
de dururdu.

Bilinç düzeyi yüksek bir insan as-
lında tüm evrenden sorumludur. Sa-
dece Samanyolu Galaksisi’nde değil, 
başka herhangi bir galakside de zu-
lüm ve haksızlık yapılmış olsa, ona 
müdahale edin. Adaleti sağlayın. Hiç-
bir zaman zulme ve haksızlığa se-
yirci kalmayın. Zira gün gelir o hak-
sızlık sizi de bulur.

Asla zalimleri dost edinmeyin ve 
zulme göz yummayın. Çünkü zulme 
göz yummak da bir zulümdür.  Maz-
lumun ahı öylesine güçlü bir ateştir 
ki dağları eritir.

Allah zulüm ve haksızlığı ortadan 
kaldıranları çok sever.

DOĞU TÜRKİSTAN TÜRKLERİ İLE
ÇİN HALKI ÇATIŞMAMALI

Çin halkı ve Çin devleti farklı şeyler. Çin 
Devleti’ne karşı bütün dünya üzerine düşen görevi 
yerine getirirken Doğu Türkistan Türkleri ile Çin 
halkı asla karşı karşıya gelmemeli ve çatışmamalı.

DOĞU TÜRKİSTAN | ANALİZ

DOÇ. DR. AHMET YILDIZHAN

Beyin ve Sinir Cerrahisi Uzmanı
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Sürgünde kurulan Doğu Türkistan Hükümeti Başbakanı ve Avrasya Türk Dernekleri Federasyonu 
Genel Başkanı İsmail Cengiz, “Çin Hükümeti 72 yıldır egemenliği altında bulundurduğu Doğu 
Türkistan’da asimilasyon politikası ile 30 milyon Müslüman Türk’ün Çinlileştirilmesini hedefliyor. 

Doğu Türkistan’da hayatın her alanında ‘insan hakları ihlalleri’ uygulanıyor” dedi.

SÖYLEŞİ | İSMAİL CENGİZ

S ürgünde Kurulan Doğu Türkistan 
Hükümeti Başbakanı ve Avrasya 
Türk Dernekleri Federasyonu Ge-
nel Başkanı İsmail Cengiz, Çin’in 

Doğu Türkistan’da Müslüman Türklere kar-
şı uyguladığı politikaları Ekovitrin’e anlattı.

İsmail Bey sizi kısaca tanıyabilir miyiz?
1959 doğumluyum. Şu anda Çin Halk Cum-

huriyeti egemenliği altında bulunan Doğu 
Türkistan’dan 1949’da göç etmiş bir ailenin 
ferdiyim. Babam, Yusuf Has Hacip’in, Kaş-
garlı Mahmut’un, Satuk Buğra Han’ın mem-
leketi Kaşgar’dan gelmiş. Ben de “vatan için 
vatandan ayrılmak” zorunda kalan merhum 
babamın ve baba dostlarının emaneti olan 
Doğu Türkistan davası içinde büyüdüm. Dün-
ya İslam Konferansı, Türk Devlet ve Toplu-
lukları Kurultayları gibi uluslararası toplan-
tılarda davamızı anlattık, makaleler yazdık, 
raporlar hazırladık. Yayınlanmış, “Çin’de İs-
lamiyet ve Türkler”, “Abay Kunanbayoğlu”, 
“Türkistan’da Nükleer Soykırım”, “East Tur-
kestan Report”, “Doğu Türkistan Raporu”, 
“ÇHC Anayasasına Göre Doğu Türkistan’ın 
Hukuki Durumu”, “İnsan Hakları Beyanna-
mesine Göre Doğu Türkistan’ın Hukuki Du-
rumu”,  “Bursa Rehberi”, “Medeniyetin İpek 
Şehri Bursa”, “Bir İmparatorluğun İzi Os-
man Gazi”, “Halep-Gaziantep Tanıtım Reh-
beri”, Yaşayan Müze:Bursa”, “İstanbul Kül-
tür Kurumları Rehberi” ve “Doğu Türkistan 
Sürgün Hükümeti” gibi 15’in üzerinde kita-
bım bulunuyor. 

Dünya Uygur Kurultayı ve Sürgünde Doğu 
Türkistan Hükümeti gibi iki uluslararası ör-
gütlenmenin temelini atan Doğu Türkistan 
Milli Merkezi’nin kurucu genel sekreteri ün-
vanına sahibim. 2004 yılında Sürgünde Ku-
rulan Doğu Türkistan Hükümeti’nin Baş-
bakanlığı görevini sürdürüyorum. Ayrıca; 

Türkistan, Afganistan Türkleri, Irak ve Suri-
ye Türkmenleri, Terekeme-Karapapak, No-
gay, Kazak ve Gagauz Türklerini temsil eden 
15 STK’nın bağlı olduğu Avrasya Türk Der-
nekleri Federasyonu’nun genel başkanlığı 
görevini de yürütüyorum. Velhasıl-ı kelam, 
sorunlu Avrasya coğrafyamızdan Anado-
lu’ya gelen soydaşlarımızın dert ve dava-
sı ile ilgilenmeye, kamuoyu oluşturmaya ve 
çözüm üretmeye gayret ediyoruz.

“DOĞU TÜRKİSTAN, ÇİN İÇİN 
VAZGEÇİLMEZ TOPRAK”

Doğu Türkistan’da yaşananlara baktı-
ğımızda karşımıza nasıl bir tablo çıkıyor? 
Doğu Türkistan’da neler oluyor?

Türklerin anayurdu olan Türkistan coğ-
rafyasının doğusunda yer alan Doğu Tür-
kistan stratejik, jeopolitik konumu nedeniy-
le her zaman büyük devletlere merkezlik 
yaptı. Hunlara, Göktürklere, Kutluk Devle-
ti’ne, Uygur Devletlerine, Seidiye ve Çağatay 
Hanlıklarına ve Karahanlılar Devleti’ne ev 
sahipliği yapan Doğu Türkistan 1756 yılın-
dan itibaren Çinlilerin saldırı ve tecavüzleri-
ne maruz kaldı. Oldukça zengin yeraltı kay-
nakları nedeniyle Çin’in iştahını kabartan, 
1.828.418 km2 genişliğindeki bu Türk yur-
dunun tarihi ismi “yeni ilhak edilen toprak” 
anlamına gelen “Sincang” olarak değiştirildi. 
1949 yılında Komünist Çin tarafından işgal 
edildikten sonra özerk bölge statüsü veri-
lerek, “Sincang Uygur Özerk Bölgesi” olarak 
adlandırıldı. Yaklaşık 30 milyon Müslüman 
Türkün (Uygurlar yüzde 90, Kazak ve diğer 
halklar yüzde 10) yaşadığı Doğu Türkistan’da 
1863-1876 döneminde Osmanlı Devleti’ne tabi 
olan Kaşgarya Devleti, 1933-34 döneminde 
ve son olarak 1944-1946 dönemlerinde Doğu 
Türkistan Cumhuriyetleri olmak üzere üç 
defa bağımsız devlet kuruldu, ancak her üç 
devlet de Rus ve Çin’in ortak girişimi ile yı-
kıldı. Bölgedeki petrol, doğalgaz, altın, volf-
ram, uranyum, tungsten, kömür gibi olduk-
ça zengin kaynaklar sebebiyle Çin için vaz-
geçilmez toprak olan Doğu Türkistan, Çin’in 
karadan Batı’ya açılan tek kapısı. Batı tara-
fından gelecek saldırılara karşı “askeri üs” 
konumunda. Çin’i besleyen enerji kaynakla-
rının geçiş güzergahı üzerinde. Batı’ya, Av-
rasya coğrafyasına, Batı’dan Uzak Asya’ya 
uzanan ticari yolların güzergahı üstünde. 
Tarihi İpek Yolu’nun merkezi konumunda. 
Günümüzde Çin Hükümeti’nin başlattığı 65 
ülkeyi kapsayan “Bir Kuşak-Bir Yol Demir 
İpek Yolu Projesi”nin merkezini teşkil eden 
Doğu Türkistan Rusya ile Çin arasında, Batı 
ile Doğu arasında, Avrasya ile Uzakdoğu ara-
sında köprü vazifesini ifa ediyor. Mevcut kay-
nakları ile bütün Çin’in yüzde 25’ni besleyen 

Doğu Türkistan, açılmayan yeraltı kaynak-
ları ile 500 milyon nüfusu besleyecek kapa-
siteye sahip zengin bir bölge. Çin’de tespit 
edilen 171 maden çeşidinin 148‘i Doğu Tür-
kistan’da. Çin’i yakın gelecekte Dış Moğolis-
tan’a, Kazakistan’a, Kırgızistan ve Tacikis-
tan’a taşıyacak olan bölge, Doğu Türkistan. 
Atom ve Nükleer Deneme Merkezi Doğu Tür-
kistan’ın Lop-Nor bölgesinde. Bütün bu veri-
ler, Doğu Türkistan’ın Çin için “vazgeçilmez 
toprak” olduğunu ortaya koyuyor. 

Uygur Türkleri’ne Doğu Türkistan’da uy-
gulanan baskı ve asimilasyonun boyutları 
hakkında bilgi verir misiniz?

Çin Hükümeti 72 yıldır egemenliği altın-
da bulundurduğu Doğu Türkistan’da asimi-
lasyon politikası ile 30 milyon Müslüman 
Türk’ün Çinlileştirilmesini hedefliyor. Dün-
yada “İnsan Hakları”nın uygulanmadığı böl-
gelerin başında yer alan Doğu Türkistan’da 
hayatın her alanında “insan hakları ihlalle-
ri” uygulanıyor.

2017 yılından bu yana ise 3 milyon civa-
rında insan hiçbir gerekçe gösterilmeksizin 
bölgede kurulan Ceza ve Toplama Kampla-
rı’na sevk edilmeye başlandı. Adeta Nazi Teh-
cir Kampları’nı dönüştürülen sözde eğitim 
ve terbiye merkezlerinde Müslüman Türk-
ler dini ve milli değerlerinden uzaklaştırı-
lıyor, soydaşlarımız Çinlileştirilmek isteni-
yor. Bölgede tamamen “kapalı devre bir ya-
şam” sürdürülüyor.

“ÇİN’İN GERÇEK AMACI 
UYGURLARI TAMAMEN 
ASİMİLE ETMEK”

Peki Çin’in bu baskıcı ve zulme varan 
uygulamalarıyla gerçek amacı hakkında 
neler söylemek istersiniz?

Doğu Türkistan konumu ve zengin kay-
nakları itibariyle Çin’in küresel lider olmasını 
sağlayacak ilk atlama taşı. Dolayısıyla Pekin 
yönetimi, 1949 yılından bu yana egemenli-
ği altında bulunan Müslüman-Türk yurdu-
nu Çinlileştirerek, bu bölgedeki 30 milyon 
Müslüman Türkü etkisiz hale getirmeyi he-
defliyor. Sözde eğitim merkezleri adı altında 
bölgede kurulan Ceza ve Toplama Kampla-
rı’nda verilen ideolojik eğitimden anlaşılıyor 
ki, Çin yönetiminin gerçek amacı, bağımsız-
lık yanlısı düşünceleri yok etmek, Uygurları 
tamamen asimile etmek. Pekin Yönetimi’nin 
hedefi kendisini besleyen, kendi geleceğinin 
garantisi olan Doğu Türkistan’a her bakım-
dan hakim olmak. 

Hızla artan nüfusunu beslemek için Doğu 
Türkistan’ı tamamen etkisiz hale getirdik-
ten sonra, Kazakistan, Kırgızistan, Tacikis-
tan ve Dış Moğolistan topraklarına yönelik 
“yayılmacı siyaset” güdüyor.

“KARARLI BİR DURUŞ 
SERGİLENMELİ”

Sizce Uygur Türkleri’ne uygulanan zulmün 
son bulması konusunda neler yapılmalı? 

Uygur Türkleri ve diğer Türk unsurlara 
(Kazak, Kırgız, Özbek, Nogay, Tatar, Salar) uy-
gulanan zulmün sona ermesi, Türk-İslam 
dünyasının kararlı bir duruş sergilemesine 
bağlı. İslam ülkelerinin uygulayacağı ekono-
mik ambargo, Kazakistan, Türkmenistan, Öz-
bekistan gibi ülkelerin Çin’e enerji kaynak-
larını aktarmayı durdurmasına bağlı. OİC, 
NATO, HABITAT, AGİT gibi uluslararası ku-
rumların; Amerika, İngiltere, Hindistan, En-
denozya, Malezya, Japonya, Almanya gibi ül-
kelerin Çin’e yönelik sergileyecekleri karar-
lı duruş, ambargo ve benzeri önlemler, Çin 
Hükümeti’ni geri adım atmaya zorlayacak 
kanaatindeyim.

“DOĞU TÜRKİSTAN’DA İNSAN 
HAKLARI İHLAL EDİLİYOR”

AVRASYA TÜRK DERNEKLERİ FEDERASYONU GENEL BAŞKANI İSMAİL CENGİZ: 

İSMAİL CENGİZ: “Doğu Türkistan konumu ve zengin kaynakları 
itibariyle Çin’in küresel lider olmasını sağlayacak ilk atlama taşı. 
Dolayısıyla Pekin yönetimi, 1949 yılından bu yana egemenliği altında 
bulunan Müslüman-Türk yurdunu Çinlileştirerek, bu bölgedeki 30 
milyon Müslüman Türkü etkisiz hale getirmeyi hedefliyor.”
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Müslüman Uygurlardan oluşan 1 milyon 
690 bin hanede ‘konakladığı’ gelen haber-
ler arasında. Resmi kamu görevlileri, Uy-
gurların rızasının olup olmadığına bakıl-
maksızın bu insanların evlerine yerleşi-
yor, sofralarında yiyor, çocuklarıyla ilişki 
kuruyor, güya ‘modernleşmelerini sağlı-
yor’, evde günlerce yatıya kalıyor. Sözüm 
ona; Uygur Türkleriyle ‘akrabalık (!)’ ku-
ruyorlar. Ezen-ezilen denklemi içindeki 
Çin-Uygur Türkleri arasında rızaya da-
yalı bir ‘akrabalık’ ilişkisi kurulabilir mi? 
Bu düpedüz haneye ve aile mahremiyeti-
ne büyük bir tecavüz. Hem de devlet eliyle 
ve sistematik bir şekilde. Üç milyon Uygur 
köleleştirilmeye, daha fazlası oruç yasak-
larıyla, namaz yasaklarıyla asimile edilip 
mankurtlaştırılmaya çalışılıyor. Çin topla-
ma kamplarına gönderilmek için suç iş-
lemeniz gerekmiyor. Eğer Sincan (Doğu 
Türkistan) bağlantılı bir Uygur Türkü ise-
niz, akraba ziyareti için bile olsa yılda bir 
kez Kazakistan’a gitmeniz, bu kamplara 
gönderilmenize neden olabilir. Çin, kent-
sel dönüşüm bahanesiyle 2014’e kadar en 

stratejiler geliştiriyor, bölgeyi Müslüman 
Uygur halkına bırakmak istemiyor. Çin 
yönetimi; stratejik, siyasi, ekonomik ola-
rak temel taşlarından biri olan bu bölge-
yi tam anlamı ile Pekin’e bağlı hale geti-
rebilmek amacında. Bunu başarabilmek 
için her türlü yöntem ve politikayı acıma-
sızca vahşi bir şekilde uyguluyor. Uygur 
Türkleri, kızıl Çin yönetiminin acımasız, 
akıl almaz, insanlık dışı aşağılık vahşeti 
karşısında; onuru, şerefi, kimliği ve var-
lığı için direnmeye, var olmaya çalışıyor, 
sessini dünyaya duyurmaya çalışıyor. 

URUMÇİ OLDU SİNCAN
Doğu Türkistan, Orta Asya’nın orta 

bölümünde yer alan büyük Türkistan’ın 
doğu kesimi. Uygur Türkü yaşıyor ora-
da. Çin burasını 13. eyalet olarak ilan et-
miş durumda. Kömür ve petrol havzası. 
Çin’e komşu 13 ülke arasında Batıya açı-
lan tek çıkış kapısı. Burada, Türk diyene 
“Pan-Türk”, İslam diyene “Pan-İslamist” 
olarak bakılıyor. “Şin-Can” yeni kazanıl-
mış toprak demek. Yeni ülke anlamına 
geliyor. Öncekiler Uygur Türkü’nün dili-
ne karışmıyorlardı. Şimdiki yönetim ya-
sak koymuş durumda. Çinlileştirme böl-
geye hakim olmanın tek yolu olarak gö-
rülüyor. 1993 yılında Çin dilinde eğitime 
geçme kararı alınmış. Bütün bir halk im-
tihana tabi tutuluyor. Çincesi yetersiz gö-
rülenlerin işine son veriliyor. Memur ise 
zorunlu emekliliğe sevk ediliyor. 2003 yı-
lında Uygur Türkçesi tamamen yasakla-
nıyor. “İnsan sağlığı ile oynanıyor” diyerek 

Doğu Türkistan, tarihi kadim Türk 
yurdu. Tarihi geçmişi çeşitli zen-
ginliklerle dolu, medeniyet be-
şiği olmuş, coğrafi konumuy-

la stratejik ve jeopolitik konumu yapısıy-
la tüm dünyanın dikkatini çekiyor. Doğu 
Türkistan’ın etrafında; Afganistan, Pakis-
tan, Rusya, Sibirya, Keşmir, Tibet, Kaza-
kistan, Kırgızistan, Tacikistan ve de Özbe-
kistan bulunuyor. Dünyanın kalpağı, yeni 
denge ve süper güç olma yolunda büyük 
adımlar atan Çin, böyle bir coğrafyanın 
tüm nimetlerinden yararlanmak, bölgeyi 
elde tutabilmek için insan haklarını yok 
sayıyor, bölge insanını yıldırarak ve ye-
rinden ederek asimile etmeye çalışıyor.

TÜRKLER’İN YURDU
Türklerin ata yurdu ve Orta Asya’nın 

bir bölümünü meydana getiren Doğu Tür-
kistan coğrafyası, Dünya Türklüğünün de 
beşiği konumunda. Tarihî kaynaklar ya-
nında destan ve efsanelerde de Türk ırkı-
nın ilk yaşam yerlerinden biri olarak adın-
dan zikrediliyor. Bununla birlikte Türk ta-
rihine ışık tutan Oğuz Kağan Destanı’nın 
temelini teşkil eden “Şu” ve “Tunga Alp” 
destanlarında, İran idarecileri ile müca-
dele eden Türk hanlarının yaşadığı yerler 
Balasagun ve Doğu Türkistan’daki Ordu-
kent, bugünkü ismiyle Kâşgar şehri ola-
rak gösteriliyor.

Doğu Türkistan denince Divan-ı Lü-
gati’t Türk’ün yazarı Kaşgarlı Mahmut 
akla gelir. Şimdiler de ise bu “Ata Yurdu” 
Çin’in yaptığı akıl almaz insan hakları ih-
lalleri ve zulümle hatırlanıyor. Doğu Tür-
kistan deyip de geçemeyiz. Tarihi Türk 
Devletlerinin merkezleridir burası. Uygur 
Türk’ü dünyaya haykırıyor; “Toprakları-
mızı elimizden alarak Çinlilere dağıtma-
yın.” Yağmalanan bir coğrafya. Asil ve soy-
lu bir direniş. 

KAŞGAR’DA YÜZLERCE 
TARİHİ ESER YIKILDI

Çin Komünist Partisi’nin (ÇKP), Sincan 
Uygur Özerk Bölgesi’nde geçen yıl 1 mil-
yon 120 bin kamu memurunun, çoğunluğu 

Müslüman Uygurlara, “sistematik insan 
hakları ihlallerinde bulunduğu da bu top-
lantıda kayıtlara geçti.” İstanbul’dan An-
kara’ya yürüyen Erşidin Erkin’in sözle-
rine kulak kesilmek gerekirdi. Şu cümle 
Erkin’e ait: “Yıllar içinde 10 milyondan faz-
la Türk öldü. 3 milyondan fazla insan da 
suçsuz yere hapis tutuluyor” dedi.

ÇİN’DE İSLAM VE 
ANTİ-TERÖR

Amerika’da Harvard Üniversitesi’n-
den David Brophy, “Uyghur Nation: Re-
form and Revolution on the Russia-Chi-
na Frontier” isimli makalesinde içler açı-
sı durumu gözler önüne seriyor. Brophy, 
(Uygur Milleti: Rus Çin Sınırında Reform 
ve Devrim- Harvard University Press: 
2016) kitabının yazarıdır. Makaleyi bir-
likte takip edelim:

18 aydır, Çin’in kuzeybatısındaki Sin-
can eyaletindeki etnik azınlıklar, eşi ben-
zeri görülmemiş bir baskı altında yaşı-
yorlar. Bu tahakkümün en aşırı unsuru 
eyaletin dört bir yanına yayılan, “yeniden 
eğitim ve talim merkezleri” diye adlandı-
rılan, içinde tahminlere göre milyonun 
üzerinde Müslüman azınlığın belirsiz bir 
süreyle hapsolduğu kamplardır. Kurban-
ların çoğu Uygur, bölgedeki Çinli olma-
yan ana etnik grup, ancak bu baskı, Uy-
gurlar gibi İslam’a tabi, Kazakları ve Kır-
gızları da hedef aldı.

Bu operasyonun ilginç bir özelliği, res-
mi parti devleti sisteminin içindeki ve dı-
şındaki insanları aynı anda hedef alma-
sıdır. Bir yandan pek çok sıradan Uygur 
sadece Çin’in dışındaki aile üyeleri ve ak-
rabalarla irtibatı koparmadıkları için, ya-
hut sakal bırakmak veya peçe takmak 
gibi dindarlık sembolleri gösterdikleri için 
hapsedildiler. Ancak bu geniş ağın yanın-
da, parti aynı zamanda inisiyatif sahibi 
makamlardan da etnik azınlıkları tasfi-
ye ediyor. Bu tasfiyenin amacı parti yö-
nergelerini yeterince samimiyetle uygu-
lamadığı düşünülen “iki yüzlü” insanların 
kökünü kazımak. Bu daha geleneksel Sta-
lin stili tasfiye parti kadrolarını, entelek-
tüelleri, editörleri ve üniversite yönetici-
lerini hedef aldı.

Kampların dışındaki hayat da içinde-
kinden çok daha iyi değil. Sincan’ın şehir-
lerindeki ve beldelerindeki bütün kavşak-
larda yeni polis karakolları peyda oldu. 
Kontrol noktaları çoğu yoldaki trafiğin 
akışını kontrol ediyor. Bayrak yükselt-
me veya ant içme gibi yeni sadakat ritü-
elleri müşterek hayatı düzenliyor. Cami-
ye katılım gözetleniyor ve güvenlik kame-
raları caminin içindeki her açıyı izliyor.

Kızıl Çin yönetimi, Doğu Türkistan’ı de-
netim altında tutabilmek için sürekli yeni 

otantik Türk şehirlerinden biri sayılan 
Kaşgar’da yüzlerce tarihi eseri yıktı. 
Ayrıca 65 bin ev yıktı, 220 bin Türk’ü 
zorunla göçe tabi tuttu. Sokakları bir-
birine bağlayan kapılar mühürlü, çu-
kurlar kazılmış içi hırdavatla atık me-
tal eşyalarla doldurulmuş.

ÜÇ MİLYON UYGUR 
TÜRKÜ TOPLAMA 
KAMPLARINDA

Uygur Türkleri başlığı geçtiğimiz yı-
lın ortalarından beri giderek artan bir 
şiddetle idam, alıkonulma, asimilasyon 
haberleri ile anılıyor. Doğu Türkistan’da 
yaşamaya çalışan ve sayıları milyonla-
rı bulan, pek çoğu Çin tarafından ses-
sizce etnik ve dini temizliğe maruz bı-
rakılan Uygur Türkleri’ne; soydaşları-
mıza reva görülen muamele yüzünden 
içler açısı bir durumla karşı karşıyayız.

Uygur Türkleri’nin uğradığı istismar 
giderek daha da artıyor oysa. Endo-
nezya’da geçen ay Çin zulmünü kına-
yan gösteriler yapılmasının nedeni buy-
du. Cakarta Büyükelçiliği’nden yapılan 
açıklama ise Çin’in kan donduran tu-
tumunun boyutunu gözler önüne se-
riyordu. Açıklamada, ‘’Çince bilmeyen 
ve kabiliyetsiz bazı Uygurların iş bul-
makta zorluk çektiği” savunuldu ve du-
rum Uygur Türklerinin “aşırıcılığa ve 
terörizme meyilli olmasına” bağlandı.

Geçtiğimiz ağustos ayında Cenev-
re’de, Birleşmiş Milletler (BM) Irk Ay-
rımcılığının Ortadan Kaldırılması Ko-
mitesi’nin Çin’de ayrımcılığa uğrayan 
topluluklarla ilgili olarak düzenlediği 
toplantıda insan hakları kuruluşları 
elde ettikleri verileri paylaştılar. Top-
lantıya katılan insan hakları temsilci-
leri, Sincan Uygur Özerk Bölgesi’nde 
(Doğu Türkistan’da) yerel yöneticilerin 
siyasi olarak sakıncalı tutumlar için-
de olduğunu iddia ettiği bireyleri, ‘Si-
yasi Eğitim Merkezleri’nde alıkoydu-
ğunu ifade ederlerken; bu şekilde hür-
riyetinden alıkonulan kişi sayısının 3 
milyonu bulduğunu aktardılar. Çin’in 

oruç yasak. 2008 yılında dini nikaha 
da yasak konuyor. Cenazelerin İslami 
usullere defnine izin verilmiyor, yakıl-
maya zorlanıyor. Kutsal mekanları ziya-
ret de yasak. Uygurlarda babadan de-
deden görülen örfi İslam anlayışı var.

2017 yılında açılan kamplara “Yeni 
Eğitim Merkezi” adı verilmiş. Resmi ra-
kamlara göre 1 milyon 700 bin, gerçek-
te 3 milyon tutuklu var oralarda. 1980-
1990 doğumlu, 18-45 yaş arası erkeklerin 
yemeklerine ilaç katılıyor. Kısırlaştırı-
lıyor. Çok sayıda saygın isim yapmış ki-
şiler var aralarında. “Allah’ı inkar et” 
baskısı yapılıyor. İntihar edenler var 
bu yüzden. Sosyal puan veriliyor. Uy-
gur ise eksi 10, hassas kabul edilen 26 
ülkeye gitmişse eksi 10 daha v.s. Gele-
ceği karartılıyor bu fişlemeyle. “Uygun 
Özerk bölgesi” tabeladan ibaret tama-
men göstermelik. Uygulamada yok öyle 
bir şey. Doğu Türkistan’da Çinli oranı 
şimdiden yüzde 47. Böyle devam eder-
se Uygur Türkü yok edilecek. “Kardeş 
Aile” adı altında her eve Çinliler yerleş-
tirilmiş. İnternete erişim yok.

21. yüzyılda Doğu Türkistan’da Çin 
tarafından kurulan adeta Nazi kampla-
rında milyondan fazla Müslüman Türk 
insan tasavvurunu aşan akıl almaz zul-
me tabi tutuluyor ve öldürülüyor. Bir 
gün mutlaka Doğu Türkistanlı kardeş-
lerimiz haklı davalarında sonuca ula-
şacak ve yüzleri gülecek. Masum Doğu 
Türkistanlım ölmesin. Analar dul, ço-
cuklar yetim kalmasın.

ÇİN, UYGUR TÜRKLERİ’Nİ 
ASİMİLE ETMEYE ÇALIŞIYOR

Dünyanın kalpağı, yeni denge ve süper güç olma yolunda büyük 
adımlar atan Çin, bu coğrafyanın tüm nimetlerinden yararlanmak, 
bölgeyi elde tutabilmek için insan haklarını yok sayıyor, bölge 
insanını yıldırarak ve yerinden ederek asimile etmeye çalışıyor.

ANALİZ | DOĞU TÜRKİSTAN

DOÇ. DR. SÜLEYMAN DOĞAN

Yıldız Teknik Üniversitesi, 
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Mesut Özil'den
Mesut Özil’in eski takımı Arsenal, Türk asıllı Alman futbolcunun Uygur Türklerine verdiği 

destek sebebiyle kadro dışı bırakıldığı ve takımdan gönderildiği iddialarıyla ilgili bir açıklama 
yaptı. Mesut Özil, sosyal medya hesaplarından Uygur Türkleri’ne destek mesajı paylaşmıştı.

ÖZEL DOSYA | DOĞU TÜRKİSTAN

Mesut Özil, Aralık 2019’da Çin’de 
zulüm gören Uygur Türkleri için 
sosyal medya hesaplarından bir 
paylaşım yapmış ve bu duruma 

dikkat çekmek için dünyaya seslenmişti. Çin 
ile büyük reklam anlaşmaları olan Arsenal, 
Mesut’un bu hareketinin ardından bir açık-
lama yaparak “Bu açıklama Mesut Özil’in ki-
şisel yorumlarıdır” demiş ve Türk asıllı Al-
man futbolcuyu yalnız bırakmıştı.

Mesut Özil, sözleşmesinin bitimine 6 ay 
kala Arsenal’dan ayrılmış ve Fenerbahçe’nin 
yolunu tutmuştu. Bunun üzerinden yaklaşık 
bir ay geçmişken Arsenal CEO’su Vinai Ven-
katesham, yıldız futbolcunun Uygur Türk-
leri için yaptığı destek açıklaması sebebiyle 

kadro dışı kaldığı ve takımdan da bu sebeple 
gönderildiği yönündeki iddialara yanıt verdi.

“AÇIKLAMAMIZIN 
EKONOMİK BİR SEBEBİ YOKTU”

Arsenal CEO’su Vinai Venkatesham, “İn-
sanlar açıklamaları sebebiyle Mesut Özil’e 
tepki gösterdiğimizi ve onu kadro dışı bırak-
tığımızı söylüyor ama bu hiç adil değil. Ku-
lüp olarak futbolcularımızın bireysel karar 
ve görüşlerine her zaman saygı duyduk ve 
bunlara dahil olmadık. Mesut’un açıklama-
sı sonrası bizden Çin ile ilgili yorum yapma-
mız istendi, biz de bunun oyuncunun kişisel 
görüşleri olduğunu, kendi özgür ifadesiy-
le bu açıklamayı yaptığını söyledik. Bunun 

ekonomik veya ticari bir sebebi yoktu. Ku-
lüp prensibi olarak oyuncuların siyasi ve 
sosyal görüşlerine karışmıyoruz” ifadele-
rini kullandı.

‘BLACK LIVES MATTER’ ÖRNEĞİ
Geçen yaz ABD’de başlayan ve dünyaya 

yayılan ‘Black Lives Matter’ hareketini ör-
nek veren Vinai Venkatesham, “Oyuncula-
rımızın sosyal konularda görüş bildirme-
sini her zaman isteriz. Bazen takım olarak 
karar alıp bunu yaparlar bazen ise birey-
sel olarak. George Floyd öldürüldüğünde 
oyuncularımız bize gelip bu konuda ses çı-
karmak istediklerini söylediler ve yaptılar 
da” diye konuştu.

MESUT ÖZİL’İN MESAJI SONRASI 
NELER OLDU?

Aralık 2019’da Mesut Özil’in Çin’’in Sincan 
Özerk Bölgesi’nde Müslüman Uygur Türk-
lerine karşı sistematik zulmüyle ilgili açık-
lama yapmasının ardından Çin’de Mesut 
Özil’e karşı büyük bir ambargo başlamış-
tı. Premier Lig maçlarını yayınlayan CCTV, 
o dönem oynanan Manchester City-Arse-
nal maçını yayın akışından çıkarmış, Me-
sut Özil’in formaları çeşitli yerlerde halk ta-
rafından yakılmıştı. Çin Dışişleri Bakanlığı 
Sözcüsü Geng Shuang, Mesut Özil’i Sincan 
Bölgesini ziyaret etmek için davet etmişti. 
Çin’in Twitter’ı sayılan Weibo’da o dönem 4 
milyondan fazla takipçisi olan Mesut Özil’e 
bu site üzerinden de tepki ve hakaretler ya-
pılmıştı. Çin Futbol Birliği de, Mesut Özil’in 
yorumunun kabul edilemez olduğunun ve 
ülkedeki milyonlarda hayranının kalbini kır-
dığının altını çizmişti.

 UYGUR TÜRKLERİ’NE DESTEK MESAJI

 Mesut Özil, Aralık 2019’da Çin’de 
zulüm gören Uygur Türkleri için sosyal 

medya hesaplarından bir paylaşım 
yapmış ve bu duruma dikkat çekmek 

için dünyaya seslenmişti.

“Ey Doğu Türkistan. Ümmetin ka-
nayan yarası. Eziyetlere direnen mü-
cahit ve mücahideler topluluğu. Zorla 
İslam’dan uzaklaştırmaya çalışanlara 
karşı tek başına mücadele veren şan-
lı müminler. Kur’anlar yakılıyor, cami-
ler kapatılıyor, medreseler yasaklanı-
yor, din alimleri birer birer öldürülüyor. 
Erkek kardeşler zorla kamplara soku-
luyor. Onların yerine Çinli erkekler ai-
lelere yerleştiriliyor. Bacılar zorla Çin-
li erkeklerle evlendiriliyor. Tüm bunla-
ra rağmen Ümmeti Muhammed suskun, 
sesi çıkmıyor. Müslümanlar sahiplenmi-
yor. Bilmezler mi ki zulme rıza zulümdür.

Hz. Ali ne güzel demiş: “Zulme engel ola-
mıyorsanız, Onu herkese duyurun!” Batı 
medyası ve devletlerinde dahi bu olay-
lar aylardır, haftalardır gündemde iken 
Müslüman ülkeler ve medyaları nerede? 
Bilmezler mi ki, zulmün olduğu yerde 
tarafsızlık, namussuzluktur... Bilmezler 

mi ki yıllar sonra oradaki kardeşlerimi-
zin bu acı günlere dair hatırlayacakla-
rı zalimlerin işkenceleri değil, biz Müs-
lüman kardeşlerin sessizliği olacaktır. 
Ya Rabbi, Doğu Türkistan’daki kardeş-
lerimize yardım eyle... Şüphesiz ki Al-
lah; tuzak kuranların en hayırlısıdır.”

MESUT ÖZİL PAYLAŞIMINDA ŞU İFADELERİ KULLANMIŞTI 
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DİJİTAL BANKACILIK 
PANDEMİDE HIZLA GELİŞTİ

Müşteriler, daha iyi dijital hizmet ve daha uygun fiyatlı ürünlere 
sahip olan rakip bankaları tercih etmeye başladı.

ARAŞTIRMA-HABER: MELİKE KOÇAK

BAIN&COMPANY

11 ÜLKEDE 

ARAŞTIRDI

Artan tüketici talepleri paralelinde 
bankalar son birkaç yılda dijital 
hizmetlere daha çok odaklandı. 
Halen devam eden COVID-19 
pandemisi nedeni ile dünyada 
dijital bankacılık hızla gelişirken, bu 
durum bankalar arasında yoğun bir 
rekabetin yaşanmasına da yol açtı. 
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D ünyanın önde gelen danış-
manlık firmalarından Bain& 
Company’nin hazırladığı “Diji-
tal Bankacılık Kalkışa Geçer-

ken Rakiplere Giden Tüketiciler Yaygınla-
şıyor” başlıklı rapor bankacılık sektörüyle 
ilgili önemli bulguları ortaya çıkardı. Ha-
len devam eden COVID-19 pandemisi ne-
deni ile şube ziyaretleri azalırken tüketi-
ciler ürün satın almak da dâhil bütün iş-
lemler için dijital kanallara ağırlık verdi. 
Bu durum müşterilerin esas bankaları dı-
şındaki bankalardan da ürün almaları so-
nucunu doğurdu. Bir başka deyişle banka 
müşterileri kendi bankalarına belli etme-
den rakip bankaların müşterisi oluyorlar. 

Artan tüketici talepleri paralelinde ban-
kalar son birkaç yılda dijital hizmetlerini 
geliştirmeye odaklandılar. Bankaların mo-
bil uygulamalarını ve web sitelerini geliş-
tirmeleri COVID-19 pandemisi sırasında 
tüketicilere beklenmedik faydalar sağla-
dı. Müşteriler hesaplarını esas çalıştıkla-
rı bankalarda bırakıyor, ama bu bankalar 
yüksek kâr marjına sahip kredi, kredi kar-
tı veya yatırım gibi ürünlerde müşterile-
rini kaybediyorlar. Müşteriler ihtiyaçları-
nı daha uygun karşılayan ürünleri başka 
bankalardan satın almayı tercih ediyor.   

Konuyla ilgili olarak Bain&Company 
Türkiye Finansal Kurumlar Lideri Emre 

Demircan şunları söylüyor:  “Bu araştır-
maya 11 ülkede 56.000’den fazla tüketici 
katıldı. Katılımcılar başka bankalardan 
ürün satın almak konusunda en önemli 
nedenin fiyat uygunluğu olduğunu söylü-
yorlar. Ama aynı zamanda gerekçe olarak 
daha iyi dijital araçlara, basitleştirilmiş sa-
tın alma süreçlerine ve uygunluğa da vur-
gu yapıyorlar. Başka bankalardan ürün sa-
tın alma oranları genç müşteriler arasında 
daha yüksek. Onlar dijital araçlar, kolaylık, 
markalaşma ve güvenlik gibi konulara çok 
daha fazla önem veriyor.” 

Tüketici verilerini taşınabilir yaparak re-
kabeti teşvik eden mevzuatların çoğalma-
sıyla birlikte tüketicinin bu eğilimi devam 
ettiği takdirde gizli kaçışların daha da yay-
gınlaşması beklenebilir. Araştırma yapılan 
11 ülke arasında en yüksek müşteri kaçış 
oranı, dünyanın en rekabetçi bankacılık 
pazarlarından birine sahip olan Birleşik 
Krallık’ta bulunuyor. Tüketici dostu, “açık 
bankacılığı” teşvik eden mevzuatlar daha 
fazla ülkede yürürlüğe girdikçe, o ülkeler-
de de rekabet yoğunlaşabilir.   

 Raporun bulgularını değerlendiren Emre 
Demircan sözlerini şöyle sürdürüyor:

 “Bazı katılımcıların aktif bir şekilde ürün 
seçeneklerini araştırdığı görülüyor. Bazıla-
rı ise reklamlara yanıt veriyor. Başka ban-
ka ürünleri satın alanların yüzde 29’una o 

rakip bankadan doğrudan teklif geliyor. Bu 
grubun yüzde 78’i kendi bankalarından ko-
şulları iyi bir teklif geldiği takdirde o ürünü 
satın almak isteyeceklerini söylüyor. Müş-
teri kaçışlarını önlemek için bankaların pa-
zarlamalarındaki pürüzleri ortadan kal-
dırmaları gerekecek; böylece müşterilerin 
gözü diğer bankaların ürünlerinde olma-
yacak.   Aynı zamanda hesap açılışların-
da mükemmel olmaları gerekiyor; böyle-
ce olası yeni müşterileri kaçırmayacaklar.”  

DİJİTAL ÜRÜNLERE İLGİ ARTTI
Bankaların mobil uygulamalarını ve web 

sitelerini sürekli iyileştirmesi, Covid-19 sal-
gını sırasında müşterilere beklenmedik ka-
zançlar sağladı. Şube ziyaretleri azaldık-
ça birçok tüketici, bankacılık ürünleri sa-
tın alma dahil her türlü işlem için dijital 
kanallara yöneldi.

Ancak dijital satın alımların artmasının 
altında bankalar için can sıkıcı bir zorluk 
yatıyor: İster geleneksel yerleşik şirketler, 
ister genç dijital hamleciler olsun müşteri-
lerin, rakip bankalara gizlice kaçması… Ba-
in&Company’nin  11 ülkedeki yaklaşık 56.000 
tüketiciyle yaptığı ankete göre, anketin ya-
pıldığı ülkeye bağlı olarak, banka ürünle-
rinin yüzde 25 ile yüzde 51 arasındaki bir 
kısmı esas olarak o bankayla birlikte çalış-
mayan müşteriler tarafından satın alınıyor. 

Mevcut eğilimler devam ederse, 
tüketici verilerini taşınabilir hale 
getiren ve dolayısıyla rekabeti art-
tıran düzenlemelerin yayılmasıy-
la birçok ülkede bankaların müş-
teri kayıpları ve başka bankala-
rı tercihler muhtemelen artacak. 
En rekabetçi bankacılık piyasala-
rından birine sahip olan İngiltere, 
ankete katılan ülkeler arasında, 
esas çalıştığı bankayı değil de ra-
kip bir bankayı tercih eden müşte-
riler açısından en yüksek oranına 
sahip. Tüketici dostu, “açık banka-
cılık” düzenleme türleri daha fazla 
ülkede yaygınlaştıkça, bu pazar-
lardaki rekabet de yoğunlaşabilir. 
ABD ve Almanya gibi parçalanmış 
piyasalardaki bankalar, durumu 
tersine çevirmek için şimdi hare-
kete geçmedikçe daha da fazla iş 
ve müşteri kaybedecekler.

Bankalar birçok yeni ürün alımını rakiplerine kaptırıyor.

Bankaların müşteri kaybetmesine yol açan faktörler

Çoğu müşteri özel bir 
teklif verilmesi durumunda 
ana bankasından daha 
fazla ürün satın almaya 
istekli olacak.

Müşteri kaybetmek bir bankanın ekonomisine zarar 
verir. Birincil bankalar müşterilerin mevduatlarını ve 

çekirdek cari hesabını tutma eğiliminde olsalar da, 
özellikle krediler, kredi kartları ve yatırımlar gibi 

yüksek marjlı ürünlerde müşteri kaybediyorlar. 

MÜŞTERİLER ÇALIŞTIKLARI BANKALARI
NEDEN TERKEDİYORLAR?

Bankaların müşterilerini rakip bankalara 
kaptırmalarının arkasında tek bir neden yok.  

Bain&Company’nin anketine katılanlar, en 
çok da hizmet fiyatlarının uygun olmasından 
söz ederlerken, aynı zamanda daha iyi dijital 

araçlardan, daha basit bir satın alma sürecinden 
ve kolaylıktan da bahsediyorlar. Özellikle genç 
müşteriler dijital araçlara, rahatlığa, markaya 

ve güvenliğe daha fazla önem veriyor. 

Bankalar için yararlı bir ilk adım, tüketicilerin arama ve satın alma davranışını incelemek olacak. Bazı 
katılımcılar aktif olarak ürün seçeneklerini arar, diğerleri reklamlara yanıt verir ve rakip bankaları 

tercih  edenlerin yüzde 29’u rakip bir bankadan doğrudan teklif aldıklarından birincil bankaları 
bırakırlar. Bu ikinci grupta yüzde 78’i, zorlayıcı veya eşdeğer bir teklifte bulunulması durumunda birincil 

bankalarından satın almaya istekli olduklarını söylediler. Genç katılımcılar için bu pay daha da yüksek. 

DOSYA | DİJİTAL BANKACILIK



www.ekovitrin.com   •   Mart 202188 Mart 2021   •   www.ekovitrin.com 89

BANKALAR GELGİTİ 
NASIL DURDURABİLİR? 

Bankalar müşterilerini rakiplerine kap-
tırmamaları için neler yapmalı? Birincisi, 
tüketicilerin başka bankaların ürünlerini 
satın almaya kendilerini mecbur hissetme-
meleri için, ana bankaları pazarlamada-
ki anlaşmazlıkları gidermelidirler. Birincil 
bankalar, mevcut müşterileri hakkında en 
iyi bilgiye sahiptirler. Bireysel tüketicilerin 
belirli bir anda ne isteyebilecekleri hakkın-
da daha fazla bilgi edinmek için kullanabi-
lecekleri bilgilere sahiptirler. Bu tür bilgi-
ler, çekici olan kişiselleştirilmiş tekliflerin 
temelini oluşturur.

Bankaların ayrıca hesap açma ve kurma, 

ilk temasta satın alma işlemlerini tamamla-
ma ve sorunsuz dijital ara yüzler sağlama 
temellerinde üstünlük sağlaması gerekir. 
Satış hunisi boyunca herhangi bir noktada, 
bir kusur veya başarısızlık, potansiyel bir 
alıcının kolayca ayrılmasına neden olabilir. 
Daha genç tüketicilerin kolaylık ve rahatlık 
konusunda daha da yüksek beklentileri var.

İngiltere’deki NatWest, son bir kaç yılda 
bu alanlarda önemli ilerleme kaydetti. Ban-
kanın, mobil öncelikli tasarım yaklaşımıy-
la dijital araçların kullanımındaki istikrar-
lı gelişimi, kişiselleştirilmiş açılış sayfala-
rı ve popüler, kullanışlı bir mobil uygulama 
yarattı. Sonuç olarak NatWest, dijital sa-
tış yüzdesini yüzde 30 seviyesinden yüzde 

50’nin üzerine çıkardı ve 2020’nin ortasın-
da pandemi karantinası sırasında yüzde 
80’e ulaştı. NatWest’in kredilerdeki riski, 
2016’da yüzde 50’den, 2019’da yüzde 35’e 
inerek önemli ölçüde iyileşti.

Müşterilerin temel bankacılık ilişkileri 
sadık olma eğiliminde. Ancak çoğu banka, 
yardımcı ürünlerin kişiselleştirilmiş teklif-
leri aracılığıyla daha fazla iktisadi kıymet 
sunarak bu ilişkiden yararlanıyor. İnsan-
ların hayatındaki önemli anlara ulaşan ve 
dijital süreci çok kolay ve rahat hale geti-
ren bankalar, bankacılık ürünlerini daha 
az ticari hale getiriyor, satışları ekonomik 
olarak artırıyor ve pazarlıkta müşterileri 
memnun ediyor.

Sorunsuz bir dijital deneyime sahip olan, istenen satın alma ile ilgili 
sorunları ilk temasta çözen ve hızlı ve sorunsuz bir şekilde tamamlayan 
tüketicilerin bir satın alma olayını kötüye kullanma ihtimali daha düşük. 

Bankaların dijital satış bölümlerini iyileştirmek için çok fırsatı var

DOSYA | DİJİTAL BANKACILIK
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UZMANGÖZÜYLE

Türkiye ekonomisi, sıcak para, 
borsa ve kripto para konu-
sunu sorulu cevaplı olarak 
değerlendirmek istiyorum. 

İşte soru ve cevaplar…

Türkiye ekonomisine baktığımız-
da karşımıza nasıl bir tablo çıkı-
yor? Ekonominin belli başlı sorun-
ları nelerdir?

Türkiye ekonomisinin özellikle son 
2 yıldır piyasa ile inatlaşma netice-
sinde çok ciddi yaralar aldığı görü-
lüyor. Özellikle bir önceki ekonomi 
yönetiminin yaptığı yanlışlar neti-
cesinde kurda ciddi devalüasyon 
olmasıyla birlikte reel ekonomide 
pahalılık, maliyet artışı ve enflas-
yon sorunlarını beraberinde getir-
miş bulunuyor. Bu sorunların önü-
müzdeki dönemde katlanarak devam 
edeceği görülüyor. MB’nin döviz re-
zervlerinin eritilmesinin, Türk Lira-
sının daha kırılgan olması ve piya-
sa fiyatlamalarının sağlanabilmesi 
için daha yüksek faiz yükünün de 
ekonominin sırtına bindiği görülü-
yor. Şimdilik TL’deki değer artışı, as-
lında ekonomi yönetimi için önemli 
bir zaman kazandıracak. Bu zamanı 
doğru değerlendirebilirsek bu yılın 
tekrar Türkiye ekonomisinde az da 
olsa büyüme oranlarına kavuşabi-
leceğimiz bir dönem olmasını umut 
ediyoruz.

YAPISAL ANLAMDA 
ADIMLAR ATILMALI

Ekonominin gündeminde sıcak 
para konusu yer alıyor. Sıcak para 
bir ülkeye neden gelir?

Bizim gibi gelişmekte olan piyasalar 
için sıcak para konusu çokça tartışı-
lan konulardan bir tanesi. Öncelikle 

aynı şekilde hızlıca değer kaybet-
mesine neden olacak. Bu gelen sı-
cak paranın hızlıca çıkmaması için 
gereken önlemler alınırsa sıcak pa-
ranın gelmesini olumlu bulmalıyız. 
Ancak çıkmaya kalkarsa da bütün 
ekonomik rasyoların fiyatlarını et-
kileyecek olması nedeniyle de ciddi 
zararları olacağı muhakkak. Bizim 
gibi cari açık veren ülkelerin kaynak 
bulamadıkları için açıkçası zararı-
na bakmaksızın sıcak parayı kabul 
etmesi çok normal. 

ŞİMDİLİK FAİZ MALİYETİNE 
KATLANMAK ZORUNDAYIZ

Türkiye’ye giren sıcak paranın 
kaynağı hakkında neler söylemek 
istersiniz?

Türkiye’ye giren sıcak paranın 
kaynağında Hedge fonlar ve Katar 
sermayesi olduğunu görüyoruz. Doğ-
rudan sermayenin şu dönem mev-
cut şartlarda gelmesini beklemek 
açıkçası çok iyimserlik olur. İstesek 
de istemesek de bu geçiş dönemin-
de piyasa dinamikleri ve ekonomik 
rasyoların fiyatlanmasındaki den-
gelerin oturması için bu faiz maliye-
tine katlanmak zorundayız. Bu ne-
denle sıcak paranın gelmesinin, hiç 
gelmemesinden çok daha iyi oldu-
ğunu söyleyebiliriz.

BOŞLUĞU SICAK PARA 
DOLDURDU

Sıcak paranın Türkiye ekono-
misine olan katkılarını değerlen-
dirir misiniz?

Sıcak paranın şu anki ekonomiye 
en büyük katkısı yakın zamandaki 
yanlış yönetimler nedeni ile kaçan 
paranın oluşturduğu boşluğu dol-
durması. Çünkü yaklaşık 2-3 yıldır 

sıcak para gelmeli mi? Artıları ve ne-
gatif tarafları var mı? Bunları ma-
saya yatırmak gerekiyor. 

Bildiğiniz gibi sıcak para konusu 
uzun yıllar Türkiye’de özellikle 90’lı 
yıllarda sıkça tartışılan konuların 
başında geliyordu. 2008 yılındaki 
dünya ekonomi buhranından son-
ra Türkiye; ekonomisi ile genç, dina-
mik nüfusu ve AB üyeliği adaylığı ile 
parlayan yıldızdı. Bu süre zarfında 
2008-2014 arası doğrudan yatırım-
lar çekmeye başarmıştık. 2015 yılın-
dan beri maalesef hem sıcak para 
hem de doğrudan yatırım alma duru-
mumuz negatife dönmüş durumda. 

Türkiye’den yatırımcılar gitgide uzak-
laşıp çıkıyorlardı. Geçmiş dönemdeki 
ekonomi yönetimi de düşük kurlar 
dolayısıyla ülkeden çıkmak isteyen 
yabancı yatırımcılara fırsat tanımış 
oldu. Bunun boşluğunu ilk etapta ba-
karsanız giren sıcak para doldurdu, 
fiyatlama dengelerinin oturmasına 
neden oldu. Önü kesilemeyen TL’de-
ki değer kaybının durmasını hemen 
arkasından da TL’nin değer kazan-
masını sağladı.  

BORSA 20 YILDIR 
YERLİ YATIRIMCININ 
İLGİ ODAĞI OLDU

Borsaya baktığımızda nasıl bir 
tabloyla karşılaşıyoruz? Borsa niye 
devamlı yükselişte?

Borsadaki yükselişin birkaç nede-
ni var. Öncelikli nedeni, küresel pi-
yasalarda salgın nedeni ile basılan 

Türkiye ekonomisinin cari açık ve-
ren ve bu açığını da genelde sıcak 
para ve doğrudan yatırımlarla ka-
patmaya çalışan bir ekonomi oldu-
ğunu biliyoruz. Geçtiğimiz yıl yapılan 
yanlış ekonomi politikaları netice-
sinde yabancı yatırımcılar Türki-
ye’den çıkmaya başladılar. Netice-
sinde de kurlardaki devalüasyonu 
yaşamış olduk. Yeni ekonomi yö-
netimi iş başı yapar yapmaz piya-
sadaki taşları yerine oturtunca 
sıcak paranın Türkiye’ye akmaya 
başladığını ve TL’nin hızla değer ka-
zandığını gördük. Sıcak para ne-
den Türkiye’ye geldi? Çünkü artık 
yeni ekonomi yönetiminin piyasa-
larla inatlaşmayacağı mesajı ver-
mesi ve Türkiye’deki faiz oranları-
nın cazibesi ile ciddi bir sıcak para 
akışı olduğunu gördük. Sıcak para-
nın Türkiye’ye gelmesinin başlıca 
nedeni; Türkiye, şu anda dünyada 
en fazla faiz veren ülkelerin başın-
da geliyor. Bugün dünyanın en faz-
la para bolluğu yaşadığı bu dönem-
de bu kadar yüksek faiz veren 3-4 
ülkeden biriyiz. Diğer yüksek faiz 
veren ülkelerle Türkiye ekonomi-
sini kıyaslarsak, G-20 ülkeleri ara-
sına girmeyi başaran bir ekonomi 
ve diğer yüksek faiz veren ülkeler-
den çok daha güvenilir ve sağlam 
bir ülke olduğumuz tartışılmaz bir 
gerçek. Bunu gören Hedge fonlar 
kısa vadeli bu faiz oranlarından ya-
rarlanmak için ülkemize akın et-
tiler. Bu gelen sıcak paranın kalıcı 
kılınabilmesi için ekonomi yöneti-
mi ve icracı iradenin yapısal an-
lamda adımlar atması gerekiyor. 
Gelen sıcak para, vur kaç şeklinde 
kısa vadeli gelip çıkarsa, çıkarken 
hızlıca değer kazandırdığı TL’nin 

paraların çoğu borsalara aktı. Aynı 
mantıkta biz de küresel piyasalardaki 
gibi parasal genişlemeye gittiğimiz 
dönemde sıcak paranın BİST’e gel-
diğini gördük. Fakat bizim borsamız 
20 senedir ilk defa yerli yatırımcı-
nın ilgi odağı oldu. Son verilerle 2.1 
milyon yeni hesap açıldığını gördük. 
Bence en önemli gelişme, tarihimiz-
de belki ilk diyebilirim, yerli yatırım-
cının borsada para kazanabildiği-
ni keşfetmesi oldu. 2000’li yıllarda 
gelen yerli yatırımcı büyük darbe 
almış, arkasından uzunca bir süre 
borsadan uzak durmuştu. Buradaki 
en büyük faktör, küçük ölçekli işlet-
melerin hisse oranlarının, piyasa 
değerlerinin az olması neticesinde 
gelen taleple birlikte fiyatlarda cid-
di artışlara ve bununla paralel ola-
rak da kazançlara vesile olmasıydı. 
Bu bence BİST için çok değerli bir 

SICAK PARA TL’YE DEĞER KAZANDIRDI

Geçtiğimiz yıl yapılan yanlış ekonomi politikaları neticesinde yabancı 
yatırımcılar Türkiye’den çıkmaya başladılar. Neticesinde de kurlardaki 
devalüasyonu yaşamış olduk. Yeni ekonomi yönetimi iş başı yapar 
yapmaz piyasadaki taşları yerine oturtunca sıcak paranın Türkiye’ye 
akmaya başladığını ve TL’nin hızla değer kazandığını gördük.

ERDEM RESNELİ
EKONOMİST-PİYASA UZMANI
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gelişme. Özellikle yerli yatırımcı daha 
küçük hisselere yönelerek burada 
para kazanmayı keşfetti. Bu talebin 
birkaç yıl daha süreceğini bekleyebi-
liriz. Dünyadaki gelişmiş piyasalara 
baktığımızda zaten yatırımcılarının 
çoğunun tasarruflarını borsada de-
ğerlendirdiklerini görüyoruz. Fakat 
bizim ülkemizde tasarruf değerle-
me enstrümanlarında borsa, nere-
deyse en az yatırım yapılan piyasa 
aracı olarak görülüyordu. İlk defa bu 
yıl bu algı değişti. Bunun değişmesi 
aslında Türkiye ekonomisi için de 
önemli bir kaynak olacak. Bu kay-
nağı daha da geliştirirsek proje fi-
nansmanı dahil bir çok reel sektör 
finansmanını borsadan halka arzlar 
yoluyla sağlayabiliriz. Böylece ban-
kaların da Türkiye ekonomisi üze-
rindeki hakimiyeti kırılmış olacak. 

PANDEMİ HİZMET 
SEKTÖRÜNÜ DERİNDEN 
YARALADI

Pandemi ekonomiyi ve piyasala-
rı nasıl etkiledi? Pandemi sonra-
sında ekonominin ve piyasaların 
seyri sizce nasıl olacak?

Pandemi özellikle reel ekonomi-
yi çok olumsuz etkiledi. Yukarıda da 
bahsettiğim gibi ilk etapta borsayı çok 
olumlu etkilese de özellikle hizmet 
sektörünü derinden yaraladı diyebi-
liriz. Çünkü kafe, restaurant, turizm 
ve havayolları turizmini açıkçası if-
las noktasına getirdiğini görüyoruz. 
Bunun yanında haberleşme, internet 
alışveriş hizmetleri yani teknolojik 
ticaretin de patladığını görüyoruz. 
Bence bu pandemi dönemi aslında 
ticaret hayatının da değişim göste-
receğinin ciddi sinyallerini verdi. Ar-
tık bundan sonraki dönemde her şey 
uzunca bir süre eskisi gibi olmayacak. 
Pandemi sonrasında piyasaların de-
ğişim göstereceğini, bol likitide döne-
minden kaynaklanan yeni fırsatlar 
ve zenginler olacağını gördüğümü-
zü belirtmek isteriz. Sektörlerin ba-
zılarının yok olacağını, yeni sektör-
ler ve fırsatlar olacağını da bizim gibi 
pek çok ekonomi uzmanı bu konu-
nun üstünü basa basa vurguluyorlar. 

KIRILGAN BİR EKONOMİ 
OLDUĞUMUZ BİR GERÇEK

Türkiye’deki yabancı sermayenin 
ulaştığı büyüklüğü anlatır mısınız?

Türkiye doğrudan yatırımcı ilgisini 

kazanmış ve yatırım yapılabilir kre-
di notuna ulaşmış bir ekonomi iken 
son dönemde sanki uçurumdan aşa-
ğı atlamış gibi neredeyse 2000’li yıl-
ların rakamlarına ve döngülerine 
gelmiş gözüküyor. Bununla birlikte 
göz ardı edilemeyecek kadar büyük 
bir ekonomi ama aynı zamanda bir 
o kadar da kırılgan bir ekonomi ol-
duğumuz da bir gerçek. Yabancı ser-
maye 3-5 yıl içinde iyice Türkiye’den 
kaçsa da eğer doğru hamleler ge-
lirse tekrar eski günlerine dönme-
sinin çok zaman almayacağı gözü-
küyor. Türkiye, özellikle yapısal re-
formlarla birlikte hızlıca toparlanma 
sürecine girmek zorunda. Eğer bu 
toparlanma süreci uzun sürerse o 
zaman Türkiye ekonomisi ciddi bir 
dar boğaza girebilir. Bu toparlanma 
sürecinde yabancı sermayeye daha 
çok ihtiyaç duyacağımız bir gerçek. 

Kripto para ile birlikte küresel 
para sistemi değişiyor mu?

Kripto para ile birlikte küresel 
para sisteminin değişmesi konusu-
nun açıkçası büyük bir iddia oldu-
ğunu düşünüyorum. Bence küre-
sel para sisteminin değişmesi kısa 
vadeli mümkün olmamakla birlik-
te olsa olsa küresel para sistemine 
kripto paranın yeni bir oyuncu ola-
rak girdiğini söylemek daha doğru 
olur düşüncesindeyim. Bu açıdan 
bakarsak olaya TESLA’nın kripto 
para gibi yaptığı açıklamaları daha 
doğru bir yere oturtmuş oluruz. Bir 
takım teknolojik kolaylıklar getire-
ceği gözüken kripto paralar, şu an 
için biraz da kayıt dışı kapitalin ilgi 
odağı konumunda. Mevcut para sis-
temi değişmeyecek ama yeni bir 
oyuncu olarak kripto paralar ha-
yatımıza girecek.

UZMANGÖZÜYLE

2020’nin özellikle ilk yarısı pande-
mi yoğun dönem olarak tarihe geç-
ti. Bu dönemde nice güçlü görünen 
ülkenin süreçle baş etmede zorlan-
dığı görüldü. Dolayısıyla kredi notla-
rında da düşüşler yaşandı. Öyle ki 
sadece Fitch, 2020’nin ilk 6 ayında 
33 ülkenin notunu indirerek tarihi 
bir rekora imza attı. Yıl boyunca top-
lamda 46 ülkenin notu indi 9 ülke-
nin yükseldi. Türkiye, tek kredi şir-
ketinden tek kademe indirim alan 
14 ülkeden biri olurken 2019’a göre 
4 sıra iyileşerek 87. sıraya yükseldi.

Dünyanın en iyi nota sahip ku-
sursuz 10 ülkesi bulunuyor. Singa-
pur hariç hepsi Avrupalı. ABD’nin 
bir notu S&P’dan kırık olduğundan 
bu ülkelerin ardında. Kusursuzlar-
dan Kanada 2020’de Fitch’den in-
dirim aldı. Brexit sürecindeki Bir-
leşik Krallık da hem Fitch hem Mo-
odys’den bir kademe indirim yedi. 
En iyi nota sahip ülkelerden BAE, 
Kuveyt ve Hong Kong’da 2020’yi ka-
yıpla kapatanlardan.

Avrupa’da Slovenya, Macaristan, 
Portekiz, Rusya, Hırvatistan, Sırbis-
tan, Gürcistan, Yunanistan. (Yunanis-
tan’ın 2 yılda 100’üncülükten 75.liğe 
çıkışı en dikkat çeken hareketler-
den) Okyanusya’da Fiji, Afrika’da Ru-
anda ve Kenya son 2 yılda düzenli 
olarak sıralamasını artıran ülkeler 
olmuştur. 

TÜRKİYE’NİN KREDİ 
NOTU GELİŞİMİ

2000-2001 yıllarında Türk finans 
sisteminin çökmesi döneminde ülke 
kredi notu “B-” seviyesine kadar ge-
rilemiştir. Ak Parti’nin tek parti ikti-
darı ile beraber yapısal iyileştirme 
sürecinin etkisiyle ülke kredi notları 
üç puan artarak 2005 yılında “BB-“ 
(Ba3) seviyesine kadar yükselmiştir. 

Sonraki 5 yıl bir artış yaşanmamıştır. 
2009’da not artırmaya başlayan De-
recelendirme Şirketleri 2012 sonun-
da Türkiye’ye Yatırım Yapılabilir Not 
vermiştir. 2013 yılı Mayıs ayında ise 
Moody’s Türkiye’nin borç yükünün 
GSYH’ya oranının 2009 yılından bu 
yana 10 puan düşerek yüzde 36’ya 
gerilemesi, devlet tahvillerinin vade 
süresinin 4,6 yıla uzaması ve ener-
ji dışı cari dengenin iyileşmesi ge-
rekçeleriyle ülke kredi notunu Baa3 
düzeyine çıkartmıştır. Fitch, Kasım 
2012-Ocak 2017 arasında 50 ay Tür-
kiye’yi Yatırım Yapılabilir Ülke ola-
rak değerlendirirken Moody’s Ma-
yıs 2013-Eylül 2016 arasında 40 ay 
Türkiye’yi Yatırım Yapılabilir Ülke 
olarak değerlendirmiştir.

Kredi notu, kredi riskine yönelik-
tir. Notun düşmesi kredi verenlerin 
yükleneceği riskin arttığını gösterir. 
15 Temmuz 2016 darbe girişimi son-
rasında notu izlemeye alan kuru-
luşlardan Moodys 23 Eylül 2016’da 

Türkiye’nin kredi notunu yatırım 
yapılabilir seviyenin altına indirir-
ken Fitch, 27 Ocak 2017’de kredi 
notunu yatırım yapılabilir seviye-
nin altına indirmiştir. Son yıllarda 
kredi notu düşüşümüz devam et-
miştir. Pandemi yılı 2020’de 3 kredi 
şirketince yaşananlar ise şöyledir:

n S&P 2018 Ağustos’unda kurun 
yükselmesinin ardından korkudan 
B+’ya düşürdüğü notu ve durağan 
görünümü 2,5 yıldır değiştirmedi. 

n 21 Ağustos’ta Fitch, notu BB ko-
rudu ama görünümü negatife çekti. 
TCMB’nin sınırlı bağımsızlığı ve li-
rayı savunmak için büyük kur mü-
dahaleleri gerekçeler arasındaydı.

n 11 Eylül 2020’de takvim dışı bir 
değerlendirme ile Moodys, Türki-
ye’nin kredi notunu B1’den B2’ye 
düşürerek tarihin en düşük sevi-
yesine indirirken üstelik görünü-
mü de bir daha not indirmeye ya-
kın olarak negatif seçti. “TCMB’nin 
eksi rezervleri bir ödemeler den-
gesi krizini hazırlıyor olabilir” dedi. 

Bu durumda 2021 başı itibariy-
le 3 kurum, 3 farklı kademede not 
veriyor bize. En iyisi Fitch, en kötü-
sü Moody’s. Son indirimden sonra 
ekonomi yönetimi değişti. TL son 4 
ayda yüzde 20 değerlenirken, ülke-
ye sıcak para girişi devam etmekte. 
Bu halde, 2021 yılında kredi dere-
celendirme şirketlerinden bir po-
zitif hamle beklenebilir.

2018 sonunda 82. sırada yer alan 
Türkiye, 2019’da 91. sıraya gerile-
mişti. 2020’de az kayıpla atlatan-
lar arasında yer alınca 4 sıra yük-
selerek 87. sırada yer almıştır. Bu 
durumda Türkiye’nin denk nottaş-
ları; 85 Senagal, 86 Ürdün 88 Ar-
navutluk 89 Kenya, 90 Karadağ ve 
91 Ruanda’dır.

Her yıl yaptığımız dünya kredi notlarındaki gelişim değerlendirmemizi 
bu yıl da yapalım. Yazıda da göreceğiniz üzere 2020’de dünyada 
Türkiye dahil 46 ülkenin notu düştü ama 2021 için iyimseriz.

YUNUS KAYA

Alnus Yatırım Menkul Değerler AŞ 
Araştırma Müdürü

KREDİ NOTUNDA DÜNYA VE TÜRKİYE’NİN YERİ 

UZMANGÖZÜYLE
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KRİPTO PARA
GELECEĞİN 

PARA BİRİMİ Mİ?
NE KADAR GÜVENİLİR?

Takas işlemlerinde kullanılabilen, tamamen dijital, şifrelenmiş, sanal 
para birimi olarak tanımlanan kripto para, kimilerine göre geleceğin 

para birimi olarak değerlendiriliyor. İlk kripto para olan Bitcoin, 2009 
yılının başlarında Satoshi Nakamoto kod adıyla ortaya çıkan kişi 

ya da kişiler tarafından geliştirildi. Yasallığı ülkeden ülkeye değişen 
kripto parayı bazı ülkeler yasaklarken bazı ülkeler sınır getirdi. Bazı 

ülkeler ise kripto paranın kullanımına ve ticaretine açık açık izin 
veriyor. Bütün dünya piyasalarında yükselişini sürdüren kripto para, 

geleceğin para birimi mi olacak? Bu dijital paraya ne kadar güvenilir? 
Uzmanların analizleriyle “kripto para”yı mercek altına aldık.

HAZIRLAYAN: SİNAN SAYGI

ÖZEL DOSYA | KRİPTOPARA
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2021 YILI KRİPTO PARA 
BEKLENTİLERİ NELER?
Bankaların döviz ve altın gibi anlık piyasa verilerinin yer aldığı listelere giren kripto 
paralar, acaba ne kadar güvenilir? Kripto borsa platformları ve ekonominin önemli 

isimleri 2021 yılı için kripto para sektörüyle ilgili beklentilerini açıkladı.

KRİPTOPARA | HABER

K ripto paralarda 2020 diplerin ve 
zirvelerin yılı olması ile birlikte 
2021’deki performansları daha 
da fazla merak edilmeye başla-

dı. Bitcoin’in tüm zamanların en yüksek ta-
rihi seviyesine ulaşması, kripto paralarda 
2021 yılının neler getireceğine dair akıllarda 
birçok soru oluşturdu. Kripto para borsa-
sının önemli platformları Paribu, Vebitco-
in’e göre kurumsal yatırımcıların da bu pi-
yasaya girmesi ile kripto paralar bu yıl daha 
fazla değer kazanacak. BTCHaber.com plat-
formu yazarları Emre Alkin, İsmail Hakkı 
Polat ve Erkan Öz de kripto para piyasala-
rına dair önemli değerlendirmelerde bu-
lunarak kripto paraların daha fazla konu-
şulacağına ve önem kazanacağına dikkat 
çekiyorlar. Bankaların döviz ve altın gibi an-
lık piyasa verilerinin yer aldığı listelere gi-
ren kripto paralar, acaba ne kadar güveni-
lir? Kripto para borsa platformları ve fark-
lı uzmanların kripto para piyasası ile ilgili 
görüşleri şöyle:

Prof. Dr. Emre Alkin:
“KRİPTO PARALARIN GÜNLÜK 
HAYATTA KULLANIMA                                   
GEÇMESİYLE DALGALANMALAR 
DİNECEK” 

Hızlı yükselişlerin arkasından 
gelen satışlar her zaman yatı-

rım araçları için hayırlı bir ge-
lişme. Özellikle büyük yatırım 
fonlarının bile ilgi göstermeye 
başladığı kripto paralar, Ame-
rikan seçimleri, Brexit, Avru-

pa Birliği’nin içinde bulunduğu 
durum ve diğer ekonomik geliş-

melerden birebir etkilenmeye başladı. 

Bu dalgaların dinmesi için kripto paraların 
artık bir alışveriş değeri olarak kullanılma-
sı ve yaygınlaşması gerekiyor.

Güçlü paralarla alakalı güvensizliğin zir-
ve yaptığı bir yıl oldu desem abartılı olma-
yacak. Büyük bir borçluluk ve işsizlik denizi 
içinde yola devam ederken kripto paraların 
da bu gelişmelere bağlı olarak dalgalandı-
ğını ama yıl sonuna doğru değer kazandı-
ğını gördük. Ancak kripto paraların yaygın 
şekilde kullanımı ile alakalı ciddi bir direnç 
gösteren devletler, özellikle doların haki-
miyetinin bitmesini istemeyen Amerika 
Birleşik Devletleri bu eğilime 2021’de de 
devam edecek gibi gözüküyor. Ben şim-
diden uyarayım.

2021 yılında da şirketlerin adaptasyon 
süreçleri sancılı olacak diyebilirim. Sanı-
yorum euro ve dolar haricindeki parala-
rın da sert dalgalandığı bir yıl yaşayaca-
ğız. Bu sebeple kripto paralara olan ilginin 
dalgalı olarak artacağını tahmin ediyorum. 
Bu arada kripto paralardan bağımsız ola-
rak devletlerin tamamen kağıt paradan di-
jital paraya geçiş yapacakları da anlaşılıyor. 
Sanıyorum gelecek yıl bu konuda ciddi bir 
kafa karışıklığı oluşacak. Devlet otoritesi-
nin ürettiği dijital paranın kullanımı artar-
ken, kripto paraların alışveriş süreçlerine 
dahil olmalarında yeni engeller ortaya çı-
kabilecek. Ancak kripto paraların mali de-
ğer taşıması, geceden sabaha bile alışve-
rişte kullanılmaları sonucunu yaratacak. 
Yeter ki bu konuda cesur adım atan pera-
kende noktaları ortaya çıksın. Kripto para-
ların önündeki tek tehlike, işlem kazançla-
rından vergi alınmaya başlanması. Ancak 
bu gelişmenin de devlet otoritesinin krip-
to paraları tanıması anlamına gelecek ki, 

şerden hayır doğacak desem yanlış olmaz.

Paribu İş Geliştirme Yöneticisi 
Akar Aydemir:
“2021 YILINDA KRİPTO PARAYA 
İLGİ DEVAM EDECEK”

Fiyatlar uzun bir dönemdir yukarı trend-
de ve özellikle son dönemde çok daha belir-
gin bir yükseliş gözlemliyoruz. Bu da 2020 

yılı boyunca devam eden ilgiyi çok 
daha dik bir açıyla artırdı. Pek çok 
gün hacimlerimizde 200-250 Mil-
yon USD’lik bir günlük değerlere 
ulaştık. Bununla beraber boğa 
diye adlandırdığımız bu dönem-
ler kendi içinde sert düzeltmeleri 

barındırır. Aslında bu durum sağ-
lıklı fiyat oluşumlarını da destekler.

2021 yılına yatırımcı profilinin dönüştü-
ğü, öncekinden çok daha derin ve geniş katı-
lımlı bir piyasayla başladık. Katılımda artışın 
devam edeceğini öngörüyoruz.  Kurumsal 
ilginin genel itibariyle gelip geçici bir heves 
olmaktan uzak olduğunu biliyoruz. Bir kez 
piyasaya giren kurumsal aktörlerin, fiyatlar 
ne olursa olsun, uzun yıllar boyunca piya-
sanın içinde olacağını beklemek doğal. Bu 
da piyasada derinliği, sağlıklı fiyat ve miktar 
hareketlerini artıracaktır. Bununla beraber, 
2021’de pandemi ile mücadeleye odaklanan 
kamu ilgisinin kripto para regülasyonlarını 
yeniden gündeme alması beklentimiz mev-
cut. Dünya genelinde yeni düzenlemelerin 
haberlerini de çok fazla duyacağız.

Vebitcoin CEO’su İlker Baş:
“BİTCOİN’İN DEĞERİNİN DAHA 
FAZLA ARTMASINI BEKLİYORUZ”

Uzun süredir en yüksek seviyeye gelen 

Bitcoin, tüm yatırım fonlarının ve bankala-
rın ilgisini çekti. Bunun sonucunda Bitcoin 
büyüyen bir değer olarak önemli kademe-
lerde kendine yer ediniyor. Bu ilgi üzerin-
den kendi değerini yükselten kripto para 
sektöründe, beklenen bir dalgalanma mey-
dana geldi. Bitcoin’in en büyük avantajı bu 
teknolojiye herkesin ulaşabilmesi. Bu yüz-

den de değerinin daha fazla art-
masını bekliyoruz.

2020 yılında, uzun süredir 
kripto para dünyasında özel-
likle son dönemde gerçekle-
şen regülasyonlar, Bitcoin ve 

türevlerine güveni giderek ar-
tırıyor. Bitcoin eskiden daha dar 

alanlı bir kitlede iken geniş bir kit-
leye dağılarak, kendine genel bir kullanıcı 
profili yaratmaya başladı. 2020 yılı, kripto-
nun daha çok benimsendiği ve blokzincirin 
de diğer alanlarda kendini gösterme fırsatı 
yarattığı bir yıl oldu.

2021 yılı kripto sektörü açısından her ge-
çen gün ivme kazanılan bir dönem olacak. 
Ekonomik özgürlüklerin benimsenmesi ve 
daha fazla bilgilenme çalışması ile birlik-
te gelişmekte olan Bitcoin ve türevleri, bu 
sektörde kendini daha da doğrulayarak 
emin adımlarla ilerleyecek. 2021 tahmin-
lerimizde hızla yükselişe devam edeceği-
ni söyleyebiliriz.

Ekonomi Gazetecisi Erkan Öz:
“PİYASALAR YÖN BULMAYA 
ÇALIŞIYOR”

Piyasalar yön bulmaya çalışıyor, geçtiği-
miz dönem bu bir önceki tarihi zirve yaka-
lanınca Bitcoin’de sert bir düzeltme olmuş-
tu. Piyasa burada acaba sert bir 
düzeltme mi olacak diye bek-
lemeye başladı. Teknik ola-
rak mı yoksa Bitcoin tekni-
ği bir kenara bırakıp sürp-
riz yapıp şu anda bulunduğu 
rakamın daha da ötesine gi-
decek mi diye bir bekleyiş içe-
risinde. Bunu da önümüzdeki 
günlerde haftalarda hep beraber göreceğiz.

Altın ve gümüş bir miktar dinlenmeye çe-
kildiler. Yazın özellikle çok hızlı fiyat artışı 
yaşandıktan sonra 2021 yılında muhteme-
len Bitcoin sahnede ön planda ve başrolü 
oynayacak. Altın ve gümüş tekrar yükse-
lişlerine devam edebilirler, bu Amerika da 
meydana gelecek bazı gelişmelere ve özel-
likle de Amerika Merkez Bankası’nın daha 
fazla para basmasına bağlı olacak. Böyle bir 
para basılma durumu elbette Bitcoin’i de çok 
daha yüksek performanslara taşıyabilir. Bit-
coin dışındaki diğer altcoinler de yine ralli 

sezonunda yükseliş gösterebilir. Tabi yatı-
rımcıların Bitcoin kripto paralar ve çeşitli 
altcoinlere yatırım yaparken bu piyasanın 
her zaman çok yüksek riskli aynı zamanda 
çok yüksek değişimlere, volatilitelere açık 
bir piyasa olduğunu unutmamaları gereki-
yor. 2017 yükseliş sezonunda birçok düzelt-
me olmuştu, bunlardan dördü de yüzde 30 
civarında düzeltmelerdi. Her an Bitcoin’de 
yine böyle bir düzeltme olabileceğini bunun 
alt coinleri de etkileyebileceğini akıldan çı-
karmamak ve yatırım stratejilerini buna göre 
yapmakta büyük fayda görüyorum.

Kadir Has Üniversitesi Öğretim 
Görevlisi İsmail Hakkı Polat: 
“BİTCOİN, ER VEYA GEÇ 
KÜRESEL BİR PARA BİRİMİ 
HALİNE GELECEK”

Bitcoin 2020 yılına iyi başlamıştı fakat 
pandeminin etkisiyle Mart ayında yaşadı-
ğı çöküş ile kripto paraların güvenli bir li-
man olup olmadığı tartışılmaya başlandı. 

Ancak daha sonra tüm gelenek-
sel finans araçlarından, hatta 

altın ve gümüşten bile pozitif 
ayrışarak getirisi en yüksek fi-
nans araçlarından biri konu-
muna geldi. Özellikle 2020 yı-
lında ABD’deki yatırımcıların pi-

yasalara hücum etmeleriyle ve 
Paypall gibi ödeme sistemlerinin 

artık kripto para alım satımına izin vere-
ceklerini söylemeleriyle birlikte kripto pa-
raların yükselişi kaçınılmaz oldu.

2021 öncelikle Bitcoin için sistem tarafın-
dan kabul yılı olacak. 2021 yılında pandemi-
nin ekonomilerinde olumsuz etkilerini his-
setmeye devam eden devletlerin, Bitcoin’e 
karşı aşırı izdiham karşısında bir düzen-
lemeden kaçamayacakları kanaatindeyim. 
Kripto para dünyasında iyi ve kötü senar-
yolar tabii ki mevcut fakat hangi senaryo 
işlerse işlesin, 2021 yılından itibaren Bit-
coin’in finans piyasaları dahilinde er yada 
geç kabullenileceği bir döneme gireceğiz. 
Bu doğrultuda Bitcoin’in de bugüne kadar 
yüksek inişli çıkışlı karakterinden kurtu-
larak parasal sistem içinde daha istikrarlı 
bir şekilde hareket edeceğini öngörüyorum. 
2021 yılı ve devamı 2022 yılında Bitcoin’in 
üçüncü ve son yükselişi olacağını düşünü-
yorum. Bitcoin aslında bu görkemli yükse-
liş sonrasında yaşlı bir kripto para olarak 
ama onların atası konumunda ve parasal 
dönüşümün de öncüsü olarak kendi say-
gın yerinde istikrarlı bir grafik çizmesini 
ve dönüşüm bayrağını yeni nesil dijital pa-
ralara devretmesini bekliyorum. Bunun tek 
istisnası da devletlerin Bitcoin’i el birliği ile 

sistemin dışına itmeleri olur ki işte o zaman 
onlar için kabus bir senaryo işlemeye baş-
lar. Bitcoin er yada geç ama kuvvetle muh-
temel küresel bir para birimi haline gelecek.

UZMANLARIN GÖZÜYLE “KRİPTO PARA” 

“BİTCOİN 
DOLAR İÇİN

BİR TEHDİT DEĞİL”
ABD Merkez Bankası (Fed) St Louis 

Başkanı James Bullard, son dönemde 
hızla yükselen Bitcoin’i dolara karşı bir 
tehdit olarak görmediğini söyledi. Bul-
lard, “Bu konuda, yalnızca Fed politikala-
rını düşünüyorum; gördüğüm kadarıyla 
bu politika dolar ekonomisine dayan-
maya devam edecek” dedi. Görülebildi-
ği kadarlık bir süreçte, küresel ekono-
minin dolar bazlı olmayı sürdüreceği-
nin altını çizen Bullard, “Altın fiyatları 
yükselse ya da düşse, Bitcoin’in fiyatı 
yükselse ya da düşse, bu durumu et-
kilemez” diye konuştu. Analistler, Bul-
lard’ın bu konuda, Bitcoin’in tarihinde 
ilk kez 50,00 doları aştığından kısa süre 
sonra konuştuğuna dikkat çekiyor. Bit-
coin’in toplam piyasa hacmi ise yakla-
şık 2.0 milyar dolarlık artışla 919 mil-
yar dolardan, 912 milyar dolara yüksel-
di. Böylece, JPMorgan Chase, Bank of 
Amerika ve Citigroup gibi devleri piyasa 
değerine göre en iyi varlıklar listesin-
de geride bırakarak, 9. sıraya yerleşti.

ABD MERKEZ BANKASI 
(FED) ST LOUİS BAŞKANI 

JAMES BULLARD:
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“TÜRKİYE’DE KRİPTO PARAYA
İLGİ GİDEREK ARTIYOR”

“Türkiye’de giderek artan bir ilgi sözkonusu. Özellikle sosyal medyayı kullanan kitlenin 
ilgi düzeyi çok yüksek. Küresel anlamda baktığımız zaman en çok Bitcoin, sonra Ethereum 
aramaları ilk sırada yer alıyor. Tabanda kripto para ilgili yükselirken kurumsal firmalar hem 

alımlarına hem de ‘kripto para ödeme seçenekli’ ürün gamını artırmaya devam ediyor.”

“Verilen teşvik paketlerinin 
geçtiğimiz dönemde kripto 

paralarda kullanıldığını 
gördük. Sürecin devamında, 

teşvik paketlerinin 
kapsamının ve miktarının 

artması teşviklerin bir 
bölümünün kripto paralara 

kaymasını tetikleyebilir. 
Yatırımcı, enflasyondan 
kaçma güdüsüyle, sınırlı 
arza sahip olan Bitcoin’e 

kaymaya devam edebilir.”

SÖYLEŞİ | HELİN ÇELİK

B üyüklüğü 920 milyar doları aşan 
kripto para sektörüne ilgi her ge-
çen gün artıyor. Bitcoin hariç, alt-
coinlerin piyasadaki payı ise 330 

milyar dolara ulaşmış durumda. Pandemi-
nin etkisiyle dijital dönüşüm hızlanınca, krip-
to para sektörü de hızlı bir gelişim trendine 
girdi. Piyasanın 2021’de daha da yükselen 
bir ivmeyle gelişimine devam edeceği öngö-
rülüyor. Bittrt Araştırma Müdürü Helin Çe-
lik, kripto para sektörüyle ilgili Ekovitrin’in 
sorularını yanıtladı. 

Kripto para sektörünün ulaştığı büyük-
lüğü rakamsal verilerle anlatır mısınız?

Kripto para piyasası toplam büyüklüğü ve 
hacmine baktığımız zaman 920 milyar do-
ların üzerinde olduğunu görüyoruz. Bitcoin 
hariç, altcoinlerin piyasadaki payı ise 330 
milyar dolara tekabül ediyor. Piyasa haki-
miyet oranları kapsamında incelediğimiz-
de, Bitcoin, piyasa içerisinde yüzde 63 ora-
nında hakimiyete sahip. Altcoinlerin lideri 
ise Ethereum. Ethereum’un piyasadaki ha-
kimiyet oranı yüzde 16 seviyelerine yaklaş-
mış durumda. 

Finansal piyasalar içinde diğer enstrü-
manların hacmini incelediğimizde, kripto 
paraların olgunlaşmaya ve hacimsel ola-
rak genişlemeye müsait yapıda olduğunu 
görüyoruz. Zamanla kurumsal aktörlerin 
ve halihazırda çekimser kalan bireysel ak-
törlerin katılımıyla birlikte piyasa derinliği-
nin de artmasını bekleyebiliriz. Bu durum 
önümüzdeki süreçte likiditesi yüksek bir pi-
yasada işlem yapma fırsatını da sunacak. 

VENEZUELA’DAN YÜZDE 100 
DİJİTAL PARAYA GEÇİŞ

Dijital paraya geçiş sürecinde şu anda 
geçerli olan paralar hangileri?

Şu an, Venezüella’nın dijital petrosu ve 

Çin’in dijital yuanı aktif bir şekilde kullanılı-
yor. Venezuela, yüzde 100 dijital paraya geçi-
şin evresini yakın zamanda tamamlayacak. 
Bolivar serbest düşüşte ve ülke, hiperenf-
lasyonla mücadele içinde. Ülkede ticaretin 
yüzde 77’si kredi kartı ile yüzde 18’i dolarla, 
sadece yüzde 4’ü ise Bolivar’la yapılıyor. Çin 
dijital yuan konusunda pilot bölgelerini çok 
iyi yönetiyor ve pilot bölgede binlerce nok-
tada dijital kullanımları devam ediyor. 2022 
yılında İsveç ise tamamen dijital kronu piya-
saya sürüyor. Ülkede 10 harcamadan sadece 

1’inin nakit olarak yapılması İsveç’i aksiyon 
almaya iten bir güç oldu. İsveç Merkez Ban-
kası ayrıca dijital paraları destekleyen pilot 
proje üzerinde de çalışıyor. 

“YATIRIMCI, KARTLARINI KRİPTO 
PARALARDAN YANA KULLANDI”

Pandemi süreci kripto para sektörünü 
nasıl etkiledi?

Yıl içerisinde COVID-19 süreci ve sürecin 
ekonomiler üzerinde yarattığı etki, finansal 
ürünlerin fiyatlaması üzerinde etkili oldu. 

Küresel ekonomiyi sarsan ve yeni gelişme-
leri mecburi kılan bu süreç, dijitalleşmenin 
gerekliliğini hem kurumsal aktörlere hem 
de ülkelere kanıtlamış oldu. Üretim-tüke-
tim dengesizliği, karantinalar ve kısıtla-
malar ekonomiler üzerinde tahribata yol 
açarken yatırımcı, kartlarını kripto para-
lardan yana kullandı. Parasal genişleme, 
teşvik paketleri derken ekonomiyi canlan-
dırmak için adımlar atılsa da enflasyon ve 
ekonomik kriz ihtimali yatırımcıda kripto 
para algısını canlandırdı.

Süreç içerisinde piyasaya yeni aktörler 
girdi ve kurumsal yatırımcının ilgisi, başta 
Bitcoin olmak üzere, kripto para piyasasına 
kaydı. Bu rüzgarın daha kuvvetli esmesini 
sağlayan açıklama ise Dünya Sağlık Örgü-
tü’nden (WHO) geldi. WHO’nun “banknotlar 
virüs riski içeriyor” açıklamasından sonra 
bazı ülkeler banknotları dezenfekte etme 
yoluna gitse de devletler, daha önce mesa-
feli baktıkları kripto paralarla uzlaşma yo-
luna gitti ve sürecin parçası olmak adına 
kendi dijital para birimleri projelerine hız 
kazandırdı.

“YATIRIMCI, BİTCOİN’E KAYMAYA 
DEVAM EDEBİLİR”

Pandemi sonrasında kripto para sektörü-
nün geleceğini nasıl değerlendiriyorsunuz?

2021 yılında da güncel bazı meselelerin 
hala masada durduğunu görüyoruz. CO-
VID-19 sürecinin ekonomiler üzerinde ya-
rattığı daralma henüz aşılamadığı gibi ne 
zamana kadar piyasanın likit tutulabileceği 
ve bu likit bolluğunun nasıl bir enflasyon ya-
ratacağı yatırımcıda açmaz yaratıyor. Veri-
len teşvik paketlerinin geçtiğimiz dönemde 
kripto paralarda kullanıldığını gördük. Sü-
recin devamında, teşvik paketlerinin kap-
samının ve miktarının artması teşviklerin 
bir bölümünün kripto paralara kaymasını 
tetikleyebilir. Yatırımcı, enflasyondan kaç-
ma güdüsüyle, sınırlı arza sahip olan Bitco-
in’e kaymaya devam edebilir.

Öte yandan, yukarıda saydığımız bu se-
bepler, kurumsal şirketlerin dikkatini daha 
fazla Bitcoin’e kanalize etmelerine sebep ola-
bilir. Yıl içerisinde Grayscale, MicroStrategy, 
MassMutual, PayPal gibi uluslararası şirket-
ler, Bitcoin’den yüklü alımlar gerçekleştir-
di. Fonlarının bir bölümünü kripto paralara 
ayıran şirketlerin önümüzdeki yıl içerisin-
de de yatırımlarını artırmaları bekleniyor. 
Öyle ki, PayPal’ın kripto para piyasasına gi-
rişi hacimde patlama yaratmıştı ve son ve-
rilere göre bu alımlar başladıktan sonraki 
iki ay şirketin tüm BTC arzlarını topladığı 
ortaya çıktı. Sonraki süreçte ise talep eğrisi 
yükselmeye devam etti. Böylelikle borsalarda 

tutulan BTC miktarları oldukça azaldı ve Bit-
coin arz sıkıntısı meydana geldi. Kurumsal 
aktörlerin alımlarına devam etmesi ise arz 
sıkıntısının devam etmesine ve yukarı yönlü 
fiyat hareketlerinin görülmesine neden ola-
bilir. (Ancak, bu kadar yüklü alımların birkaç 
elden yapılıyor olması, olası bir satış kara-
rında piyasayı şoka sokabileceğinden dola-
yı dikkat edilmeli ve şirketlerin yatırım fel-
sefeleri yakından takip edilmeli.)

Öte yandan, Ethereum’daki gelişmelerin 
önümüzdeki yıl içerisinde de devam etme-
si bekleniyor. Gelişen DeFi projeleri, Ethe-
reum tabanında kilitli tutulan ETH miktar-
ları ve Şubat ayında Ethereum’un CME’de 
listelenme süreci ve kurumsalların Ethe-
reum alımları yakından izlenmeli.

Özellikle vurgulamak istediğiniz mesa-
jınız var mı?

Türkiye’de giderek artan bir ilgi sözkonu-
su. Özellikle sosyal medyayı kullanan kitle-
nin ilgi düzeyi çok yüksek. Küresel anlamda 
baktığımız zaman en çok Bitcoin, sonra Et-
hereum aramaları ilk sırada yer alıyor. Ta-
banda kripto para ilgili yükselirken kurum-
sal firmalar hem alımlarına hem de ‘kripto 
para ödeme seçenekli’ ürün gamını artırma-
ya devam ediyor. Bu noktada, Starbucks pi-
lot denemelere başladı. İsteyen kullanıcılar 
bazı bölgelerde uygulama üzerinden para 
ekleyerek ödeme yapabilecekler. Coca-Cola, 
Avusturya ve Yeni Zelanda’da 2 binden faz-
la bankomatta kripto para ödemesi kabul 
edecek. Burada tabandan yayılan ciddi bir 
talep ve evrim geçiren sistemler olduğunu 
görüyoruz. Bu evrimleşmenin ise sektör-
ler arasında yayılabileceğini düşünüyoruz.

Hazine ve Maliye Bakanlığı’nın kripto 
para konusundaki açıklamasını nasıl de-
ğerlendiriyorsunuz?

BTCUSD’nin 58.000 seviyesini test etme-
sinin ardından yaşanan düzeltme, Yellen’in 
açıklamaları ve tahvil faizlerindeki artış ne-
deniyle derinleşti. Son zamanlarda yaşanan 
oynaklık Hazine ve Maliye Bakanlığı’nın dik-
katini de çekti. Konuyla ilgili açıklama yapan 
Hazine Bakanlığı, SPK ve BDDK ile dirsek te-
ması içerisinde olduklarını belirterek geliş-
meleri yakından hassasiyet içerisinde takip 
ettiklerini dile getirdi. Kripto para alım/satım 
platformlarına gelmesi beklenen düzenle-
melerin çerçevesinin çizilmesi bekleniyor. 
Burada, öncelikli olarak, yatırımcıyı koru-
maya ve bilgilendirmeye yönelik adımların 
atılması gündeme gelebilir. Türkiye’de mo-
bil cihazlar finansal aktiviteler için fazlasıy-
la kullanılıyor. Dijitale yatkın olmak kripto 
paralara olan ilgi düzeyini de artırıyor. Öyle 
ki, yakın zamanında yapılan araştırmalar 
genç nüfusunun kripto paralara olan ilgi-
sinin Avrupa’da ilk sırada, dünyada ise 4.sı-
rada yer aldığını gösteriyor. Kamu alanında 
ise blokzincir teknolojisi kullanımı fazlasıyla 
araştırılıyor ve uygulama alanları genişletil-
meye çalışılıyor. Bu sebeple, yapılacak olan 
düzenlemenin hem uzlaşmacı hem de ko-
runaklı bir alan çerçevesi çizilmesi niteli-
ğinde olması beklenebilir. 

BİTTRT ARAŞTIRMA MÜDÜRÜ HELİN ÇELİK: 

HELİN ÇELİK: “Yıl içerisinde COVID-19 
süreci ve sürecin ekonomiler 

üzerinde yarattığı etki, finansal 
ürünlerin fiyatlaması üzerinde etkili 

oldu. Küresel ekonomiyi sarsan ve 
yeni gelişmeleri mecburi kılan bu 
süreç, dijitalleşmenin gerekliliğini 

hem kurumsal aktörlere hem de 
ülkelere kanıtlamış oldu. Üretim-

tüketim dengesizliği, karantinalar 
ve kısıtlamalar ekonomiler üzerinde 

tahribata yol açarken yatırımcı, 
kartlarını kripto paralardan yana 

kullandı.”
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“KRİPTO PARA ALANLAR GÜVENLİ 
OLUP OLMADIĞINA DİKKAT ETMELİ”
“Hayattaki her şey gibi kripto paranın da gelecekte, hem iyi hem de kötü sonuçları olabilir. 

Bugün birçok kişi tarafından kripto para kavramının gerçek değerinin anlaşılmadığı, 
sadece fiyat ve dalgalanmalar tarafından yönlendirilen spekülatif işlemlere odaklanıldığını 
söyleyebilirim. Kripto para almadan önce işlem yapılacak platformun güncel olması ve bir 

çeşit güvenlik sertifikası olan SSL ile korunmasına dikkat etmek gerekiyor.”

İ lk kez 2008 yılında oluşturulan kripto 
para birimi Bitcoin, günümüzde her-
hangi bir kurum ya da kuruluşa bağ-
lı olmaksızın herkes tarafından kul-

lanıma açık bir teknoloji haline geldi. Krip-
to paraların alışverişlerde kullanılabileceği 
gibi yatırım amaçlı da değerlendirebildiği-
ni belirten uzmanlar, şifreli para birimle-
rinin toplam piyasa değerinin 700 milyon 
doları aştığını belirtiyor. Uzmanlar, kripto 
paraların siber saldırıların hedefinde olan 
bir teknoloji olması sebebiyle çalınma ris-
kinin de olduğuna dikkat çekiyor. Üsküdar 
Üniversitesi Bilgisayar Mühendisliği Bölü-
mü Öğretim Üyesi Prof. Dr. Serhat Özekes, 
piyasa değeri giderek artan kripto paralar-
la ilgili önemli değerlendirmelerde bulundu.

“KOLAY KULLANIM 
İMKÂNI SAĞLIYOR”

Kripto para sahteciliğinin neredeyse im-
kânsız olduğunu ve güvenliğinin kriptogra-
fi yöntemleriyle sağlandığını belirten Prof. 
Dr. Serhat Özekes, “Kripto para herhangi 
bir kurum ya da kuruluşa bağlı olmayan 
ve herkesin kullanımına açık bir teknoloji. 
Geçmiş ve gelecekteki tüm transfer işlem-
leri şifrelenmiş, dağınık ama birbirine bağlı, 
tekel kontrolünde olmayan ve sürekli büyü-
yen bir veri tabanı olan blokzincire işleni-
yor. Kişiler sahip oldukları kripto paraları, 
cüzdan adı verilen programlar sayesinde 
kolaylıkla kullanabiliyor” dedi.

“PİYASA DEĞERİ 700 MİLYON 
DOLARI AŞTI”

İlk kripto paranın Bitcoin adıyla 2008 yı-
lında üretildiğini söyleyen Prof. Dr. Serhat 
Özekes, sözlerine şöyle devam etti: “Bitcoin, 

ilk merkeziyetsiz kripto para olma özelliğine 
sahip. Bilindiği gibi istendiği zaman Türk Li-
rası, Amerikan Doları, Euro veya diğer para 
birimlerine takas edilebiliyor. Bitcoin siste-
mi, toplam 21 milyon Bitcoin üretilebilecek 
şekilde tasarlandı. Aralık 2020 itibariyle 18,5 
milyon adet ile tüm Bitcoin’lerin yüzde 88’i 
üretilmiş olup piyasa değeri yaklaşık 500 
milyon doların üzerinde. Günde dokuz yüz 
adet olan Bitcoin üretiminin giderek zorlaş-
tığı da düşünüldüğünde son Bitcoin’in 2140 
yılında üretileceği tahmin ediliyor. İlk ve en 
çok kullanılan şifreli para birimi Bitcoin olsa 
da 2 bin 300’ü aşkın kripto para birimi bulu-
nuyor. Şifreli para birimlerinin toplam piya-
sa değeri ise 700 milyon doların üzerinde.”

“GELECEĞİN PARA BİRİMİ 
OLDUĞUNA İNANILIYOR”

Prof. Dr. Serhat Özekes, kripto para bi-
rimlerinin popüler olmasının nedenlerini 
şöyle açıkladı:

n Bitcoin gibi kripto para birimlerinin gele-
ceğin para birimi olacağına inananlar, daha 
da değer kazanmadan satın almak için ya-
rış içerisindeler.

n Kripto para birimlerinin arkasındaki 
teknoloji olan blok zincir yapısına güvenen-
ler, merkezi olmayan işlem ve kayıt sistemi-
nin geleneksel ödeme yöntemlerinden daha 
güvenli olduğuna inanıyorlar.

n Anlık değer artışlarından para kazanan 

ÜSKÜDAR ÜNİVERSİTESİ BİLGİSAYAR MÜHENDİSLİĞİ BÖLÜMÜ 
ÖĞRETİM ÜYESİ PROF. DR. SERHAT ÖZEKES UYARDI:

spekülatörler de kripto para birimlerini ge-
lir kaynağı olarak görüyorlar.

İnternet üzerinde kripto para kullanılarak 
yapılan alışverişlerde kullanıcı kimlik bilgi-
lerinin gizli kalmasının mümkün olduğunu 
belirten Özekes, “Takip edilmesinin zor ol-
ması nedeniyle internet ortamının büyük bir 
bölümünü oluşturan ve internetin karan-
lık tarafını ifade eden dark web ortamında-
ki yasa dışı alışverişlerde çoğunlukla krip-
to para kullanılıyor. Bunun yanında artan 
hacmi ile yatırım aracı olarak görülen krip-
to paranın saklanması için kullanılan onli-
ne cüzdanlar, mobil cüzdanlar, çevrim dışı 
cüzdanlar, fiziksel cüzdanlar ve kağıt cüz-
danların yanında kripto para borsaları, ko-
lay kullanımları nedeniyle yatırımcılar ta-
rafından çoğu zaman tercih ediliyor. Olduk-
ça kolay ve hızlı transfer edilebilen kripto 
paralar sanal cüzdanlarda saklanır ve in-
ternet üzerinde alışverişlerde kullanılabi-
lir. Bitcoin almak ve satmak oldukça kolay 
ve hızlı yapılan bir işlem. Ancak bu işlem sı-
rasında dikkat edilmesi gereken en önemli 
nokta güvenlik olarak karşınıza çıkar. Krip-
to para almadan önce işlem yapılacak plat-
formun güncel olması ve bir çeşit güvenlik 
sertifikası olan SSL ile korunmasına dikkat 
etmek gerekiyor” dedi.

“KRİPTO PARALAR SİBER 
SALDIRILARIN HEDEFİNDE”

Kripto paraların siber saldırıların hede-
finde olan bir teknoloji olduğunu söyleyen 
Özekes, “Hacklenme ciddi bir risk, çünkü kay-
bolan veya çalınan bitcoinleri geri almanın 
bir yolu yok. Akıllı bir cüzdanın koruması-
na sahip olunsa bile, kripto para borsaların 
saldırıya uğrama olasılığı yüksek. Ek olarak, 
bir cüzdanınız varsa ve anahtarınızı unu-
tursanız veya kaybederseniz, kripto para-
nızı almanız sizi epey uğraştırabilir. En gü-
venilir seçeneğe sahip olduğunuzdan emin 
olmak için kripto para cüzdanları dikkatlice 
araştırılmalı. Hacklenmeye ek olarak, krip-
to para piyasasında dolandırıcılık olayları 
da yaşanıyor. Alıcılar ve satıcılar, çevrimiçi 
olarak kripto para ticareti yapmak istiyor 
ancak popülerliklerinin artması nedeniyle 
bu ticaretin gerçekleştiği borsalardan ba-
zıları sahte olabiliyor” ifadelerini kullandı.

“KRİPTO PARALAR KÜRESEL 
FENOMEN OLDU”

Prof. Dr. Serhat Özekes, kripto para tekno-
lojisinin geleceğinin tartışma konusu oldu-
ğunu söyledi ve sözlerini şöyle tamamladı: 
“Kuşkusuz küresel bir fenomen haline gel-
di, ancak bu büyüyen teknoloji hakkında öğ-
renilecek çok şey var. Yasaklanmadan veya 

hayatın bir parçası olmadan önce dikkate 
alınması gereken birçok parametre ve gi-
derilmesi gereken endişe var. Bitcoin ve di-
ğer kripto paraların destekçileri, bunların 
herhangi bir hükümete, herhangi bir devle-
te veya kuruma bağlı olmadıkları için gele-
neksel fiziksel para birimlerinden çok daha 
üstün olduğunu iddia ediyor. Eleştirmenle-
rin veya savunucuların söylediklerine ba-
kılmaksızın, hala gelişen bir teknoloji oldu-
ğu için net bir öngörüde bulunmak oldukça 
zor. Hayattaki her şey gibi kripto paranın da 
gelecekte, hem iyi hem de kötü sonuçları 
olabilir. Bugün birçok kişi tarafından krip-
to para kavramının gerçek değerinin anla-
şılmadığı, sadece fiyat ve dalgalanmalar ta-
rafından yönlendirilen spekülatif işlemlere 
odaklanıldığını söyleyebilirim. Oysa kripto 
para teknolojisi, insanlara kendi bankaları 
olma ve ödeme yöntemlerini belirleme gücü 
veriyor. Kripto paranın nakit paranın yerini 
alıp almayacağı kararındaki en önemli fak-
tör, kullanıcı adaptasyonudur. Kripto para-
nın hayatın bir parçası haline gelmesi du-
rumunda yaşamımızın tamamen değişece-
ğini düşünüyorum.”

ÖZEL DOSYA | KRİPTOPARA

PROF. DR. SERHAT ÖZEKES: “Artan hacmi ile yatırım aracı olarak görülen 
kripto paranın saklanması için kullanılan online cüzdanlar, mobil cüzdanlar, 
çevrim dışı cüzdanlar, fiziksel cüzdanlar ve kağıt cüzdanların yanında kripto para borsaları, 
kolay kullanımları nedeniyle yatırımcılar tarafından çoğu zaman tercih ediliyor.” 

“Hacklenme ciddi bir risk, 
çünkü kaybolan veya 

çalınan bitcoinleri geri 
almanın bir yolu yok. Akıllı 

bir cüzdanın korumasına 
sahip olunsa bile, kripto 

para borsaların saldırıya 
uğrama olasılığı yüksek. Ek 

olarak, bir cüzdanınız varsa 
ve anahtarınızı unutursanız 
veya kaybederseniz, kripto 
paranızı almanız sizi epey 

uğraştırabilir.”
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Geçmişi 2012’lere dayanan, bi-
lişim ve teknoloji dünyasının 
en çığır açan versiyonu hiç 
şüphesiz, Blok Zinciri (Block-

chain)’dir. Bu algoritmanın en önemli 
özelliği ise “devletler dahil, kimsenin 
kontrolünde olmayan ve hiçbir ara-
cının olmadığı bir sistem” olmasıdır. 
Üstelik yeni sistemde saniyeler, sa-
liseler değil, mikronlarla ölçülen za-
man hızından bahsediyoruz.

Kimliksiz para da diyeceğimiz bu yeni 
bir para birimi veya kavramı elbette 
bir saadet zinciri değildir ancak kont-
rolsüz ve aracısız olması, devletlerin 
hükümranlık haklarından en önem-
lisi olan para basma tekelini elinden 
alıyor olması, ciddi sorunlar yaşan-
masına neden olacaktır. 

Trade programlarını aşan bu siste-
min olası piyasa dalgalanmaları veya 
siber saldırılar karşısındaki dayanıklı-
lığı nasıl test edilecek? Bu testler yapı-
lırken, mevcut sistem içine giren kaç 
kişi, bu işten maddi ve manevi zarar 
görecek? Bu ve benzeri soruları ço-
ğaltmak mümkündür. 

Bitcoin ve bunun benzeri paralar, 
şimdiden pek çok soruyu ve sorunu da 
beraberinde getirmiştir. Hukuki, eko-
nomik, sosyal hatta kültürel boyutla-
rının nasıl olacağı ve ne tür sosyal de-
ğişimlere, paradokslara yol açacağını 
şimdiden kestirmek güç görünüyor.

Ancak devletlerin bu konuda ça-
lıştığını bilmek, merkez bankalarının 
mevzuat hazırladığını görmek, G20 
zirvelerinde bu konunun ciddi şekil-
de ele alındığını izlemek, bize göste-
riyor ki “dijital paralar” hayatımızın 
ta gerçeğidir. Öyle ki İsveç, 2022’de 
Kron’u bırakıp, dijital paraya geçme-
yi planlıyor. Ayrıca, Çin, Güney Kore, 
Singapur, Avustralya, kripto paralarla 
alakalı ciddi yasal düzenlemeler yap-
mıştır. Ancak ABD, Japonya ve Avrupa 

Birliği, dijital para konusunda devre-
ye girmediği için, piyasalar tam otur-
mamıştır.

KRİPTO PARALAR 
SANALDAN GERÇEĞE NASIL 
DÖNER?

Kripto paraların sanal alemde sü-
rekli ve aklı zorlayan bir şekilde yüksel-
mesine karşın, bu yeni nesil paraların, 
somut gerçeğe dönüştürecek yegane 
kavram ise; emtia karşılığıdır. Block-
chain ekosistemi içinde, ortaya çıkan 
her sanal para şirketinin, paydaşları-
na, altın, petrol, diğer değerli maden-
ler gibi emtia değeri olan, somut ga-
rantiler göstermesi durumunda; nis-
peten kontrol edilebilir, yeni bir para 
kavramı, gerçekçi olacaktır. 

Aynı şekilde, bugün var olan döviz 
kurları sistemi benzeri, “Blockchain 

Kur Sistemi” de devreye sokulmalı-
dır. Zaten dünyayı yöneten üst akıl, 
Blockchain üzerinden, merkez ban-
kalarının elindeki döviz rezervlerini 
sisteme sokmaya zorlamakta ve şe-
kilde para basma tekelini de tümüy-
le yok etme amacındadır. İşte bu kar-
maşık ve kaotik sistemin, matematik-
sel formülünü ve algoritmasını, yine 
süper beyinler yapacaktır.

Dijital çağ ve onun yansıması, yeni-
lenen dünya düzeni, bir yandan kla-
sik ekonomi modeliyle hareket eder-
ken, diğer yandan da dijital ekonomi-
ye geçiş yapmaktadır. “Dijital Ekonomi 
Ekosistemi”, kripto paraların varlığı-
nın artık yadsınamaz bir gerçeklik ol-
duğunu bize gösteriyor. 

Bunun en önemli göstergesi ise Bit-
coin. Bitcoin son dönemde, inanılmaz 
bir yükseliş gösterdi. Önce 35 bin Do-
lar ile tarihi rekor kırdı, ardından da 
37 bin Dolara çıkarak, kendi rekorunu 
egale etti. Şimdilerde ise 40 bin Dola-
rı yakalamak üzere. Muhtemelen de 
önümüzdeki 2 yıl içinde, 100 bin Dola-
rı aşacaktır. Aynı şekilde kripto para 
piyasası hacmi 1 trilyon doları geçti ve 
bu hacim 2022 sonuna kadar 5 tril-
yon doları geçecektir. 

Bugün, “Kripto Varlıkları Sepeti” de-
diğimizde, işin içine tüm madeni em-
tiaları, hisse senetlerini, devlet tahvil-
lerini, factoringleri, leasingleri, alacak 
varlıklarını, patentleri, kripto kur se-
petinin içine koymak ve işlem yapmak 
mümkündür. Ancak en önemlisi, bu-
lut sisteminde, kripto paraların, sanal-
dan gerçeğe dönüşmesi işlemleri ve 
uygulamasının nakit sistemde, dolar 
veya euro karşılığı olması, sistemin 
daha alması gereken çok mesafe ol-
duğunu gösteriyor.  Şu anda dünya-
da, toplamda 8.259 kripto para biri-
minin işlem gördüğü 34.085 piyasa 
vardır. Ortalama işlem hacmi 1 tril-
yonun biraz üzerindedir. Toplam pi-
yasa hacminin yüzde 68’ini ise Bitco-
in oluşturmaktadır. 

Şüphesiz coin pazarı hızla gelişiyor. 
Devletler, birer birer dijital paralara 
zaman ve sistem içinde geçecekler. Bu 
süreçte, sanal post tarzı ödeme araç-
ları da olacak. Bunlardan biri de tek-
nolojik altyapı çalışmaları uzun süre-
dir devam eden, TWC (The Web Coin) 
Sanal Ödeme. Blockchain tabanlı öde-
me aracı olan TWC, online siteleri için 
geliştirilen, sanal post sistemidir ve 
coin karşılığı ticareti de geliştirecektir.

KRİPTO PARA PİYASALARI
Bitcoin ve bunun benzeri paralar, şimdiden pek çok 
soruyu ve sorunu da beraberinde getirmiştir. Hukuki, 
ekonomik, sosyal hatta kültürel boyutlarının nasıl 
olacağı ve ne tür sosyal değişimlere, paradokslara 
yol açacağını şimdiden kestirmek güç görünüyor.

MUSA KARADEMİR 

TÜDİYAD-Tüketici Diyaloğu 
Derneği Yönetim Kurulu Başkanı
EWS-Avrupa Ekonomi Senatosu 
Türkiye-Ortadoğu Başkan Yrd.
musakarademir@tudiyad.org  

GLOBALBAKIŞ

“2021, DİJİTAL PARALARIN 
KONUŞULACAĞI BİR YIL OLACAK”

Coinkolik.com Genel Yayın Yönetmeni Eray Dengiz, “2020 yılında başlayan ve 
tüm dünyayı etkileyen pandemi süreci ile 2021 yılı dijital paraların daha fazla 

konuşulacağı bir dönem olacak. Türkiye’nin de bu doğrultuda yapacağı çalışmalar 
ile dijital paralar konusunda önemli adımlar atacağını düşünüyorum” dedi.

SÖYLEŞİ | ERAY DENGİZ

K ripto para sektörüne olan ilgi tüm 
dünyada yükselen bir grafiğe sa-
hip. Türkiye’de kripto para sektö-
rünün büyüklüğüne baktığımızda, 

2-3 milyon arasında kişinin kripto para sa-
hibi olduğu gerçeği karşımıza çıkıyor. Glo-
bal kripto para borsalarından Coinbase, Bi-
nance ve Huobi’ye Türkiye’den büyük oran-
da trafik gidiyor. Coinkolik.com Genel Yayın 
Yönetmeni Eray Dengiz, kripto para sektö-
rünün ulaştığı büyüklüğü ve sektörün ge-
leceğini Ekovitrin’e anlattı.  

Kripto para sektörünün ulaştığı büyük-
lüğü rakamsal verilerle anlatır mısınız?

Son zamanlarda borsaların yaptığı araş-
tırmalara baktığımızda kripto paraların bi-
linirliğinin arttığını ve birçok insanın dijital 
paraya oldukça fazla ilgi gösterdiğini gözlem-
leyebiliyoruz. Yerli kripto para borsalarının 
resmi olarak yaptığı açıklamalar (özellikle 
en büyük kripto para borsaları olan Paribu, 
BtcTurk vb.) referans alındığında, borsalar-
daki kayıtlı kullanıcı sayısının 3 milyon ila 
4 milyon arasında olduğu görülüyor. Alexa.
com’un verileri baz alındığında global krip-
to para borsalarından Coinbase, Binance ve 
Huobi gibi borsalara da Türkiye’den büyük 
oranda trafik gittiği anlaşılıyor. Tüm bunlar 
ışığında Türkiye’de 2-3 milyon arasında ki-
şinin kripto para sahibi olduğu söylenebilir. 
Ayrıca borsalar farklı kampanyalar yaparak 
kullanıcıyı kripto paraya daha fazla yakınlaş-
tırıyorlar. Yakın zamanda daha fazla kişinin 
kripto para sahibi olacağını öngörüyoruz. 

Dijital paraya geçiş sürecinde şu anda 
geçerli olan paralar hangileri?

Birçok farklı dijital para günümüzde ter-
cih ediliyor. İlk olarak yoğun bir şekilde USDT 
dediğimiz Tether odaklı yani doların dijital 
versiyonunun talep gördüğünü gözlemli-
yoruz. Özellikle insanların kripto paraları 
bir çevirme aracı olarak gördükleri USDT 
kullanımı şu an geçerli olan kripto para bi-
rimlerinin başında geliyor. Bununla bera-
ber herkesin bildiği Bitcoin’in yanı sıra Et-
hereum’da yoğun bir şekilde talep görüyor. 
İnsanların tercihlerine bağlı olarak Ripple, 
Litecoin vb. altcoinlerin de tercih edildiği-
ni söyleyebiliriz. Özellikle 2020 yılı sonları-
na doğru taraftar token dediğimiz, futbol 
kulüplerinin dijital paraları da bu geçiş sü-
recinde insanlar tarafından kullanılmaya 
başlanan dijital paraların başında geliyor.

Pandemi sonrasında kripto para sektörünün 

geleceğini nasıl değerlendiriyorsunuz?
Pandemi ile birlikte dijitale geçiş süreci 

çok hızlandı. Bu hızlı geçiş sürecinde özellik-
le nakit paranın hijyenik olmaması temassız 
kart kullanımlarını artırdı, bunu ülkemizde-
ki vergi gelirleri artışından da gözlemlemiş 
olduk. Bununla birlikte alternatif para birim-
lerine yönelen insanların da kripto para bi-
rimlerine olan yönelimlerinin artarak devam 
edeceğini söyleyebiliriz. Devletler tarafında 
da dijital paralara geçiş sürecine yönelik ça-
lışmaların devam edeceğini gözlemleyece-
ğiz. Bu alanda olası regülasyonlar sonrası 
kripto para sektörünün çok önemli bir ivme 
kazanacağını öngörebiliyoruz.

Özellikle vurgulamak istediğiniz mesa-
jınız var mı?

2020 yılında başlayan ve tüm dünyayı et-
kileyen pandemi süreci ile 2021 yılı dijital pa-
raların daha fazla konuşulacağı bir dönem 
olacak. Türkiye’nin de bu doğrultuda yapa-
cağı çalışmalar ile dijital paralar konusun-
da önemli adımlar atacağını düşünüyorum. 
Bu da diğer ülkelerin ekonomisi ile yarışa-
bilmemiz adına ülkemize ciddi bir avantaj 
sağlayacak. Tabii bu sektörün risk tarafını 
düşünecek olursak, tüketicilerin geçmişten 
günümüze gelen alışkanlığı olan para birim-
lerinin kullanımının dışına çıkarak farklı ve 
daha önce hiç tecrübe etmediği dijital para 
kullanımlarında zorlanacağını düşünüyo-
rum. Burada kullanıcıların spekülatif haber-
lere ve iddialı başlıklara aldanarak yeterin-
ce araştırma yapmadan adım atmamaları 
gerektiği konusunda uyarmak istiyorum.

COİNKOLİK.COM GENEL YAYIN YÖNETMENİ ERAY DENGİZ:

ERAY DENGİZ: “2020 
yılı özellikle Bitcoin’de 
diplerin ve zirvelerin yılı 
oldu diyebiliriz. 2020 yılı 
genelinde baktığımızda 
Mart-Haziran dönemi tüm 
piyasalarda ve emtialarda 
sert düşüşlerin yaşandığı 
bir ay olarak kayda 
geçerken, Bitcoin’de Mart 
ayında 3.200 dolara 
kadar geriledi ve totalde 
yüzde 50’ye yakın değer 
kaybetmiş oldu.”
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ARAŞTIRMA-ANALİZ | MİKAYİL BAYDAROĞLU

Çin Halk Cumhuriyeti, vatanda-
şının yaşamlarının her alanındaki 
davranışlarını daha iyi kontrol ede-
bilmek adına, birkaç yıldan beri bir 
sistem inşa etmekte. “Sosyal Kredi 
Sistemi” ismini verdikleri dijital ter-
tibat, insanların sosyal hayattaki ha-
reket ve davranışlarını izleyip kay-
detmekte. Sırf sosyal davranışlarıyla 
yetinmeyip, nüfusun aynı zamanda 
ödeme davranışı, alışveriş alışkan-
lıkları veya partiye sadakati de de-
netim altında tutulmakta. 

Daha spesifik olmam gerekirse, 
her vatandaş başlangıçta bin sayılık 
bir “dijital puan hesabıyla” giriş yapı-
yor sisteme. Puan cetvelinin tavanı 
bin 300, tabanı ise 600 sayı. Yazılım, 
topluma ve devlete karşı takınılan 
“olumlu davranışlara” artı, “olum-
suz eylemlere” ise, eksi puan veri-
yor. Tabi ortaya çok bariz bir sorun 
çıkıyor: Neyin “iyi” ve “kötü” olduğu 
hükümet, yani Komünist Parti tara-
fından belirleniyor. Prensibinde, tek 
partili rejim işine gelen davranışla-
rı “ikramiye” türünden ödüllendiri-
yor, rahatsız olduğu hareketleri ise 
ceza unsuru olarak deklare ediyor. 
Böylelikle, düzene baş kaldıranları 
mimliyor ve mahalle baskısıyla baş 
başa bırakıyor. 

Uygur Türklerine doğrudan veya do-
laylı yollardan insanlık dışı şiddet ve 
baskı uygulanmakta. Sokakta yürü-
yen bir soydaşın görüntüleri her 45 
metrede bir, ana komuta merkezi-
ne iletilmekte. 

Çok fazla eksi puan toplayanlar 
uzun vadeli cezalandırılıyor ve top-
lum hayatından peyderpey uzaklaş-
tırılıyor. Kendini rejimin “kara liste-
sinde” bulanların hareket alanları 
ve imkânları dahi epeyce daralıyor. 
Mesela bu insanlar için otobüs, tren 
ve uçak biletlerini artık online re-
zerve etmek mümkün olmuyor. 3 yıl 
Çin’de yaşamış biri olarak diyebili-
rim ki, seyahat organizasyonunda 
bu opsiyondan menedilmek ejderha 
diyarında çok büyük bir dezavantaj. 
2018 yılı verilerine göre, 111 milyon 
Çinli “kara listede” oldukları için, de-
ğil rezervasyon, uçak bileti dahi satın 
alamamış! 425 bin “toplumsal suç-
lunun” hızlı trene binmesine müsa-
ade edilmemiş.

Puan sistemi aynı zamanda ku-
rumsal şirketler için de geçerli: Çev-
re kanunları veya tüketici haklarını 
ihlal eden firmalar, devlet kredile-
rinden veya projelerinden hariç tu-
tuluyor ve tabiki yine “kara listeye” 
dahil ediliyor.

ÇİN TOPLUMU İÇİN SONUÇLARI
En temel neticesinde, herkesin 

ve her şeyin daha yoğun bir şekil-
de denetlenmesi anlamına gelmekte 
şüphesiz. Bu durum, belirli koşullar 
altında olumlu da görülebilir: Örne-
ğin şirketler kendilerini, çevre veya 
tüketici sağlığı standartlarına uyma 
konusunda daha fazla baskı altın-
da hissediyorlar. Fakat madalyo-
nun yine diğer bir yüzü de mevcut 
kuşkusuz. İkincil zararlar ve kuru-
nun yanında yaşın da yanma olası-
lığı, kaçınılmaz. Yolsuzluk ve rüşvet 
rejimin halen kanayan yaraları. Bu 
şartlar altında “kötü” ve “iyi” spesifi-
kasyonları manipülasyon ve suiisti-
male çok açık. 

Trafikte kırmızı ışığı ihlal etme 
eyleminin beraberinde getireceği 
cezalandırma bariz olduğu kadar, 
tartışmaya kapalı. Aksi örneğinde 
mahalle ve komşu yardımı ise sis-
temsel yoruma çok açık. Bu şekil fa-
aliyetler ne zaman ödüllendirilir ve 
hangi şartlar altında cezalandırılır? 
Rejim, bu bağlamda toplumun dina-
miklerini sarsarak, “ananesini” saf 

dışı bırakıyor. Böylelikle devlet “sos-
yal puanlama” sistemi çerçevesinde, 
ahlaken ve manevi açıdan da ek bir 
otorite mekanizmasına dönüşüyor. 
“Sosyal Kredi Sistemi” Çin’in tamamı-
na ne zaman uygulanacağı ve han-
gi nihai cezaları beraberinde getire-
ceği henüz kesin olarak bilinmiyor. 
Pilot aşamadan elde edilen bulgular 
halen değerlendirilmekte.

ÇİN İNTERNET DEVLERİ: 
BAİDU, ALİBABA 
VE TENCENT

Komünist Parti, interneti başlangıç 
noktasından itibaren kontrol edilme-
si gereken bir iletişim biçimi olarak 
görmekte. Bununla birlikte, devletin 
çok yönlü sansür önlemleri rejimi 
eleştiren açıklamaları topyekûn en-
gellemeyi amaçlamıyor aslında. Ko-
münist Parti’nin ana hedefi, daha zi-
yade büyük ve kolektif eylemlerin 
gelişmesini engellemek. Zaten rejim 
kontrol girişimlerinin çoğu -genelde 
sansür önlemleri- yalnızca kısmen 
bypass edilebilmekte. Tüm önlem-
lerden bağımsız olarak, Halk Cum-
huriyeti’nin nispeten heterojen bir 
internet ortamına sahip olduğunu 
ifade edebilirim.

Vurgulamak istediğim internet 

İYİYE ARTI PUAN, 
KÖTÜYE EKSİ PUAN

“Sosyal Kredi Sistemi” son iki yıl-
da yirmiden fazla Çin şehrinde ba-
şarılı bir şekilde test edildi. Örneğin 
kan bağışı yapan bir kimseye sis-
tem artı 5 puan verdi. Aynı puanı, 
yaşlı veya özürlü bir insanın yolda 
karşıdan karşıya geçmesine yar-
dımcı olduğunda da haketmiş oldu. 
Buna karşın, sokakta köpeğinin dış-
kısını temizlememek veya örneğin 
komşuyla münakaşa etmek, eksi 5 
puanla cezalandırıldı. Toparlamak 
gerekirse, insanlar kameralarla iz-
leniyor, kimlikleri “yüz algılama” ya-
zılımlarıyla otomatik belirleniyor, 
merkezi bir bilgisayar sistemi, hü-
kümetin belirlediği kriterler bazın-
da, hâkim veya yargıç misali, sö-
züm ona adalet (yani puan) dağı-
tıyor. Uluslararası uzmanlar, ülke 
genelinde 600 milyon kameranın 
bulunduğunu tahmin ediyor. Yani 
ortalamada, her 2,5 Çinliye bir ka-
mera düşüyor! Çin’in kuzeybatısın-
daki Sincan Uygur özerk bölgesinde 
yaşayan soydaşlarımız, ne yazık ki 
bu sistemden ziyadesiyle mustarip. 
Hükümetin kurmuş olduğu kamera 
takip ve kontrol sistemi aracılığıyla, 

ortamı, batı “ağından” önemli ölçü-
de farklı: Çin ağı, World Wide Web’in 
geri kalanından izole tutulduğu için, 
bilindik ABD menşeli teknoloji dev-
leri tarafından domine edilmemek-
te. Doğal olarak, son 15 yılda, mev-
zubahis Amerikan şirketleri yerle-
rine, öz kaynak internet bazlı ticari 
yapıları oluştu. Sanal yapının tar-
tışmasız üç ağabeyi; Baidu, Aliba-
ba ve Tencent kuruluşları. Dijital 
mahşerin üç atlısı, global piyasada 
kısaca BAT olarak tanımlanmak-
ta. Asya pazarının bu üç anahtar 
oyuncusu sadece “Sosyal Kredi Sis-
temine” altyapı sağlamakla kalmı-
yor, aynı zamanda yapay zekanın 
geliştirilmesinde küresel liderler. 
Şaşırdık mı? Tabi ki hayır.

Her üç şirket de devasa miktar-
da veriye erişmekte. Örneğin Çin 
arama motoru devi Baidu, aynı za-
manda en büyük çevrimiçi ansik-
lopediyi ve ödeme uygulaması Ba-
idu Pay’i işletiyor. Batı’da daha çok 
“Aliexpress” adı altında tanınan Ali-
baba firması, Çin online perakende 
satışının en ağır topu. Ayrıca, her 
ay yaklaşık 520 milyon kişi tarafın-
dan kullanılan popüler ikinci el pa-
zarı platformu olan Taobao Wang’a 
sahip. Bunlara ek olarak, Çin’deki 

Çin’deki ‘Sosyal Kredi Sistemi’ örneği üzerinden, günümüz dijital 
çağ insanı kendine bazı hayati soruları yöneltmeli. Niçin bu kadar 
çok kişisel verilerimiz toplanıyor, ‘alakasız’ veri tabanları arasında 
transfer ediliyor, çok yönlü çözümsel işlemlerden geçiriliyor ve tabi 
ki satılıyor? Her şeyden önemlisi, dijital kitle ‘casusluğu’ ne tür bir 
topluma yol açıyor ve birey olarak kendimizi nasıl koruyabiliriz? 

MİKAYİL BAYDAROĞLU

Bilgisayar Mühendisi ve Master of 
Science M.Sc. Almanya

baydaroglu@metopia.org

DİJİTAL GÖZETİM
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en popüler “mikroblog” platformu 
olan ve her ay yaklaşık 500 milyon 
Çinli’nin kullandığı Sina Weibo’daki 
hisselerin yaklaşık üçte birini elin-
de tutmakta. Şirketin kendi finans 
grubu, “Susam Kredi Programı” sos-
yal kredi sistemini ve popüler Ali-
pay ödeme uygulamasını içermek-
te. Geçen yıl, Alibaba Group yakla-
şık 10 milyar dolarlık satışa ulaştı. 
Şirket ilaveten 2016’dan beri Hong 
Kong merkezli günlük “South China 
Morning Post” gazetesinin de sahibi.

Şampiyonlar liginin üçüncü fir-
ması Téngxùn, batıda Tencent ola-
rak bilinir. Uzun zamandır sürege-
len bilgisayar oyunu şirketlerindeki 
ortaklıklarından dolayı, sanal oyun-
cular camiasında çok iyi tanınan bir 
marka. Buna karşın, yine Tencent’in 
aynı zamanda dünya çapında popü-
ler bir sosyal medya hizmeti olan 
Snapchat’te de hisse sahibi olduğu 
gerçeği, nispeten çok az kişi tara-
fından bilinir. Diğer önemli ürün-
leri QQ ve WeChat’tir: QQ, yaklaşık 
900 milyon aktif kullanıcıyla Çin’in 
en popüler mesajlaşma hizmeti. We-
Chat ise, akıllı telefonlar için tasar-
lanmış bir mesajlaşma uygulaması 
ve dünya çapında yaklaşık bir mil-
yar kullanıcıya sahip. WeChat “Pay”; 
ödeme fonksiyonuyla, Çin genelinde 
yaygın kullanılan bir tediye uygula-
masını da içerir.

META VERİLER VE DİĞER 
DİJİTAL İZLER

Bahsettiğim hizmetler, Çinli in-
ternet kullanıcıları için günlük ya-
şamın önemli ve vazgeçilmez par-
çaları. Çinlilerin yaklaşık yüzde 95’i 
aynı zamanda veya yalnızca mobil ci-
hazlar aracılığıyla çevrimiçi olmakta. 
Hepimiz gibi, arkalarında hem özel 
hem de devlet kurumlarının topla-
dığı ve değerlendirdiği çok sayıda 
dijital izler -kişisel ayrıntılar ve kul-
lanım davranışlarıyla ilgili veriler- 
bırakmaktalar. Sonucunda kulla-
nıcıları belirlemek, sınıflandırmak 
ve vasıflandırmak mümkün olmak-
ta. Sözkonusu veriler, “Sosyal Kre-
di Sisteminin” ve skor (puan) hesap-
lanmasının temelini oluşturmakta. 
Analitik değerlendirme aşamasın-
da modern yapay zekâ sistemleri ve 
algoritmaları kullanılmakta. Elbet-
te tüm bu süreç, kullanıcılara şef-
faf bir şekilde işlememekte. 

halka açık veri tabanlarıyla iş bir-
liği (veri alışverişi) yapmakta- örne-
ğin, 2015’ten beri, yaklaşık 110 milyon 
kullanıcı hakkında detaylı (kişisel) 
verilere sahip Çin’in en büyük “çöp 
çatan” platformu Baihe gibi. Öyle ki, 
Alibaba ve Çin mahkemelerinin veri 
tabanlarının arasında etkileşim ol-
duğu da kamuoyu tarafından çok 
iyi bilinmekte. 

DOĞU’DAN BATI’YA 
“İZLENEN AĞ”

Dijital gözetleme teknikleri sadece 
Uzakdoğu’da değil, batıda da kulla-
nılıyor olsa da bizim coğrafyamızda 
Çin’in ‘Sosyal Kredi Sistemi’ hakkın-
daki haberler genellikle büyük şaş-
kınlıkla karşılanmakta. Bu tepki, bir 
yandan Çin’e karşı hala büyük ön-
yargıların olduğunu gösterirken, di-
ğer yandan da dünyanın yasadığımız 
bölgesinde dijitalleşme süreçlerinin 
eleştirel olmayan bir şekilde nasıl 
algılandığını göstermekte.

Batı zihniyeti, internetin büyük ço-
ğunluğunun halihazırda tamamen 
ticarileştirilmiş olduğu gerçeğini, şir-
ketlerin ayrıntılı kullanıcı profilleri 
oluşturmak ve satmak için büyük 
miktarda veriyi gözden geçirip analiz 
ettikleri gerçeğini çoğu kez görmez-
den geliyor. Dijital “casusluk”, kredi 
verilerinin değerlendirilmesinden, 
“harcadıkça kazan” bonus program-
larından veya bisiklet ve araba ki-
ralama hizmetleri yoluyla, tüketici 
davranışını araştırmaya ve çıkar-
samalara kadar uzanmakta.

Sürekli var olan mukayese ve de-
ğerlendirme imkânı, Batı’da özel ha-
yatta mahremiyetin peyderpey kay-
bolmasına ve bir nevi mutabakat 
kültürünün oluşmasına- profesyo-
nel alanda ise, riskten kaçınmanın 
artmasına yol açmakta. Sonuç ola-
rak, adaletsizliğe karşı durmayı zor-
laştıran “sosyal katılıkta” bariz bir 
artış tehdidi oluşur. Bu gelişmeye, 
özellikle veri ve algoritmaların bü-
yük ölçüde tarafsız olduğu şeklin-
deki yaygın varsayım zemin hazır-
lamakta. Fakat bilgisayar kodunun 
bireysel inançları olan ve doğal ola-
rak hata yapan kişiler tarafından 
yazıldığı gerçeği bu bağlamda göz 
ardı edilmekte. 

Bilindiği üzere, dijitalleşmeyi yön-
lendirenler esas olarak özel şirket-
ler ve devletler, bu nedenle gelişim 

Dijital kurulumlar ayrıca “Sosyal 
Kredi Sistemiyle” son derece ilgili iki 
önemli özelliğe sahip: Bir yandan, de-
polanan veriler sınırsız sayıda kop-
yalanabilir ve sayısız işlemlerden ge-
çirilebilir; diğer yandan dijital bir sis-
tem asla unutulmaz. 

İlaveten, Çin “Sosyal Kredi Siste-
minin” karma bir tertibat olduğunu 
söyleyebiliriz: Şöyle ki, günlük yaşam-
daki davranış biçimleri de dahil ol-
mak üzere, değerlendirmelerine 
hem dijital hem de analog olayları 
dahil ediyor. Bu dijital ve analog kay-
naşma diğer süreç destekçilerine 
ek olarak yukarıda izah ettiğim ka-
musal alanlardaki yüz tanıma özel-
likli “akıllı” kameraların kullanımı-
nın artmasıyla daha ileri seviyeler-
de mümkün hale geldi.

ALİBABA’NIN 
“SUSAM KREDİSİ”

Alibaba’nın “Susam Kredi Sistemi”, 
puanlamanın nasıl gerçekleştiğini 
detaylı bir şekilde gözler önüne seri-
yor. Alibaba -Batılı şirketler gibi- kul-
lanıcılarından büyük miktarda veri 
topluyor: Sunulan hizmetler onların 
ruh halleri, tercihleri ve “arkadaş-
lıkları” hakkında dahili bilgiler içeri-
yor. Ürün siparişleri ve reklam afiş-
leri ile etkileşimler de ayrıntılı olarak 
kaydediliyor. Sayfa gösterimlerinin 
meta verileri ve hareket verileri ile 
zenginleştirilmiş ödeme süreçleri ve 

yönünü de doğal olarak bunlar be-
lirler. Hükümetler, özel şirketlerin 
aksine, kendilerini (en azından te-
orik olarak) vatandaşlarına meşru-
laştırmak zorunda olsalar bile, Batılı 
devletlerin hukuki oldukları kadar, 
verilere “aç” olduklarını da biliyoruz. 
Gözetlenen Internet ağı, son beş yıl-
da çok daha yoğun bir hal aldı; bil-
hassa şirket yöneticileri ve hükü-
met yetkilileri arasındaki işbirliği 
sonucunda.

Bireyin kendisini “kitlesel casus-
luğa” karşı koruması gittikçe zorlaş-
makta. Özellikle hem her gün kul-
landığımız “akıllı” cihazlar hem de 
kullanılan manipülasyon teknikle-
ri hakkındaki bilgiler azalmaya de-
vam ettiği için. Hiç kimse, internette 
korunmasız gezinmenin geride ne 
tür veriler bıraktığını ve bu bilgiler 
sayesinde ne kadar mahrem kişisel 

arama sorguları en az sıraladığım 
doneler kadar önemli. Puanlama 
daha sonra beş farklı alanda ger-
çekleşiyor: Kullanıcıların kredi geç-
mişi, likiditeleri, kişisel ayrıntıları, 
alışkanlıkları ve davranış kalıpları-
nın yanı sıra sosyal platformlarda-
ki bağlantıları.  “Susam Kredi Siste-
mindeki” en düşük puan 350, mak-
simum skor ise 950. 

Alibaba’nın “Susam Kredi Siste-
mi” birçok ülkede yaygın olan “Pay-
back” (yani harcadıkça kazan) bo-
nus programına benzemekte. Bu 
hizmete kaydolup kişisel verile-
rinin şirket tarafından serbestçe 
kullanılmasına ve satışına muva-
fakat edenler, puan sayıları arttık-
ça karşılığında çeşitli indirimler-
den ve promosyonlardan fayda-
lanmakta. “Susam Kredi Sistemi” 
ile belli bir seviyeden itibaren; de-
pozito ödemeden anında kredi çe-
kebiliyor veya depozito ödemeden 
çeşitli ürünleri kiralayabiliyorlar.

Avantajlar Çin dışı, örneğin güven-
likle alakalı alanlarda dahi mevcut. 
Belirli skora sahip yolcular, hava-
alanlarında güvenlik kontrollerini 
daha hızlı “aşmakta”. Singapur ve 
Lüksemburg büyükelçilikleri 2015 
yılından bu yana, belirli bir puan ba-
kiyesine sahip insanlara, kolaylaş-
tırılmış vize koşulları sunmakta.

Skoru hesaplamak için “Susam 
Kredi Sistemi”, çok sayıda özel ve 

düşünce ve tercihler hakkında ay-
rıntılı sonuçların çıkarılabileceğini 
öngöremiyor. Yani diğer bir deyiş-
le, mahremiyetimizin ne kadarının 
hâlihazırda “deşifre” durumda ol-
duğunu tam olarak bilemiyoruz. Çe-
şitli şifreleme ve “anonimleştirme” 
hizmetleri bu bağlamda bir nebze 
koruma sağlasa da, teknoloji ve di-
jitalleşmenin toplumumuzu “olum-
lu” veya “olumsuz” yönde değiştir-
diği sorusuna cevap veremiyorlar.

Yetkisiz kişilerin suiistimal ris-
ki şöyle dursun, veri depoları uzun 
vadeli başka bir tehlikeyi de özünde 
barındırmakta: Hükümetler ve şir-
ketler gelir ve geçer, ancak kayde-
dilmiş veriler kalır. Gelecekte hangi 
hükümet (rejim) veya şirket yöne-
timinin verilerimizden ne tür so-
nuçları çıkaracağı ve daha sonra 
hangi kategorilere ve algoritmala-
ra göre değerlendirileceğimizi bu-
gün öngörmemiz imkânsız.

Çin “Sosyal Kredi Sistemi” örneği 
üzerinden, günümüz dijital çağ in-
sanı kendine bazı hayati soruları 
yöneltmeli. Niçin bu kadar çok kişi-
sel verilerimiz toplanmakta, “alaka-
sız” veri tabanları arasında trans-
fer edilmekte, çok yönlü çözümsel 
işlemlerden geçirilmekte ve tabii ki 
satılmakta? Her şeyden önemlisi: 
Dijital kitle “casusluğu” ne tür bir 
topluma yol açmakta ve birey ola-
rak kendimizi nasıl koruyabiliriz? 

KESİN OLAN BİR ŞEY VAR: 
VERİ GÜÇ DEMEK

Biz insanların, tıpkı atomik rad-
yasyon misali, dokunsal olarak al-
gılayamayacağı ve bu nedenle teh-
likelerini ancak zorlukla kavra-
yabileceğimiz bir güç. Bu nedenle 
dijitalleşme çağında “güç kayması” 
ve sosyal manipülasyon sorularıyla 
küresel anlamda ilgilenmenin za-
manı geldi de geçiyor. Zira vurgula-
dığım oluşumların güncel etkileri, 
bizleri güç ve meşruiyet konuları-
nın yani sıra mahremiyet, özerklik 
ve “güzel” bir yaşamın kriterlerini 
yeniden sorgulamaya zorluyor res-
men. Nihayetinde bir karar verme-
miz gerekiyor. Dijital düzenin “pi-
yonları” olarak mı yaşamak istiyo-
ruz yoksa, hayatımızı tesiri altına 
alan sistemleri aktif bir şekilde ta-
sarlamak ve “yetki sınırlarını” be-
lirlemek mi istiyoruz?

ARAŞTIRMA-ANALİZ | MİKAYİL BAYDAROĞLU
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D ünya Bankası tahminle-
rine göre küresel ekono-
minin yüzde 4,3 oranın-
da küçüldüğü 2020’de Çin, 

yüzde 2,3 büyüdü. Çin’in dolar cin-
sinden ekonomik büyüklüğü, 2019’da 
14,7 trilyon dolar iken 2020’de 15,4 
trilyon dolara ulaştı. Özetle 2020 yı-
lında dolar bazında bir önceki yıla 
göre mutlak değer olarak 700 mil-
yar dolar fazla veren bir Çin ekono-
misinden bahsediyoruz ki pandemi 
koşullarında çok iyi bir rakam bu. 
Yüzde 2,3’lük oran, dünyanın ikinci 
büyük ekonomisi için 1976 yılı son-
rasındaki dönemin en yavaş büyü-
mesi olsa da, dünyanın geri kalanına 
kıyasla yüksek bir oran olarak ka-
yıtlara geçti. Özellikle yılın son çey-
reğinde 2019’un son çeyreğine göre 
yakalanan yüzde 6,5’lik büyüme, son 
iki yılın da en güçlü çeyreklik büyü-
mesi oldu. Covid-19’un ilk vurduğu 
ülke olan Çin, yılın ilk çeyreğinde yıl-
lık bazda yüzde 6,8 küçülürken, sal-
gının hızla kontrol altına alınması-
nın ardından diğer çeyreklerde yine 
yıllık bazda sırasıyla yüzde 3,2, yüz-
de 4,9 ve yüzde 6,5 büyüdü. İlk çey-
rekteki küçülme, Çin’in son 40 yıl-
daki ilk çeyreklik küçülmesi olmuş-
tu. IMF, Çin’de 2021’de yüzde 8,2’lik 
büyüme bekliyor.

ABD’de Donald Trump’ın başkan-
lığı döneminde Çin’e karşı ticaret 

bir çevre koruma planı, bu konula-
ra öncelik tanıyan Biden döneminin 
hemen öncesinde ‘inisiyatifi ele alan 
öncü ülke olma’ iddiasına işaret et-
miştir. Bu gelişmeleri Çin açısından 
daha da önemli hale gelmesine sebep 
olan gelişme ise, Avrupa Birliği-Çin 
arasında yedi yılı aşkın bir süredir 
devam eden, bir türlü netleşmeyen 
yatırım ve ekonomik işbirliği görüş-
melerinin başarılı sonuçlanmasıdır. 
Brexit sürecinin sonucunda Avrupa 
Birliği’nin bu mutabakatı kabul etme-
si, Çin açısından önemli bir avantaj 
şeklinde okunmalıdır. Üstelik, yakın 
vadede görevi devralacak ve elbette 
Çin ile hali hazırda ‘ticaret savaşı-
nı’ sürdürecek olan Biden yönetimi-
nin, AB’nin böyle bir hamle yapması 
karşısında nasıl bir tavır alacağı çok 
önemlidir. Çin’in, stratejik bir avan-
tajlı konum sağladığı aşikardır. Nite-
kim, Avrupa Parlamentosu’nun Çin 
Delegasyonu Başkanlığı’nı yürüten 
Reinhard Bütikofer, “Çin’in; Avrupa 
ile Amerika arasına büyük bir kama 
sokmasına izin verdik” değerlendir-
mesini paylaşması çok dikkat çeki-
cidir. Özellikle AB içinde Çin’e karşı 
gösterilen kabulün arkasındaki ağır-
lıklı gücün; Merkel liderliğinin son 
dönemini yaşayan Almanya olduğu-
nu söylemeliyiz. Normale dönüş ve 
yeniden büyüme sürecinde pozitif 
ayrışan Çin pazarının; bilhassa  Al-
man otomotiv endüstrisinin gelecek 
satışları bakımından kritik ağırlık ta-
şıdığı herkesin bilgisi dahilindedir. 
Merkel sonrasının yeni iktidar for-
mülasyonunda anahtar rol sahibi 
Yeşillerin olası hükümet ortaklığın-
da yaşanacak gelişmeler düşünül-
düğünde, Çin’in şimdiden ‘Stratejik 
Ticari Konumlandırma’ sürecini  iyi 
yönettiğini ifade edebiliriz.

Çin Devlet Başkan Xi’nin lansma-
nını yaptığı yeni ekonomik açılımda; 
iç ve dış pazarın birlikte katkıda bu-
lunduğu ‘dual büyüme yaklaşımı’nın 
takip edileceği anlaşılmaktadır. Hız-
la büyüyen Çin, başta emtia fiyatları 
olmak üzere tüm sektörlerin ve kat-
ma değer temelli aktivitelerin gele-
ceğinde tayin edici ekonomik aktör-
lerin, belki de en önde geleni olacak-
tır. Çin’in, başta pandemi etkisiyle 

çok büyük bir ticaret savaşı baş-
latıldı. Çin’in dünyaca tanınan tek-
noloji şirketleri hedef alındı. Joe Bi-
den döneminde farklı yöntemlerle 
de olsa Çin’e karşı ekonomik sava-
şın sürmesi bekleniyor. Buna rağ-
men Çin’in ABD’ye karşı dış ticaret 
fazlası 2019’da 296 milyar dolar iken 
2020’de 317 milyar dolara yükseldi. 
Çin’in 2020’deki toplam dış ticaret 
fazlası yıllık yüzde 27 artışla 535 mil-
yar dolar oldu. 2020 Aralıkta kayde-
dilen 78,2 milyar dolarlık dış ticaret 
fazlası da aylık bazda rekor olarak 
kayıtlara geçti. 2020 yılının Çin deki 

sekteye uğrayan; ‘Tek Yol-Tek Kuşak 
Projesi’ olmak üzere çözmesi gere-
ken çok sayıda sorun ve riskle uğ-
raşmak durumunda olduğu açıktır. 
Bilhassa finansman sağladığı ülke-
lerle borç-alacak sürecini nasıl yö-
neteceği yakından izlenecek ve şu 
anki ekonomik gücü ile gelecekteki 
potansiyeli bakımından ciddi değer-
lendirmelere konu olacaktır. Üste-
lik, eko-politik dinamikler göz önüne 
alındığında, Amerika Birleşik Devlet-
leri’nde parlamento baskını ile yeni 

2020’nin en çarpıcı olayı pandemide-
ki maske ihracat rakamı. 52 milyar 
dolar değerinde 224 milyar adetlik 
maske ihracatıyla ve 15 milyar do-
lar değerindeki diğer virüsle ilişki-
li koruyucu ekipman satışıyla pan-
demiyi büyük bir ekonomik olarak 
fırsata çevirmiş oldu.

ÇİN’İN TİCARİ 
ANLAŞMALARI

Bu rakamlara dayalı analizleri or-
taya koyduktan sonra gelin Çin’in ger-
çekleştirdiği ticari anlaşmalara göz 
atalım. Kasım ayında, dünya nüfu-
sunun üçte birini teşkil eden sayıda 
bir pazarı düzenleyen, kısa adı ASE-
AN olan ‘Güney Doğu Asya Ülkeleri 
Birliği’nin geliştirilmiş bir versiyonu 
olmanın ötesine geçen ve kısa adı 
RCEP olan ‘Bölgesel Kapsamlı Eko-
nomik Ortaklık’ anlaşmasına imza 
atan Çin, Asya dünya ticaretinde res-
mi güç kimliğini kazanmayı başar-
dı. Böylece, karşılıklı yaptırımlarla 
sıkıntılı süreç yaşadığı Avustralya 
ile ‘aynı ticari anlaşma alanı içinde 
yer alabilme’ becerisini gösterme-
nin yanında, Hindistan’ın pazarlık 
girişimlerini ortadan kaldırarak, en 
azından şimdilik başarı elde etmiş 
oldu. Buna ilaveten, Başkan Xi’nin 
‘karbon salınımının azaltılması’ yö-
nündeki kuvvetli öneri ve taahhütleri 
ile birlikte dünyaya sunduğu iddialı 

zirve yapan ayrışma/kutuplaşma ve 
sahayı boş bırakma gelişmelerinin, 
her düzeyde Çin’in aralarında bu-
lunduğu iddialı ülkeler bakımından 
avantaj sağlayan/yol açan jeopoli-
tik iklimi kuvvetlendirdiğini vurgu-
lamak durumundayız.

Çin’in pandemi süreciyle birlikte 
önümüzdeki en az 10 yıllık süreçte 
dünya ekonomisine fiilen nasıl dam-
ga vuracağını adım adım izlemeye 
devam ediyoruz.

Güzel bir ay olması dileklerimle.

RAKAMLARI VE TİCARİ 
İŞBİRLİĞİ HAMLELERİYLE 
2021’DE ‘BÜYÜK ÇİN’ GERÇEĞİ 

Covid-19’un ilk vurduğu ülke olan Çin, yılın ilk çeyreğinde 
yıllık bazda yüzde 6,8 küçülürken, salgının hızla kontrol altına 
alınmasının ardından diğer çeyreklerde yine yıllık bazda 
sırasıyla yüzde 3,2, yüzde 4,9 ve yüzde 6,5 büyüdü. İlk 
çeyrekteki küçülme, Çin’in son 40 yıldaki ilk çeyreklik küçülmesi 
olmuştu. IMF, Çin’de 2021’de yüzde 8,2’lik büyüme bekliyor.
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Geçtiğimiz yıl başlayan ve 
dünya geneline yayılan ko-
ronavirüs salgını dünya eko-
nomisini derinden etkile-

di. Salgının ilk yılını geride bırakır-
ken dünya genelinde başta hizmet 
sektörü olmak üzere, ulaşımdan mal 
sevkiyatına kadar birçok ekonomik 
faaliyette taşlar henüz yerine otur-
madı. Diğer yandan pandemi döne-
minde tarım ve gıda ürünlerinin arz 
ve talebinde de değişiklikler yaşanı-
yor. Geçtiğimiz yıl kıymetli maden pi-
yasasında başta altın olmak üzere 
yaşanan yükseliş, yerini bakır, gü-
müş, platin gibi geleceğin ana ham 
maddeleri olarak görülen metalle-
re bırakmış durumda.

Ülkeler bozulan ekonomik den-
genin yeniden tesis edilmesi için 
para politikalarıyla ekonomik akti-
viteyi canlı tutmaya çalışırken, ulus-
lararası ticarete konu mallara ge-
tirilen gümrük tarifleriyle iç piya-
salarda arz ve talebin dengelenme 
süreci devam ediyor. Yeni gelişme-
lerin fiyatlara hızlı bir şekilde yansı-
dığı günümüz finansal piyasalarında 
yaşanan hareketlilik geçmişe göre 
oldukça yükselmiş durumda. 

AŞILAMANIN 
YAYGINLAŞMASI 
PİYASALARI 
UMUTLANDIRIYOR

Başta ABD ve Avrupa’da aşı üre-
timinde kapasitelerin artırılması ve 

durumda. Pandemi dünya genelinde 
birçok sektörde üretimi düşürme-
ye devam ediyor. Salgın ile tüketim 
alışkanları değişirken harcamala-
rın mallara odaklanmış olması, gele-
cekteki talebin doygunluğa ulaştığı-
nı gösteriyor olabilir. Talep tarafın-
da önemli bir fonksiyon olan işsizlik 
kolay çözülebilecek bir sorun değil. 
Diğer yandan Japonya ekonomisin-
de uzun yıllardır devam eden para-
sal genişlemenin de tek başına enf-
lasyonu tetiklemediğini hatırlamak 
gerekiyor. Bundan dolayı gelişmiş ve 
gelişmekte olan ülkelerin tam ola-
rak toparlanması yıl sonuna ya da 
önümüzdeki yıla sarkabilir.

TCMB SIKI PARA 
POLİTİKASINDA KARARLI

İç piyasada ekonomik durum ge-
lişmiş ülkelere göre tam tersi bir 
senaryoda ilerliyor. Geçtiğimiz yıl 
yaşanan döviz kuru yükselişinin ya-
rattığı enflasyonist baskı, sıkı para 
politikası tedbirleriyle aşılmaya ça-
lışılıyor. Kasım ve aralık aylarında 
yapılan faiz artışı döviz kurunu dü-
şürmüş olsa da kümülatif etki ile 
enflasyonda yaşanan yükseliş, hız 
kesmiş olmasına rağmen devam edi-
yor. Uygulanan para politikasının 
dış piyasa tarafından olumlu kar-
şılanmış olması şu an için Türk li-
rasına kuvvet kazandırmaya de-
vam ediyor. 

Pandemi sürecinin başlarında 600 
bps seviyelerine ulaşan 5 yıllık CDS 
risk primi TCMB hamlelerin ardın-
dan iyimser tabloya dönerek tekrar 
300 bps seviyelerinin altına geriledi. 
Şubat ayı sonunda 7,00 liranın da ge-
risine geçen dolar kuru için 6,70 se-
viyesi önemli bir eşik noktası olacak. 
Yüksek faizin oluşturduğu zemin ya-
bancı para girişinin devam etmesi-
ni sağlarken, talebin borsaya kıyas-
la ağırlıklı olarak tahvil tarafında de-
vam ettiği görülmekte. Borsa tarafına 

aşılama sayısının artması, karanti-
na tedbirlerinin kaldırılacağı beklen-
tisini canlı tutuyor. Bu yılın ilk çey-
reğinde dünya genelinde başlayan 
aşılama çalışmaları geleceğe ilişkin 
umut verirken, ekonomilerin rayı-
na oturması aşılama genele yayılsa 
da zaman alacak gibi görünüyor. Ya-
şanan gelişmelerle, pandemi döne-
minde dünya çapında durma nok-
tasına gelen hizmet, ulaşım ve tu-
rizm sektörlerinde umutlu bekleyiş 
devam ediyor. Geçtiğimiz yıl salgın 

küresel borsalardaki iyimserliğin de-
vam etmesi durumunda ilginin ar-
tabileceğini söylemek mümkün. Alt 
endeks olarak değerlendirdiğimizde 
genel olarak F/K , PD/DD gibi değer-
lendirmelerle bakıldığında BİST30 
endeksi yükseliş potansiyeli taşıyor.

GÜMÜŞE OLAN İLGİ ARTTI
Son aylarda değer kaybeden altının 

aksine bakır, gümüş, platin gibi diğer 
değerli metaller neredeyse en par-
lak çağını yaşıyor. Özellikle dünyada 

nedeniyle gelişmiş ülkelerde yaşa-
nan parasal genişleme ile yükse-
len küresel piyasalar, yeni yılın ilk 
çeyreğinde mali teşvik paketleri-
ne odaklanmış durumda. ABD’de 
başkanlık devir teslimi sonrasında 
göreve gelen Hazine Bakanı J.Yel-
len, ekonominin maliye politikasıyla 
desteklenmesi gerektiğini neredey-
se bütün konuşmalarında belirti-
yor. ABD kanadında para ve maliye 
politikalarıyla desteklenmeye ça-
lışılan ekonomik aktivite, küresel 
çapta da beklentileri olumlu yön-
de şekillendiriyor. 

FED kanadından gelen mesaj-
lar ise bu yılın sonuna kadar gev-
şek para politikasının süreceğini 
göstermekte. Diğer yanda Avrupa 
Merkez Bankası (ECB) tarafından 
atılan adımların ekonomiyi destek-
lemede yetersiz kaldığı da gözükü-
yor. ECB Başkanı Lagarde da ABD 
Hazine Bakanı J. Yellen gibi nere-
deyse her söyleminde mali harca-
maların sürdürülmesi gerektiğinin 
altını çiziyor. 

İSTİHDAM VE 
ENFLASYON SARMALI

Pandemi sürecinde ekonomiler-
de meydana gelen dengesizlikle-
ri gidermek için uygulanan para 
politikaları genel olarak enflas-
yon oranını canlı tutmak ve istih-
dam yaratmaya odaklanmış olsa 
da şimdiye kadar arzu edilen etki-
leri tam anlamıyla karşılayamamış 

yeşil ekonomiye geçiş adımlarıy-
la beraber otomotiv endüstrisinin 
yükselişi ve elektrikli araç üreti-
minin yaygınlaşması, iletken ola-
rak bolca kullanılan bakır gümüş 
ve platine olan ilginin artmasına 
neden oldu. Bu değişim ve dönü-
şümün sonucu olarak 2020 yılında 
yatırımcısının yüzünü güldüren ve 
2021 yılının ilk çeyreğinde Reddit 
tartışmasıyla adından söz ettiren 
gümüş, 2021 yılında 50 dolar zirve-
sine doğru yükselişini sürdürebilir.

Ülkeler bozulan ekonomik dengenin yeniden tesis 
edilmesi için para politikalarıyla ekonomik aktiviteyi 
canlı tutmaya çalışırken, uluslararası ticarete konu 
mallara getirilen gümrük tarifleriyle iç piyasalarda 
arz ve talebin dengelenme süreci devam ediyor.

Son aylarda değer kaybeden altının aksine bakır, 
gümüş, platin gibi diğer değerli metaller neredeyse 
en parlak çağını yaşıyor. Özellikle dünyada yeşil 
ekonomiye geçiş adımlarıyla beraber otomotiv 

endüstrisinin yükselişi ve elektrikli araç üretiminin 
yaygınlaşması, iletken olarak bolca kullanılan bakır 
gümüş ve platine olan ilginin artmasına neden oldu.
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